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Driemaster
De Jongeren Organisatie voor Vrijheid en 
Democratie geeft een verenigingsblad uit 
onder de naam Driemaster, met als doel 
elk lid te informeren over de mogelijk-
heden tot ontplooiing die de vereniging 
in het kader van de verwezenlijking van 
haar doelstellingen biedt, verslag te 
doen van activiteiten van de vereniging, 
bij te dragen aan de doelstelling van 
de vereniging om jongeren in kennis te 
brengen met en te doordringen van de 
verantwoordelijkheden die het staats-
burgerschap hen oplegt - hen daarbij in 
het bijzonder voorlichtend omtrent de 
liberale beginselen zonder een politieke 
vorming in ruimere zin te verwaarlozen 
en stimulering van discussies over poli-
tieke onderwerpen in het kader van de 
liberale beginselen: vrijheid, verantwoor-
delijkheid en verdraagzaamheid.

Met inachtneming van deze opdracht, 
is de hoofdredacteur vrij in de invulling 
en vormgeving van het verenigingsblad. 
Hij legt daarover enkel aan de algemene 
ledenvergadering verantwoording af en 
beslist zelfstandig over de samenstel-
ling van zijn redactie. Dat verzekert de 
redactie van een sterke, onafhankelijke 
positie tegenover het hoofdbestuur; 
van de journalist ten opzichte van de 
bestuurder. Dat uitgangspunt van onaf-
hankelijke journalistiek is een essentiële 
voorwaarde voor het functioneren van 
de democratie, ook binnen onze politieke 
jongerenorganisatie. Deze en nadere 
bepalingen werden opgenomen in een 
redactiestatuut en stijlboek. Alle redac-
teuren zijn daaraan gehouden, al doet 
geen van beide afbreuk aan de door de 
de statuten, het huishoudelijk reglement, 
het financieel protocol en de algemene 
vergadering expliciet aan de hoofdredac-
teur en zijn redactie toegekende rechten 
en opgelegde plichten.

JOVD
De JOVD is de Jongerenorganisatie Vrij-
heid en Democratie en bestaat al sinds 
1949. Sinds 1 januari 2000 is zij officieel 
de jongerenorganisatie van de VVD. De 
JOVD is echter in politiek opzicht volledig 
onafhankelijk, zodat standpunten kunnen 
afwijken. De fundamenten van de JOVD 
lees je in de beginselverklaring.

Leden- 
administratie
Richt u zich voor vragen over de ledenad-
ministratie, alsmede uitschrijvingen, tot 
onze ledenadministratie via  
ledenadministratie@jovd.nl.

Over de
Driemaster is een uitgave van de JOVD 
Jaargang 64, periodiek 1 
ISSN 0167-0786

Deadline komende editie
21 maart 2012 
kopij@jovd.nl

Hoofdredacteur
T.W. (Thijs) Roest
thijs.roest@jovd.nl 
06 113 78 845 
 
Eindredactie
Arjen Maathuis, Yaïr da Costa

Redactie
Paul Vledder, Thomas de Jonge, Yaïr da 
Costa, Jelmer Hiemstra, Arjen Maathuis

Fotografie
Omslag voor: Gerhard Taatgen
Binnenwerk: o.a. Gerhard Taatgen
Indien geen vermelding is geplaatst, is 
de afbeelding afkomstig van sxc.hu of is 
deze vrij van copyright.

Ontwerp
Bernard van der Wees 
Thijs Roest

Opmaak
Bernard van der Wees

Druk
Euradius, Meppel

Distributie
SANDD

Website
www.jovd.nl/driemaster

Copyright
Tenzij anders vermeld is op alle vanwege 
Driemaster gepubliceerde werken de 
volgende Creative Commonslicentie van 
toepassing:

http://creativecommons.org/licenses/
by-nc-nd/3.0/

Indien niet anders overeengekomen 
vervalt het volledige auteursrecht op 
ingezonden kopij aan de redactie.

Colofon
Hoofdbestuur
Landelijk Voorzitter
B.P.M. (Bram) Dirkx 
bram.dirkx@jovd.nl 
06 254 05 951   

Vice-voorzitter Organisatie
N.G. (Nick) Derks 
nick.derks@jovd.nl 
06 421 05 218

Algemen Secretaris
F. (Floor) Ockers 
floor.ockers@jovd.nl 
06 452 84 393

Landelijk Penningmeester
M.F. (Marlon) Buijs 
marlon.buijs@jovd.nl 
06 291 51 455

Algemeen bestuurslid Politiek
J.H.J. (Jarico) Vos 
jarico.vos@jovd.nl 
06 123 91 182

Algemeen bestuurslid Voorlichting
J.G.N. (Jorik) Kuipers 
jorik.kuipers@jovd.nl 
06 340 45 093

Algemeen bestuurslid Opleiding en Trai-
ning 
R. (Rianne) van Houten 
rianne.van.houten@jovd.nl 
06 381 27 829

Algemeen bestuurslid Marketing en  
Campagnes
E. (Eddie) Förster 
eddie.forster@jovd.nl 
06 435 46 262

Algemeen
Algemeen Secretariaat 
Herengracht 38b 
2511 EJ Den Haag 
Telefoon: 070 362 24 33 
Fax: 070 361 73 04 
E-mail: info@jovd.nl

Driemaster
Herengracht 38a, 2511EJ Den Haag 
Telefoon: 070-3622433 
Fax: 070-3617304 
E-mail: hoofdredactie@jovd.nl

Pers
Richt u zich voor pers- en publieksvoor-
lichting, alsmede sprekersaanvragen, tot 
onze voorlichter, Jorik Kuipers via 06 340 
45 093

Contact



Driemaster jaargang 64 periodiek 1 • 3

Inhoud
4. Woorden van de hoofdredacteur
 2012, een klassieke strijd

5. Woorden van de Landelijke Voorzitter
 Het jaar van de Draak

6. Ron Paul! The last best hope for a free America

10. De JOVD: Kansen grijpen en gunnen

11. Voor bij het Liberalisme I

13. Casus Esteban

14. Portugal en zijn arbeidscultuur

16. De Liberale Lente

17. De Gloeilamp

18. Queen Quote - geld & politiek

23. Meulmeester over Hongkong

24. Het gevaar van Eurbonds

27. Belevenissen in Afghanistan

28. Waarom een leerplicht?

30. De Polemiek - Europa

31. De laatste Duckie



4 • Driemaster jaargang 64, periodiek 1

2012, een  

klassieke strijd
Vorig jaar hadden we het rond deze tijd nog over de 
onschendbaarheid van Rutte en daar lijkt nog steeds 
geen einde aan te komen maar inmiddels blijken 
Roemer en zijn rode ballonnen aanstekelijk te wer-
ken. Dat stelt Maurice de Hond althans.

Ik was al in het stof gedoken op zoek naar de grond-
beginselen van de Socialistische Partij, maar het 
krantje met het rode randje was mij voor. Roemer 
staat te trappelen om Nederland sociaal te maken. 
Hij staat voor een verdubbeling van de uitgaven en 
een verhoging van de belastingen, waarbij de men-
sen die het nodig hebben (alles onder €40.000) wor-
den ontzien.

‘Het denken van de mensen is vergiftigd door het 
woord ‘sociaal’, een wezelwoord zonder wezenlijke 
betekenis, maar met een grote en gevaarlijke politie-
ke strekking’, schreef Friedrich Hayek.

Het woord sociaal wordt misbruikt door belangen-
behartigers die geld eisen van de overheid om hun 
achterban tevreden te stellen. De rijken binnen Ne-
derland zijn asociaal, ondanks het vele belastinggeld 
dat zij binnen brengen. Het lijkt mij dat wij libera-
len ons niet gaan bezig houden met dit soort bena-
mingen. Wij staan bekend om onze vrije en vrolijke 
houding in het leven met een serieuze en soms harde 
insteek. Een sterke samenleving hoort te zorgen voor 
elkaar. Wij zorgen er samen voor dat de mensen die 
willen op eigen benen kunnen staan. De staat levert 
slechts de broodnodige hulpmiddelen hiervoor.

Asociaal roept rood weer. Rood zorgt er wel voor dat 
jullie voorzien worden van hulp,door geld van de 
grote staat. Zij gunnen jullie het beste onderwijs want 
beloven een miljard bovenop het budget. En in de 
zorg gooien ze er zelfs 5,2 miljard erbij. Kraken? Toe-
staan!  Staat stapt in busbedrijven en de postmarkt 
wordt reguleert, boetes naar rato van inkomen en de 
belastingen nemen een vogelvlucht. Ook Charlie Ap-
troot wordt teleurgesteld met een besparing van 750 
miljoen op wegenaanleg. En het beloven van geld 
werkt, want na jaren verzorgingsstaat is het eng het 
heft weer in handen te nemen. Het werkte niet met 
de verongelijkte Russische uitstraling van Vakbond-
politicus Kant, maar wel met een exacte kopie van 
de verbluffende enthousiaste uitstraling van Premier 
Rutte. Socialisme zal zich uiteindelijk ontpoppen tot 
communisme.

Echter, zover zijn we nog lang niet. Het liberalisme, 
correctie, de VVD viert nog hoogtij. Stuur artikelen 
in, wacht tot Driemaster in de bus verschijnt en do-

neer hem versierd met liberaal blauw lint aan uw 
linkse babyboomvader of vriendinnetje met socialis-
tische trekjes. Vergezeld van een evidente knipoog 
natuurlijk.

Driemaster is niet alleen vóór leden, we zien het blad 
ook graag geschreven worden dóór leden. Wij – als 
redactie zijnde – zouden volgaarne uw kopij in ont-
vangst nemen. Wij zijn er niet alleen voor de diep-
gaande historische, filosofische en politiek georiën-
teerde artikelen. Verslagen van activiteiten, lezingen 
en uitstapjes zijn meer dan welkom om u ook op de 
hoogte te brengen van de gemoedelijke kant van ons 
aller JOVD.

Voordat de SP alle grootkapitaalbezitters heeft ver-
jaagd, zijn wij het gesprek aangegaan met de dame 
die Box 3 vertegenwoordigt, maar ook terechtstelt 
namelijk Queen Quote: Mirjam van den Broeke. Wei-
nig politieke inhoud, maar wat is politiek zonder 
geld en geld zonder politiek zullen we maar zeggen. 
Mirjam vertegenwoordigt sinds kort het magazine 
Quote, dat staat voor alles waar de SP van huivert. 
We hebben haar naar haar politieke opinie gevraagd 
en natuurlijk naar het leefklimaat voor miljonairs in 
Nederland. In Amerika staat er namelijk een krin-
gentje kapitalisten te trappelen om het bankroet te-
gen te gaan door te pleiten voor een hogere belasting 
voor miljonairs. 

Obama heeft weinig woorden uit zijn historische 
campagne weten waar te maken. Des te groter is de 
strijd die nu ook in Amerika speelt tussen de republi-
keinen en de democraten. De man die daar een sterke 
opinie over heeft ontwikkeld is onze redacteur Tho-
mas W. de Jonge. Hij ziet Ron Paul als een kandi-
daat, bij machte om Barack Obama te verslaan en de 
teloorgang van de USA te stoppen. Onze kersverse 
redacteur - oud-kasbeheerder – heeft de hoop op een 
functionerend Europa nog niet opgegeven. Dit ge-
beurt wel wanneer wij Eurobonds gaan zien als de 
oplossing voor de eurocrisis. Hij brengt jullie graag 
wat kennis bij over de gevaren hiervan.

Commentaar en e-mails vol kritische retoriek zie ik 
gaarne tegemoet in mijn mailbox. Ik wens u veel tra-
ditioneel leesplezier toe met deze eerste periodiek 
van jaargang 64.

Thijs R.



© Gerhard Taatgen

Het Jaar van de 

Draak
De Olympische Zomerspelen van 2008 hebben de 
Volksrepubliek China tot een land gemaakt dat met 
de grote jongens mee kan. Beijing wilde speciaal 
voor het sportevenement de rechtsstaat tegen het 
licht houden. Er zou bijna revolutionair een einde 
komen aan vrijheidsbeperkingen en juridische mis-
standen; voor zover die er volgens het regime zijn. 
Hi Jintao´s woorden zijn een lege huls gebleken. ´s 
Werelds tweede grootste economie zette een millen-
nialange tolerante beschaving in de uitverkoop. De 
rechtsstaat wankelt er op haar fundament zonder 
strikte machtenscheiding, constitutie, legaliteitsbe-
ginsel, onafhankelijke rechtspraak en het hebben 
en bewaken van grondrechten. De Chinese schijn-
democratie doet aan recht, maar nog lang niet aan 
rechtvaardigheid. Dat het anders moet, dat lijkt me 
evident. De Gongmeng-organisatie strijdt er al jaren 
subversief voor een democratische rechtsstaat met 
grondwettelijke bescherming, maar je kunt de Chi-
nese dictatuur wel omverwerpen en een democrati-
sche rechtsstaat institueren, maar dat betekent nog 
niet dat je daarmee vrijheid kunt scheppen. Vrijheid 
is een grote discipline, waar burgers mee om moe-
ten leren gaan. Vrijheid brengt verantwoordelijkheid 
met zich mee. Is dat de vrijheid om jezelf te zijn of 
is vrijheid het kennen van je beperkingen? Hoe dan 
ook is een individu dat verlangt naar vrijheid een in-
dividu dat denkt aan geluk. 

Dat Chinezen ook gelukkig zijn in eigen land was 
duidelijk toen miljoenen Chinezen deelnamen aan 
de festiviteiten rondom de Chinese jaarwisseling. 
Op de bres voor een betere toekomst zullen zij heb-
ben gedacht! Met veel drakendansen, vuurwerk en 
gecensureerd cabaret werd het ‘Jaar van de Draak’ 
blijhartig ingeluid. Een ondernemend, gedreven, 
tolerant wezen met gevoel voor verantwoordelijk-
heid en dat uit is op maximale vrijheid, zo wordt 
de draak omschreven. Het is een strijdbaar wezen! 
De karaktereigenschappen van de draak raken de 
drie liberale waarden: vrijheid, verantwoordelijk-
heid en verdraagzaamheid. Nochtans staan die libe-
rale waarden op gespannen voet met de dagelijkse 
praktijk in ´s werelds dichtstbevolkte land met een 
laissez faire markteconomie in een communistisch 
raamwerk. De economie weet er oneindig en vrij te 
floreren. Maar waar in China vrijheid al zichtbaar is, 
zal dat de vrijheid van de munt zijn.  

Een individu vindt er zijn grootste beperking in 
een systeem dat iedereen een invariant aantal uren 
aan arbeid en een vaststaand inkomen biedt.  De 
kracht der egalisering heeft er haar werk gedaan. 
In China staat niet het individu centraal, maar het 

collectief.  Het land van angst voor minderheden 
en de overrulende kracht van de meerderheid. Een 
Chinese cultuur is gekunsteld binnen die denkbeel-
dige rechtsstaat, maar is dat een cultuur met een ge-
meenschappelijk en verbindend kader of een cultuur 
zonder identiteit? Ik denk het laatste. De overheid 
creëerde een Chinese standaard en vernietigde de 
uniciteit van het individu. En dat in een land waar 
meer dan een miljard unieke individuen in de kracht 
van hun leven staan, maar waar de ruimte om het 
individu tot ontplooiing te laten komen kunstmatig 
wordt geremd.

In het nieuwe China met ruimte voor vrijheid en per-
soonlijke ontwikkeling wordt gelijkheid ingeruild 
voor gelijkwaardigheid. Een land waar burgers in 
vrijheid tolerant kunnen samenleven op basis van een 
sociaal contract en met eerbied voor de persoonlijke 
levenssfeer. Helaas is dit in China geen praktijk. Dat 
door het economisch succes fundamentele rechten 
en vrijheden onder worden gesneeuwd werd recent 
weer duidelijk. De sterke arm der wet tracht -door 
social media plat te leggen en internetsites te blokke-
ren- te voorkomen dat tegenstanders van het regime 
zich makkelijk verenigen en in opstand komen. De 
digitale Chinese Muur, The Great Firewall, heeft zich 
ontpopt tot digitale waakhond. Ongegeneerd contro-
leert en beperkt de overheid het leven van miljoenen 
burgers; politiek gevangen in eigen land.

China stelt artificieel grenzen aan de individuele 
vrijheid van haar burgers en daarmee lijkt individu-
ele vrijheid geworden te zijn tot een strijdbaar doel. 
Door gehoorzaamheid te tonen verzekeren burgers 
de orde, maar door het verzet tegen die gevestigde 
orde verzekeren burgers hun individuele vrijheid. 
Dus weg met het Rode Boekje! Mensen zijn er groot 
mee geworden, maar klein door gehouden.

Bram Dirkx
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Het gevecht van Ron Paul voor vrij-
heid bereikt een momentum tijdens 
de Republican Primaries

Sinds 2007 volg ik Ron Paul op de 
voet. Voor die tijd had ik nooit van 
hem gehoord. Al voordat de crash 
van 2008 plaatsvond, haalde Willem 
Middelkoop zijn voorspellingen aan 
Hij zag de crisis aankomen omdat hij 
wist dat er iets fundamenteel fout is 
met het geldsysteem. Als klassiek-
liberaal spraken zijn betogen over 
vrijheid me meteen aan. Zowel op het 
gebied van economische vrijheid als 
persoonlijke vrijheid is hij consequent 
liberaal. Hij was ook een van de aan-

zetters van de Tea Party-beweging voordat deze werd gekaapt door de Republikeinse partij 
en langzamerhand zijn charme verloor. Dit is de derde en laatste keer dat Ron Paul meedoet 
in de race voor het presidentschap.

Door Thomas de Jonge, redacteur Driemaster

Presidentsverkiezingen

Ron Paul 
The last best 
hope for a 
free America

Er zijn mensen, waaronder ook 
JOVD’ers, die zeggen dat Ron Paul 
geen kans maakt, omdat hij te ver 
gaat en de gevestigde orde hem niet 
wil hebben. Als wordt gekeken naar 
de kans die Ron Paul maakt tegen 
Obama blijkt pas wat de kracht van 
Ron Paul is: rechtse, linkse en libera-
le mensen verbinden. Ron Paul, Ba-
rack Obama en Mitt Romney staan 
statistisch gelijk als kanshebber voor 
het presidentschap. De media en 
het establishment willen echter Ron 
Paul niet als president, omdat hij 
rigoureus het mes wil zetten in de 
overheidsuitgaven. In zijn eerste jaar 
wil hij een biljoen dollar bezuinigen. 
Dit is erg in strijd met wat zowel de 
Democratische als Republikeinse 
partij wil. De een wil namelijk geld 
voor de verzorgingsstaat en de an-
der wil nog meer geld voor het al 
astronomische defensiebudget. Ron 
Paul wordt gezien als een gevaar: hij 
wil autonomie aan de burger terug-
geven en ‘dat moeten we niet heb-
ben.’

Ronald Reagan werd destijds ook af-
gekeurd door de gevestigde orde. Er 
waren slechts vier parlementariërs 

die hem steunden, waaronder Ron 
Paul. Krijn Lock schreef al eerder in 
Driemaster dat Ron Paul een interes-
sante tegenstander is in de race te-
gen Obama. Dit stuk schrijf ik op het 
zelfde moment als de voorverkie-
zingen (Primaries) in South Carolina 
plaatsvinden. Ik zal hieronder wat 
meer uitleggen over wie Ron Paul 
is en wat hem de juiste kandidaat 
maakt, zeker voor JOVD’ers. 

Wie is Ron Paul?
Op 20 augustus 1935 werd Ron Paul 
geboren in Pittsburgh. Nadat hij 
medicijnen had gestudeerd, ging 
hij met zijn vrouw in Detroit wonen 
en tussen 1963 en 1968 diende hij in 
het leger, onder andere als een chi-
rurg bij de luchtmacht. Daarna is hij 
verhuisd naar Texas, waar hij nog 
steeds woont. In tegenstelling tot 
de meeste kandidaten is Ron Paul 
in een gewoon gezin opgegroeid en 
is hij ook de enige die heeft gediend 
in het leger.  Actieve militairen do-
neren meer geld aan Ron Paul dan 
alle andere Republikeinse kandi-
daten en Obama bij elkaar. Tijdens 
zijn periode als dokter heeft hij meer 
dan vierduizend baby’s ter wereld 

gebracht en heeft hij ook vaak gra-
tis zorg verleend aan mensen die 
dit niet konden betalen. In 1976 is 
hij de politiek in gegaan. Hij werd 
sterk geïnspireerd door de boeken 
van Friedrich von Hayek (The Road 
to Serfdom), Ayn Rand, Ludwig von 
Mises en Murray Rothbard. Deze 
schrijvers zijn ook wel bekend als de 
‘Oostenrijkse economische school,’ 
een sterke tegenstander van de 
Keynesiaanse school. 

Sinds 1976 heeft Ron Paul vieren-
twintig jaar in het Amerikaanse 
congres gediend als Republikeinse 
parlementariër. In 1988 deed hij 
voor het eerst mee in de race voor 
president van de VS. Dit deed hij 
namens de libertarische partij. Een 
Libertariër in de VS is - anders dan 
in Nederland - voorstander van een 
overheid die zorgt voor de veilig-
heid van de burger en zijn eigen-
dommen, met als ideaal de nacht-
wakersstaat. Dit komt dus op het 
zelfde neer als een klassiek-liberaal 
in Nederland. Ron Paul was een 
van de weinige congresleden die 
Ronald Reagan steunde. Ronald 
Reagan was net als Ron Paul nu, 
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geen favoriet van de Republikeinse 
partij. Ook Reagan was een sterke 
voorstander van de liberale filosofie. 
Hij bekritiseerde de overheid met 
bekende quotes zoals ‘If it moves, 
tax it. If it keeps moving, regulate 
it. And if it stops moving, subsidize 
it.’ In 2008 ging Ron Paul weer voor 
het presidentschap. Hij werd sterk 
genegeerd door de media, maar op 
sociale media en Youtube was hij 
niet weg te slaan. Grassroots bewe-
gingen zoals de Tea Party-beweging 
en de ‘Campaign for Liberty’ waren 
het resultaat van deze poging. Ron 
Paul werd voor veel debatten niet 
uitgenodigd, omdat zijn mening 
sterk ingaat tegen de door neocon-
servatieven overgenomen Republi-
keinse partij. Uiteindelijk behaalde 
hij een knap resultaat, maar dit was 
niet genoeg. Het levende skelet John 
McCain werd uiteindelijk uitgeroe-
pen tot kandidaat voor de Republi-
keinen. Hij maakte natuurlijk geen 
schijn van kans tegen de energieke 
Barack Obama, helemaal niet na 
acht jaar Bush.

Ron Paul werd vervolgens wel 
steeds bekender en de media kon-
den ook niet langer om hem heen. 
De voorspellingen die hij deed, ble-
ken keer op keer uit te komen. Ook 
zijn zoon Rand Paul, ging voor de 
Amerikaanse Senaat en won een ze-
tel. 

Stanpunten over economische 
vrijheid
Zoals aangegeven, is Ron Paul voor 
zowel economische als individu-
ele vrijheid. Zo is hij op economisch 
gebied voor het afschaffen van de 
Federal Reserve (Fed, de Ameri-
kaanse centrale bank, red.), omdat 
deze de Amerikaanse dollar kapot 
maakt doorovervloedig geld bij te 
drukken. Sinds de Federal Reserve 
in 1913 is opgericht, heeft deze ge-
zorgd voor een afname van meer 
dan zevenennegentig procent van 
de waarde van de dollar. Hij steun-
de ook de bailouts niet en heeft er 
voor gezorgd dat er een onderzoek 
kwam naar waar bailout geld van 
de Fed heenging. De gerapporteerde 
inflatie klopt van geen kant en sinds 
2006 rapporteert de Federal Reserve 
ook geen M3 cijfers (een maat voor 
de geldvoorraad, red.) meer. De in-
flatie is een groot probleem voor de 
Amerikaanse middenklasse die hier-

door, maar ook door de hoge werk-
loosheid, ernstig inkrimpt. Het anti-
cyclische, Keynesiaanse monetair 
beleid van Obama verergert de situ-
atie. Ron Paul heeft ook telkens te-
gen het verhogen van het schulden-
plafond gestemd. Hij heeft in zijn 
gehele periode ook nog nooit voor 
een belastingverhoging gestemd. In 
plaats daarvan wil Ron Paul de in-
komstenbelasting afschaffen en een 
herintroductie van goud en zilver 
als wettelijk betaalmiddel, zoals ook 
in de grondwet wordt voorgeschre-
ven. Vaak wordt hem gevraagd wat 
hij wil doen om banen te creëren. Hij 
wijst er dan op dat overheden geen 
banen creëren; hij vindt dat de over-
heid uit de weg moet gaan, zodat de 
markt en het bedrijfsleven zijn taak 
kan doen. 

Obama heeft de Amerikaanse staats-
schuld van tien biljoen dollar naar 
bijna 15,5 biljoen dollar verhoogd, 
zodat de schuld inmiddels honderd 
procent van het BBP bedraagt. Ron 
Paul wil sterk gaan snijden in de uit-
gaven van de federale overheid, zo 
wil hij in zijn eerste jaar maar liefst 
een biljoen bezuinigen. Dit wil hij 
onder andere doen door alle Ame-
rikaanse troepen in de honderd 
verschillende landen in de wereld 
terug te halen: ‘We can’t afford this 
empire anymore, bring our troops 
home!’ De nutteloze oorlogen die al 
begonnen onder Bush en de verdere 
voortzetting van deze agenda door 
Obama - winnaar van de Nobelprijs 
voor de Vrede! - zijn gewoon onbe-
taalbaar geworden. Ook wil hij de 
(federale) ministeries van ‘Home-
land Security,’ van onderwijs, en van 
volksgezondheid, afschaffen. Hij wil 
deze taken weer terugleggen bij de 
individuele staten, het hoort geen 
taak te zijn van de federale overheid. 

Standpunten over individuele 
vrijheid
Op het gebied van individuele vrij-
heid is Ron Paul ook erg liberaal. Zo 
neemt hij sterk afstand van de door 
Obama verlengde en omstreden Pa-
triot act en de nieuwe NDAA wet die 
het mogelijk maakt voor de Ameri-
kaanse overheid om een buitenlan-
der (of Amerikaan) op te pakken 
voor slechts een verdenking van een 
crimineel delict, hem/haar zonder 
proces op te sluiten en voor eeuwig 
vast te houden. Dit gaat heel ver en 

naast Obama gaf ook Mitt Romney 
aan voorstander te zijn. Hiernaast 
is Ron Paul ook sterk tegen PIPA en 
SOPA, een Amerikaanse versie van 
ACTA, die een ernstige inperking 
van de vrijheid van het internet be-
helst. Deze twee wetten lijken voor-
alsnog op de lange baan te worden 
geschoven, maar er komen continu 
nieuwe wetten bij die de privacy van 
de burger ernstig inperken. Natuur-
lijk is Ron Paul ook voor het behou-
den van het vrije wapenbezit (het 
‘second amendment’). Hij vindt de 
recente initiatieven van de federale 
overheid om wapens in te nemen een 
groot gevaar. Niet voor niets waar-
schuwden Founding Fathers zoals 
Thomas Jefferson hier al voor: ‘The 
beauty of the second amendment is 
that it will not be needed until they 
try to take it.’ De Founding Fathers 
zagen het tweede amendement als 
het laatste redmiddel tegen tirannie. 
De geschiedenis heeft uitgewezen 
dat altijd vlak voor tirannie wapens 
worden ingenomen. 

De grondwet is volgens Ron Paul 
het belangrijkste document waarop 
het land moet bouwen. In de Ame-
rikaanse grondwet worden slechts 
een hand vol taken aan de federale 
overheid toegewezen, zoals bijvoor-
beeld defensie. Andere zaken beho-
ren volgens de grondwet toe aan de 
individuele staten, met als doel dat 
de macht wordt gedecentraliseerd. 
De implicatie hiervan is dat Ron 
Paul tegen de ‘War on Drugs’ is. Hij 
vindt niet dat de federale overheid 
de bevoegdheid heeft om drugs te 
verbieden. Hiermee wil hij niet het 
drugsgebruik stimuleren, maar hij 
vindt dat individuele staten zelf mo-
gen uitmaken of ze drugs willen ver-
bieden of niet. Deze mening is hem 
ook toegedaan op het gebied van 
abortus. Deze twee issues zorgen 
voor veel debat, want christelijk-
conservatieve Amerikanen willen 
juist wel dat iedereen op federaal 
niveau moet worden verboden om 
drugs te gebruiken en om kinderen 
te aborteren. Een ander belangrijk 
punt is de vele oorlogen. Ron Paul 
geeft aan dat het imperialisme niet 
langer stand kan houden: het is on-
betaalbaar geworden en het is com-
pleet nutteloos gebleken. Hij wil de 
troepen weer terughalen en zorgen 
dat troepen de grenzen van Ameri-
ka verdedigen in plaats van die van 
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verre landen. De activiteiten van het 
Amerikaanse leger in bijvoorbeeld 
de islamitische wereld zorgt juist 
voor het creëren van anti-Amerika-
nisme. 

De Republikeinse ‘primaries’
De zittende president neemt het 
altijd op tegen de winnaar van de 
voorverkiezingen van de andere 
partij. Daarom worden in aanloop 
naar de race om het presidentschap 
eerst de voorverkiezingen georga-
niseerd bij de Republikeinen. De 
winnaar mag het opnemen tegen 
Barrack Obama. Om de voorverkie-
zingen te winnen heb je als kandi-
daat 1114 gedelegeerden nodig voor 
de nationale conventie komende zo-
mer. In elke staat zijn er gedelegeer-
den te winnen op basis van het re-
sultaat in de betreffende staat. In de 
race zijn dit Ron Paul, Mitt Romney, 
Newt Gingrich en Rick Santorum. 
Inmiddels zijn Herman Cain, Rick 
Perry en John Huntsman afgeval-
len. Om te weten wie wint moet je 
kijken naar het aantal gedelegeerden 
per kandidaat. Voor de verkiezingen 
in South Carolina stond Ron Paul 
tweede na Mitt Romney. Doordat 
Newt Gingrich South Carolina heeft 

gewonnen staat Ron Paul derde. 
Maar er is ook verdeeldheid tussen 
de kandidaten. Mitt Romney is niet 
meteen de overweldigende winnaar. 
Verdeel en heers lijkt dus een moge-
lijkheid voor Ron Paul. De overige 
kandidaten lijken allen een zelfde 
soort beleid te willen nastreven; 
Paul kan hier het verschil maken. 
Ook is hij in staat om een hoop onaf-
hankelijke stemmers en democraten 
naar zich toe te trekken. Het Ame-
rikaanse volk is wakker geworden 
en ziet dat de ‘change’ van Obama, 
meer van het zelfde is. In de staat 
Virgina ligt ook nog een kans, hier 
was iedereen behalve Paul en Rom-
ney te laat met inschrijven. 

Laatste hoop
JOVD’ers zouden zich moeten ver-
diepen in de standpunten van de 
kandidaten door te zoeken op Goog-
le en Youtube en vooral ook te kij-
ken naar de standpunten van Ron 
Paul en niet slechts naar het voor-
gekauwde gekwek op de NOS en 
RTL moeten luisteren. De overgrote 
meerderheid van de Amerikaanse 
jeugd stemt voor Ron Paul, ondanks 
zijn hoge leeftijd. Hij geeft de jon-
geren hoop. Net als in Nederland 

hebben Amerikaanse jongeren veel 
moeite om een baan te vinden en 
worden ze opgezadeld met de grote 
kosten die hen door vorige gene-
raties is nagelaten. Ron Paul wil ze 
een mogelijkheid geven om niet mee 
te hoeven doen (opt-out) aan al die 
sociale programma’s, zodat ze een 
mogelijkheid hebben om een eigen 
bestaan op te bouwen.

Het gaat spannend worden, maar 
vooral voor de Amerikanen zelf. Het 
land heeft grote economische pro-
blemen, is verwikkeld in een groot 
aantal internationale conflicten en 
begint te lijken op het schrikbeeld 
van de Founding Fathers. Obama, of 
Romney, gaan de nodige verande-
ring niet brengen. Ze hebben weinig 
op met vrijheid en zijn beide voor 
een grote overheid. Zoals ook al uit-
voerig uitgelegd in “Einde van de 
Republiek?” (Jaargang 63, nummer 
3) wordt Ron Paul niet gekozen om 
orde op zaken te stellen, dan voorzie 
ik een treurig einde van deze eens zo 
mooie vrije Republiek. •

Vacature

Driemaster is het verenigings-
blad van de JOVD. Het blad 
verschijnt vijf maal per jaar en 
heeft tot doel de leden van de 
JOVD te informeren over de 
vereniging en te informeren 
over kansen binnen de JOVD. 
Daarnaast heeft Driemaster 
tot doel debat binnen de ver-
eniging aan te jagen. Om dit 
doel te verwezenlijken plaatst 
Driemaster kritische stukken.

Redacteur Driemaster
Ben jij enthousiast om jouw scherpe 
pen voor de Driemaster in te zetten? 
We kijken uit naar jouw reactie en 
bijdrage! Stuur een kleine motiva-
tie, graag in combinatie met een ge-
schreven stuk, naar thijs.roest@jovd.
nl. Of voor meer informatie natuur-
lijk.

Het redacteurschap is niet verplicht 
om in Driemaster te verschijnen met 
jouw bijdrage. Wij zien graag losse 
kopij tegemoet. Buiten stukken en 
artikelen over politiek zijn econo-
mie, wetenschap en cultuur welko-
me topics. Maar ook verhalen over 
jouw ervaringen binnen en met de 
JOVD-activeiten zijn welkom. De 
volgende deadline is 21 maart. •We zijn op zoek 

naar een nieuwe 
Redacteur!
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gemene Ledenvergadering (ALV)? 
Is eerst kiezen en daarna (politiek )
afrekenen op resultaat niet de essen-
tie van een democratie? Die vraag 
daagde bij mij op na die ALV. Ik 
kwam tot de conclusie dat ik met het 
indienen van die motie fout had ge-
handeld en heb dit daarna ruiterlijk 
toegegeven.

Het afgelopen Najaarscongres ken-
merkte zich door eenzelfde gedach-
te: men ging uit van wat men niet 
kon en gunde kandidaten geen kans 
die zo dapper waren om zich een 
jaar lang ten dienste te stellen van 
een vereniging waar je om elk klein 
foutje gefileerd kan worden. Ik kan 
niets meer dan respect hebben voor 
degenen die zichzelf elk jaar vrijwil-
lig zo voor de leeuwen werpen.

Het gevolg voor deze ondankbare 
behandeling van actieve leden cre-
eert een nare sfeer die het makkelij-
ker maakt voor leden om de JOVD 
de rug toe te keren. Het resultaat 
is duidelijk zichtbaar. Steeds vaker 
blijven er (bestuurs)functies vacant. 
Het vorig jaar ontbreken van een 
Algemeen Secretaris voor een half 
jaar als een pijnlijk voorbeeld. Arjen 
Maathuis voorspelde dit drie jaar 
geleden al in een artikel in dit blad: 
‘‘Het actieve kader krimpt (…) Het 
resultaat zal op den duur drama-

Het verschil tussen liberalen en socialisten is 
dat liberalen vooral kijken naar wat mensen wél 
kunnen en het socialisten vooral kijken naar wat 
mensen níet kunnen. Voor laatstgenoemden geldt 
de overheid als ideaal instrument om de burger te 
‘beschermen tegen zichzelf’ en zo elke vorm van 
innovatie de kop indrukken. Liberalen grijpen 
echter graag kansen aan, ondernemen en probe-
ren van alles het beste te maken. Helaas zijn er 
steeds vaker geluiden binnen de JOVD te horen 
die mensen geen kansen willen gunnen om zich in 
te zetten voor de vereniging.  Mensen die hun kop 
boven het maaiveld uitsteken moeten steeds vaker 
‘tegen zichzelf worden beschermd’. Tijd dat wij 
als JOVD’ers moedige mensen een kans geven om 
zichzelf te bewijzen in plaats van dat wij ze op een 
paternalistische wijze wegstemmen.

Door Yaïr da Costa, eindredacteur Driemaster

Zelf ben ik ook niet zonder zonde en 
zal ik dus gelijk maar de hand in ei-
gen boezem steken. Ook ik was een 
van de mensen die in het verleden 
een ambitieuze en gedreven kan-
didaat voor het hoofdbestuur geen 
kans gunde. Een groep JOVD’ers 
waar ik onderdeel van uitmaakte 
was van mening dat deze kandi-
daat ‘niet geschikt’ zou zijn om 
drie portefeuilles op zich te nemen. 
Zijn jonge leeftijd en de vrees voor 
teveel hooi op zijn vork waren de 
argumenten hiertegen. Die zater-
dagavond van het najaarscongres 
2008 diende ik een motie in waar ik 
al snel spijt van kreeg. De strekking: 
de desbetreffende kandidaat moet 
maar één portefeuille krijgen, omdat 
de indieners van de motie van me-
ning waren dat de kandidaat dit niet 
aan zou kunnen. We gingen dus uit 
van wat iemand niet kon in plaats 
van andersom!

Tijdens het verdedigen van de motie 
werd er ‘ga toch bij het CDA!’ naar 
me geroepen. Op dat moment begon 
er wat te dagen bij mij. Degene die 
dat naar mij riep had een punt. Is het 
niet zo dat we als liberalen vooral 
moeten uitgaan van wat iemand wél 
kan in plaats van wat iemand niet 
kan? Dat wij mensen eerst een kans 
gunnen en daarna pas op zijn of 
haar daden afrekenen tijdens de Al-

tisch zijn.’ Voor de context, die ver-
schilt van dit artikel, verwijs ik u ge-
makshalve naar het desbetreffende 
artikel. 

De JOVD is nog altijd een leerschool 
voor jong (politiek) talent. Laten we 
de mensen die zich in willen zetten 
voor de vereniging dan ook de kans 
gunnen in een periode waar we he-
laas niet de luxe hebben om tussen 
verschillende kandidaten te kiezen. 
We zullen moeten roeien met de rie-
men die we hebben. We mogen ons 
dan ook gelukkig prijzen met erva-
ren bestuursleden die nieuwe (kan-
didaat)bestuursleden al doende de 
kneepjes van het vak kunnen leren.

Dat je ‘jong’ bent of ‘weinig ervaring’ 
hebt, hoeft nog niet te zeggen dat je 
niet over de kwaliteiten beschikt om 
een functie binnen de JOVD goed uit 
te voeren. Laten we daarom vooral 
kijken naar wat iemand wél kan en 
niet naar iemands leeftijd, hoeveel-
heid ervaring of privéleven. Mensen 
die hun kop boven het maaiveld uit 
durven te steken en niks hebben met 
het leven als ‘acceptgirolid’ verdie-
nen niets meer dan respect, vooral 
als ze dat voor onze vereniging 
doen. En mochten deze mensen het 
alsnog verpesten? Dan hebben we 
nog altijd de ALV om die mensen ter 
verantwoording te roepen. •

De JOVD

De JOVD: 
kansen 
grijpen
en kansen 
gunnen



De theorie

In de moderniteit is er een aantal 
problemen die op een bepaalde ma-
nier voortkomen uit het liberalisme. 
Te denken valt aan egoïstisch indi-
vidualisme en de groeiende invloed 

van de instrumentele rede: we zijn op een punt aangekomen dat we een dusdanige vrijheid en 
gelijkwaardigheid ervaren dat wij ons leven op onze eigen manier in kunnen richten. Het libe-
ralisme heeft op dit laatste echter geen antwoord te bieden, of, zoals de ethicus Joep Dohmen 
schrijft: ‘de tragiek van het liberalisme is dat het zich heeft ingezet voor de emancipatie van 
individuen uit overheersende kaders, maar dat het nagelaten heeft om een moraal te ontwik-
kelen waarmee die bevrijde individuen hun autonomie zodanig gestalte kunnen geven dat we 
een samenleving overeind houden van even zelfredzame als op elkaar betrokken individuen.’ 
We zijn geëmancipeerd, maar wat nu?  Volgens de Canadese filosoof Charles Taylor kent de 
moderniteit een aantal kwalen. Deze vallen voor de tegenstanders onder de noemer ‘Cultuur 
van het narcisme’, in deze cultuur staan het ‘ik’ en de ontwikkeling van dit ‘ik’ centraal, en dit 
‘ik’ wil ook vooral met rust gelaten worden door zijn omgeving. Deze cultuur van het nar-
cisme is sterk verbonden met de ‘authenticiteitcultuur’ die wij in het Westen sinds omstreeks 
de 17e en 18e eeuw hebben. In dit artikel zal ik me richten op de oorzaken van deze cultuur 
en de daaruit voortkomende problematiek. Dit artikel wordt dan ook slechts gebruikt om een 
bepaalde problematiek te verduidelijken. In de eerstvolgende Driemaster zal een artikel van 
mijn hand verschijnen waarin ik aan de hand van een aantal filosofen een mogelijk antwoord 
zal proberen te geven op deze problematiek. Tot het volgende nummer van de Driemaster 
kunt u op een koude winteravond eens over deze problematiek nadenken. 

Door Peter van Duyvenvoorde, aspirant-redacteur Driemaster en Commissaris OC&W der JOVD

Voorbij het  
Liberalisme I 

Door het wegvallen van de tradities 
en de sociale kaders; het toenemen 
van de keuzemogelijkheden en frag-
mentatie; het ontstaan van een gro-
tere diversiteit en verbreding van 
leefruimte, zijn er nieuwe manieren 
ontstaan waarop mensen zoeken 
naar zingeving van hun bestaan en 
erkenning. Erkenning werd in oude 
samenlevingen gegeven door een so-
ciale positie die, veelal, een gegeven 
was bij de geboorte. Tegenwoordig 
moet een positie zelf behaald wor-
den. Door deze zoektocht voelen zij 
zich enerzijds bijna gedwongen tot 
zelfverwerkelijking en anderzijds 
hebben ze geen idee wat dit eigenlijk 
inhoudt. We moeten trouw zijn aan 
onszelf, maar wat is dat zelf en hoe 
kun je trouw blijven aan jezelf? Bij 
gebrek aan beter is hier een tweele-
dige kapitalistische invloed te zien. 

Een directe en een indirecte. Ten eer-
ste wordt het zoeken naar zingeving 
nergens in het publiek gestimuleerd. 
De markt vertelt mij dat de nieuwe 
iPhone mij gelukkig maakt, dus mijn 
zin van mijn bestaan bestaat eruit dat 
ik die telefoon moet zien te bemach-
tigen. Deze gadget bepaalt voor een 
gedeelte mijn individualiteit. Net 
als dat de economie moet groeien, 
moet ook ik groeien. Ik moet winst 
maken voor mijn identiteit en hier is 
een kosten en baten perspectief voor 
nodig.

Individualisme en authentici-
teit
Authenticiteit kent nog een korte 
traditie, haar wortels gaan terug tot 
de 17e en 18e eeuw. Enerzijds komt 
het voort uit de totstandkoming van 
het individu bij Descartes en Locke. 

Anderzijds komt het voort uit een 
tegenreactie op de komst van het 
rationeel denkende individu, dat er-
van uit gaat dat de kennis van goed 
en kwaad een zaak van berekening 
is. De gedachte was dat dit niet 
slechts mogelijk was door de rede, 
maar door gevoel. De rationaliteit 
vervreemde ons van onze natuur 
en het was zaak om weer in contact 
met deze natuur te komen. Deze 
natuur was immanent en zorgde 
ervoor dat de moraal een innerlijke 
stem had. Een belangrijke filosoof 
die nu genoemd dient te worden is 
natuurlijk Rousseau. Moraal is, vol-
gens Rousseau, te herstellen door 
het herstellen van een authentiek 
moreel contact met onszelf. Tevens 
heeft Rousseau de gedachte van de 
‘vrije zelfbeschikking’ onder woor-
den gebracht. Dit houdt in dat ik vrij 



12 • Driemaster jaargang 64, periodiek 1

ben wanneer ik voor mijzelf beslis 
wat mij aangaat en ik word niet be-
invloed door externe gedachten.

Authenticiteit en individualisme zijn 
onlosmakelijk met elkaar verbon-
den. Op zich is dat geen probleem 
maar heeft de afgelopen decennia 
sterk de neiging om zich te richten 
op relativisme en egoïsme. Het prin-
cipe van dit laatste luidt als volgt: ie-
der heeft het recht zijn eigen levens-
stijl te ontwikkelen, gebaseerd op 
zijn eigen gevoel voor wat werkelijk 
belangrijk of waardevol is. Niemand 
anders kan of mag de inhoud van 
de zelfverwerkelijking van de ander 
voorschrijven. Het houdt een con-
centratie op het ´zelf´ in en de daar-
mee gepaard gaande uitsluiting. Of 
zelfs onwetendheid met betrekking 
tot de grotere problemen en zorgen 
die boven het ´zelf´ uitgaan. Toch is 
dit niet iets geheel negatiefs. Charles 
Taylor schrijft namelijk dat achter 
deze houding een krachtig moreel 
ideaal schuil gaat: trouw blijven aan 
jezelf. Of, zoals we dat tegenwoor-
dig zo graag noemen, authenticiteit. 
Het problematische hiervan is dat 
de tegenstanders het als een vulgair 
hedonisme, waarmee wordt gedoeld 
op een platvloerse zoektocht naar 
MacDonald’s-geluk, of egoïsme be-
schouwen en de aanhangers zich in 
een zacht relativisme hullen en geen 
zedelijke standpunten meer durven 
te verdedigen. Deze laatste steunen 
een bepaald soort liberalisme: ‘het 
liberalisme van de neutraliteit’. Het 
liberalisme van de neutraliteit kent 
als basisprincipe dat het geen uit-
spraken doet over wat al dan niet 
een goed leven is. Het goede leven 
is wat ieder individu zoekt, op zijn 
of haar eigen manier, en het zou de 
overheid aan onpartijdigheid en dus 
aan gelijk respect voor alle burgers 
ontbreken, als zij in deze vraag par-
tij koos. Het gevolg hiervan is dat 
vragen over wat een goed leven 
zou zijn, worden verbannen naar de 
marge van het politieke debat.

Sociaal en kosmische instru-
mentele rede
Voor de sociale instrumentale rede 
is het sprekend voor onze tijd dat het 
‘ik’ voorafgaat aan het ‘wij’. In deze 
zin op zichzelf spreekt geen waarde-
oordeel, uw schrijver is immers een 
liberaal die oog blijft hebben voor 
het belang van het ‘ik’. Waar ik wel 

een waardeoordeel over wil vellen is 
het feit dat het ‘wij’ steeds meer ten 
koste moet gaan van het ‘ik’. Ik be-
doel het volgende: de mens is steeds 
meer geneigd om de verwerkelij-
king te zoeken in het individu en 
hij of zij wil vooral met rust gelaten 
worden. Laten we het een bepaalde 
vorm van sociaal negatieve vrijheid 
noemen. De gemeenschap en de 
relaties zijn er in zoverre zij zinnig 
zijn voor onze eigen ontwikkeling; 
voor het ontwikkelen van onze ei-
gen identiteit. De gemeenschap staat 
dus ten dienste van het ‘ik’. Charles 
Taylor noemt dit een monologische 
ontwikkeling, dat wil zeggen een 
ontwikkeling die niet in gesprek 
met een significante ander wordt ge-
voerd op voet van gelijkheid, maar 
in gesprek met mijzelf, soms slechts 
gekanaliseerd door een ander: ‘so-
ciaal atomisme’. De monologische 
ontwikkeling kent al een lange tra-
ditie, die goed tot uiting komt in dit 
citaat van Augustinus: ‘Ga niet naar 
buiten, keer tot uzelf in; de waar-
heid verblijft in de innerlijke mens.’ 
Let wel, dit is slechts een globaal 
overzicht en probeer daarom niet op 
feestjes te zeggen dat de moderne 
egoïst terug te voeren is op Augus-
tinus. Dit citaat geeft echter wel de 
houding heel goed weer.

De kosmisch instrumentele rede 
zorgt ervoor dat wij ons geen deel 
meer voelen van een keten, maar be-
staat de keten ten dienste van ons-
zelf. Ook deze kent weer zijn aan-
hangers en tegenstanders, die beide 
slechts een aspect van het fenomeen 
benadrukken. De tegenstanders 
zijn van mening dat wij ieder con-
tact met de aarde hebben verloren. 
We hebben het contact met onszelf 
en ons natuurlijke bestaan verloren 
en worden voortgedreven door de 
wil om de natuur te overheersen 
en ons er zoveel mogelijk van af te 
schermen. De aanhangers zijn van 
mening dat de technologie de oplos-
singen voor al onze problemen zal 
bezorgen en geloven in een continue 
vooruitgang naarmate de technolo-
gie vordert. Ik heb al vele debatten 
gevoerd over deze kwestie en daarin 
merkte ik vaak dat de term technolo-
gie in een deken van vaagheid blijft 
gehuld. Officieel is al hetgeen dat 
door de mens is gemaakt, techno-
logie te noemen. Een laptop staat in 
deze dus gelijk aan een ambachtelijk 

geproduceerde stoel. Mijns inziens 
moeten we een onderscheid maken 
tussen ambachtelijke technologie, 
industriële technologie en elektro-
nische technologie. Volgens Charles 
Taylor ligt ook hieronder weer een 
dieper ideaal schuil evenals bij de 
authenticiteit. De kosmische instru-
mentele rede hebben wij nodig om 
de natuur te onderwerpen opdat wij 
een veiliger bestaan kunnen leiden. 
Maar dit is niet de enige oorzaak van 
de instrumentele rede. Taylor noemt 
nog twee oorzaken; de eerste is die 
van de belangeloze rede. Dit staat in 
verbinding met autonomie en vrij-
heid. Het is ‘een aan zichzelf ver-
antwoordelijk, zichzelf besturend 
redeneren’. De tweede is de ethiek 
van het gewone leven. Waarin het 
gezin, soberheid en productie cen-
traal staan. Dit was volgens Weber 
een vereiste voor de totstandkoming 
van het kapitalisme en heeft geleid 
tot een overvloed aan levensvoor-
waarden, en de bevrijding van lijden 
op steeds grotere schaal.

Het probleem is echter dat de instru-
mentele rede en de technologie te 
ver zijn doorgeschoten. Volgens Ba-
con behoorde de wetenschap dienst-
baar te zijn aan de mens en het lij-
den van de mens te verlichten. In de 
moderniteit lijkt de mens dienstbaar 
geworden te zijn aan de wetenschap 
en heeft de instrumentele rede ato-
misme en doofheid voor de natuur 
veroorzaakt.

Er is tevens een grote tegenstrijdig-
heid gaande. Zo zijn grote voor-
standers van de technologie de 
Amerikaanse republikeinen, die dit 
vertalen in een fundamentalistisch 
vertrouwen in de vrije markt en de 
helende werking hiervan. Tegelij-
kertijd is de conservatieve vleugel 
van deze partij tegenstander van de 
zelfcultuur en staan zij voor het ge-
zin en gemeenschappen, maar het 
is juist de markt die deze gemeen-
schappen uit elkaar scheurt. We zien 
momenteel echter wel een besef van 
deze werking van de vrije markt 
opkomen bij de republikeinen. Zo 
zien we bij de verkiezingsstrijd in 
de Verenigde Staten dat de kandi-
daat Mitt Romney wordt aangeval-
len door zijn tegenstanders omdat 
hij een roofkapitalist zou zijn. Aan 
de andere kant zijn de aanhangers 
van het natuurleven, zeg maar, de 
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hippies weer tegenstanders van de 
technologische vooruitgang, maar 
staan ze wel te demonstreren voor 
proabortus omdat de vrouw baas in 
eigen buik is. 

Conclusie
De hedendaagse authenticiteitcul-
tuur wordt goed weergegeven in 
een sketch van Monty Python, waar-
in een groep mensen schreeuwt: 
‘We’re all individuals!’, en de markt 
weet hier bewust goed op in te spe-
len en onbewust geeft het ons, bij ge-
brek aan beter, een leidraad voor hoe 
we een authentiek individu moeten 
zijn, waardoor authenticiteit in plat-
vloersheid vervalt. Dit leidt onder 
andere tot de sociaal instrumentele 
rede waarin ‘ik’ als persoon moet 
groeien en de mensen om mij heen 
daar dierbaar aan zijn. De kosmisch 
instrumentele rede is in die zin door-
geslagen dat het niet meer slechts 
ons lijden verlicht, maar ons doof 
maakt voor de natuur en blind voor 
de keten waarvan wij deel zijn. De 
kracht van Charles Taylor is dat hij 
door het problematische fenomeen 
prikt en naar de morele, positieve 
wortels van dit probleem weet te 
verwijzen. Onder het relativistisch, 
atomistisch individualisme ligt de 
moraal van authenticiteit ten grond-
slag, welke helaas op een gevulga-
riseerde manier tot uiting komt en 
onder de doorgeslagen instrumen-
tele rede ligt het beschermen van na-
tuur en het verlichten van lijden ten 
grondslag. Op deze manier biedt hij 
een optimistische blik van waaruit 
we vertrekken opdat de authentici-
teit en de instrumentele rede weer 
hun waarde terug krijgen, zonder in 
naïviteit te vervallen. Hierdoor cre-
eert hij duidelijkheid en mogelijkhe-
den om antwoorden te vinden op de 
problematiek van de moderniteit. •

persoon eenvoudige mishandeling 
in de zin van art. 300 lid 1 Wetboek 
van Strafrecht (hierna: Sr) op, te defi-
niëren als het opzettelijk toebrengen 
van pijn of letsel, en niet de door de 
rechtbank bewezenverklaarde po-
ging tot zware mishandeling (met 
voorbedachten rade). Het enkele 
schoppen levert dus geen zware 
mishandeling in de zin van art. 302 
Sr jo. art. 82 Sr op, noch een poging 
daartoe, aangezien redelijkerwijs 
niet te verwachten is dat een en-
kele schop zal leiden tot ziekte die 
geen uitzicht op volkomen genezing 
overlaat, noch zal leiden tot voort-
durende ongeschiktheid in een ambt 
of beroep, zoals in casu het beroep 
als keeper van een voetbalteam. Het 
is mij dan ook volstrekt onduide-
lijk waarom het Openbaar Ministe-
rie tot de beslissing is gekomen om 
poging tot zware mishandeling ten 
laste te leggen. Naar mijn oordeel 
had de rechtbank ter zake van dat 
feit in deze casus tot een vrijspraak 
moeten komen. Zelfs indien een-
voudige mishandeling ten laste was 
gelegd had de rechter tot een vrij-
spraak moeten komen. Het opzet, 
het willens en wetens handelen, zal 
bewezen kunnen worden. Naast het 
opzet moet er echter tevens sprake 
zijn van pijn of letsel. Gelet op de 
geringe kracht waarmee Wesley van 
W. Esteban heeft geschopt, acht ik 
letsel niet aanwezig. Ook pijn kan 
naar mijn oordeel niet bewezen 
worden. Uit de camerabeelden blijkt 
dat Wesley van W. Esteban slechts 
lichtelijk heeft geraakt bij het maken 
van de trappende beweging. Het 
is algemeen bekend dat zulks geen 
pijn oplevert. 

Gelet op het voorgaande heeft We-
sley van W. mijns inziens geen straf-
baar feit begaan. 

Esteban
In de media en door de KNVB wordt 
Esteban neergezet als slachtoffer van 
het strafbare feit. De vraag is echter 
of deze premisse terecht is? Had Es-

Casuïstiek

Casus Esteban
Door Sachel Neuteboom, JOVD Gro-
ningen en Masterstudent strafrecht 
en criminologie

Feiten en omstandigheden
Woensdag 21 december 2011 werd 
de bekerwedstrijd tussen de voet-
balclubs AFC Ajax en AZ gespeeld. 
Deze wedstrijd werd na 30 minuten 
gestaakt door scheidsrechter Nij-
huis, nadat een supporter van AFC 
Ajax, te noemen Wesley van W., het 
veld op was gestormd en onder in-
vloed van alcohol een trappende 
beweging had gemaakt richting AZ-
keeper Esteban. De keeper van AZ 
reageerde hier vervolgens op door 
Wesley van W. tweemaal te schop-
pen tegen de benen dan wel het li-
chaam, zulks terwijl genoemde We-
sley van W. op de grond lag. 

Middels snelrecht is Wesley van W. 
gedagvaard voor de rechtbank en is 
hem ter zake van poging tot zware 
mishandeling met voorbedachten 
rade een gevangenisstraf opgelegd 
van zes maanden, waarvan twee 
maanden voorwaardelijk.  Dit voor 
wat betreft de feiten en omstan-
digheden. In dit artikel zal ik voor-
namelijk ingaan op de al dan niet 
strafbare gedragingen van zowel 
Wesley van W. als AZ-keeper Este-
ban. Allereerst zal Wesley van W. 
de revue passeren. Daarna zal ik de 
gedragingen van Esteban onder de 
loep nemen. 

Wesley van W.
De centrale vraag is of de gedraging 
van Wesley van W. wel een strafbare 
gedraging oplevert? 

Vaststaat dat Wesley van W. op het 
voetbalveld een trappende bewe-
ging heeft gemaakt richting Esteban. 
Of de keeper daarbij ook daadwer-
kelijk is geraakt is op grond van de 
camerabeelden niet geheel duidelijk. 
Stel dat Wesley van W. Esteban heeft 
geraakt. Op grond van vaste juris-
prudentie levert het enkele slaan of 
schoppen tegen het lichaam van een 
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Over de grens

Hoe is het leven in Portugal , hoe is 
de hevigheid van de crisis daar te 
verklaren  en wat zou kunnen hel-
pen bij het oplossen van de crisis? 
De situatie van dit land die in Ne-
derland geschetst wordt  is niet ge-
lijk aan hoe die in werkelijkheid is. 
Armoede is aanwezig maar deson-
danks staat de hoofdstad, Lissabon, 
vol met bankgebouwen van allerlei 
grote Europese banken. Ook zie je 
veel autodealers van  de wat duur-
dere merken en zijn de auto`s op 
straat over het algemeen erg bij de 
tijd. Op de Avenida de Liberdade, 
een grote avenue recht naar en door 
het centrum, moet je ook niet gek 
opkijken als je een mooie sportauto 
voorbij ziet komen. 

Wel pakt de regering stevig aan met 
belastingverhogingen en dat moet 
ook wel. Zo is de laatste jaren  de 
BTW gestegen, tot boven het Neder-
landse tarief, naar 23% en zijn belas-
tingaftrekmogelijkheden  ingekrom-
pen. Voor veel Portugezen betekent 
dit dat er niet meer buiten de deur 
gegeten kan worden, hetgeen veel 
werd gedaan tijdens de lunch en na 
het werk. Met een minimumsalaris 
van slechts 485 euro was hier voor 
velen al weinig mogelijkheid toe. Dit 
terwijl het land veel potentie heeft. 

Portugal   ...en zijn arbeidscultuur
teban niet tevens vervolgd moeten 
worden voor de door hem verrichte 
gedragingen? 

Esteban heeft tweemaal met ge-
schoeide voet tegen de benen dan 
wel het lichaam van Wesley van W. 
geschopt, terwijl Wesley van W. op 
de grond lag. Dat levert per definitie 
een eenvoudige mishandeling in de 
zin van art. 300 lid 1 Sr op. 

Ook ten aanzien van Esteban ligt een 
vervolging echter niet in de rede, 
aangezien het niet wenselijk en niet 
haalbaar is om Esteban te vervolgen. 

Ik zal deze conclusie hieronder na-
der toelichten. 

Noodweer
Esteban kan mijns inziens geen be-
roep doen op noodweer, een beroep 
op straffeloosheid wegens zelfver-
dediging. Noodweer vereist dat 
er sprake is van een noodzakelijke 
verdediging door Esteban van zijn 
eigen lijf tegen een (ogenblikkelijke 
en) wederrechtelijke aanranding, 
dat wil zeggen een aanranding of 
aanval die strafbaar is. Er is naar 
mijn oordeel geen sprake van een 
wederrechtelijke aanranding, waar-
tegen Esteban zich mocht verdedi-
gen. Dit vanwege het feit dat de aan-
randing van Wesley van W. in mijn 
perceptie niet strafbaar en dus niet 
wederrechtelijk is. 

Noodweerexces
Dan rijst de vraag of Esteban een be-
roep kan doen op noodweerexces. 
Noodweerexces komt in beeld als bij 
de zelfverdediging de grenzen van 

de verdediging zijn overschreden. 
Esteban is naar mijn mening te ver 
gegaan, dan wel te lang doorgegaan 
met de verdediging tegen de aan-
randing. Dit kan gerechtvaardigd 
zijn, indien aannemelijk kan worden 
gemaakt dat deze overschrijding 
van de grenzen van de verdediging 
te wijten is geweest aan een hevige 
gemoedsbeweging, die veroorzaakt 
is door de aanranding. Aangezien 
noodweerexces net als noodweer 
vereist dat er sprake is geweest van 
een wederrechtelijke aanranding, 
kom ik tot de conclusie dat Esteban 
geen beroep kan doen op nood-
weerexces. 

Putatief noodweerexces
Indien we van de situatie uitgaan 
dat er geen sprake is van een we-
derrechtelijke aanranding, waarte-
gen Esteban zich mocht verdedigen, 
dan dient nog onderzocht te worden 
of er sprake is van putatief nood-
weerexces. Was er sprake van een 
verontschuldigbare situatie, waarin 
Esteban gerechtvaardigd mocht aan-
nemen dat hij zich mocht verdedi-
gen tegen de (niet-wederrechtelijke) 
aanranding van Wesley van W.?

Mijn oordeel is dat dit beroep een 
kans van slagen heeft. Esteban ver-
keerde abusievelijk en verontschul-
digbaar in de onjuiste voorstelling 
dat er sprake was van een weder-
rechtelijke aanranding, waartegen 
hij zich mocht verdedigen. Van Este-
ban kon niet worden verwacht, dat 
hij anders zou hebben gehandeld 
dan hij heeft gedaan. •



Driemaster jaargang 64 periodiek 1 • 15

Het Portugese volk is trots op zijn 
ontdekkingsreizen door de navega-
dores en ook is er natuurlijk een 
grote connectie met Brazilië, An-
gola en Mozambique, landen met 
een enorme potentie. Portugal is een 
land met weinig grote eigen produc-
ten en is de laatste jaren op de global 
competitiveness index teruggeval-
len tot een 45e plek. Dit verslag van 
het World Economic Forum is toon-
aangevend. Er is echter een aspect 
waar Portugal zich mee zou kunnen 
helpen. Dat is door de arbeidscul-
tuur te veranderen.  

Het rapport en zijn statistieken ge-
ven aan dat Portugal een land zou 
kunnen zijn met een goede concur-
rentiepositie, maar in de arbeids-
cultuur mist men effectiviteit en 
efficiëntie. Een klein en simpel voor-
beeld is al de gang van zaken in de 
supermarkten. Om te beginnen ne-
men - zonder te willen generalise-
ren - de caissières al hun tijd bij het 
scannen van de producten. Ook wil 
het voorkomen dat ze zelf nog even 
het advertentieblaadje doorkijken 
terwijl de rij alsmaar blijft groeien. 
Van ‘drie in de rij; kassa erbij’ heb-
ben ze ook nog nooit gehoord en 
van veel producten werktde streep-
jescode niet waarna een medewer-

ker de supermarkt  in moet om op 
zoek te gaan naar eenzelfde product 
waarvan de streepjescode wel goed 
is. Dit kost allemaal tijd, weliswaar 
weinig, maar denk je eens in voor 
hoeveel mensen dit geldt. Deze 
kleine, maar alledaagse, inefficiëntie 
kort de productieve tijd van eenie-
der die de supermarkt iedere dag 
bezoekt. Een ander voorbeeld is de 
lunchpauze van veel bedrijven, die 
veel Portugezen uitgebreid nemen. 
Pauzes van twee uur zijn zeker niet 
ongebruikelijk. Hiertegenover moet 
wel gesteld worden dat veel winkels 
openblijven tot acht uur `s avonds of 
zelfs later in de winkelcentra. 

Een laatste voorbeeld is de educatie. 
Deze is sinds 2007 onder handen ge-
nomen nadat gebleken was dat het 
niveau van de scholen en sommige 
universiteiten ondermaats was. 
Hierdoor zijn verscheidene univer-
siteiten verdwenen en diploma’s on-
geldig verklaard. Maar het ergste is 
dat een hele generatie niet goed op-
geleid is en niet goed voorbereid is 
op arbeid. Hier is sinds de overstap 
naar het Bologna systeem (Bachelor-
Master stelsel) wel verandering in 
gekomen, maar toch hebben de uni-
versiteiten nog een schools karakter 
met huiswerk en verplichte aanwe-

Nu Griekenland en Ierland al hulp hebben gevraagd van Europa, lonken 
ook Portugal, Spanje en Italië naar eenzelfde situatie. Dit ondanks de po-
tentie die deze landen hebben. Neem Portugal, het liberale gedachtegoed 
is er alom aanwezig. Zo is de grootste partij, de Partido Social Democrata, 
liberaal getint en ook de op twee na grootste partij, de Partido Popular, is 
van een liberaal karakter, iets wat volgens het Portugese volk dus blijkbaar 
nodig is om deze tijden door te komen. Dit verkiezingsresultaat stamt uit 
juni 2011, zodoende midden in de crisis. Het Portugese electoraat heeft dus 
vertrouwen in een liberale weg om de crisis door te komen, waar op het 
eerste gezicht niet veel van te merken is.

Door Boudewijn de Vries

Portugal   ...en zijn arbeidscultuur

zigheid. Een switch naar meer zelf-
standigheid en meer bewustzijn van 
werknemers in de effectiviteit en ef-
ficiëntie van hun arbeid zou Portu-
gal vooruitgang bieden helpen weer 
een goede handelspositie en aanzien 
kunnen geven. Helaas worden deze 
oplossingen nog niet gevonden in 
Portugal, en andere Zuid-Europese 
landen in moeilijkheden. 

Hoe meer er bezuinigd wordt, hoe 
meer er gestaakt wordt lijkt het wel. 
Economische maatregelen, onder de 
controle van de Europese trojka, zijn 
effectief maar er wordt te weinig fo-
cus gelegd bij de kleine dingen die 
de economische trend momenteel 
negatief beïnvloeden. De conclusie 
die getrokken kan worden is dat 
Portugal baat heeft bij een verande-
ring van de arbeidscultuur en dat 
deze verandering samen met de hui-
dige economische maatregelen het 
land uit de crisis kunnen trekken en 
zelfs welvarender kunnen maken en 
daarom ook Europa en Nederland 
kunnen helpen. De bal ligt bij ons 
allen, maar vooral Europa om dit te 
bewerkstelligen. •



Eindelijk leven we onder een kabi-
net met een liberale premier. Het is 
te hopen voor Nederland dat er nu 
andere tijden aanbreken en dat er 
een einde komt aan de afbraak van 
de samenleving en onze economie. 
Al hebben we nog lang niet het li-
berale klimaat wat gewenst is. Wij 
helpen graag een beetje mee en 
stimuleren met positief gestemd 

nieuws. 
De redactie van de Driemaster 
vindt het belangrijk om de lezers 
op de hoogte te houden over de 
ontwikkelingen van het kabinet en 
over reacties van socialisten. Kort-
om, het zou goed kunnen dat we 
hier aan het begin staan van een 
heuse Liberale Lente. In tegenstel-
ling tot De Gloeilamp vertellen we 
dus het goede nieuws. Heb je sug-
gesties voor de rubriek, stuur dan 
je link en een paar regels toelich-
ting naar hoofdredactie@jovd.nl. 

De 
Liberale 
Lente

Goed nieuws

Door Arjen Maathuis, eindredacteur van Driemaster.

Minister Melanie Schultz van Haegen blijft achter 130 km/u – plan staan – 
Minister Melanie Schultz van Haegen (infrastructuur) blijft achter haar plan 
staan om de maximum snelheid op veel wegen volgend jaar te verhogen 
naar 130 kilometer per uur. Het CDA en oppositiepartijen plaatsen vraagte-
kens bij de verkeersveiligheid en milieueffecten. Planaanpassing is volgens 
Schultz van Haegen niet nodig. ‘De Nederlandse snelwegen zijn veilig, maar 
ik heb hogere ambities’. (Bron: nu.nl)  

Henk Bleker doet foekie foekie met NRC – Dat de Liberale Lente ook bij het 
CDA is begonnen, valt af te leiden aan de kalverliefde tussen Henk Bleker 
(58) met NRC-journalist Barbara Rijlaarsdam (26). Hoewel op het moment 
van schrijven de meteorologische lente nog niet begonnen is, heeft Bleker 
hier al blijkbaar een voorschotje op genomen. Premier Mark Rutte liet in 
een reactie het volgende weten: ‘Het is een vrij land. Kom op, ik ben liberaal 
(...) Laat hem. Hij is een vrij mens. Iedereen is vrij met wie hij een relatie 
aangaat.’ En zo is het maar net. Hoewel de redactie z’n twijfels heeft over 
de moraliteit van deze affaire, gunnen wij Henk zijn Liberale Lente. (Bron: 
geenstijl.nl en nos.nl).  

Voorgesteld kinderpardon is geen oplossing – VVD-Asielwoordvoerder 
Cora van Nieuwenhuizen: ‘Op het eerste gezicht oogt zo’n ‘kinderpardon’ 
wellicht humaan en praktisch: we komen tegemoet aan een maatschappelijk 
gevoel, zetten een streep onder een aantal moeilijke dossiers en beginnen 
met een schone lei. Maar zoals zo vaak: schijn bedriegt. Een ‘kinderpardon’ 
is écht een verkeerd signaal, leidt tot rechtsongelijkheid en lost uiteindelijk 
niets op. Het voorgestelde ‘kinderpardon’ zal in de praktijk gewoon neerko-
men op een generaal pardon voor niet alleen de uitgeprocedeerde asielkin-
deren, maar ook voor de gezinnen van die kinderen. Elke grens die getrok-
ken wordt, zal namelijk gebruikt worden om nieuwe gevallen die nét buiten 
de boot vallen aan de kaak te stellen. Elk pardon geeft dus een nieuwe groep 
uitgeprocedeerde asielzoekers valse hoop dat ook zij wellicht tóch in Neder-
land mogen blijven als ze maar lang genoeg wachten.’ (Bron: vvd.nl). 

Zwaardere straf bij herhaling misdrijf – Criminelen die binnen 10 jaar op-
nieuw een zwaar misdrijf plegen, krijgen een zwaardere straf. ‘We stellen 
duidelijke grenzen en treden streng op wanneer die worden overschreden. 
Zeker bij herhaling’, aldus Rutte. Het wetsvoorstel  wordt bij de Tweede 
kamer ingediend. (Bron: rijksoverheid.nl).  

Kans op akkoord is groter dan fifty-fifty – De kans dat VVD, CDA en PVV 
een akkoord bereiken over extra bezuinigingen is heel wat groter dan de 
vijftig procent die Geert Wilders voorzichtigheidshalve heeft opgeworpen. 
‘Niet alleen omdat het een politieke noodzaak is, maar vooral ook omdat 
de heren het zo goed met elkaar kunnen vinden’, schrijft Bert Bukman. Ex-
tra bezuinigingen zijn onvermijdelijk, en een nieuwe onderhandelingsronde 
dus ook. Op grond van de gebeurtenissen van vorige zomer (het formatie-
proces) mag je aannemen dat die onderhandelingen opnieuw in goede sfeer 
zullen verlopen. De kans dat dat lukt is heel wat groter dan de vijftig procent 
die Geert Wilders voorzichtigheidshalve heeft opgeworpen. Niet alleen om-
dat het een politieke noodzaak is, maar vooral ook omdat de heren het zo 
goed met elkaar kunnen vinden. (Bron: volkskrant.nl).

Ella Vogelaar vertrekt bij parkeerbeheer Amsterdam – Oud-minister van 
Wonen, Wijken en Integratie Ella Vogelaar (PvdA) stapt op als voorzitter 
van de raad van commissarissen van Cition, het Amsterdamse bedrijf voor 
parkeerbeheer. Ze doet dat omdat ze tegenstander is van het besluit om 
parkeerbeheer in Amsterdam openbaar aan te besteden. Het stadsbestuur 
besloot deze week dat het parkeerbeheer in de stad vanaf 2014 door een pri-
vaat bedrijf kan worden uitgevoerd. Vogelaar protesteert met haar vertrek 
tegen ‘het slechte en onverantwoorde besluit’. (Bron: elsevier.nl). 



De  
Gloei-
lamp

Door de immer toenemende snel-
heid waarmee een veelheid aan 
absurde wetsvoorstellen en an-
dere items in het nieuws opdui-
ken, hebben we de rubriek “de 
Gloeilamp”. Deze rubriek is af-
geleid van het bespottelijke plan 
van de EU om de verkoop van 
de 100 Watt gloeilamp te verbie-
den. Als redactie houden we ons 
dagelijks bezig met het vinden 
van absurd nieuws, maar we krij-
gen ook graag input van andere 
oplettende mensen. Heb je iets 
gezien waarvan je denkt dat dit 
niet door de beugel kan, stuur 
dan een samenvatting van een 
paar regels met de link van waar 
je het item hebt gevonden naar  

hoofdredactie@jovd.nl.

Slecht nieuws

Door T.W. de Jong, eindredacteur van Driemaster.

ECB wil Duitse goudreserve in zwart gat gooien - De ECB begint hopeloos 
om zich heen te zoeken naar geld om hun geweldige Euro te redden. Was 
er eerst al sprake van Nederlandse pensioenen als onderpand voor de Uto-
pische munt te laten dienen, nu zijn de Duitse goudvoorraden aan de beurt. 
De grote leider Barosso gaf aan dat de Euro moet worden gered koste wat 
kost. De Euro is de afgelopen maanden flink aan het dalen t.o.v. de ook al 
kansloze Dollar. Het verkopen van de nationale goudreserve lijkt hiermee 
een erg onverstandige keuze voor Duitsland. (Bron: faz.net)

Valse profeet Nout Wellink over de Griekenland - Op 19 mei 2011 stond in 
Elsevier nog een artikel over Wilders die volgens Nout Wellink alleen maar 
burgers aan het bang maken was met zijn praatjes over Griekenland. Nout 
gaf aan dat we al ons geld inclusief rente van de grieken zouden terugkrij-
gen. Wilders is volgens Nout een valse profeet. Om het nieuwe jaar in te 
luidden staat er op 1 januari 2012 in het Financieel Dagblad, dat we ondanks 
hulp van banken een deel van onze lening aan Griekenland kwijt zijn. Goh, 
wie had dat nou gedacht? (Bron: fd.nl)

Obama tekent omstreden NDAA wet – Indefinite detention - De Nobelprijs 
winnaar van de Vrede zinkt nog dieper door de National Defense Authori-
zation Act (NDAA) te tekenen. De wet maakt het mogelijk om terreurver-
dachten, inclusief Amerikaanse staatsburgers, voor onbepaalde tijd vast te 
houden en hen het recht op een proces te ontnemen. Republikeinse Presi-
dentskandidaat Ron Paul noemt het tekenen van de wet een “slip into ty-
ranny”. (Bron: nrc.nl) 

ACTA ongezien doorgedrukt - Het veel verguiste ACTA verdrag is er toch 
doorgedrukt. Zonder dat de burger inzage krijgt in de wet is het door alle 
lidstaten ondertekent. De wet die de vrijheid van het internet zal inperken, is 
geheim gebleven voor de burger. De implicaties zijn dan ook niet geheel dui-
delijk. Maar beperkingen op downloadmogelijkheden behoren ongetwijfeld 
tot de maatregelen. Het lijkt erop alsof de opgelegde dictatuur uit Europa 
steeds erger wordt en dat dit paralel loopt aan eenzelfde proces als in de VS. 
(Bron: geenstijl.nl)

Franse minister BuZa: Oorlog als Euro valt - De Franse Minister van Bui-
tenlandse Zaken, Alain Juppé heeft gewaarschuwd dat er weer oorlog kan 
uitbreken tussen Europese Lidstaten als de Euro valt. We zijn te veel gewend 
geraakt aan vrede, maar dit kan zo weer veranderen als de Euro geen stand 
houdt. Frankrijk is een failliet land als ze niet kunnen parasiteren op de EU 
en is doodsbang om weer een inflationaire Franse Frank te moeten invoe-
ren. Het volk bangmaken met oorlog is geen maatregel die wordt gemeden. 
(Bron: powned.tv) 

Moslima’s mogen geen bananen meer - Een Europese Islamitisch vertegen-
woordiger heeft vrouwen opgeroepen uit de buurt te blijven van bananen, 
komkommers en wortels. Deze groenten en fruit lijken namelijk te veel op 
het mannelijk geslachtsdeel en zou ze in verleiding kunnen brengen. Vrou-
wen mogen het alleen nog eten als het door een man in stukjes is gesneden. 
De uitspraken worden gemeld op de website Bikya Masr  en hebben tot veel 
boze reacties geleid. (Bron: ad.nl) 

Grieken kopen Duitse duikboten en Franse vliegtuigen - Griekenland heeft 
momenteel een schuld van 350 miljard Euro. Na het verkrijgen van nieuwe 
gelden vanuit het noodfonds blijkt dat Athene van plan is om voor miljarden 
aan wapentuig in te kopen. Heel toevallig gaat het om Duitse duikboten en 
Franse fregatten en Eurofighters. Wat moet een failliet land nou met al dit 
nieuwe wapentuig, zouden ze niet eerder moeten bezuinigen om schuld-
eisers te kunnen terugbetalen? De aankoop is op zijn minst opmerkelijk. 
(Bron: vk.nl) 
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Interview met 
Mirjam van den Broeke
hoofdredacteur
Quote

Mirjam van den Broeke (34), voorheen danseres, daarop-
volgend rechtsgeleerdheid cum-laude afgestudeerd. Ne-
gen jaar geleden aangenomen na het schietincident bij het 
Quote grachtenpand. Ze stuurde hierop een tekstbericht 
‘Nu weet ik zeker dat ik bij jullie wil komen werken’ naar 
haar oud-baasje ‘vermakelijk mannetje’ (J.K.). Die wij ook 
nog als JOVD’er kennen. Al is hij tegenwoordig ietsje ver-
enigingsschuw en huiverig voor de interpretatiekunsten 
en letterkunde van de student bij interviews. Misschien 
terecht. Mirjam is dit in ieder geval niet en stond van harte 
open voor een vraaggesprek nu ze pas is aangesteld als 
hoofdredacteur van Quote magazine.
Wij spreken haar op een donderdagochtend onder een 
kraakheldere hemel met temperaturen diep onder nul. 
Toch is de sfeer erg warm in café Dante, om de hoek bij 
het hoofdkwartier van Quote. We laten ons zakken in een 
zachte leren bank en ze laat direct merken hoe veelzijdig ze 
de JOVD wel niet vindt. Tegen onze hoofdredacteur: ‘Jij ziet 
er uit als een échte JOVD’er!’, terwijl zijn collega ‘zo bij de 
SP had kunnen zitten’. Haar beeld van de JOVD dat geken-
merkt wordt door dasjes en conservatieven wordt meteen 
wat genuanceerder. Een goed begin voor een goed inter-
view over Quote, de politiek, de kunstwereld, belastingen 
en bankbonussen.

Door Yair da Costa en Thijs Roest

De eerste hoofdredactrice van Quote 
is niet zomaar bij het blad terecht ge-
komen. Van den Broeke groeide op 
in Barendrecht als dochter van een 
kleine ondernemer met een broertje 
en een zusje. ‘Eigenlijk ben ik heel 
onbezorgd opgegroeid in zo’n vei-
lige jaren zestig wijk. Na het behalen 
van haar HAVO zat ze op de dans-
academie, waarna ze – bij het gebrek 
aan toekomstperspectief – cum lau-
de afstudeerde op Nederlands recht. 
Tijdens een seminar op haar rechten-
faculteit kwam ze, niet ongepland, 
oud-hoofdredacteur Driemaster en 
toenmalig hoofdredacteur van Quo-
te Jort Kelder tegen. Er was meteen 
een klik en Kelder benoemde haar 
tot ‘chef borrels en partijen’ met in 
het achterhoofd dat haar zeker-niet-
onaantrekkelijke uiterlijk weleens 
wat gesloten deuren open zou kun-
nen gooien. Later kreeg ze haar eigen column in het 
blad, schreef ze met Femmetje de Wind – net als Van 
Den Broeke een ex-date van Bram Moszkowicz – de 
boeken Wat wil de man? en Wat wil de vrouw? om 
uiteindelijk te belanden waar ze nu zit: als ‘Queen’ 
op de troon van de redactie aan het Koningsplein.

Over haar politieke voorkeur is ze duidelijk: ‘ik be-
schouw mijzelf als liberaal’. Dit in combinatie met 
het geld en zakenleven van Quote levert een VVD 
stem op, zou je denken. Toch niet. ‘Ik heb veel affi-
niteit met die partij, maar voel me als mens iets pret-
tiger bij het socialere programma van D66. Dat de SP 
daarentegen de VVD als ‘asociaal’ en ‘alleen voor de 

rijken’ wegzet keurt ze af. ‘Als je je bedenkt wat er ge-
beurt als het partijprogramma van de SP wordt door-
gevoerd, dan is dat heel slecht voor de Nederlandse 
economie. Wat dat betreft is de SP voor mij een asoci-
ale partij. Het is toch van de gekken dat een deel van 
de opbrengsten (van SP-bestuurders) naar de partij-
kas gestort moet worden, dat alleen al is gewoon niet 
van deze tijd. Dat een SP-raadslid (red: Simon Pol-
man) zijn geld aan de voedselbank geeft in plaats van 
aan zijn partij vind ik dan weer een goede actie. Als 
je dan van het socialistische gedachtegoed bent, vind 
ik dat een mooi statement.’  Volgens Van den Broeke 
bevordert de SP ook ondernemerschap niet. ‘Er zit 
gewoon geen enkele ondernemingsgeest in die partij. 

Interview
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Ondernemen is een beetje een vies woord in de SP en 
dat vind ik gewoon een opzinnigheid.’

Over de (rijke) ondernemer heeft Van den Broeke 
ook een duidelijke mening: ‘Rijken zijn vaak onder-
nemers die werkgelegenheid creëren. Dat ze (nog) 
meer belasting moeten betalen vind ik weer zoiets 
belachelijks. Laatst hebben we voor een verhaal in de 
Quote 500-leden gebeld of ze in het kader van eco-
nomisch herstel meer (financieel) bij zouden willen 
dragen. Dat wilden zij op zich wel, maar dan wel in 

een gezamenlijk stimuleringsfonds zodat het geld 
niet bij de verkeerde investeringen terecht zou ko-
men. Meer zoiets als op dit moment in Amerika bij 
de miljonairsclubs gebeurt.’ 

Dat de PvdA en de SP op 31 januari aankondigden 
een voorstel in te dienen voor een verbod op bonus-
sen in de banken- en verzekeringswereld vindt Van 
den Broeke daarom ook ‘van de zotte!’. ‘Je wilt, juist 
in deze tijden, toch gewoon een capabel mens die 
zo’n bank leidt zodat deze het ook goed doet en niet 
omvalt? Je kunt beter investeren in kennis en het be-
drijfsleven omdat de rekening die je anders uiteinde-
lijk krijgt veel hoger is. Om maar even met Alexander 
Rinnooy Kan te spreken: Als je vindt dat kennis duur 
is, dan weet je niet wat domheid kost!’

Het beeld dat we tot nu toe hebben gekregen van 
Van Den Broeke is tot nu toe dat ze redelijk rechts is, 
maar is dat wel zo? In ieder geval laat ze een interes-
se in kunst en duurzaamheid zien. Dat eerste heeft 
ze uiteraard van haar dansverleden meegekregen. 
Als haar de vraag wordt gesteld hoe ze tegenover 
kunstenaars staat, die straks geen geld meer van de 
overheid krijgen, is ze redelijk genuanceerd. ‘Ik hink 
een beetje op twee gedachten. Aan de ene kant denk 
ik dat er vanuit het bedrijfsleven veel meer kan ge-
beuren met het financieren van de kunstsector. Aan 
de andere kant denk ik, dat als je nu goed bekijkt hoe 
weinig geld je eigenlijk nodig hebt om gewoon een 
goed dansgezelschap in stand te houden, zo’n bezui-
niging eigenlijk smoelpolitiek is. Cultuur is ook een 
belangrijk exportproduct. Wat ik dan toevallig weet 
van de dansgezelschappen. De wereldfaam van zo’n 
dansgezelschap als het Nederlands Dans Theater 

“‘Ondernemen is 
eigenlijk een vies 
woord in de SP’

zorgt ervoor dat als land het beeld neerzet van een 
zorgvuldige en welvaartsstaat.

Over duurzaamheid heeft ze ook een duidelijke vi-
sie. Het was haar grote voorganger – Jort Kelder – 
die haar inspireerde met de gedachte van een groen-
rechtse partij die oud-JOVD-voorzitter Mark Rutte 
ook aansprak. ‘Ik zou er wel voor stemmen. Dat soort 
bewegingen van duurzaamheid moeten juist uit het 
ondernemerschap komen en niet uit een vorm van 
zure, linkse frustratie. Dat kost teveel en mensen vin-
den het dan gezeur. Het moet voort komen uit een 
positieve energie en dat zit dan toch bij de onderne-
mers.

‘Rijken zijn vaak 
ondernemers die 
werkgelegenheid 
binnenhalen’
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geld naar een extra redacteur gaat of naar een bonus 
voor een redacteur die een super mooi verhaal heeft 
geschreven.’

‘Quote is een blad dat heel goed bij JOVD’ers aansluit 
om twee redenen. Quote bekijkt de zakenwereld heel 
erg kritisch. In dat opzicht is de JOVD in de politiek 
wat Quote is in het zakenleven. Net zoals dat wij bei-
de ondernemerschap kunnen waarderen. Quote een 
heel rechts blaadje? Dat is volgens Van Den Broeke 
Quote niet waar. ‘Het is gewoon een super vermake-
lijk blad. Ook als je niet rechts bent georiënteerd of 
geïnteresseerd in het zakenleven kan het blad alsnog 
leuk zijn door onze specifieke manier van schrijven. 

Terug naar Van Den Broeke als hoofdredacteur van 
het blad Quote. Ze werd in De wereld draait door al 
de ‘Queen’ van het blad genoemd, maar dat voelt zij 
zich niet. ‘Wij (red: de redactie van Quote) zijn een 
hele platte organisatie dus het is niet dat ik mijn au-
toriteit overal moet laten gelden. Zie mij meer als de 
eindverantwoordelijke voor de inhoud en het uiter-
lijk van het blad. Ik ben een beetje het gezicht van 
het blad’. Of de functie hoofdredacteur van Quote 
haar droombaan is? ‘Ja, ik heb er stiekem wel van 
gedroomd, maar ik dacht ook dat ik het nooit zou 
worden. Dat het weer een man zou worden. Om het 
geld is het me ook niet te doen, ik verdien genoeg 
om leuke dingen te kopen. Ik heb ook liever dat het 

© Gerhard Taatgen Jr.

‘Rijken zijn vaak 
ondernemers die 
werkgelegenheid 
binnenhalen’
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Overal een beetje tegenaan schoppen maar net weer 
even met een knipoog.

Als haar op het laatst wordt gevraagd te kiezen tus-
sen haar grootste allergie – de SP – of de PVV moet ze 
lang nadenken. Haar bezwaren over de SP had ze al 
volop beschreven. ‘In allebei de partijen zie ik zulke 
belachelijke dingen. Het populisme van Wilders vind 
ik walgelijk. Ik vind het dan ook jammer dat de VVD 
daarmee een gedoogakkoord is aangegaan.’ Als we 
haar vragen dat ze met een pistool op het hoofd moet 
kiezen, hakt ze uiteindelijk de knoop door: ‘Dan toch 
Roemer, hem vind ik heel leuk als persoon. Maar als 
het zo ver zou komen zou ik direct daarna zelf een 
politieke partij oprichten om de effecten hiervan te 
bestrijden.’

Het interview zit er inmiddels op. Van de hoofdre-
dactrice die vaak wordt omschreven als ‘lekker wijf’ 
(red: dit beamen wij) krijgen de twee redacteuren 
nog een Quote. ‘Tuig in toga: de schimmige stre-
ken van abjecte advocaten, maffiamaatjes en andere 
pleitpenoze’ staat er in dikke bloedrode letters. Op 
de achtergrond een toga met dikke bloedspetters 
erop. Een kleine sneer naar haar ex Bram? Met een 
blik die enorm veel rust en vrede uitstraalt geeft ze 
een helder antwoord: ‘Nee joh, als ik nog wrok tegen 
hem koesterde had ik dat verhaal zelf allang geschre-
ven’. •

“‘Als je vindt dat 
kennis duur is, 
dan weet je niet 
wat domheid 
kost’

© Gerhard Taatgen Jr.
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Over de grens

Afgelopen kerstvakantie was ik in 
Hongkong. Hongkong is net als het 
in de buurt gelegen Macao een spe-
ciale bestuurlijke regio van China. 
Dat wil zeggen 
dat ze, na de te-
ruggave van de 
Britten aan Chi-
na in 1997, op de 
meeste vlakken 
een grote mate 
van zelfbestuur 
kennen. Sinds 
2005 is Donald 
Tsang voorge-
dragen en uitein-
delijk benoemd 
als ‘chief exe-
cutive’ van de 
kleine stadstaat. 
Want Hongkong 
beslaat slechts 
een oppervlakte 
van net 1.100 
vierkante kilo-
meter (iets meer 
dan twee keer 
de oppervlakte 
van Texel) en telt 
ruim 7 miljoen 
inwoners. 

Na de teruggave 
aan China is er 
afgesproken dat 
Hongkong voor 
een periode van 
50 jaar zijn ei-
gen wetten mag 
behouden. Dat 
geeft een bizarre 
situatie, want 
hierdoor is er in 
Hong Kong een 
grote mate van 
vrijheid van meningsuiting en zijn 
er zelfs meerdere politieke partijen 
actief. Iets wat op het vaste land van 

China tot op de dag van vandaag 
ondenkbaar is. 

Lopend over straat viel mij op, dat 

de meeste Hongkong-Chinezen erg 
hun best deden om er vooral Westers 
uit te zien. Volkssport nr. 1 is dan 

Door Woudric Meulmeester, oud-vicevoorzitter JOVD Baronie van Breda

Hongkong

ook om zoveel mogelijk Westerse 
kleding en producten te kopen. Bijna 
iedereen die het zich kan permitte-
ren, heeft een iPhone, waar dan ook 

bijna onop-
houdelijk mee 
ge-whatsapp’t 
wordt. Dat 
hiermee de 
aandacht van 
de werkelijke 
p r o b l e m e n 
wordt afge-
leid is geen 
o v e r d r e v e n 
constatering, 
want de eco-
nomie doet het 
op z’n zachtst 
gezegd niet zo 
florissant. Het 
grootste deel 
van de econo-
mie draait op 
distributie en 
doorvoer van 
goederen, die 
sinds de crisis 
alleen maar 
bergafwaarts 
gaat. 

Voorts is de 
stad vaak ge-
huld in smog. 
Mensen met 
zwakke lucht-
wegen raad 
ik daarom 
aan om niet te 
lang te blijven. 
Dat neemt 
niet weg dat 
de stad abso-
luut de moeite 

waard is om eens te bezoeken. •
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Ik kan het me nog goed herinneren dat afgelopen najaars-
congres de JOVD van mening leek te zijn dat Eurobonds 
de oplossing was voor de eurocrisis. Toen vlak daarna de 
werkgroep ‘toekomst van de euro’ begon, kreeg de JOVD 
zelfs complimenten van de JS (jonge socialisten) en was de 
financiële woordvoerder van het eurofiele D66 helemaal in 
zijn nopjes dat ook de JOVD voor dit desastreuze plan was. 
Mark Harbers, Tweede Kamerlid voor de VVD, was gelukkig 
realistischer door te stellen dat Eurobonds echt de allerlaatste 
optie zou zijn. Op het congres merkte ik ook dat de kennis 
over financiële markten en de crisis in Europa niet heel groot 
is onder JOVD’ers. In dit stuk wil ik uiteenzetten wat de 
gevaren van Eurobonds, een fiscale unie en de transactietaks 
zijn. Deze drie onderwerpen staan zeker niet los van elkaar 
en hebben alle drie tot doel om de euro koste wat het kost te 
redden, zelfs ten koste van democratie.
Door Jelmer Hiemstra, redacteur Driemaster

Het gevaar van  
Eurobonds,
fiscale unie en 
de transactie tax

Eerst moeten we de vraag stellen 
wat de oorzaak is van de Eurocri-
sis: Zijn het de overheden die teveel 
schulden hebben gemaakt? Zijn het 
de bewindspersonen die de criteria 
hebben opgerekt opdat Griekenland 
en Italië toch mee konden doen aan 
de Euro? Of degene die de gemeen-
schappelijke munt hebben bedacht? 
Volgens pro-Europese politici geen 
van allen, het is allemaal de schuld 
van Amerikaanse rating agencies. In 
2008 kregen de rating agencies nog 
forse kritiek vanuit Brussel dat zij te 
optimistisch waren in het geven van 
ratings voor Amerikaanse banken 

- en terecht. Wanneer deze rating 
agencies (die in de financiële wereld 
veel minder invloed hebben dan 
door de media wordt toegekend) 
landen afwaarderen binnen de eu-
rozone, krijgen ze de wind van vo-
ren. De Europese commissie heeft, 
onder leiding van Barosso, nu het 
plan om een eigen Europese rating 
agency op te zetten als tegenhan-
ger van het Amerikaanse Moody’s, 
Standard&Poor en Fitch. Alsof ook 
maar iemand daar één woord van 
zou geloven. Rating agencies zijn 
een boodschapper van slecht nieuws 
en niet de veroorzaker van de euro-

crisis. Europarlementariër Ashley 
Fox zei hierover:  “You don’t get 
better weather by turning down the 
forecast”.

In november kwam Eurocommissa-
ris Barnier met een plan om rating 
agencies te reguleren. Een belang-
rijk element dat het gelukkig niet 
gehaald heeft, was de ‘publication 
blackouts on rating downgrades’. 
Hierbij zou de EU-autoriteit het 
recht hebben om bij afwaarderingen 
publicatie te voorkomen. Dat de EU 
de vrije markt en de Amerikanen 
minacht dat was al bekend. Wat 
echt zorgwekkend is in deze crisis 
is dat Brussel de realiteitszin heeft 
verloren en vooral de boodschap-
pers van slecht nieuws onder vuur 
neemt in plaats van te kijken naar 
de kern van de problemen, namelijk 
dat overheden binnen de Eurozone 
teveel schulden maken en hebben 
gemaakt. Wanneer de Europese lei-
ders bekend maken dat zij voorne-
mens zijn om niet het onderliggen-
de probleem op te lossen, maar de 
manier waarop het slechte nieuws 
wordt gebracht te reguleren dan zal 
het niet lang meer duren voordat het 
einde in zicht komt. 

De oorzaak dat de Eurozone in een 
recessie is beland, heeft te maken 
met het gevoerde beleid van Brussel 
om de Euro koste wat het kost te be-
houden. De recessie is geen 
natuurlijke toe-
stand of een ge-
volg van de kre-
dietcrisis. Het is 
een consequentie 
van het gevoerde 
beleid van Barosso, 
van Rompuy, de 
ECB en Merkozy. Ik 
ben zelf altijd voor-
stander geweest van 
een sterke euro als we-
reldreservemunt, het is 
goed voor de wereld om 
een concurrent te hebben 
voor de dollar die tot nu 
toe als enige reservemunt 
dient. Helaas is de euro 
vanaf het begin gebaseerd 
op politieke in plaats van 
Economische doeleinden. 
Landen als Italië en Grieken-

Eurocrisis
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land, waarvan duidelijk was dat 
deze landen niet aan de strenge ei-
sen voldeden, konden toch toereden 
door een paar mooie boekhoudkun-
dige trucs. Deze landen kunnen niet 
uit de euro gezet worden en zitten 
nu voor onbepaalde tijd vast in deze 
‘economic prison’ waardoor ze niet 
kunnen concurreren naar een gezon-
de economische groei. Vooral Grie-
kenland heeft met haar Toerisme 
en Scheepvaart sector uitstekende 
mogelijkheden om met een gedeva-
lueerde munt de export te vergroten 
en terug te keren naar een gezonde 
economische groei en gezonde over-
heidsfinanciën. Doordat Grieken-
land vast zit aan een voor hen veel 
te dure euro heeft Griekenland nau-
welijks mogelijkheden om uit de 
negatieve spiraal van afnemende 
economische groei en een stijgende 
schuldenlast te komen.

Ook niet-eurolanden als Hongarije 
en Letland hebben last van de crisis, 
ook deze overheden hebben hoge 
schulden gemaakt. Het is in dit ge-
val de gemeenschappelijke munt die 
van wat een beheersbaar probleem 
had moeten, zijn een catastrofe heeft 
gemaakt. Met de euro kan Grie-
kenland in geen geval uit de 
huidige crisis ko-
men. De 

zuidelijke landen hebben belang bij 
een goedkope euro terwijl landen 
als Duitsland belang hebben bij een 
duurdere, sterke euro. Deze weef-
fout is nog steeds niet hersteld. Ook 
voor Ierland gold een soortgelijk 
scenario. Ierland had voor enkele 
jaren een gezond overschot op haar 
begroting, in tegenstelling tot Grie-
kenland. Het probleem van Ierland 
ligt dan ook niet bij de overheidsfi-
nanciën, maar bij het monetaire be-
leid van de ECB. De ECB stelde de 
rente veel te laag vast voor de gehele 
eurozone. Dit was rampzalig voor 
Ierland dat overspoeld raakte door 
goedkoop geld waardoor de econo-
mie oververhitte. De reële rentevoet 
was zelfs een tijdje +/- 1%. Econo-
men zagen het probleem, maar er 
was geen uitweg, omdat Ierland 
vast zat aan het Europees monetair 
beleid. 

Eurobonds
Het uiteindelijke doel is natuurlijk 
één Europese obligatiemarkt waar 
alle staatsobligaties van alle landen 
samen zullen vallen. De Eu-
r o p e s e c o m m i s s i e 

verwacht 
van de 

markten dat de rente van deze obli-
gaties het gemiddelde zal worden 
van de rente die EU landen zouden 
moeten betalen. Rating agencies 
hebben al laten weten dat dit soort 
obligaties tegen de hoogste rente 
worden berekend. Daarnaast is het 
nog maar de vraag of er werkelijk 
nog investeerders zijn die deze obli-
gaties willen opkopen. Zelfs Duits-
land heeft moeite om op de kapitaal-
markt liquiditeit op te halen. 

De ECB (Europese centrale bank) 
mag geen obligaties rechtstreeks 
kopen van landen, hoe kunnen lan-
den dan toch geld ophalen als de 
kapitaalmarkt en de ECB hun geen 
geld uitleent. Hier heeft de EU ook 
een oplossing op gevonden. De ECB 
mag weliswaar geen geld uitlenen 
op de primaire markt, maar banken 
mogen dit wel. De banken kunnen 
tegen een gunstig lage rente geld 
lenen van de ECB en daarna dit ge-
bruiken om staatsobligaties op te ko-
pen. Door regulering van banken via 
Basel III moeten banken verplicht 
10% in staatsobligaties opkopen. Op 
22 december j.l. heeft de ECB voor 
489,190 miljoen euro uitgeleend aan 
vijfhonderddrieëntwintig Europese 
banken, met als doel dat deze ban-
ken daarmee de nodige staatsobli-
gaties gingen opkopen. Duitsland 

is fel tegenstander van het direct 
opkopen van staatsobligaties 

door de ECB zelf. Op deze 
manier werd geprobeerd 
om vlak voor kerst de 
markten tot rust te bren-
gen, natuurlijk tevergeefs. 
De ECB heeft zelf geen ka-
pitaalmiddelen om in te 
zetten. De ECB is gedekt 
door de Europese belas-
tingbetalers. Wanneer de 
ECB op grote schaal geld 
uitleent, moet dit geld òf 
van Nationale regeringen 
komen òf van de Euro-
pese burgers door middel 
van inflatie. De ECB hoopt 
natuurlijk dat banken dit 
geld, dat de banken tegen 
een eigenlijk veel te lage 
rente krijgen, besteden 
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moment dat een investeerder geld 
over maakt naar een institutionele 
investeerder. 

Een veelvoorkomende typische eu-
ro-dollar swap met een waarde van 
25 miljoen euro tussen bijvoorbeeld 
een bank en een pensioenfonds heeft 
nu te maken met transactiekosten 
van zo’n € 279,-. Wanneer de hui-
dige plannen van de Europese com-
missie werkelijkheid worden zal het 
pensioenfonds een extra belasting 
van € 2.500,- moeten gaan betalen. 
Naar verwachting zal een groot deel 
zich vestigen buiten Europa en het 
deel wat zich niet makkelijk kan ver-
plaatsen zal de rekening altijd naar 
de eindgebruiker doorbelasten. In 
dit geval betekent het dan de Ne-
derlandse gepensioneerde de reke-
ning zal betalen van dit Brusselse 
gedrocht. 

Het grote probleem met de Eurocri-
sis blijft datgene wat de oorzaak van 
het probleem is. Het antwoord luidt 
altijd ‘meer Europa!’ Het wordt tijd 
dat we met zijn allen zien dat ‘meer 
Europa’ juist het probleem is en ze-
ker niet de oplossing! •

aan het opkopen van staatsobliga-
ties. Oftewel lidstaten lenen geld 
van banken om vervolgens weer te 
terug te betalen aan de banken die 
het vervolgens weer moeten uitle-
nen aan de lidstaten. 

Een Fiscale Unie
Op dit moment hebben we eigenlijk 
al min of meer een transferunie of fis-
cale unie. Er is op dit moment geen 
sprake van Europese belastinghef-
fing, maar doordat de ECB via ban-
ken toch staatsobligaties opkoopt en 
de rekening uiteindelijk via inflatie 
toch bij de Europese burger zal ko-
men te liggen, komt de rekening 
uiteindelijk ook bij de Nederlandse 
belastingbetaler te liggen. Federalis-
ten hebben een eenwording van de 
eurozone obligatiemarkten altijd al 
gewild en gebruiken deze eurocri-
sis om voorstellen te lanceren om 
nationale obligaties om te zetten in 
een nieuwe, door de ECB gesteunde 
Eurobonds. Hierbij worden de ‘junk 
bonds’ van de PIGS-landen ingewis-
seld voor Europese obligaties die 
gedragen worden door de Europese 
belastingbetalers. Deze fiscale unie 
is dan een nieuwe, veel grotere bail-
out van de zwakke Eurolanden. De 

gedroomde fiscale unie zal dan - he-
laas - werkelijkheid worden en kan 
alleen overeind worden gehouden 
door belastingverhogingen en meer 
armoede voor de Europese burgers. 

De transactietaks
De transactietaks heeft vooral im-
pact op het financiële hart van Lon-
den. Veel eurofielen zijn voor een 
transactietaks omdat zij in principe 
al tegen kapitalisme zijn of vanwege 
hun afkeer tegen de euro sceptische 
Britten. Verder wordt Londen gezien 
als een vrijstaat voor bankiers en an-
dere financiële instellingen die door 
Brussel aan banden moet worden 
gelegd. De transactietaks moet het 
huidige gat dichten in de Europese 
financiën en de Britten vragen zich 
hierbij terecht af: “Why should we 
pay for a currency we didn’t join?’. 

De transactietaks is niet alleen slecht 
voor de Britse City of London, maar 
ook voor de Nederlandse pensioe-
nen en financiële sector. Het voor-
stel van de Europese Commissie is 
om een 0,1% belasting te heffen op 
vermogen en obligatietransacties 
en een 0,01% belasting op alle deri-
vaten. Deze belasting geldt op het 
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Belevenissen
van een 
JOVD’er in 
Afghanistan

‘Mijn werk bestaat hier vooral uit 
het begeleiden van media en VIP-
bezoeken die het missiegebied in-
komen. De missie kan rekenen op 
grote belangstelling van de media 
en daarom komen er veel journalis-
ten het gebied in. Ik zorg dat ze wor-
den opgevangen als ze aankomen, 
bereid interviews voor die de jour-
nalisten willen hebben en begeleid 
de media zolang ze in het gebied 
zijn.  Onder de VIP’s was ook onze 
minister-president, erg leuk om hem 
ook een keer te ontmoeten. Al met al 
een drukke baan, maar vooral afwis-
selend en leuk!’

Het lastigste aan een uitzending 
is de lange tijd van huis zijn.  Vier 
en een halve maand je vrienden en 
familie moeten missen, is zwaar. 
Belangrijk daarbij is dat de situatie 
thuis stabiel is. Als je je daar geen 
zorgen over hoeft te maken, kun je 
je prima focussen op je werk. Het 
mooiste aan een uitzending is dat 
je met een kleine groep mensen ont-
zettend veel en goed werk verzet. 
Met onze F-16’s zorgen we dagelijks 
voor de veiligheid van de collega’s 

in Kunduz en andere coalitiepart-
ners. Zo voel ik dat ook echt, met je 
collega’s alles aankunnen, ondanks 
moeilijke situaties.

Het meest bijzondere wat mij opvalt 
aan Afghanistan is het weer. Aan 
het begin van de uitzending waren 
wij als eenheid nog gestationeerd 
op Kandahar Airfield in het zuiden. 
Dat ligt midden in de woestijn, met 
als gevolg elke dag zon, lekkere tem-
peraturen (hoogste temperatuur in 
mijn periode achtenveertig graden) 
en een mooi gebruind gelaat. Hoe 
groot is het contrast met het weer in 
Mazar-e-Sharif, wat net voorbij een 
bergrug ligt, met beduidend lagere 
temperaturen, veel bewolking en 
neerslag.  Hier heb ik ook de groot-
ste schommelingen in temperaturen 
meegemaakt: van zesentwintig gra-
den in de morgen, naar een zand-
storm in de middag, naar sneeuw 
midden in de nacht bij een tempera-
tuur van min zes graden.  

Zo’n uitzending doet veel met je als 
persoon. Je groeit in je vak, omdat 
je geen back-up hebt om op terug 

te vallen: je moet elke situatie zelf 
weten op te lossen. Als dat lukt, 
geeft dat een topgevoel. Maar ook 
als persoon groei je. Een uitzending 
waarin je andere kanten van jezelf 
leert kennen, waar je af en toe een 
spiegel wordt voorgehouden door 
collega’s en je als persoon ook beter 
van wordt. Al met al een onvergete-
lijke ervaring! Toch kijk ik er weer 
naar uit om eind januari weer naar 
huis te gaan en daar te genieten van 
mijn vriendin, vrienden en familie 
en natuurlijk van de activiteiten van 
de JOVD.•

Over de grens

Dat de gemiddelde liberaal graag 
over de grenzen heenkijkt is algemeen 
bekend. Dat de Driemaster graag een 
stapje verder gaat, ligt ook in de lijn 
der verwachting. Maar om een re-
dacteur naar Afghanistan te sturen, 
lijkt zelfs voor een liberaal wat ver 
gezocht. Uw Driemasterredacteur 
Paul Vledder ging er echter heen. 
Niet alleen voor de Driemaster, maar 
vooral voor zijn werk als Public Af-
fairs Officer bij de Air Task Force, een 
luchtmachteenheid die vanaf Mazar-
e-Sharif de Politie Trainings Missie in 
Kunduz ondersteunt met F-16’s.
Door Paul Vledder, redacteur Driemaster
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ontdekkend ingesteld, het is nieuws-
gierig en het wil de wereld leren 
kennen. De leerling zal ook vanuit 
zichzelf de ander als doel op zich-
zelf gaan beschouwen. Maar wan-
neer het kind hiertoe gedwongen 
wordt, zal het plezier in de ontdek-
king gauw verdwijnen en in het ver-
zet schieten. De kinderen bij wie dit 
plezier niet verdwijnt, worden dan 

gestoord door de ongemotiveerde 
leerlingen in hun klas en de docent 
is veelal bezig met hen in het gareel 
te houden dan werkelijk zijn vak uit 
te oefenen. Tevens is dwang, maar 
dit is meer ideologisch dan pragma-
tisch, moreel zeer afkeurenswaardig 
en het is niet aan de paternalistische 
staat om de burgers te verplichten 
tot handelingen,  maar hier kom ik 
later in dit artikel op terug. l Als laat-

Onderwijs

“‘de leerplicht 
dient afgeschaft 
te worden, om-
dat het de leer-
ling dwingt’

Waarom een
leerplicht?

De kwaliteit van het onderwijs staat 
op losse schroeven. Wanneer men de 
beelden van de 1040-demonstratie ziet 
zitten veel mensen met hun handen in 
het haar. Zowel de kwaliteit van het on-
derwijs staat op losse schroeven als het 
morele  besef van deze leerlingen en hun 

motivatie. De meeste van hen lijken niet naar school te willen gaan, maar zij zijn verplicht om 
tot hun zestiende jaar op school te zitten met nog een tweejarige kwalificatieplicht. Dit houdt 
in dat een leerling zijn havo, vwo of mbo 1-diploma behaald dient te hebben alvorens hij niet 
meer leerplichtig is. Deze kwalificatieplicht vervalt wanneer de leerling 18 is geworden. In dit 
artikel buig ik me niet over de vraag of een leerplicht te lang duurt maar vooral over de vraag 
waarom er een leerplicht is en wat deze eigenlijk inhoudt.

Door Peter van Duyvenvoorde, aspirant-redacteur Driemaster en Commissaris OC&W der JOVD

We kunnen dit debat bekijken via 
twee perspectieven, onder beidde 
ligt een lange filosofische traditie. 
Zoals vele van onze huidige debat-
ten is ook dit debat terug te voeren 
op de Verlichting en de Romantiek. 
De vraag die een mens zichzelf moet 
stellen bij een handeling is of hij zou 
willen dat die handeling een alge-
mene wet zou worden. 

Het Liberale perspectief
Een tegenreactie hierop kwam van 
de  Franse filosoof Jean-Jacques 
Rousseau. Rousseau verkeerde in 
de vooronderstelling dat de mens 
ten principale goed is. De mens 
wordt goed en vrij geboren en alle 
instituties werken deze vrijheid en 
goedheid alleen maar tegen en ver-
vreemden de mens van zijn inner-
lijke ik. Of, zoals Herder schrijft, de 
mens komt los te staan van zijn ori-
ginele, unieke mens-zijn. Het is dus 
zaak om de instituties af te schaffen 
opdat de mens in contact blijft met 
zijn goede inborst.  Beide filosofen, 
Kant en Rousseau, zijn er echter wel 
van overtuigd dat de mens een vrij 
en autonoom wezen is dat richting 
kan en behoort te geven aan zijn ei-
gen leven. 

De liberalen staan vooral in de tradi-
tie van Rousseau: de leerplicht dient 
afgeschaft te worden, omdat het de 
leerling dwingt. Dwang is slecht 
want de leerling is van zichzelf al 

ste, zijn zij van mening dat het cur-
riculum niet gecentraliseerd bepaald 
dient te worden maar in overleg tot 
onderwijzers en ouders tot stand 
dient te komen.

Het Conservatieve perspectief
De conservatieven kennen hun tra-
ditie in de reactie op de Franse Re-
volutie in 1789.  Als reactie op het 
omverwerpen van alle sociale orde 
in het Frankrijk van de 18e eeuw 
kwamen denkers, veelal  christelijk, 
op die vast hielden aan de oude soci-
ale orde. Dit betekende voor hen dat 
zij  bijvoorbeeld monarchistisch, van 
mening waren dat de geestelijken en 
de adel in hun positie  behoorden te 
blijven. Eén van de redenen dat deze 
oude sociale orde diende te blijven 
bestaan was het mensbeeld dat zij 
hadden. Volgens de conservatieven 
was de gewone mens niet capabel 
om invloed uit te voeren over het be-
leid van het land en diende dit door 
een capabele elite gedaan te worden.  
Daar waar binnen het liberalisme de 
nadruk op het “ik” wordt gelegd, 
ligt deze nadruk in het conservatis-
me veel meer op het “wij”.  Het ik is 
altijd deel van het wij en deze is in 
zoverre vrij dat het welzijn van het 
wij bevordert.  De conservatieven 
handelen hier dus vooral vanuit een 
pragmatische visie.

In tegenstelling tot Rousseau zijn de 
conservatieven niet van mening dat 
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de mens vrij wordt geboren, maar 
vrij wordt gemaakt en dat wetten, 
instituties en tradities juist inherent 
deel zijn van die vrijheid. Tevens is 
het “concept van wederkerigheid” 
ook een belangrijk concept binnen 
het conservatisme. Dit concept kent 
ook zijn wortels bij de ethiek van de 
eerdergenoemde Kant en de idee dat 
de mens altijd als een doel op zich 
gezien moet worden.  Dit betekent in 
het kort dat de mens altijd als gelijk-
waardig moet worden  beschouwd 
en dat de één niet door de ander ge-
objectiveerd dient te worden. Of, om 
in Hegeliaanse termen te spreken, 
de één tot slaaf wordt gemaakt en de 
ander tot meester. In dit concept zijn 
beide namelijk onvrij en worden zij 
beheerst door het machtsspel. Deze 
slaaf en meester dienen tot gelijken 
te zijn opdat de vrijheid wordt ver-
groot. U hoeft maar aanwezig te zijn 
bij een verjaardag van een kleuter en 
u ziet dat er een continue machts-
strijd gaande is tussen de kinderen 
en de één de ander altijd probeert 
te overheersen. Conservatieven zijn 
daarom van mening, zoals hierbo-
ven genoemd, dat kinderen gehoor-
zaamheid moet worden bijgebracht 
door opvoeding en onderwijs zodat 
zij vrij gemaakt kunnen worden. 
Kortom, de mens wordt onvrij ge-
boren maar juist deze onvrijheid 
draagt bij aan de bevrijding van de 
mens.  Ergo, we verwerven vrijheid 
door gehoorzaamheid. 

Leerplicht-en-recht
Voor de liberalen waar ik mij in 
deze op baseer, is dwang dus zo-
wel pragmatisch als moreel niet te 
verantwoorden terwijl het voor de 
conservatieven een belangrijke ma-
nier is om kinderen op te voeden 
en hen juist door die dwang vrij te 
maken. Daarom is voor de eerste de 
leerplicht op meerdere vlakken een 
doorn in het oog en voor de laatste 
niets dan een middel tot een goede 
samenleving en daarom ook een ge-
rechtvaardigd middel. 

Maar wat houdt de “leerplicht” 
in? Op het eerste gezicht is het een 
plicht voor kinderen om vanaf hun 
5e tot hun 18e naar school te gaan en 
wanneer zij dit niet doen, worden zij 
gestraft door de overheid. Het op-
merkelijke is echter dat het recht op 
onderwijs, zoals gegeven in de Uni-
versele Verklaring van de Rechten 

van de Mens, verdraaid is naar een 
plicht tot onderwijs. Nu zijn deze 
natuurlijk onlosmakelijk verbonden; 
het recht van een persoon, houdt de 
plicht van een ander in. Het recht 
dat een kind op onderwijs heeft, 
houdt een plicht voor de overheid 
in. Maar het opmerkelijke aan dit is 
dus dat het kind een plicht toegewe-
zen krijgt, namelijk, de leerplicht en 
dit houdt een recht voor een ander 
in.

Maar wie is die ander in dit vraag-
stuk? Het antwoord hierop is na-
tuurlijk de overheid. Met het ver-
plichten van het kind, en daarmee 
natuurlijk de ouders, kent de over-
heid zichzelf een recht toe. Tegelij-
kertijd kent de overheid zichzelf de 
verplichting toe bij de verplichting 
tot het volgen van onderwijs om dan 
ook te zorgen dat de kwaliteit van 
dit onderwijs voldoende is. Wat dit 
laatste inhoudt en hoe dit eruit moet 
zien, is een andere discussie

Vanaf de invoering in 1901 tot het 
heden zijn er een aantal wijzigin-
gen geweest in de leerplicht, allen 
om deze leerplicht te verlengen en 
te versterken. De oorzaak voor de 
tegenstrijdigheid tussen het recht op 
onderwijs zoals verklaard in de ver-
klaring van de rechten van de mens 
en de leerplicht ligt dan ook in het 
feit dat de eerste in 1948 tot stand is 
gekomen. Maar toch is er tijdens de 
wijzigingen niet gekeken naar deze 

discrepantie en de complexiteit van 
deze rechten en plichten. 

De leerplicht is ingevoerd om het 
kind te beschermen van arbeid, maar 
deze reden is gedateerd. Er zijn vele 
wetten bijgekomen die kinderarbeid 
verbieden waardoor het argument 
van de conservatieven nog over-
eind blijft staan: kinderen hebben 
onderwijs nodig opdat zij mee kun-
nen in de samenleving. Door middel 
van het onderwijs leren kinderen 
gehoorzaamheid en een basiscur-
riculum wat de maatschappij van 
hen vereist. Doordat de wil van de 
ouders tot het naar school laten gaan 
van hun kinderen betwijfelbaar is, 
is de staat gerechtvaardigd om de 
kinderen, en daarmee hun ouders, 
te verplichten tot het schoolgaan 
van kinderen. Anderzijds is de over-
heid verplicht te kunnen voorzien 
in het recht op onderwijs. Dit komt 
het welzijn van de samenleving ten 
goede, maar ook, want de conser-
vatieven zijn immers geen commu-
nisten, de individuen binnen deze 
samenleving. 

Conclusie
In deze discussie hebben beide ui-
tersten interessante punten die ze-
ker gehoord dienen te worden. Het 
pessimisme in de goedheid van het 
kind van de conservatieven is, denk 
ik, een gezonde toevoeging aan het 
beeld dat de liberalen hebben van 
het kind. Daarentegen dient een 
kind wel een speelruimte te hebben 
om te ontdekken en te experimen-
teren op een manier die bij het kind 
past. De leerling dient echter wel na 
zijn onderwijs mee te kunnen doen 
met de samenleving en een basiscur-
riculum lijkt me daarom geheel ge-
rechtvaardigd. Maar dit is allemaal 
pragmatisch. Ideologisch wordt het 
complexer. De vraag of de overheid 
met die verplichting  aan het kind, 
ook aan haar eigen verplichting vol-
doet, namelijk dat het onderwijs van 
een hoog kwalitatief niveau is, blijkt 
volgens de geluiden in zowel het 
onderwijs als in de samenleving als 
zeer discutabel. •
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Rubriek

De Polemiek Sarkozy: “Wij mogen Europa niet laten vallen. 
De euro vormt het hart van Europa. Als de euro 
wordt vernietigd, gaat heel Europa in rook op. 
Als Europa in rook opgaat, bedreigt dat in de 
toekomst ook de vrede op ons continent.”

Jean-Micheal Derksen, Jong Socialist

Europa is in crisis. Over weinig standpunten zijn de 
liberalen en de sociaal-democraten zo eensgezinds.  In 
plaats van woorden te besteden aan het dreigende fail-
lissement van Griekenland/Italië/Portugal/Frankrijk 
(doorstrepen over 2 jaar graag), wil ik even verder kij-
ken dan de huidige malaise. Hoe richten wij de Euro-
pese Unie in om Europa oprecht sterker te maken. Gaan 
wij hand in hand en eensgezind verder of vinden we in 
elkaar dan een tegenstander? 

Ondanks het goeds dat het Schengenakkoord en het 
Verdrag van Maastricht Europa heeft gebracht is er veel 
kritiek op de Europese Unie, vooral vanuit de SP en ge-
doogpartner van Bruin1 PVV.  Ik erken de kritiek van 
de PVV en de SP ten dele. Ja, de Europese Unie is een  
onbestuurbaar orgaan waar vriendjespolitiek de boven-
toon lijkt te voeren en ja de Europese Unie is volstrekt 
ondemocratisch. Een orgaan waarbij vetorecht bestaat is 
bij uitstek ongeschikt om democratische landen te verte-
genwoordigen. 

We moeten stoppen met praten over of de Europese 
Unie meer of minder macht moet krijgen. Laat mijn me-
ning duidelijk zijn: een Europese Unie dat op deze wijze 
opereert verdient geen enkele macht! Daarom heeft het 
in mijn ogen geen enkele zin om verder te gaan zoals de 
Europese Unie op dit moment opereert. Er moeten we-
zenlijke wijzigingen in het hart van het orgaan worden 
doorgevoerd voordat de Europese Unie kan worden 
wat het altijd roept: een orgaan dat een steeds hechter 
verbond tussen volkeren bevordert. 

De Europese Unie kan echter werken als sterk en slag-
vaardig orgaan. Hiervoor moet de Europese Unie de-
mocratisch werken op basis van one man(country) one 
vote (kan voor de JOVD trouwens ook geen kwaad, 
scheelt tot 4 uur ’s nachts wachten voor de uitslag van 
de verkiezingen bekend is). De Europese Unie moet de 
Universele Rechten van de Mens bij wet en daad kun-
nen afdwingen. Van de persvrijheid in Italië tot aan de 
acceptatie van diversiteit in Polen en Letland. Begrip en 
respect voor elkaars cultuur, maar niet wanneer het ge-
ratificeerde rechten, normen en waarden in de weg staat. 
Een Europese Unie dat landen kan sturen, bijstaan waar 
nodig maar vooral faciliteert waar landen van houden: 
soevereiniteit.  

Pas wanneer dit zal geschieden kunnen we verder pra-
ten over wat de Europese Unie verder voor ons, maar 
vooral voor andere landen kan betekenen. Moeten we 
alleen wel gaan accepteren dat het gemeenschappelijk 
belang soms groter is dan ons eigen kikkerlandje alleen.

Thijs Roest, JOVD

Als deze constatering een standpunt is, zijn wij het in-
derdaad eens. Echter, met de richting en oplossing die er 
moet komen allerminst. Europeanen zijn er eindelijk van 
overtuigd dat er veranderingen doorgevoerd moeten 
worden. Welke veranderingen dit zouden moeten zijn 
is een lastiger te zien. We zijn over gelaten aan verschil-
lende instanties die samen naar een oplossing werken en 
maar hopen dat het goed uitpakt.

We willen in ieder geval geen internationaal belasting-
stelsel. Zoals waar dikke Merkel en deprèzie Sarkozy 
voor pleiten. Europese Unie moet de Universele Rech-
ten van de Mens afdwingen? En dat terwijl je scheef 
niet te willen praten over machtsverhoudingen. Europa 
moet juist ontbonden worden van verstikkende regeltjes 
en wetten van de unie. He belemmert ons en bindt het 
Noorden meer en meer aan het Zuiden. Europa moet ge-
red worden door het juist te splitsen.

Treurend kijk ik toe hoe de belastingcenten (van mijn 
ouders) worden uitgeven aan de maffia in Athene. De 
oligarchie van Sparta - zelfs naar jarenlange strijd met 
de democratische stadstaat Athene - dreunt daar nu 
nog door in de samenleving. Er heerst nog steeds een 
nepotisme. Waardoor de mensen aan de macht weinig 
steun krijgen van de massa. Anders gezegd: het ene deel 
wordt arm gehouden en het andere deel is te lui doordat 
hun toekomst door afkomst wordt bepaalt. Beide groe-
pen hebben geen zin om te betalen.

Europa wordt nu samengebracht door crisis; geld ver-
zamelen en in paniek documenten ondertekenen. Waar 
je als liberaal zeker niet wilt gaan voor een grote over-
heid in Europa wil je al zeker niet dat deze snel wordt 
gevormd zonder uitvoerig getest te zijn. De grote stap-
pen die op dit moment worden gezet zullen later voor 
instabiliteit zorgen. Daarom is het fijn om te zien dat er 
weer meer wordt nagedacht. Stuk voor stuk zie ik de ta-
boes rondom de euro, Europa en Griekenland doorbro-
ken worden. Het Europarlement heeft het gehad met de 
Grieken en zijn bereid ze eruit te bonjouren. Steeds lui-
der klinkt het geluid dat ons Europa zonder Griekenland 
kan. En ze kunnen ook best failliet. 

Noord zal altijd blijven betalen voor Zuid. Landen met 
veel zon generen nu eenmaal minder geld. Europa moet 
terug op de tekentafel. We hebben inmiddels flink wat 
bagage aan kennis om in ieder geval de euro als munt te 
redden. Over het monetair beleid moeten allereerst dui-
delijke afspraken gemaakt worden, met consequenties.
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Teneergeslagen zit het baasje op de 
zolder van de Herengracht 38b - of 
was het 38a? Behoedzaam nipt hij 
aan z’n drankje. Op de verdieping 
onder hem roffelen de drukke han-
den over de toetsenborden, op zol-
der is het stil. De gloeiende punt van 
de sigaar is het enige dat licht afgeeft 
in de schemerige zolder. Daar zitten 
ze: het onafscheidelijke duo.

‘Ja Duckie, daar zitten we dan. Er is 
een tijd van komen en er is een tijd 
van gaan,’ mompelde het baasje 
weemoedig en nam een trekje van 
zijn sigaar. Gelukkig is het niet he-
lemaal donker, denkt Duckie, en zijn 
er geen andere mannen aanwezig. 
Zoals die keer in Amsterdam... De 
gedachte alleen al... Een rilling gaat 
door Duckies schacht. Bah! En te 
bedenken dat hij daar enkele dagen 
heeft moeten vertoeven!

Nee dan de goede tijden! De tijd dat 
de algemene vergadering nog tan-

den toonde en de heren bestuurde-
ren het vuur aan de schenen legde. 
Voorbij, helaas... Sinds de opkomst 
van de ‘Grote leider’ lijkt het al-
lemaal voorbij. ‘Wist jij trouwens, 
Duckie, dat hij in het weekend twee-
dehands auto’s verkoopt?’ Duckie 
wil heftig knikken, maar voor een 
houten eend is dat verdomde lastig. 
‘We hebben hem geregeld op de hak 
genomen, is het niet, Duckie? Links, 
autoritair, alternatief... daar heb jij 
hem allemaal voor uitgemaakt.’ Het 
baasje gniffelt. Nostalgie; die goede 
oude tijd, nu welhaast voorbij.

Op dat moment verschijnt er een 
hoofd in het licht van het trapgat: 
‘Marrrtijn! Zit je hier nu helemaal al-
leen in het donker?’ Van achter zijn 
hoofd werd de zwarte krullenbos 
hel verlicht, als ware het een aure-
ool. Hij is maar goed dat hij zich-
zelf nu even niet ziet, denkt Duckie. 
‘Wil je een biertje?’ er verschijnt een 
olijke grijns op het gezicht als hij de 
trap op komt lopen. ‘Even een lichtje 
aan.’

‘Zeg, begrijp ik het nou goed dat 
het bijna gedaan is?’ ‘Heer,’ zegt het 
baasje, ‘dat is volstrekt juist, de eer-
biedwaardige leeftijd van éénender-
tig nadert met rasse schreden en zal 
voor mij tevens mijn afscheid van de 
JOVD betekenen.’ ‘Och kijk, je hebt 
Duckie ook meegenomen,’ wijst hij 
naar de barkruk naast het baasje. ‘Ja, 
als het dan toch de laatste keer is...’

‘Ik moet zeggen dat ik het in het be-
gin niet altijd leuk vond hoor, om in 
Driemaster te worden vergeleken 
met wijlen Kim Jung-il,’ zegt de oud-
voorzitter. ‘Een beetje autoritair, ja 
dat klopt ook wel...’ en hij steekt een 
sigaret op. Dan begint hij hartelijk 
te lachen, zijn hoofd stuitert op zijn 
hoofd op-en-neer. ‘Misschien was 
het ergens ook wel een klein beetje 
terecht, kijk mij hier nu staan in mijn 
spijkerbroek...’  Dan valt zijn blik op 
het baasjes’ glas. ‘Maar die sigaren 

en dat nippen aan die cognac, Mar-
rrtijn, is dat nu nodig? Je weet wat 
voor imago we als vereniging heb-
ben. En dan zitten die gasten hier 
weer met hun cognacs en sigaren, 
als ware een stel dikmutsen, zoals 
wij dan zeggen in de Beemster. Snap 
je wat ik bedoel? Hero Brinkman 
woont daar ook!’

Maar het waren wel mooie tijden, 
denkt Duckie. De diefstal van de 
hamer bijvoorbeeld, op het congres 
in Twente, recht van onder de voor-
zitters neus! De onsportieve hou-
ding die daarop volgde, daar heeft 
hij een groot deel van de kritiek aan 
te wijten gehad. Het krampachtige 
‘gewoon doen,’ allergie voor het ‘al-
tyd so gheweeschte’ JOVD-imago en 
zijn linksige imago waren bijkomen-
de factoren. Bij de Jonge Socialisten 
noemen ze hem een PvdA’er... Pff... 
En als het allemaal zo onwaar was, 
vanwaar dan die opwinding. Duckie 
zou in zijn vuistje lachen, had hij er 
eentje gehad...

Zijn opvolger is tot nu toe gespaard 
gebleven, maar die actie van vorige 
week sloeg echt alles. Dat enge mens, 
de moeder aller sprookjesheksen 
met haar zwarte outfits en massa’s 
oogschaduw, was de liberaal van 
het jaar? Zo bont heeft zelfs de oude 
voorzitter het niet gemaakt, al was 
er ooit iemand die Femke Halsema 
verkoos tot liberaal van het jaar...

Duckie heeft in de loop der jaren veel 
gezien en veel gehoord. Veel van 
wat niet voor andere ogen of oren 
bedoeld was, ving hij met zijn kraal-
oogjes en kleine oortjes op. Terwijl 
Martijn en Martijn verder keuvelen, 
denkt Duckie aan nog een geheim, 
een geheim waarvan niemand weet. 
Wat gebeurde er op een zonnige 
junidag enkele jaren geleden in het 
noorden van het land? Een tournooi, 
hockey. En de beker? Ze weten het 
niet, lieveling, maar Duckie weet, o 
ja hij weet... •

Duckie: van houten eenden, 
de dingen die voorbij gaan...
Door Nomen nescio
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Vroeger
Waarde lezer,

Waar velen het motto ‘niet achterom kijken’ volgen, zijn het 
de ouderen die liever kijken naar hoe het vroeger was. In mijn 
visie valt er juist een hoop te leren uit het verleden. Die zal 
de gemiddelde JOVD’er met mij delen. Tradities en oud-leden 
staan bij ons hoog in het vaandel. We kunnen een hoop leren 
van wat zij hebben bereikt en wat de mogelijkheden zijn.

Als vereniging met geschiedenis hebben wij tradities die in ere 
gehouden dienen te worden. Maar sommige JOVD’ers zien 
niets in een vereniging waar je vast zit aan allerlei verplichtin-
gen; daar gaat je vrijheid. Wat een faux pax. Zij zitten hier voor 
zichzelf, zonder rekening te houden met de oorsprong van de 
vereniging. We zouden onze tradities niet onder stoelen of 
banken schuiven, dit is juist een waardevol goed.

Wij als JOVD’ers zijn er juist voor waarde te hechten aan maat-
staven die vroeger gehanteerd werden. Zo kunnen wij die ver-
maledijde beschaving misschien wat bijbrengen, zonder more-
le superioriteit. JOVD’ers koesteren de archaïsch Nederlandse 
taal met een zo breed mogelijk lexicon. Bij ons wordt met de 
kop boven het maaiveld uitsteken nog beloond, althans zo zou 
het moeten. En hechten wij waarde aan omgangsnormen en 
/ of etiketten. Jasje – nooit met het onderste knoopje –  dicht 
tijdens het spreken en het dragen van een das staat bij ons nog 
hoog in het vaandel.

Dit soort code wordt vaak toegeschreven aan het studenten-
corps - het koor. En daar wil niet iedereen zich onder scharen. 
Zijn wij zo’n clubje rechtse ballen? Nee. Nou, soms dan. Omdat 
bij ons het borrelen ook niet achtergesteld wordt. Het is zelfs 
de kern van de liberale jongeren politiek. Aan de dranktafel 
ontstaan vaak de beste ideeën, mooie vriendschappen en af-
spraken en bovenal de hevigste discussies. Voornamelijk door 
de informele sfeer en de ferme klap op de schouder voor het 
vertrek naar huis.

Het debat over een conservatief jasjedasje-vereniging is er één 
van jongstleden. Onder JOVD Rutte-I hadden ze al een soort-
gelijke discussie. De wollen trui moest vaker uit de kast, en 
niet alleen binnenshuis. Erelid Rutte was al er wel één die vond 
dat het verenigingsbelang voorop moest worden gesteld. Een 
eenheid. Waar humor, rebelerend jegens het socialisme, een 
belangrijke rol speelde. Iedereen was rood behalve de JOVD. 
Tot laat werden er sigaren gerookt en gedebatteerd aan de bar. 
Met bier. 

Heer Rutte wordt nu nog steeds verweten studentikoos in het 
leven staan, alles weg te lachen. Geen slechte houding als je 
ziet hoe het uitpakt. We kunnen maar beter een ouwe lul zijn 
op ons 23e  om vervolgens jong blijven tot in den eeuwigheid.

Vanaf heden gaan wij oud-JOVD-leden interviewen om kennis 
te nemen van de normen en waarden van toen. Dit doen wij in 
de nieuwe rubriek Oud-JOVD. Dit lijkt mij erg waardevol, nu 
onze waardes regelmatig te grabbel worden gegooid.

Niet alleen de JOVD laat haar waarden vervagen. Sacha de 
Boer en kornuiten hebben besloten het journaille van acht uur 
te versimpelen. Het volk  kan de lange zinnen namelijk niet 
volgen en worden zenuwachtig als de berichtgever zo angst-
wekkend stil blijft zitten. Brrr. Waar vroeger bij de NOS ge-
streefd werd naar een hoge kennisoverdracht, waar mensen 
zich aan op konden trekken, ziet de NOS nu liever dat het volk 
vermaakt wordt met flitsende beelden van een oorlog. Als de 
dommen het begrijpen, begrijpen de slimmen het ook. Kan de 
omroep eens gaan bezuinigen op bestuursfuncties en niet op 
de aanwezige kennis?

Nieuwe leden 
Een studentenvereniging met waardes en wat minder een stap 
op de carrièreladder. Dat zal bij in ieder geval de kennis goed 
doen. Wat minder spanning en druk op de zaak brengt creati-
viteit en gemoedsrust en laat mensen vrijer zijn in hun uitspra-
ken. Dit zal ook helpen in het behouden van de vele nieuwe 
leden  die de afgelopen maanden werden verzameld, want het 
ledenaantal groeit significant. 

Thijs Roest

PS Spelfouten in periodiek I, ook ik heb ze gezien. Schamen? 
Enorm. Degene die er de meeste vindt, krijgt een functie aan-
geboden in onze, veel te kleine, eindredactie. Want wij hebben 
u hard nodig.



4 • Driemaster jaargang 64, periodiek II

Op het moment dat ik dit voorwoord schrijf, marchande-
ren de onderhandelaars van de coalitiepartijen en de PVV 
nog veelvuldig over een extra maatregelenpakket dat er-
voor moet zorgen dat het huishoudboekje van de overheid 
weer op orde komt. Veel duidelijkheid over extra bezui-
nigingen, en hopelijk ook hervormingen, zijn er niet. Het 
begrotingstekort viel hoger uit dan verwacht en dat vraagt 
in ieder geval om een extra effort van de drie verantwoor-
delijke partijen. De stabiliteit en houdbaarheid van de ge-
doogconstructie zal moeten blijken, nu de degens opnieuw 
worden gekruist. De onderhandelaars kozen voor abso-
lute mediastilte en dat lijkt goed te lukken. Parlementair 
journalisten bewaken de toegangspoort naar het Catshuis, 
maar veel meer dan de fietsbel van VVD-fractievoorzitter 
Blok was er na de persconferentie niet meer te horen.

Achter gesloten deuren gaat de zoektocht naar zestien mil-
jard euro verder. Het kabinet ontkomt niet aan extra be-
zuinigingen, maar ook niet aan structurele hervormingen. 
We zagen tot nu toe vaak bezuinigingen die een principi-
ele liberaal deed blozen en die de rechtsstaat zo nu en dan 
op haar fundament liet schudden. Denk aan de verhoging 
van de griffierechten, het wetsvoorstel minimumstraffen, 
het gedogen van de weigerambtenaren, het hasjverbod, de 
wietpas en de langstudeerdersboete. Een kleine greep uit 
een aantal maatregelen waar de VVD haar handtekening 
onder heeft gezet. 

Noodzakelijke hervormingen in zorg, pensioenen, onder-
wijs, woning- en arbeidsmarkt bleven tot nu toe echter uit. 
Daar bieden het regeer- en gedoogakkoord op dit moment 
geen ruimte voor. De verantwoordelijkheid wordt doorge-
schoven naar een volgende generatie. Een dergelijke hou-

ding past natuurlijk niet in een liberale samenleving die is 
gebaseerd op vrijheid, verantwoordelijkheid en verdraag-
zaamheid. 

De verzorgingsstaat is in de huidige vorm gewoon on-
houdbaar en onbetaalbaar. Als we de volgende generaties 
ook een goed sociaal vangnet, kwaliteitsonderwijs, een 
oudedagsvoorziening, betaalbare en toegankelijke zorg en 
reële kansen op een vrije en gezonde woning- en arbeids-
markt willen bieden, dan moet het kabinet nu hervormin-
gen inzetten die op de korte termijn niet veel geld opleve-
ren, maar die op de lange termijn kostenbesparend zijn en 
de verzorgingsstaat –zij het in een versoberde vorm- ver-
zekeren.

Burgers lijken zich steeds meer bewust te worden van het 
feit dat zogenaamde sociale verworvenheden geen onver-
gankelijke rechten zijn. Het H-woord is opeens bespreek-
baar geworden en het gros van de huizenbezitters lijkt zich 
dan ook mentaal voor te bereiden op het afbouwen van de 
hypotheekrenteaftrek. 

Het H-woord mag dan bespreekbaar zijn geworden, dat 
kan voorlopig nog niet worden gezegd van het zogenaam-
de O-woord. Een bezuiniging op bilaterale ontwikkelings-
samenwerking is  nochtans wenselijk. Dat is een principi-
ele keuze. Nederland maakt zich sterk voor internationale 
vrede en veiligheid en wij leveren actief een bijdrage aan 
de internationale gemeenschap, maar we moeten consta-
teren dat ontwikkelingssamenwerking in de huidige vorm 
afhankelijkheid en corruptie in de hand werkt. Het tast de 
ontwikkeling van de democratie aan en om nog maar te 
zwijgen van organisatiekosten die aan de strijkstok blijven 
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hangen. Ontwikkelingshulp in de huidige vorm bemoei-
lijkt ook nog eens de concurrentiepositie van ontwikke-
lingslanden door de sneller toenemende inflatie. Ontwik-
kelingslanden zijn gebaat bij economische ontwikkeling en 
een zelfstandig functionerende staat waar belasting wordt 
betaald en waaruit de verzorgingsstaat kan worden ge-
financierd. Dat is de beste manier om een democratie en 
volkssoevereiniteit tot ontwikkeling te laten komen. Een 
bezuiniging op het ontwikkelingssamenwerking levert op 
de korte termijn al veel geld op. Dat geldt ook voor het 
verhogen van het eigen risico in de zorg en het versoberen 
van het basispakket. In de sociale zekerheid kan ook veel 
geld worden bespaard door de uitkeringen te ontkoppelen 
van de lonen, de WW-tijd te verkorten en ambtenarensa-
larissen te bevriezen. Om maar een aantal voorbeelden te 
noemen.

Laat duidelijk zijn dat de overheid niet te weinig inkom-
sten heeft, maar jarenlang veel te veel geld heeft uitgege-
ven. Belastingverhoging is in dezen dan ook geen optie. 
Het schrappen van onnodige overheidstaken wel. Het is 
een moeilijke, maar ook kansrijke tijd. We kunnen einde-
lijk weer terug naar een overheid die zich bezighoudt met 
kerntaken en die het individu de ruimte biedt, om zijn of 
haar leven zelf in te richten!

Bram Dirkx
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Toen heeren nog 

sherry dronken en dames 

rokken droegen
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Door Christopher Morgan, Voorzitter Friesland

Akkie volgde de opleiding tot Landbouwhuishoudlerares in 
het Drachten. Samen met een studiegenoot uit Zuis-Oost Dren-
the kwamen zij in aanvaring met linkse standpunten en ideeën. 
Zo werd zij uitgenodigd om bij JOVD Zuid-Oost Drenthe te 
komen. En zo begon haar carrière bij de JOVD. Van 1958 tot 
1962 zat zij daar in het bestuur als secretaris. Akkie werkte 
bij “De Stichting Voor Huishoudelijk Voorlichting Ten Platte 
Lande”. Over de afdeling, reeds opgeheven, zegt ze: “Er wer-
den veelal prominente sprekers uitgenodigd zoals Henk Von-
hoff, maar het was vooral gezellig.” Maar Akkie had ambitie 
en op 10 november 1962 op het JOVD congres in Rotterdam 
werd zij ingeslagen als penningmeester. Tot 1966 heeft zij in het 
hoofdbestuur onder verschillende voorzitters gewerkt. Namen 
als Hans Wiegel en Erwin Nypels komen ter spraken. Niet de 
minsten heeren. Zo heeft Erwin Nypels mede D66 opgericht. 
“Toen Wiegel voorzitter was vergaderden wij vaak bij hem 
thuis in Amsterdam. Hij stelde soms voor om uit te gaan naar 
een concert of cabaret.” Doorgaand op Wiegel vertelt Akkie mij 
een anekdote. “Zo richtte wij ons op een VVD congres tot de 
toenmalig algemeen penningmeester de heer  Sidney van den 
Bergh. Hij was minister van Defensie en groot ondernemer in 
margarine en zeep.” Op een foto is te zien dat Akkie en Hans 
bij hem staan om geld te schooien, “maar wilden wel als JOVD 
onafhankelijk blijven”, vertelt ze lachend. 

De fotoalbums komen op tafel. Geïntrigeerd luister ik naar de 
vele verhalen. “Een standaard uitdrukking op de congressen 
was “het congres danst”. Dat was dan na afloop van de lande-
lijke vergadering en iedereen keek ernaar uit. Heeren in pak, 
dames in jurken en rokken tot over hun knieën. En live band 
klonk op de achtergrond. Er werd toen echt ballroom gedanst! 
Dat zie je nu niet veel meer. Men staat tegenwoordig gewoon 
op de dansvloer wat te bewegen…” Zeer andere tijden. Akkie 
vertelt dat uit de congressen en andere bijeenkomsten veel stel-
letjes elkaar hebben gevonden. “Ik weet ook nog dat we na een 
vergadering bij Wiegel in de Jordaan sliepen, dames en heren 
naast elkaar.” Ik kijk haar iets wat verbaasd aan. “Ja! Dat ge-
beurde toen ook al hoor”, zegt ze met een lach.

Over de hedendaagse politiek heeft Akkie een duidelijke me-
ning. “Jonge politici van vandaag de dag hebben vaak te weinig 
historische besef. Ze kunnen daardoor geen verbanden leggen 
tussen vroeger en nu. De lessen van vroeger gaan verloren.” 
Ik vraag haar naar politici met populistische trekjes. “Het gaat 
tegenwoordig te weinig over de inhoud. Dat komt ook door 
nieuwe media. Alles wordt zo uitvergroot. Iedereen zit er bo-
venop. Dat was vroeger toch echt anders.”

Ik vraag Akkie of ze nog iets mee wil geven aan de nieuwe 
generatie. “Goede politici hebben een breed fundament nodig! 
Zorg ervoor dat u zich beseft waar het allemaal om draait en 
laat elkaar uitspreken. Met een goed fundament en brede ken-
nis kunnen ze u niets maken!” 

Naast de vorm in omgang merkt deze interviewer dat er niet 
gek veel veranderd is bij de JOVD. Liberaal is immers liberaal. 
In de jaren ‘60 werden in Walschoten en Dalfsen conferenties 
georganiseerd waar onderwerpen zoals Vietnam en China aan 
de orde kwamen. Sommige onderwerpen zijn nog steeds rele-
vant, andere wat minder. Waar het om gaat is dat wij als aan-
hangers van de Liberale beginselen serieus kunnen en willen 
debatteren en na afloop goed weten te ontspannen. Kijkende 
naar de vele foto’s die de revue passeren begint er een oude 
plaat in mijn hoofd te spelen. The Rambels met: Wie is Loesje. 
“Die band ken ik nog goed”, merkt Akkie op. Hoe toepasselijk 
dat dit nummer, weliswaar een remix, opnieuw in studenten-
kroegen klinkt. Het is misschien niet live en wij dansen er geen 
ballroom op, maar het laat wel zien dat jongeren een lichtelijk 
affiniteit hebben met het oude. Het formele is alleen wat ver-
dwenen.

We gaan terug naar 1962, JOVD afdeling Zuid-Oost Drenthe, 
met een liedje dat zij zongen: 

JOVD, is’t symbool van de Jonge Liberalen, 
JOVD, ja dat is voor ons het ideaal, 
Jong’ren vereend in een hechte sterke band, 
Dat kan slechts opbouwend werken, 
Tot heil van Nederland.

Akkie heeft naar haar JOVD tijd zitting genomen in het bestuur 
van de Ned. Ver. voor de Landelijk Eigendom en Landbouw-
kundige King Groningen. “Ik ben nu 76 en vind dat je op tijd 
moet stoppen. Wanneer je geen gevoel meer hebt met het he-
den, is het tijd voor de overdracht.” Ze vindt het jammer wan-
neer zij weer een oud-politicus op televisie ziet met een mening 
over de politiek van nu. “Dat ze dat toelaten!” Na een heer-
lijke lunch en genoeg koffie bedank ik Akkie voor haar tijd. Zij 
brengt mij naar het station. Zittend in de trein naar huis, luis-
terend via mijn oordopjes naar mijn iPhone, glimlach ik bij het 
horen van een nummer die voorbij komt. Loesje. •

Ons verhaal begint in het najaar van 1935. Op 27 oktober van dit jaar werd Akkie van der Sluis geboren in het 
plaatsje Gorredijk te Friesland. Dochter van de bekende architect Jan van der Sluis, die de oorspronkelijke open Thi-
alf in Heerenveen ontwierp. Naar eigen zeggen was haar jeugd niet makkelijk. Toen in 1940 de oorlog toch in Ne-
derland uitbrak speelde haar vader een prominente rol in het Verzet. Akkie, een jong meisje nog, moest zich uiterst 
stil houden over haar vaders bezigheden. “Het ware spannende tijden”, vertelt Akkie. “Wij woonden aan de Opster-
landse Compagnon vaart. Tegenover ons woonden NSB’ers, die iedereen nauwlettend in de gaten hielden.” Het niet 
mogen praten over haar vaders praktijken en de angst die gepaard ging met de vele razzia’s die de Naties hielden - 
ook bij Akkie thuis - heeft een lange nasleep gehad. “Als klein meisje werd ik eens uit bed gesleurd door een Duitse 
soldaat”, weet ze me te vertellen. Met een pistool gericht op haar moeder vroegen ze haar naar de verblijfplaats van 
haar vader, die ze wist. Akkie hield zich van de domme want het zwijgen was haar ingeprent. “Ook na de oorlog 
wist ik vaak niet wanneer ik wel of niet over iets mocht praten.”
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dat in 2040 the league of the world werd 
opgericht onder de vlag van de Verenig-
de Naties, besloot het volk in Texas om 
in opstand te komen en zich af te schei-
den van de Verenigde Staten. Texas was 
de laatste staat waar nog legaal wapen-
bezit bestond en de lokale strijd was dan 
ook snel beslecht. Delen van het leger, de 
zogenaamde “oath keepers” sloten zich 
aan bij de nieuw gevormde overheid. 

Precies zoals de founding fathers had-
den voorgeschreven heeft het volk het 
recht om de overheid omver te werpen 
als deze niet meer het belang van het 
volk behartigt. The league of the world 
had zich behoorlijk verslikt hierin. Niet 
alleen in Texas, ook delen van Oost-
Europa, Afrika, Zuid-Amerika en Azie 
scheidden zich bij in 2040 af van de dic-
tatoriale wereldoverheid toen deze werd 
opgericht. Met militaire basissen, nucle-
aire installaties en olie in verschillende 

“Ze zullen de 
kracht van het 
individu  
onderschatten.

Free state Texas
Give me liberty or give me death
Drie jaar geleden nam Peter het besluit om Europa te verlaten. Het is nu 2042. Het besluit om zich aan te sluiten 
bij het verzet heeft zijn leven verandert. Was hij die avond niet naar de afspraak met Tom geweest, dan leidde hij 
waarschijnlijk nog steeds hetzelfde miserabele leven in de communistische heilstaat de EUSSR. Hij wilde niet lan-
ger toekijken, hij wilde daadwerkelijk iets gaan doen. Het verzet gaf hem iets belangrijks om voor te leven, iets dat 
hij al lang niet meer had gevoeld, vrijheid! Een mens is niet geboren om te leven in een kunstmatige kooi, waarbij 
de overheid het hele leven van zijn slaven tot in de puntjes inricht in naam der veiligheid. Nee, de mens is een we-
zen dat snakt naar vrijheid en onafhankelijkheid, omdat dit hem in staat stelt tot bloei te komen. Liever een leven 
in vrijheid en de kans om gepakt te worden, dan een totaal overbodig en consumptief leven. 

Door Thomas W. de Jonge, redacteur Driemaster

Hij moest zichzelf wel eerst bewijzen bij 
het verzet. In een half jaar tijd heeft hij bij 
zijn voormalig werkgever dossiers ver-
andert, zodat verdachte personen niet 
meer verdacht waren als terrorist. Ook 
heeft hij er voor gezorgd dat het verzet 
zijn collega’s Wouter, Geert, David, Mo 
en Theo konden fusilleren. Hij had lie-
ver alleen vreedzaam protest, maar wat 
zei Thomas Jefferson hier ook al weer 
over? Oh ja: “The tree of liberty must 
be refreshed from time to time with the 
blood of patriots and tyrants.” Sommige 
ambtenaren zijn zo ver heen dat ze niet 
anders kunnen dan te parasiteren op de 
belastingbetaler en soms zo ver gaan dat 
opstandige belastingbetalers worden 
gecategoriseerd als terrorist. Wilden ze 
met het verzet dit systeem ten gronde 
richten en de vrijheid van de mensheid 
zekerstellen, dan zullen er een aantal 
mensen moeten sneuvelen.

Na de proeftijd koos Peter voor de optie 
om naar de vrije staat Texas te gaan. Na-

delen van de liberale gebieden, was het 
niet zo eenvoudig om simpelweg de re-
bellen te vernietigen. De situatie van de 
koude oorlog van mutual destruction 
was wedergekeerd. 

De grote meerderheid werd dus ver-
tegenwoordigd door de league of the 
world met als vlag de VN vlag, een we-
reldmunt en totalitair beleid als gemene 
deler. Aan de andere kant gebieden met 
veel vrijheid, weinig belasting en elk ge-
bied zijn eigen regels met verschillende, 
vaak door zilver en goud gedekte valuta. 
Er bestaat wel samenwerking tussen de 
gebieden, maar de belangrijkste over-
eenkomst is dat ze zich niet willen aan-
sluiten bij de league of the world. Peter 
had altijd al bewondering gehad voor de 
eigenwijze houding van het volk in “the 
lonestar state” met hechte waardering 
voor eigendomsrechten. De gevaarlijke 
reis naar Texas moest hij wel zelf beta-
len. Zijn laatste zilver was echter genoeg. 

Aangekomen in het plaatsje Waco ging 
hij werken op een boerderij die biolo-
gische groenten verbouwd. Het werk 
was zwaar, maar het was tegelijk ook 
zo fijn dat om te kunnen doen en zeg-
gen wat hij wilde. Alleen al het zien van 
de marktwerking gaf hem zo’n goed ge-
voel. Grote logge bedrijven gingen fail-
liet als ze hun werk niet deden, in plaats 
van dat de overheid ze tegemoet kwam. 
Daarnaast gaf hij zich op als vrijwilliger 
bij het leger. Strijden voor onafhankelijk-

Toekomstbeeld

Dit verhaal is het derde deel na: 
“de Zoldersessie” (Driemaster, 
jaargang 61-IV) en “een dag naar 
het werk” (Driemaster, jaargang 
63-I)
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heid is heel wat anders dan landen bezet-
ten zoals door de VN werd gedaan. In de 
tijd die hij nog overhad gaf hij les op een 
vrijwillige school. Hij leerde kinderen 
kritisch nadenken, fantaseren, onder-
nemen en las ook stukken voor uit zijn 
opa’s dagboek. Hij deed veel meer dan 
hij in de EUSSR woonde, maar hij kreeg 
juist meer energie. Hij bloeide op en was 
dolgelukkig. Mensen om hem heen wa-
ren sociaal, vriendelijk, behulpzaam en 
niet zelfingenomen, wantrouwend en 
egoïstisch, zoals in colectivistische regi-
mes. Het wegvallen van de verzorgings-
staat werd opgevuld met menselijkheid. 
Mensen hielpen uit eigenbelang anderen 
en niet omdat de staat dit voorschrijft. 

Peter besloot om de rest van zijn leven 
in te zetten voor vrijheid. Als de vrije 
staten hun onafhankelijkheid een aan-
tal decennia konden vasthouden, dan 
zou dit het verschil kunnen maken. In 

de gebieden vallend onder de league of 
the world wonen mensen die ziek wor-
den gemaakt door de staat, dom wor-
den gehouden, hulpbehoevend worden 
gemaakt. Als dit melaatse volk lang on-
der deze condities zou leven, zou door 
braindrain, inteelt en de uithongering 
van het volk, de elite uiteindelijk moeten 
opgeven. Zoiets als tijdens de val van de 
Sovjet-Unie. 

“De politieke elite die de coup op we-
reldniveau beraamt maakt een inschat-
tingsfout. Ze zullen de kracht van het 
individu onderschatten. Door alle be-
lachelijke wet- en regelgeving gericht 
op een stel onbeduidende moslimter-
roristen hebben ze uiteindelijk het ge-
hele volk tot  terrorist gemaakt. Als elke 
vorm van verzet tegen een dictatoriale 
overheid “terrorisme” is, dan is ieder-
een schuldig. De mens laat zich niet op-
sluiten, alleen de zwakkeren zullen zich 

voor zelfbehoud conformeren aan een 
curselife. Het individu stijgt uit boven 
het collectief. Je kan het niet tegenhou-
den. Als de mens eenmaal ziet dat hij 
zit opgesloten in een onzichtbare kooi, 
kan hij niet meer terug, hij zal doen waar 
God hem voor heeft gemaakt. Leven 
in vrijheid en zoekend naar waarheid, 
niets kan dat tegenhouden. Hoop is veel 
sterker dan angst, waarheid sterker dan 
censuur en propaganda, zelfbeschikking 
sterker dan afhankelijkheid en vrijheid 
sterker dan dwang.” Peter slaat het dag-
boek dicht en zegt: “Zo, en ga nu wat 
van je leven maken!” Na de les Levens-
beschouwing en Maatschappijleer 2.0 
loopt de klas leeg.•
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‘Harder waar het kan, langzamer waar het 
moet’. Met de verhoging van de maximum-
snelheid op diverse snelwegen wordt tege-
moet gekomen aan een veel gekoesterde wens: 
honderddertig kilometer per uur op de snel-
weg. VVD-Tweede Kamerlid Charlie Aptroot 
is helder: ‘meer tijdswinst, meer capaciteit op 
de weg, meer vrijheid’. CDA-collega Sander 
de Rouwe heeft wat meer reserves bij de in-
voering. ‘De invoering mag geen extra geld 
kosten’. Verkeerspsycholoog Gerard Tertoolen 
gaat meer in op veiligheid: ‘Automobilisten 
nemen met meer veiligheidsmaatregelen in de 
auto meer risico’s. Met hogere snelheden zijn 
de gevolgen ernstiger.’ Kortom, genoeg reden 
tot debat!

Op 6 februari werd het JOVD-debat over in-
voering van honderddertig kilometer per uur 
gehouden. Een speeltje voor de burger of toch 
een bijdrage aan een beter bereikbaar Neder-
land? VVD’er Charlie Aptroot gaf aan dat uit 
diverse onderzoeken blijkt dat ongeveer zeven-
tig procent van de Nederlanders voorstander 
is van honderddertig kilometer per uur: ‘De 
proef met enkele snelwegen waar nu honderd-
dertig gereden mag worden, loopt goed.’ Des 
te meer reden voor de VVD om dan ook voor-
stander te zijn van het aanpassen van de maxi-
mumsnelheid. Ook het CDA is voorstander, al 
is Sander de Rouwe niet bereid er extra voor 
te betalen. ‘De discussie zou eigenlijk over het 
totaalpakket moeten gaan. De invoering van 
een dynamische snelheid is een andere optie,’ 
gaf Gerard Tertoolen aan. Met de invoering 
van een dynamische snelheid, kan de snelheid 
aangepast worden aan de omstandigheden. 
VVD’er Charlie Aptroot benadrukt dat uitstoot 
van auto’s over enkele jaren geen punt meer is: 

‘Auto’s worden steeds schoner, veiliger en de 
techniek verbetert.’ CDA’er Sander de Rouwe 
voelt wel voor invoering van een dynamische 
snelheid: ‘Dat is de toekomst.’

In de zaal wordt flink gereageerd op de stellin-
gen en discussies. Fileknelpunten los je er niet 
mee op, maar de vrijheid van de automobilist 
is ook wat waard. Het aspect van verkeersvei-
ligheid gaf de discussie een andere dimensie. 
Sommigen aarzelden dan ook bij de invoe-
ring van honderddertig kilometer per uur. 
Nederland kent in Europa relatief de minste 
verkeersdoden. Maatregelen op de weg en in 
de auto leiden tot minder doden. ‘Maar auto-
mobilisten compenseren deze veiligheid,’ gaf 
Gerard Tertoolen aan.

De proef met honderddertig kilometer per 
uur loopt nog en over de invoering van een 
hogere maximumsnelheid wordt nog gespro-
ken. Charlie Aptroot sluit het debat treffend af: 
‘Honderddertig is een maatregel van de VVD 
om Nederland in beweging te houden.’ In te-
genstelling tot sommige anderen is voor hem 
honderdtwintig niet voldoende.

Wat vindt de JOVD?
De invoering van honderddertig kilometer per 
uur biedt de automobilist een stuk meer vrij-
heid en verantwoordelijkheid: het is immers 
versoepeling van wet- en regelgeving. Zoals 
Charlie Aptroot in het debat aangeeft, is er 
een dalende trend te zien van het aantal ver-
keersslachtoffers. Ook zien we dat met name 
op rustige stukken de snelheid vaak iets over-
schreden wordt: voor de Nederlander is hon-
derddertig een houdbaarder snelheid dan hon-
derdtwintig. 

Nederland vooruit,
    kan!
Variabele snelheid voor 
een betere mobiliteit
Door Dees Melsen, commissielid infrastructuur en milieu en Maarten Oude Kempers, 
politiek commissaris infrastructuur en milieu.

Snelheid

130
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Veel tegenstanders van honderddertig 
kilometer per uur vrezen voor meer ver-
keersslachtoffers. Dit is een stelling die 
te betwijfelen valt. Een verhoging van de 
snelheid zorgt niet voor meer verkeers-
slachtoffers, de snelheidsverschillen 
zorgen wel voor meer verkeersslachtof-
fers. In Nederland wordt honderddertig 
alleen ingevoerd op snelwegen die meer 
dan twee rijstroken breed zijn of waar 
het niet te druk is. Maar snelheidsver-
schil is er op dit moment ook al tussen 
auto’s en vrachtwagens. Veiligheid en 
verantwoordelijkheid zijn een taak van 
de weggebruiker. Hij moet dan ook anti-
ciperen op verkeerssituaties. Er worden 
niet voor niets hoge eisen gesteld aan het 
Nederlandse rijexamen.

Combineren we de invoering van hon-
derddertig kilometer per uur met vari-
abele snelheden, dan houden we de au-
tomobilist alert en actief in het verkeer. 
Tevens zorgt deze limiet voor een betere 
doorstroming. Een file inrijden met hon-
derdtwintig of honderddertig gebeurt 
door middel van die variabele limiet ook 
niet meer. Voor aanvang van die file zijn 
al diverse snelheidslimieten zichtbaar 
geweest: van negentig, vervolgens ze-
ventig en uiteindelijk vijftig kilometer 
per uur. Deze geleidelijke afname zorgt 
niet alleen voor alertheid, veraangena-
ming van het verkeer, maar zorgt ook 
voor een geleidelijke snelheidsdaling. 
De automobilist weet dat hij na de file 
weer honderddertig mag, wat een posi-
tieve prikkel oplevert en zijn gedrag po-
sitief zal beïnvloeden. 

Nu zou je kunnen zeggen dat honderd-
dertig symboolpolitiek is en in de Rand-
stad toch niet voorkomt. Misschien is dit 
wel zo, maar het belangrijkste in het ver-
keer is dat we ons veilig naar huis kun-
nen begeven, het liefst zo snel mogelijk. 
Bij variabele snelheden is er een win-win 
situatie. Snel waar het kan, langzaam 
waar het moet. Kortom, honderddertig 
kilometer per uur moet kunnen. Neder-
land vooruit!•
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De Euro

Het ESM wordt bestuurd door de zeven-
tien ministers van financiën van de Eu-
rolanden. De EU had eerder al een tijde-
lijk noodfonds, het EFSF; de bedoeling 
is dat het noodfonds nu een permanent 
karakter krijgt. Naar verwachting zal het 
noodfonds minsten twee biljoen euro 
nodig hebben, waarvan nog niet een de 
helft kan worden opgebracht door de lid-
staten. China heeft wel staatsobligaties 
van Portugal opgekocht, maar de prijs 
die de EU hiervoor betaalde, is een ver-
soepeling van het wapenembargo van 
China: EU-politici hebben ondanks hun 
grote mond over mensenrechten er veel 
voor over om de Eurozone koste wat het 
kost in stand te houden. Het ESM kan 
de problemen van de zuidelijke landen 
weliswaar uitstellen, maar de prijs die 
hiervoor betaald zal moeten worden is 
enorm. Het wezenlijke probleem wordt 
ook niet opgelost doordat een land als 
Griekenland structureel meer rentelas-
ten krijgt op haar staatsleningen dan dat 
de economie groeit. De enige manier om 
uit deze spiraal te komen is een econo-
mische groei realiseren die hoger is dan 
de rentes en aflossingen die Griekenland 
moet betalen.

De politici van de zuidelijke Europese 
landen pleiten voor een zo groot mo-
gelijk ESM-fonds. De Spaanse premier 
stelde dat hoe meer geld in het Europese 
noodfonds wordt gestopt, des te min-
der het noodfonds gebruikt zal moeten 
worden. Een groter veiligheidsnet zal de 
markten kalmeren en er toe leiden dat 
minder landen een beroep zullen doen 
op het noodfonds. De Zuidelijke landen 
zien de Noord-Europese landen ook als 
landen die allemaal een kapitaalover-
schot hebben terwijl de zuidelijke lan-
den een kapitaaltekort hebben; wanneer 
de Noordelijke landen zouden ‘investe-
ren’ in staatsobligaties van de zuidelijke 
landen, wordt dit probleem opgelost. 
Een ander vaak gebruikt argument is de 
solidariteit tussen landen. Als voorbeeld 
wordt dan vaak Oost en West-Duitsland 
genoemd of Noord- en Zuid-Italië waar-
bij het rijke deel solidair is met het min-
der welvarende deel. Dit argument gaat 
zeker niet op voor Europa. Bij Duitsland 

Het motief van Brussel is ook helemaal 
niet gelegen in het helpen van de Griek-
se bevolking. Wat Brussel - en dan voor-
al Frankrijk - wil is een zachte landing 
voor hun banken die teveel geld hebben 
‘geïnvesteerd’ in landen als Grieken-
land. Iedere burger in de eurozone weet 
dat een Grieks faillissement onvermijde-
lijk is. Waarom spelen Europese politici 
dan toch mooi weer? Elke dag loopt de 
Griekse staatsschuld verder op en met 
elke euro die de ECB bijdrukt neemt de 
inflatie toe. Een onderzoek van de denk-
tank Open Europe in juni 2011 verdeelt 
de schulden tussen de publieke en pri-
vate sector. Buitenlandse financiële in-
stellingen beschikken over tweeënveer-
tig procent van de Griekse schulden en 
overheden hebben ongeveer zesentwin-
tig procent. De rest van de Griekse schul-
den hebben de Grieken zelf. In 2014 zul-
len de financiële instellingen nog maar 
twaalf procent van de Griekse schulden 
bezitten en de overheden respectievelijk 
vierenzestig. Met andere woorden: Eu-
ropese banken zullen in een paar jaar tijd 
hun schulden overhevelen naar de Euro-
pese belastingbetalers. In de tussentijd 
zal de Griekse schuld ook toenemen met 
60 miljard van € 330 miljard naar maar 
liefst € 390 miljard.

Op 20 maart ontving Griekenland de 
eerste tranche van hun tweede nood-
pakket. Op dezelfde dag was het Duitse 
kabinet bezig om goedkeuring te krijgen 

voor het Europees Stabiliteitsmecha-
nisme, ESM.  De EU en het IMF hebben 
Griekenland de eerste tranche gegeven 
van € 7,5 miljard. Verder wordt er een 
‘haircut’ (afschrijving) van € 100 miljard 
opgelegd aan private obligatiehouders 
van Griekse staatsobligaties. Het meest 
bizarre is dat voor banken en de ECB 
deze afschrijving weer niet geldt: priva-
te investeerders worden gedwongen om 
de helft van hun Griekse vorderingen af 
te waarderen terwijl de totale Griekse 
staatsschuld met hooguit elf procent zal 
dalen. 

Het idee achter het ESM is heel simpel. 
Door alle schulden van probleemlanden 
op één hoop te gooien met de krediet-
waardige landen waardoor de rente die 
de probleemlanden moeten betalen naar 
beneden zal gaan. Verder moet het zo-
genaamde ‘besmettingsgevaar’ worden 
teruggebracht doordat sterkere landen 
garant zullen staan voor de schulden 
van de zwakkere landen. Dit idee wordt 
dan nog eens overgoten met een sausje 
van ‘solidariteit’ tussen alle EU-burgers 
- iets wat buiten de ivoren torens in 
Brussel en Straatsburg nauwelijks wordt 
gedeeld door de mensen in Europa. Wat 
zal er gebeuren wanneer het Grieks, 
Portugees, Italiaans en Spaans schul-
denprobleem het probleem wordt van 
iedereen? De Eurozone als geheel loopt 
het risico om te worden afgewaardeerd.

De moloch genaamd het   “Europees stabiliteitspact”
Degene die zich nog steeds afvragen waarom de Griekse bevolking mas-
saal de straat opgaat om te protesteren tegen ‘hun regering’ moeten eens 
het volgende cirkeldiagram bekijken. Van elke euro die Brussel overmaakt 
naar de Grieken krijgt de bevolking slechts negentien eurocent. De rest 
gaat naar Europese banken die veel te lang tegen een veel te lage rente 
geld hebben geleend aan de Griekse regering. Nou ben ik niet iemand die 
graag een quote aanhaalt van de leider van de Socialistische Partij, maar 
Emile Roemer sloeg de spijker op zijn kop toen hij stelde dat: “Het geld dat 
naar Griekenland gaat maakt één rondje om de Akropolis om vervolgens 
weer terug te keren in de zakken van de Europese Banken.” Onderstaand 
diagram van ZeroHedge, een bekend blog over de crisis toont aan dat de 
Griekse bevolking zelf weinig profiteert van onze centen. 

Door Jelmer Hiemstra, redacteur Driemaster
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en Italië is sprake van solidariteit met het 
eigen volk en heeft de overdracht draag-
vlak onder de bevolking. Wie de afgelo-
pen tijd het nieuws heeft gevolgd, ziet 
hoe de Grieken als lui en onbetrouwbaar 
worden afgeschilderd in Duitse kran-
ten en hoe in Griekse kranten cartoons 
van Duitse leiders in nazi-uniformen 
verschijnen. Solidariteit tussen Noord- 
en Zuid-Europa is ver te zoeken en dit 
is ook heel logisch. Hoe kan je een Ne-
derlandse of Duitse gepensioneerde die 
met zijn zevenenzestigste straks met 
pensioen gaat uitleggen dat hij/zij moet 
betalen voor een Griekse ambtenaar die 
met zijn vijftigste al met pensioen kan? 
De Grieken hebben jarenlang boven hun 
welvaartsniveau geleefd met een te ri-
ante verzorgingsstaat en de gevolgen 
hiervan worden nu duidelijk zichtbaar.

De moloch genaamd het   “Europees stabiliteitspact”

Waar gaat 
 de bailout
heen?

Niet-Griekse 
financiën

40%

Griekse uitgaven
19%

ECB
18%

Griekse Financiën
23%

Ook Herman van Rompuy (voorzit-
ter van de Europese Raad van rege-
ringsleiders, red.) pleitte voor ‘actieve 
maatregelen’ waarbij het ESM wordt 
aangewend om economische groei en 
werkgelegenheid te creëren in landen 
als Spanje en Griekenland die te maken 
hebben met een jeugdwerkloosheid van 
ongeveer vijftig procent. Blijkbaar gaat 
Van Rompuy ervan uit dat het stimu-
leren van de economie met nog meer 
schulden leidt tot economische groei en 
werkgelegenheid. Waarom verdubbelen 
we niet gewoon het bedrag en zorgen 
we voor nog meer economische groei 
en werkgelegenheid? Of nog beter: we 
stimuleren net zoveel tot er geen werk-
loosheid meer is! Iedereen die een beetje 
de geschiedenis kent van de Sovjet-Unie 
weet dat een economie niet bloeit en 
groeit door overheidsingrijpen.

De bailouts kunnen geen oplossing zijn 
voor een schuldenprobleem, maar zijn 
de oorzaak van een aankomend pro-
bleem. Je kunt geen schuldencrisis op-
lossen door nog meer schulden aan te 
gaan! Daarnaast hebben bailouts en ga-
ranties een slechte invloed op het gedrag 
van degene die het geld ontvangen. Dit 
fenomeen wordt ‘moral hazard’ [red: 
moreel risico] genoemd. Wanneer win-
sten geprivatiseerd worden en verliezen 
gesocialiseerd lijdt dit tot wangedrag en 
worden te hoge risico’s niet bestraft.•
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Liberale maatschappij

In de vorige driemaster heeft u de visie van Charles Taylor op het postlibe-
rale tijdperk, die ik met hem deel, kunnen lezen. We zijn vrij geworden, maar 
wat nu? Door het wegvallen van de sociale kaders en de conventies dienen 
mensen zelf richting te geven aan hun leven en aan wie zij willen zijn. Het 
liberalisme biedt hier eigenlijk geen antwoord op en we zijn geneigd om te 
vervallen in het “liberalisme van de neutraliteit”. Dit merk ik ook vaak onder 
JOVD’ers, dat zo lang iemand zijn leven leidt en niemand daarmee lastig 
valt, dat leven ook goed is. Hoewel dit een zeer lovenswaardige houding is, 
blijft wel de vraag over of je dan ook niet zou mogen zeggen dat een boek 
van Kafka of Musil van een andere gradatie is dan een boek van Kluun. 
Daarmee hoeft dit laatste niet afgewezen te worden, maar het plaatst dingen 
wel in perspectief, in tegenstelling tot een oeverloos relativisme. In dit ver-
volg artikel probeer ik een korte weergave te geven van een aantal filosofen 
die zich met de vraag bezig hebben gehouden hoe een mens zijn leven in kan 
richten wanneer het door niemand anders gegeven wordt. Als voorbeeld zal 
ik Foucault en zijn Bildung, zelfontplooiing, gebruiken. Deze manier van 
filosofie wordt praktische filosofie genoemd. Het houdt zich bezig met de 
vraag naar wat een goed en zinvol leven is en probeert de filosofie dienstbaar 
te maken hieraan. Andere interessante filosofen aangaande de praktische fi-

losofie zijn o.a. Peter Bieri en Peter Sloterdijk.

Door Peter van Duyvenvoorde, Commissaris OC&W der JOVD

Vrijheid
Michel Foucault (1926 – 1984) was een Frans filosoof. Hij heeft zich het grootste deel 
van filosofie gewijd aan het uitwerken van o.a. machtsrelaties en de positie van de 
marginalen in een samenleving. Later in zijn leven is er echter een sterke wending te 
zien: geïnspireerd door Socrates stelt hij zichzelf de vraag of niet iedereen een kunst-
werk van zijn leven kan maken. Nu weet ik dat “het leven als kunstwerk” nogal zijig 
klinkt. Dus misschien moeten we de Franse term gebruiken: l’art de vivre. 

De belangrijkste term in de ethiek van Foucault is zelfzorg. Dit komt van Socrates 
waarbij “zorg voor zichzelf dragen” één der belangrijkste aspecten van de mens was. 
Voor Foucault was “zorg voor zichzelf dragen” een vrijheidspraktijk: “de weldoor-
dachte vorm die vrijheid aanneemt”. Het doel van de ethiek van Foucault is dus vrij-
heid maar deze is moeilijk te behalen. Hij heeft het dan ook niet over staatsvrijheid, 
maar over een levensvrijheid. Volgens Foucault kun je vrijheid verwerven door een 
zorgvuldige praktijk, waarbij de zorg door hem omschreven wordt als een combi-
natie van bezinning en reflectie met praktisch handelen. Vrijheid is voor Foucault 
dan ook altijd een relationeel begrip; je bent vrij in het contact met anderen. Door 
de plaatsvindende ontmoeting en de ontdekking van elkaars grenzen kan een mens 
pas vrij worden. Positieve en negatieve vrijheid zijn volgens Foucault onlosmakelijk 
met elkaar verbonden. Primair moet je jezelf vrijmaken van overheersing, negatieve 
vrijheid, om vervolgens jezelf en je leven vorm te gaan geven, positieve vrijheid. 

Het leven als 
kunstwerk
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Maar zodra je dit laatste probeert vindt 
er een ontmoeting van grenzen plaats. 
Vrijheid, voor Foucault, betekent niet 
dat je leven zonder welke beïnvloeding 
dan ook zou kunnen plaatsvinden. Het 
verwerven van die individuele vrijheid 
is vanaf het begin, zoals eerder gezegd, 
een relationele bezigheid. 

Zorg voor jezelf
Foucault concentreert zich sterk op 
de Grieken, Romeinen en Christenen. 
Waarvoor zij zorg dragen is respectieve-
lijk om hun lust te beheersen; om aan-
dachtig te zijn en hun ziel niet in het bezit 
van de duivel te laten zijn. De moderne 
mens heeft echter geen sociaal kader en 
moet zelf uit zien te vinden waarvoor hij 
zorg draagt. Net zoals bij de voorbeel-
den dient deze mens dus te kijken waar 
het bij hem aan schort en wat hij extra 
aandacht wil geven opdat het verbetert. 

Waarom we zorg voor onszelf dienen 
te dragen is om te kijken wat de speel-
ruimte is waarin wij ons bevinden. Wij 
bevinden ons altijd te midden van co-
des, regels of wetten en conventies die 
op ons inwerken. Foucault noemt dit de 
“subjectiveringswijze”, deze aspecten 
vormen dus voor een groot deel het sub-
ject en de ruimte die het subject heeft. 
Men moet zich dus zo bewust mogelijk 
worden van deze “anonieme macht” zo-
dat men kan kijken hoe hij zich tot deze 
machten kan verhouden. In het bewust-
zijn van deze macht en de verhouding 
die daarna komt ligt de vrijheid, want 
het is onmogelijk om je er niet toe te ver-
houden. 

Hoe we zorg voor onszelf dragen gaat 
om het praktische aspect. Het verwijst 
naar de manieren waarop de zelfont-
plooiing gestalte krijgt. Foucault noemt 
dit de “ethische arbeid”. In dit aspect 
gaat het erom te kijken naar wat je wen-
sen en verlangens zijn, de waardeoor-
delen hiervan en de mogelijkheden om 
hiertoe te komen. Ethische arbeid is dus 

de invulling van een manier waarop je 
jezelf tot de anonieme machten kunt ver-
houden. 

Waartoe we zorg voor onszelf dragen 
is het uiteindelijke doel van de vrij-
heidspraktijk en de ethische arbeid. We 
dragen zorg voor onszelf zodat we een 
levensstijl kunnen ontwikkelen die niet 
gegeven is door Sex and the City en The 
Sopranos. In de zelfzorg ligt een realis-
tische blik op de wereld besloten en de 
mogelijkheden en begrenzingen die deze 
wereld bewonen. Het is belangrijk om te 
weten wat het doel is en in hoeverre dit 
haalbaar is. De belangrijkste aspecten 
van zelfzorg zijn het wie, waarom, hoe 
en het doel. 

Hierin ligt de kracht van de zelfzorg van 
Foucault, het is een zeer individueel pro-
ject en het is voor iedereen anders. Het is 
geen gegeven hoe je zou moeten leven, 
geen verplichting, het is liberaal tot in de 
kern. Het vraagt aandacht van de per-
soon, discipline maar het geeft daar veel 
voor terug: een leven leiden dat bij jou 
past en bij niemand anders en dit leven 
ook als zinvol ervaren. 

Michel Foucault heeft een ethiek, een le-
venswijze, proberen te ontwikkelen dat 
het wegvallen van de sociale kaders kan 
vervangen. Voor Foucault is deze “zorg 
voor zichzelf” een “vrijheidspraktijk”. 
Dit betekent dat we in het ontwikkelen 
van onszelf een bewustzijn ontwikkelen 
van de grenzen die ons omringen, de 
mogelijkheden die we hebben en hoe 
wij hiertoe verhouden. Tegelijkertijd 
verwacht hij een reflexieve mogelijk-
heid van de mens die zich bewust is van 
zijn positieve en negatieve kanten en 
hier mee weet te werken. Mijns inziens 
is dit een welkome aanvulling op het li-
beralisme. Het is liberaal, omdat dit het 
individu vooropstelt maar tegelijkertijd 
ook tegen het individu durft te zeggen 
dat het leven geleefd dient te worden op 
een actieve, strijdende manier. •

“In onze maat-
schappij is nauwe-
lijks iets over van 
het idee dat je zelf, 
je leven, je bestaan 
het belangrijk-
ste kunstwerk is 
waarop je je moet 
toeleggen

Michel Foucault
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Door Yair da Costa

1. Sigaren roken
Je zou het bijna niet zeggen, maar in 
een extreem-links – lees: communistisch 
– land als Cuba wordt een product ge-
maakt waar we direct mee aftrappen: de 
sigaar. Wat is een JOVD’er nu zonder si-
gaar? Dat is althans het clichébeeld wat 
men in de samenleving over ons heeft. 
Zoals ex-VVD’er Wilders al eens – ele-
gant zoals hij altijd als is – over ons heeft 
gezegd: ‘Laat ze maar (…) sigaren roken 
zonder mij’. Overigens kan de pijp hierin 
ook opgenomen worden, maar daar ver-
telt meneer Lier u alles over in dit blad.

Een sigaar, die steek je niet zomaar op, 
die behandel je met liefde en zorg. Plebs 
dat hun gedraaide sjekkies aansteekt 
met de simpele benzineaansteker weet 
niet hoe mensen met smaak roken. De 
echte fijnproever steekt zijn sigaar aan 
met een stuk cederhout. Het roken van 
een sigaar is niet simpelweg het nemen 
van trekjes; het is een beleving. Niet in-
haleren, maar circuleren. Het resultaat: 
een immens sensatieorgasme in de roke-
rige mondholten. 

Voor de ultieme beleving ga je naar 
het Rokin in Amsterdam waar ’s lands 
oudste tabakswinkel resideert: P.G.C. 
Hajenius. Sedert 1826 voorziet hij de be-
schaafde heer (en dame) van de crème 
de la crème op het gebied van tabak. 
De winkel kent zelfs een heuse roker-
slounge alwaar onder het genot van een 
drankje en het lezen van een krant de si-
gaar in alle rust opgerookt kan worden. 
De auteur – zelf een groot liefhebber van 
Monte Cristo’s – moet bekennen zich 
hier ook weleens schuldig aan te maken, 
waarmee hij gelijk ook zijn politieke am-
bities verraadt. Want zoals Elsevier-jour-
nalist Hugo Camps heeft gezegd: ‘Wie 
geen sigaren rookt, kan geen staatsman 
zijn.’.

2. Hummers rijden
Ondanks dat het merk sinds 2010 niet 
meer bestaat, heeft de Hummer – ook 
wel bekend als ‘PC Hoofttractor’ – ruim-
schoots haar strepen verdiend als in-
strument van de rechtse hobby van het 
auto rijden. Met een gemiddeld verbruik 
van 1 op 4,5 bezorgd zij menig milieu-
activist een hartaanval wat eigenlijk al 
reden genoeg zou moeten zijn om ermee 
te rijden. Daarnaast is de van oorsprong 
militaire auto zeer robuust en daardoor 
goed bestand tegen scooterklootzakjes 
en protesterende milieuterroristen. 

3. Hockey
Alle jongens en meisjes in de buurt van 
Oegstgeest, Wassenaar en ’t Gooi zijn re-
gelmatig op de kunstgrasvelden te vin-
den. Nadat de pappa’s en de mamma’s 
hun kinderen vanuit de villawijk naar 
de hockeyclub hebben gereden, kan het 
spel beginnen. Terwijl de kinders leren 
wat een gezonde concurrentiestrijd in-
houdt, zitten de ouders langs de kant te 
genieten in hun Ralph Lauren polo’s en 
Dolce & Gabbanazonnebrillen, zippend 
aan de wijn op het zonnige terras. 

Wat een verschil met haar grove ijsvari-
ant! Hockey is een baken van rust en be-

schaving. Dat de meiden, pardon, dames 
in een modieus rokje met ballen en stick 
spelen is dan een mooie bonus die erbij 
hoort.

4. Wildplassen
Wat is er nu beter dan de natuur zijn 
vrije loop te laten gaan. ‘If you gotta 
go, you gotta go’ toch? Zo ook voor den 
mensch en zijnen blaas. Op dit vlak mag 
men best wel liberaal zijn. Gewoon recht 
voor z’n raap, gaan met die banaan. 
Geen fratsen, dat scheelt. De grachten 
van onze studentensteden zijn bij uitstek 
geschikt voor dit tafereel bij nacht. Erg 
populair na borrels op het dispuut.

5. Der Autobahn
In Nederland mogen we al blij zijn als 
we van 120 kilometer per uur naar 130 
kilometer per uur mogen. Zelfs dan nog 
weten de coalitiepartners van het CDA – 
in dit geval als liefhebbers van het (zuur)
linkse azijnzeiken – roet in het eten te 
gooien. Wat is er nou mooier om het 
maximale te halen uit je met zuurver-
diende centen betaalde bolide? Tijd is 
geld. Met je Aston Martin Vanquish over 
’s Rijks wegen scheuren: zoiets noemen 
geld besparen. •

De ‘linkse hobby’s’ is een term en fenomeen die al enige tijd de media domineert dankzij de bezuinigingen op 
buurtfeestjes, kunst en cultuur. Dit wekt natuurlijk de vraag op: wat is dan een rechtse hobby? En wat vinden wij 
eigenlijk écht linkse hobby’s? Wij hebben getracht een scala aan rechtse hobby’s tegenover linkse te plaatsen en u 
daarbij een korte beschrijving te geven. Zodat u een goed beeld krijgt wat verantwoord vrijetijdsvermaak is naast 
uw dagelijkse bestuurlijke functies (rechts) en uw studie (links). Een rubriek waar wij alle vooroordelen op de hak 
nemen.

Links vs. rechts

Rechtse hobby’s
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Door Thijs Roest

1. Shag roken
U kent ze vast: dikke klittende dread-
locks met kleurrijke elastiekjes of een 
fantasierijke zelfgeknipte haartooi. En 
dan die zware stem. Veroorzaakt door 
zware shag en de kou van het kraak-
pand. Het woord is afstammend van het 
Oudengelse sceagga wat ‘ruig haar’ be-
tekent, vandaar.

Natuurlijk is shag er ook voor de 
JOVD’er ten tijde van crisis. Rookt u 
zoveel sjekkies dat het economisch niet 
meer verantwoord is te blijven rollen – 
tijd is geld -  dan kan men ‘pro’ gaan. 
Grote ijzeren bussen met shag zijn te 
verkrijgen bij de betere tabakwinkels, of 
de Lidl. Met een handig plastic machine 
schiet u zo uw eigen (keurige) sigaretjes. 
Geen JOVD’er die het ziet. 

N.B.: Shag roken is als linkse hobby een 
van de weinige die de staatskas geld op-
levert in plaats van kost. Misschien een 
idee voor het kabinet om roken te bevor-
deren? Hoeven we tenminste niet meer 
op andere zaken te bezuinigen.

2. Prius rijden
De Prius claimt een witte schone mid-
denklasser te zijn, bah. Het winnen van 
de mineralen voor de accu’s van de Pri-
us gaat vaak gepaard met erbarmelijke 
arbeidsomstandigheden en een enorm 
hoge dosis CO2-uitstoot. Maar dit gaat 
aan de boomknuffelaars voorbij, evenals 
het energieslurpende afbrekingsproces 
van de accu. Ironisch.

Al het plezier van ons moderne paard, 
wordt sinds 1997 met dit invalidenap-
paraat de das om gedaan. Nu moet de 
schrijver bekennen dat hij kan genieten 
van een file op zijn tijd, maar de Prius 
gooit roet in het eten. Of roet, dat dus 
juist minder maar het is pure gezichts-
vervuiling. Verergerd door de zelfinge-
nomen tantes – die denken dat ze daad-
werkelijk groen bezig zijn - achter het 
stuur die vaak nét niet kunnen rijden. Zit 
er een mijnheer? Dan kunnen we er ei-
genlijk alleen maar om lachen. En Rechts 
inhalen.

3. Voetbal
Moet u zich schamen voor het trappen 
van een balletje in uw vrije tijd? Nee 
hoor, schrik niet. En links? Mwah, een 
arbeiderssport en voornamelijk de pen-
dant van hockey. Desalniettemin blijkt ’s 
werelds meest populaire teamsport vaak 
een platte boerse vorm van vermaak.

Dit wordt mede veroorzaakt door het 
publiek. Spreekkoren – oorlog, afkomst 
en geaardheid zijn geliefde thema’s -, 
massale knokpartijen en hooligans die 
met steentjes steden en stations ruine-
ren en lamleggen. Heeft u dit soort ver-
schijnselen wel eens bij hockey gezien? 
Het antwoord is direct een reden om 
het hele land lid te maken van een hoc-
keyclub. Als je geen last hebt van gebral 
over dochter´s viool, bedrijfsfuncties en 
auto’s. Anders kan je kiezen voor korf-
bal.

De staat blijkt het overigens allemaal 
wel prima te vinden want met regelmaat 

steunen zij – met meer 
dan een miljard euro de 
afgelopen 15 jaar - grote 
noodlijdende clubs door 
bijvoorbeeld grond over 
te kopen. Wat vervolgens 
wordt besteed aan dure 
geïmporteerde spelers, 
die na een jaar weer weg-
rennen naar een beter 
aanbod. Staatssteun aan 
clubs is sinds 2002 ver-
boden volgens Europese 
mededingingsregels.

4. Azijnzeiken
 Waar ik mijn twijfels trek bij de rechtse 
aard van Yair’s urineren in de openbare 
omgeving, kan ik hier natuurlijk wel 
wat tegenover stellen wat apert links 
is. Azijnzeiken. Gaat er soms ook vrij 
roekeloos aan toe. Neem nu de Volks-
krant ook wel de azijnbode genoemd 
(GS), deze bijt regelmatig door onze 
eikenhouten pakketvloer heen. Links 
blijkt bijzonder slecht in de retoriek en 
weet sinds heel lang geleden al tergend 
slecht te verwoorden waar zij nu precies 
voor staan, behalve heel groen, moreel 
superieur en enorm sociaal. Toch zijn 
deze progressievelingen wel erg vaak 
ergens op tegen en gaan ze liever uit van 
de zwakte van mensen dan ergens het 
beste van willen maken. Wij liberalen 
staan voor goedgemutste instelling met 
uitstraling en kunnen goed voor onszelf 
zorgen. Dit heeft niets met egoïsme te 
maken. We steken liever onze handen 
uit de mouwen om problemen op te los-
sen dan te gaan zeuren bij ome Staat.

5. Openbaar Vervoer
Ook wel bekend als het ‘Onrendabelen 
Vervoer’: transportmiddel van het fo-
renzend plebs. Altijd wel een onbekende 
diersoort die ervoor zorgt dat de plan-
nen voor meer scheurbanen worden 
uitgesteld. Liters liquide middelen gaan 
naar viaducten. Voor dieren dan, maar 
dan heten ze natuurlijk ‘ecoducten’. Lig-
gen deze er eindelijk dat komt een tra-
jectcontrole en een groot rood bord met 
100. Of nog erger.

Ook in dit geval geldt weer dat deze 
linkse hobby meer geld kost, dan op-
levert. Een Noord-Zuidlijn realiseren? 
Oorspronkelijk voor 1,46 miljard euro 
waarbij deze vorig jaar al af had moeten 
zijn. De keiharde realiteit leert nu dat de 
kosten ‘slechts’ verdubbeld zijn naar 3,1 
miljard en we nog even zes jaar langer 
moeten wachten voordat we in onze 
hoofdstad van de arbeiders in Noord 
naar kakkers in Zuid kunnen reizen. Om 
nog maar niet te spreken over de enorme 
kosten van het leed dat de OV-chipkaart 
heet. Elk weldenkend mens, met centjes, 
zal het liefst zelf de controle hebben ergo 
het gaspedaal domineren. •

Linkse hobby’s
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Euroscepticisme met
Nigel Farage

Interview

Proloog
Het euroscepticisme van vandaag de dag is een relatief 
nieuw fenomeen. De beweging is beter georganiseerd dan 
ooit en hun geluid wordt geregeld door de media overge-
nomen. Hoewel het overweldigende deel van de Neder-
landers binnen de Unie wil blijven, lijkt de invloed van 
euroscepsis toe te nemen. Reden genoeg om eens te be-
schouwen hoe deze ontwikkeling tot stand is gekomen en 
waar deze heen gaat.

Na de Tweede Wereldoorlog bestond er een grote behoefte 
aan instanties en instituties die in Europa de vrede zouden 
bewaren. ‘Nooit meer een wereldoorlog’, was het devies. 
Eveneens zouden deze voorlopers van de Unie vrijhandel 
moeten promoten, zodat de onderlinge afhankelijkheid tot 
zo’n hoog punt zou komen, dat geen enkel land het zich 
nog zou kunnen permitteren om met een andere lidstaat 
oorlog te voeren. Laat deze vrijhandelsgedachte nu bij de 
socialisten in het verkeerde keelgat geschoten zijn. Zij ga-
ven de voorkeur aan een autarkische, planmatig gestuurde 
economie. Partijen als de Engelse Labour Party, maar ook 
de Nederlandse PvdA liepen van oudsher helemaal niet 
warm voor Europese integratie.

In de jaren ’70 kwam hier een kentering in. Ten tijde van 
de opkomst van het neomarxisme kregen de meeste linkse 
partijen in Europa een meer internationalistisch karakter. 
Partijen als de PvdA en de Duitse SPD zijn sindsdien erg 
pro-Europees geworden. Traditioneel-socialistische partij-
en zoals de SP in Nederland en Die Linke in Duitsland zijn 
daarentegen nog steeds eurosceptisch. De kentering geldt 
overigens ook andersom: conservatieve en rechtse partijen 
zijn sinds de jaren ’70 steeds eurosceptischer geworden. Zij 
zien door de toenemende invloed van Europese instellin-
gen de soevereiniteit van hun land afnemen en de contou-
ren van de natiestaat verdampen. De Conservative Party 
in de UK is een mooi voorbeeld van een partij die halver-
wege de jaren ’70 eurosceptischer is geworden; deze trend 
was in veel andere Europese landen ook te bespeuren – te 
denken valt aan de CDU/CSU in Duitsland of de FPÖ in 
Oostenrijk. Veel mensen weten dit niet, maar ook de SGP 
is erg eurosceptisch: zij maken momenteel deel uit van de 
eurosceptische Europe for Freedom and Democracy Group 
in het Europese Parlement.

Hedendaagse opkomst
Het moderne euroscepticisme komt niet uit de lucht vallen. 
De meeste mensen die nu leven hebben zelf de oorlog niet 
meegemaakt en vinden datgene wat Europa doet eigen-
lijk maar onzin. De nood om vrede te bewaken in Europa 
lijkt intussen weggeëbd en om die reden is zo’n standpunt 
ook wel te begrijpen. Omwille van de vrijhandel willen de 
meeste Nederlanders wél binnen de Unie blijven, maar 
geen extra politieke integratie.

Een mogelijke verklaring voor de groeiende euroscepsis is 
dat men niet weet waar ‘het project’, zoals de heer  Barroso 
aan het integratieproces refereert, heen leidt. Een project 
heeft immers altijd een einddoel. Welk einddoel, Meneer 
Barroso? Bij veel mensen roept dit vragen op, zeker bij die-
genen, die geloven, dat men via de achterdeur het federa-
lisme erdoorheen probeert te krijgen.

De opkomst van het populisme –  dat overal waarneem-
baar is – is een andere mogelijke verklaring voor het groei-
ende euroscepticisme. Zoals zij terecht aangeven, ontbeert 
Europa momenteel een werkelijk democratisch besluitvor-
mingsproces, en zijn er zaken aan Europa die ronduit bela-
chelijk zijn (cfr. het verhuizen van Brussel naar Straatsburg 
en vice versa). Zolang Europa geen open en duidelijke vi-
sie op de toekomst heeft die de burger centraal stelt en die 
de nationale identiteit van de volkeren van de Unie respec-
teert, zal de eurosceptische beweging sterker worden en 
een krachtiger geluid afgeven. 

Een goede aanleiding om af te reizen naar Brussel, het mid-
delpunt van Europa. Een sobere stad met weinig schoon-
heid, die failliet zou zijn gegaan als het Europees Parle-
ment hier niet gevestigd was. Een passend decor om hier 
te spreken met de coryfee van het euroscepticisme: Nigel 
Paul Farage. De facto oppositieleider van het Europese 
Parlement, voormalig leider van UK Independence Party 
en huidig voorzitter van de Europe for Freedom and De-
mocracy Group.

Een stroming tegen de malheur 
van één Europa.
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Door Yair da Costa, Emiel Klaphake en Thijs Roest

In het metrostation bij het Europees Parlement staat er 
groot met graffiti gespoten: “Eurocrates de merdes”. Bin-
nengekomen worden we opgehaald door het openlijke en 
vriendelijke karakter van Farages’ PA, de Ierse Hermann 
Kelly.

Onze paspoorten worden door twee baliewerkers gecon-
troleerd en geven ons daarna een typische illustratie van 
de reinste bureaucratie: er mogen twee externen mee per 
medewerker van het Europese Parlement. Hermann moet 
dus een medewerker bellen om ons alle drie het EP in te 
loodsen.

We lopen langs een lange witte muur en Hermann drukt, 
zo lijkt het, op een willekeurige plaats en de muur opent 
zich. De Ier, die we op dit moment nog amper kunnen ver-
staan, mompelt iets van ‘short cut’. Een doolhof van smalle 
trappetjes, dunne gangentjes en kleine deurtjes laten ons 
dichterbij komen. De pas hebben wij flink op de plaats, de 
lucht wordt stoffiger en heeft een bedwelmende rokerige 
en stoffige geur. Voor we het kunnen beseffen staan we in 
het meest eurosceptische hok van Brussel, slechts 3 bij 6 
meter. Op de open deur hangt alvast een krantenknipsel 
van the UK Independence Party waarin hun anti-Eurocam-
pagne wordt gepromoot.

Achter een computer zit een grijze man die ons nog geen 
blik gunt. Hij draagt een grijze klassiek gehaakte das en 
blaast een wolk aan zoete lucht naar boven door de enorme 
pijp die zijn luchtwegen verlengt; dit is niet Farage. Zijn fijn 
geknepen oogjes staren naar een ouderwets beeldscherm. 
Niet heel gek gezien het rookklimaat waar de Engelsen 
hier ogenschijnlijk binnenshuis in leven. Hermann stelt 
ons aan hem voor. ‘Do you know how much is being paid 
for just the propaganda machine?’, vraagt deze vervolgens 
in klassiek Engels. ‘4,2 billion euro’s alone!’, blijkt het ant-
woord. ‘4,2 billion to make us believe this anti-democratic 
system is actually doing us some good!’

De muren hangen vol met eurosceptische Engelse humor 
en artikelen over Farage&Co en zijn beruchte uitspraken. 
Onder andere een groot wit doek wat kopt ‘Damp Rag’. 
Daaronder staat print van Van Rompuy met Farages’ fa-
meuze uitspraak “… you have the charisma of a damp 
rag and the appearance of a low-grade bank clerk and the 
question I want to ask is: ‘Who are you? I’ve never heard of 
you. Nobody in Europe has ever heard of you.”. Daar ont-
ving hij destijds een boete voor, nadat hij zijn excuses voor 
deze uitspraak alleen wilde maken aan de bankbedienden. 

Even later blijkt dan ook Emiel de bureaucratische poorten 
van het Europees Parlement te zijn gepasseerd. Niet dat 
een latere entree zo’n kwelling was: hij werd begeleid door 
een knappe Engelse jongedame. We waren nog niet eens 
begonnen en het overdonderende geweld in Engelse taal in 
deze enthousiastmakende entourage barst al los.

We worden nog even voorgesteld aan de vorige gespreks-
partners van Farage en treden dan de veel ruimere salon 
van Farage zelf binnen. We nemen plaats in diepe zwarte 

leren stoelen. Ook hier wordt direct geopperd 
een sigaret op te steken, zoals het hier hoort: 
bijzonder gastvrij. In de hoek staat een levens-
grote houten doodskist met daarop het beeld-
merk van onze Euro geprikt.

[red: De Engelsen zijn een trots volk met een 
mooie en rijke taal. Daarom hebben wij beslo-
ten, tezamen met de Heer Farage, de uitspra-
ken in de oorspronkelijke Engelse taal te plaat-
sen.]

PVV en socialisme
Farage valt gelijk met de deur binnen zodra 
we beginnen over de eurosceptische PVV. ‘The 
PVV are Dutch socialists you know? The Dutch 
socialists here are quite Eurosceptic, I must say. 
There are two sides on the left when it comes 
to Europe. One are the international socialists, 
who see this [red: the EU] as a fantastic project. 
It is a marvellous way to spread international 
socialism. And then there is another kind of 
socialist who sees this as an organisation that 
supports multinational businesses. 

So the socialists are very split, whether they like 
the EU or not. However, we have to remember 
that historically euroscepticism was a left wing 
thing rather than a right wing thing. Everyone 
forgets that. For instance, the far right British 
fascist leader Oswald Mosley absolutely wan-
ted the United States of Europe until his dying 
day. It was the Labour Party that was always 
opposed to it.

Conservatieve eurosceptici
Euroscepticism became more of a conserva-
tive thing with Margaret Thatcher, but also 
with Jacques Delors [red: Franse economist en 
achtste president van de Europese Commissie] 
who really was the evil genius, in terms of mo-
ving his project to where it is today, with the 
Maastricht treaty. It is Delors that came to the 
British trade union movement and said: ‘you’ll never beat 
Thatcher, electorally’, but you’ll beat her with us. I am not 
a eurosceptic, that would be a ridiculous thing to think. 
The Oxford English dictionary defines ‘scepticism’ as ha-
ving doubt. I am anything but doubting. I think the whole 
thing is appalling. The treatment – particularly of Greece – 
shows you what nasty people we’ve now got running this 
union: nasty, bad, dangerous people. I mean that.

Mirror, mirror on the wall, who is the evilest 
of them all?
Well, it’s not Barroso. You take Barroso out of it. I mean, he 
just sort of bumbles along, you don’t know how weak he 
is. There is no danger in him at all. Schulz or Van Rompuy 
are my two least favourite people, but I think Van Rompuy 
is the most dangerous. The quiet ones always are. He is 
so steely, so determined. He might look innocent, but he’s 
not. Schulz is dangerous, often in terms of what he says, 



Driemaster jaargang 64 periodiek II • 21

post-batten woods, snakes in tunnels… You know, wha-
tever government thinks that they can set a price for any-
thing, gets a hundred per cent record of failure.

 So that was what first really activated me into thinking. If 
even the Conservative Party – which I had been supporting 
and voting for – was now going along with this collective 
madness amongst the liberals and socialists, I just didn’t 
support anybody anymore. So that was really the impor-
tant moment of political activation for me and then within 
short order we had the Maastricht treaty.

Terug naar de gulden?
Ook Farage had lucht gekregen van het pas verschenen 
PVV-raport over de terugkeer naar de gulden. ‘Good peo-
ple’, zegt hij over het Lombards Street Institute dat het 
onderzoek voor de PVV heeft gedaan. ‘If you want to be 
part of a greater Deutschmark zone, then it’s entirely up 
to you’, zegt hij er vervolgens achteraan. Over de vraag of 

because he can’t control his temper. Van Rompuy is your 
generally quiet assassin. He’s a very dangerous little man.

Farage - hoe het allemaal begon
I was in a pub in 1990 and at the time I was trading com-
modities at the London Metal Exchange. And obviously 
my whole life was following budgets and financial mar-
kets and that kind of thing. So I kind of lived in the market. 
One kind of breathes politics and current affairs, because 
they’re all inextricably linked. The Jack walks into the pub 
about half pas five and said we just joined the exchange 
rate mechanism, meaning the Sterling had just become 
pegged against the Deutschmark. I won’t tell you what my 
initial utterances were, suffice to say they would not suite 
a family programme. I felt from that moment on that the 
whole single currency project was completely mad. Now, 
I’ve seen in my own career that government pretends to 
fix the prices of sugar, cocoa and tin and I thought back to 
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we ons niet in de vingers snijden door uit de euro te stap-
pen is hij helder. ‘The danger isn’t in being outside, it is in 
being inside. Countries that are outside ,like Iceland, and 
that have been through financial catastrophe, are now re-
covering aren’t they? Greece, Portugal and Spain are being 
killed from the inside, just as Britain suffered grievously 
being stuck in the exchange rate mechanism. Luckily, there 
was an exit door and on the 16th of September 1992 [red: 
ook wel bekend als Black Wednesday] we collapsed out 
of it. 

Currency rates go up and down according to your relative 
performance and relative strength against your competi-
tors at any moment in time. It’s rather like if I play golf 
against Tiger Woods and he gives me a handicap. That is 
what currency rates do. They are golf handicaps to their 
neighbours, allowing them to compete on a reasonably 
even basis.

Cameron en de EU
There was one brief morning when the sun appeared to 
shine, where some people thought that he [red: Cameron] 
actually vetoed something, but now we realize that that 
didn’t happen at all. Cameron is a huge EU supporter. Al-
beit he is held back slightly by British public opinion and 
of course we are not in the Euro, thank God. In this case 
the Liberal-Democrats are useful to Cameron. He is much 
closer to them in policy terms than he is to his own party.

He is more of a social-democrat. I mean, these are the peo-
ple that believe in the European Union and believe CO2-
emissions are going to mean that we’re all going to be fried 
and flipped in about three weeks. The fact that they don’t 
work and cost a fortune doesn’t cross anyone’s mind. And 
these are the kind of things that Cameron believes in. His 

own party, his own grassroots are increasingly disenchant 
able. And there is a third area too, which of course is the 
whole question of the Strasbourg court. The Strasbourg 
court is going to tell us that we must allow gay marriages 
in British churches. I mean, who is governing Britain? We 
have seventy five per cent of our laws made by European 
Union institutions and most of our social law now being 

decided by the European Court of Human Rights. And 
there is no indication that Cameron would do anything to 
resist any of that. The man that promised us and gave us 
a guarantee of a referendum now says we mustn’t have a 
referendum in case we vote the wrong way.

De EU en democratie
After your referendum in 2005 you were just ignored. After 
the first Irish vote we held the vote again. I don’t think the 
EU is undemocratic, I don’t believe that there is a democra-
tic deficit… I think it is anti-democratic. The way they re-

“Van Rompuy is your 
generally quiet assas-
sin. He’s a very dange-
rous little man.



Driemaster jaargang 64 periodiek II • 23

that is making us dislike each other instead of love each 
other. The evidence can be seen by what the German ta-
bloids write about the Greeks and the Greek tabloids write 
about the Germans. I can’t give you a timeline for when the 
European Union should die, but it took the Soviet Union 
some years.

You can never tell how this monster will die, but I do think 
that we are heading for violence, especially in the Medi-
terranean countries. If you take away from people their 
democratic rights, the you take away their ability to de-
termine their own futures. This means that voting beco-
mes utterly meaningless and your only method to change 
things is through civil disobedience or disorder.

My role is trying to help avoid all this, trying to avoid 
them being violent. I’m trying to avoid the whole thing 
becoming unpleasant by making openly and clearly the 
democratic arguments and by getting the democratic re-
bellion to grow, and in so doing to force the political esta-

blishment, whether they like it or not, to get us free and fair 
referendums, so that we can decide our own future. If the 
British people vote for us to become province seventeen of 
the United States of Europe, I won’t like it, but I’ll accept 
it because at least we would have got the opportunity to 
express opinion. 

‘Stateism’
‘Stateism is the desire to control most of the economy so 
that the productive output from the private sector becomes 
a minority against the percentage of the economy that is 
now controlled and run by tax revenues and government 
expenditure. It is the incredible continued assault on liber-
ties and our ability to make free decisions about the hand-
ling of our lives. It is this kind of economic planning model 
based on “we know what is best”. Despite having failed 
every single time, they all continue with what they are 
doing and I have no confidence in that model at any level.

The EU is stateism through the back door. I object to the 
idea that the state thinks it knows best, can run our econo-
mies, control our social lives, tell us what we should and 
shouldn’t do, take our DNA etcetera. I object to this whole 
direction that the state is taking. I don’t use the word ‘soci-
alism’ as being my enemy. I think it is really stateism that 
is the enemy. Some of it comes from left-wing people and 
some of it comes from right-wing people.’

moved elected prime-ministers in Greece and Italy shows 
you the true intentions and nature of these people. They 
want to build a state and nothing and nobody must get 
in their way. They also have utter contempt for the demo-
cratic system. They see it as inconvenient and they believe 
that they are the ruling class. They see us as mere peasants. 
Elections in the sovereign countries and their governments 
can change course every four or five years. The EU instead 
has got big grand ten, twenty and fifty year views as to how 
our lives should be governed and what Europe should be. 

The road to hell…
‘I think the road to hell is paved with good intentions’, just 
as Marx. Just as the communist revolution in Russia was 
caused by people who genuinely thought that the world 
was going to be a better place, it actually made life far wor-
se. I think the origins of this political union are two world 
wars and a whole heap of misery. The analysis was: “This 
is all being caused by the existence of nation states. If we 
abolish nation states, we’ll stop all war.” 

The intentions were good, but the analysis was wrong. It 
isn’t the existence of nation states that causes war, it’s the 
lack of democracy that can exist within nation states and 
imperialism that causes war. In fact, Europe is imposing 
artificial federation at the moment by giving me this Euro-
pean flag, this anthem and by wanting us all to be Europe. 
Yugoslavia is your warning signal. It was an imposed fe-
deration and look at the last twenty years. How has that 
finished up? I’m not predicting it’s heading to go the same 
way, but I am saying that – despite the EU’s best effort – 
the Dutch are feeling more Dutch then they felt for God 
knows how long, the English are feeling remarkably En-
glish, the French are feeling very French: it isn’t working!’

Een alternatief?
‘The argument that I am putting out there is that we want 
to have a European structure: one based on the council of 
Europe, one based on sovereign states and agreeing to do 
things together, like trading on a free basis. Like attemp-
ting to agree some sensible environmental stuff, not the 
lunacy we’re imposing on manufacturing industries right 
now. So it would be a Europe that imposes less. It would be 
a Europe that works on the basis of co-operation, opposed 
to assimilation. They are two completely different concepts 
and I think that that model, will get more fully developed 
over the next few years and will build political support in 
all our static countries. I think the people of Europe will 
overwhelmingly support that concept compared to the one 
we’ve got now.

The EU is a monster
‘I you’re asking me if this union has been reformed and 
morphed into the vision that I’ve got, then I will have to 
say no. This is a monster. The monster has to be killed and 
will kill itself by economic failure. We must be very afraid 
of this monster, because a dying beast can be a very dan-
gerous thing and this is a dying beast. I think Europe is 
finished. It doesn’t work economically, it doesn’t have any 
democratic consent. Increasingly, the vast majority of the 
people have no respect for the Van Rompuy’s, the Schul-
zes and the Barroso’s. People have no respect for a system 
that is completely anti-democratic. Ironically, it is a system 

“Stalin used to kill his 
opponents, this lot is 
buying them.
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De baantjesmachine
‘What I can’t abide is a career-political class leading us into 
this on a whole pack of lies. There is so little opposition to 
this Euro-nationalism because we have – across the Wes-
tern world – a career-political class full of boys and girls 
who leave university, go straight into the offices and ne-
ver worked in business, charity or have never have been 
in the army. They have no life experience at all. They are 
career professional politicians. The European Union is the 
best thing that has ever happened to career politicians. Get 
voted up by the electorate: “Don’t worry we’ll give you a 
job. Jobs for life!” People paid, tens of thousands of people 
being paid vastly more than they ever would be in the real 
world. 

Bribery, patronage you can call it what you like. One thing 
is sure: they are very good at buying their opponents. Even 
people that have fiercely opposed the system get bought! 
I mean, they are brilliant at it! Across the whole of Eastern 
Europe, when there was genuine eurosceptic objection wit-
hin the European Union, they just bought them up. Stalin 
used to kill his opponents, this lot is buying them.’

Afzetten van Staatshoofden
‘That the European Parliament wanted your prime minis-
ter to apologize and substantiate from the website in front 
of the EP just shows you what a so called independent so-
vereign nation state we’ve sunk to. We’ve sunk to the level 
where people like mister Schulz and Danny Cohn-Bendit 
[red: vice-voorzitter van de Europese Groenen] actually 
make our elected prime-ministers bend their knees. Wha-
tever the rights or wrongs on either side, it is a completely 
shameful process. That kind of humiliation goes further 
when prime-ministers get removed, like with Papandreou: 
humiliating. (Met vuist op tafel:) These are bad people. 
Bad, bad, bad, bullying, nasty people. 

De spanning in de kamer was te snijden. Tijd om weer te 
ontdooien en er weer wat humor in te gooien. Farage be-
gint het kort te hebben over het amuserende gedrag van 
Silvio Berlusconi die als Italiaanse premier toenmalig SPD-
europarlementariër Schulz perfect achtte als kapò – con-
centratiekampopzichter – in een te maken Italiaanse film. 
Lachend: ’ I was there when it happened. The best thing 
was that Berlusconi said: “I know you lot over there all 
hate me. That’s because I’m successful and you’re a fai-
lure”. That was really really very funny, … it really was.’

Nigel Farage had graag nog een biertje met ons gedronken 
op zijn normaliter vrije woensdag. Echter, zijn vliegtuig 
vertrekt naar Geneve. Waar hij voor een groep zal oreren. 
Met Hermann, die we inmiddels goed kunnen verstaan, 
doen we nog wel een afsluitend drankje in de parlements-
kantine. De plek waar alle mooie vrouwen zijn, verzekert 
hij ons. Hij bestelt drie koffie en een cola. Kosten: 3 euro en 
50 cent; want alles is natuurlijk zwaar gesubsidieerd, lacht 
hij. De enorme prijsverschillen lijken wel een metafoor 
voor de kloof tussen Europa en de gewone burger. Konden 
wij maar op Farage stemmen… •“These are bad people. 

Bad, bad, bad, bullying, 
nasty people.



Driemaster jaargang 64 periodiek II • 25

Door Thomas W. de Jonge, redacteur Driemaster

Oorlog is het nieuwe vrede
Alsof Nobelprijs van de Vrede winnaar Barack Obama nog niet genoeg oorlogen heeft begonnen, wil hij nu nog een zevende 
oorlog beginnen in Uganda. Waar George Bush als oorlogsmisdadiger wordt bestempeld, daar begint Obama simpelweg een 
nieuwe “vredesmissie” om een of andere Joseph Kony te liquideren. “Oorlog” lijkt het nieuwe “vrede”. Tegelijkertijd komt er 
toevallig een film over oorlogsmisdadiger Kony uit waarbij wordt opgeroepen om het land binnen te vallen. Het Kony-verhaaltje 
ging al snel Viral, maar werd ook al snel achterhaald door de werkelijke motieven. In 2009 werd bekend dat er een van de grootste 
olievelden van beneden de Sahara was gevonden. Het lijkt er op alsof het gehele Afrikaanse continent binnenkort in de fik staat, 
allemaal voor de vrede. (bron: abcnews.com)

VVD wil verbod op Hasj
De VVD volgt niet bepaald de Bolkestein-richtlijn voor drugs (totale legalisering van alle drugs). De VVD 2.0 wil zelfs een totaal-
verbod op Hasj. De JOVD heeft zich hier duidelijk tegen uitgesproken, maar het lijkt alsof de ene na de andere liberale vrijheden 
wordt opgegeven voor of de CDA, de PVV, of de SGP. Als het verbod wordt ingevoerd zal de politie nog minder tijd hebben voor 
het bestrijden van zware criminaliteit en met randverschijnselen bezig moeten zijn zoals 1-1-4, redt een dier en het bestrijden van 
het gebruik van softdrugs. (bron: nrc.nl)

Ron Paul: de VS verandert in een fascistische dictatuur
Amerikaanse Presidentskandidaat Ron Paul, heeft gewaarschuwd dat de VS verandert in een fascistische dictatuur. “We zijn 
afgedwaald van een werkelijke republiek”, “het wordt zo langzamerhand een fascistisch systeem waar de overheid samen met 
grote bedrijven authoritair handelen en de individuele rechten van elk Amerikaans burger onderdrukken.” Paul gaf dit aan 
tijdens een rally in Kansas in de buurt van een museum over WOI. Dit deed hij omdat volgens hem 100 jaar geleden tijdens het 
presidentschap van Woodrow Wilson. Deze heeft de Federal Reserve begonnen, maar wilde ook de voorloper van de Verenigde 
Naties, de League of Nations beginnen. Hier is het volgen Ron Paul fout gegaan. (bron: dailymail.co.uk)

Kinneging Fail: Verbod op journalisten op het binnenhof
Een dramatisch geval van “escalation of commitment”. De zwangere vrouw van professor Andreas Kinneging ging in Buitenhof 
ging tekeer tegen de verhuftering van de journalistiek en benoemde Rutger Castricum letterlijk als het voorbeeld van hoe het 
volgens haar niet moet. Ze vind dat “dit soort” journalisten moeten worden geweerd van het binnenhof. Ook vindt ze dat er een 
orgaan moet komen die moet gaan beslissen wie er wel en wie niet op het binnenhof mag komen. Toen Rutger Castricum verhaal 
ging halen werd hij belaagd door Andreas Kinneging. In Pauw en Witteman ging Kinneging nog een stuk verder. Volgens hem 
moet het gehele journaille worden geweerd van het Binnenhof en moet er voortaan verslag worden gedaan over de radio. (bron: 
geenstijl.nl)

Obama verbiedt protesteren met anti-protest trespassing bill
Net als je denkt dat het niet nog erger kan, zit je toch verkeerd. Met de HR 348 die door het congres is aangenomen is het niet meer 
toegestaan om te protesteren in de buurt van het Witte Huis, wanneer er ambtenaren of mensen van de secret service aanwezig 
zijn. Als er niet meer mag worden geprotesteerd, hoe kan het volk dan laten horen dat ze het niet eens zijn met het beleid van de 
overheid. Mag er dan helemaal niets meer? (bron: rt.com)

Rookverbod straks ook in eigen tuin?
Een bezorgde vader uit Rocklin, California heeft er bij de lokale overheid op aangedrongen om roken in de eigen tuin ook te ver-
bieden. Eerder is in New York het al verboden geworden om op openbare plekken te roken. Dit zou een ernstige inperking zijn 
van de eigendomsrechten. Het gezondheidsfascisme viert weer hoogtij. (bron: telegraaf.nl)

De
Gloeilamp
Door de immer toenemende snelheid waarmee een 
veelheid aan absurde wetsvoorstellen en andere 
items in het nieuws opduiken, hebben we de ru-
briek “de Gloeilamp”. Deze rubriek is afgeleid 
van het bespottelijke plan van de EU om de ver-
koop van de 100 Watt gloeilamp te verbieden. 
Als redactie houden we ons dagelijks bezig met 
het vinden van absurd nieuws, maar we krijgen ook 

graag input van andere oplettende 
mensen. Heb je iets gezien waarvan 
je denkt dat dit niet door de beugel 
kan, stuur dan een samenvatting 
van een paar regels met de link van 
waar je het item hebt gevonden naar  

hoofdredactie@jovd.nl.
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Genot

Pijproken:
oefening baart genot!
De Engelse schrijver, dichter, spion en ontdekker Sir Walter Raleigh leefde van 1554 tot 1618 in Europa. Het ver-
haal gaat dat Sir Walter tijdens het roken van een pijp ooit een emmer water over zich uitgestort kreeg. Zijn dienaar 
dacht namelijk dat hij in brand stond. Uiteindelijk was het deze zelfde Sir Walter die met de pijp in de hand en 
rook uit de mond naar het schavot liep. Na de executie vond men een kleine pijptabaksdoos waarin de inscriptie 
‘comes meus fuit illo miserrimo tempo’ – ‘het was mijn metgezel tijdens deze verschrikkelijke tijd’ stond gegra-
veerd. Nog steeds geldt pijproken als Engels en vele verkeren in de veronderstelling dat het merendeel van de 
mannelijke bevolking uit pijprokende heren in een tweedjasje met breeks en een slummers’ cap bestaat.

Door Martijn Lier, oud-voorzitter JOVD Eindhoven

In de huidige maatschappij wordt ro-
ken steeds vaker als onacceptabel aan-
gemerkt en de rokende medemens ge-
dwongen in de buitenlucht te roken. 
Het rookverbod in openbare ruimtes en 
de afschrikwekkende leuzen op tabaks-
producten draagt hier voor een groot 
gedeelte aan bij. Daarentegen bestaat er 
een vorm van roken die door het meren-
deel van de mensen veelal wordt getole-
reerd: het roken van een pijp. Vaak vindt 
men de geur van pijptabak aangenaam 
en bijna niemand is bang voor passief 
meeroken. Pijprokers worden immers 
gezien als bedachtzame, rustige, gemoe-
delijke en daardoor vertrouwenwekken-
de mensen.

Desalniettemin sluiten maar weinig 
mensen zich aan bij het pijprokersgilde. 
Aan het roken van een pijp kleeft im-
mers een imago van oubolligheid en het 
wordt vaak als moeilijk ervaren. Toch 
moet er iets aantrekkelijks aan het roken 
van een pijp zijn. Waarom zouden er an-
ders mensen zijn die aanzienlijke bedra-
gen uitgeven voor pijpen, tabak en alles 
wat daarbij komt kijken? Bijna elke roker 
heeft wel eens geprobeerd een pijp op te 
steken. Het merendeel heeft het vroegtij-
dig en teleurgesteld opgegeven. Zij die 
het wel is gelukt, weten dat het werke-
lijk een kunst is; een kunst die men goed 
moet leren te beheersen. Voor pijprokers 
is het pure tabaksgenot en juist alles dat 
eromheen gebeurt dat bijdraagt aan het 
plezier van het pijproken an sich.

Wanneer men denkt aan het roken van 
een pijp dan associeert men dit veelal 
met Engeland. De Britse Eilanden kent 
inderdaad vele beroemde pijpenmer-
ken zoals Charatan, Parker-Hardcastle, 
Falcon, Alfred Dunhill en Peterson of 
Dublin. Tegenwoordig zijn alleen de 
laatste drie merken nog uitermate po-
pulair. Van deze drie wordt Alfred Dun-
hill door pijprokers net zo begeerd als 
een Leicia door fotografen. Een Alfred 
Dunhill pijp is te herkennen aan de witte 
stip op het mondstuk. Andere befaam-
de pijpenmerken zijn het Deense Poul 
Winsløw, het Duitse Vauen en het Itali-
aanse Savinelli. Dit laatste merk is nog 
altijd in familiehanden en de kwaliteit 
is vergelijkbaar met de pijpen van Pe-
terson of Dublin. In Nederland worden 
ook pijpen geproduceerd en wel door de 
Koninklijke Fabriek van Tabakspijpen 
Elbert Gubbels & Zonen die onder ande-
re de merken Big Ben, Hilson en Porsche 
uitgeeft.

Pijproken is niet gemakkelijk en vergt de 
beheersing van een bepaalde techniek. 
Het roken van een pijp is onderverdeeld 
in vijf stappen, te weten: inroken, stop-
pen, aansteken, daadwerkelijk roken en 
leegmaken. 

Inroken
Wanneer een pijp wordt gekocht zal deze 
allereerst moeten worden ingerookt. Het 
inroken heeft ten doel het creëren van een 
dunne koollaag aan de binnenkant van 
de pijpenkop. Deze koollaag beschermt 
het hout van de kop tegen verbranden 
en absorbeert vocht zodat de pijp droger 
rookt. Een pijp gewoon in gebruik ne-
men zonder deze eerst in te roken vormt 
niet een heel groot probleem, maar de 
kans op doorbranden van de pijp wordt 
hierdoor wel vergroot. Het inroken gaat 
in drie stappen: (1) vul de pijp voor een 
derde met tabak en rook deze leeg. Her-
haal dit maximaal één keer per dag en in 
het totaal drie tot vijf keer. (2) Vul de pijp 
voor tweederde en weer wordt de pijp 

“A pipe is the fountain of contem-
plation, the source of pleasure and 
the companion of the wise.
Sir Edward Bulwer-Lytton, 1e baron Lytton, Engels dichter, schrijver en 

politicus
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maximaal één keer per dag gerookt ge-
durende drie tot vijf dagen. (3) Tenslotte 
kan de pijp volgestopt worden om het 
inroken volledig af te ronden.

Stoppen
Onder stoppen wordt het vullen van de 
kop met tabak verstaan. Pijptabak komt 
in zowel blikken als builtjes. Een blik 
verdient de voorkeur omdat de tabak 
hierin langer het juiste vochtigheidsge-
halte behoudt. Als de tabak uit een blik 
of builtje wordt gehaald dient deze goed 
losgemaakt te worden en licht in de kop 
te worden gestopt. Vul de kop voor 
eenderde, tweederde en tot slot in zijn 
geheel. Druk de tabak telkens licht aan. 
Indien de pijp vol zit volgt het proeftrek-
ken, dit om na te gaan of er juist is ge-
stopt. De pijp is goed gestopt als er een 
licht merkbare weerstand is, zonder dat 
er echt hard getrokken behoeft te wor-
den. Als een pijp te los gestopt is zal 
deze nat roken, scherp op de tong zijn 
en vaak uit gaan; als een pijp te vast is 
gestopt, trekt deze te zwaar en zal even-
eens uitgaan.

Aansteken
Een pijp kan met een lucifer of een gas-
aansteker worden aangestoken. Indien 
een lucifer wordt gebruikt mag deze niet 
in de kop gebracht worden. Houd een 
lucifer boven de kop en zuig de vlam 
omlaag, want bij de verbranding van 
lucifers komt paraffine vrij en dit kan 
de smaak bederven. Indien een aanste-
ker wordt gebruikt moet dit altijd een 
gasaansteker zijn, want een benzine-
aansteker bederft eveneens de smaak. 
De voorkeur gaat uit naar een speciale 

pijpenaansteker. Bij dit soort aanstekers 
staat de vlam onder een hoek, zodat de 
vingers ongeschonden blijven. Bij het 
aansteken dienen tijdens het trekken 
ronddraaiende bewegingen te worden 
gemaakt zodat het gehele tabakopper-
vlak goed gloeit. Nadien moet de tabak 
licht worden aangedrukt. Na het aan-
drukken zal de pijp uitgaan en moet 
derhalve opnieuw worden aangestoken, 
in dit laatste geval hoeven geen rond-
draaiende bewegingen meer te worden 
gemaakt.

Roken
Het roken van een pijp vergt een be-
paalde techniek. Het onder de knie krij-
gen van deze techniek zal enkel slagen 
wanneer er vaak een pijp wordt gerookt. 
Er moet een balans worden gezocht tus-
sen langzaam en snel roken; niet te snel 
en niet te langzaam. Het oer-Hollandse 
adagium ‘oefening baart kunst’ geldt in 
dit geval dan ook. Om een pijp zo goed 
mogelijk te roken zullen rustige en ge-
lijkmatige trekken dienen te worden 
genomen. Regelmatig aandrukken van 
de tabak is eveneens noodzakelijk, daar 
door een te los gestopte tabak de pijp te 
nat en te heet gaat roken en een te vast 
gestopte tabak te zwaar gaat trekken. In 
beide gevallen gaat de pijp sneller uit. 
Tijdens het roken is het overigens nor-
maal dat een pijp uitgaat en opnieuw 
moet worden aangestoken. Wanneer de 
tabak onverhoopt toch te strak is aange-
drukt kan met een pijpenrager via het 
mondstuk tot in de ketel worden door-
gestoten - de binnenkant van de kop 
wordt de ketel genoemd - of met een 
wroeter de tabak iets losser worden ge-

maakt. In dat laatste geval is het verstan-
diger om de pijp geheel leeg te maken 
en weg te leggen, daar herstoppen maar 
zelden goed lukt. De pijp alsmede de ta-
bak zijn immers te nat geworden, want 
door verbranding komt vocht vrij.

Leegmaken
Wanneer de tabak is opgerookt is het aan 
te raden voorzichtig in het mondstuk te 
blazen. Op deze manier wordt het reste-
rende vocht naar de ketel gedreven. Met 
een wroeter of een schepje zullen as en/
of eventuele tabaksresten los worden ge-
maakt. Houd de pijp ondersteboven en 
tik deze tegen de hand of tegen een kurk 
van een pijpenasbak uit. Een pijp mag 
nimmer tegen een hard object worden 
uitgeklopt; de pijp kan hierdoor barsten. 
Indien alle as en/of tabaksresten uit de 
ketel zijn, moet een pijpenrager via het 
mondstuk tot in de ketel worden gesto-
ken. Een pijpenrager is een ijzerdraadje 
met daartussen pluizige stof die vocht 
opneemt en de pijp schoonveegt. Een 
pijp mag nimmer direct na het roken uit 
elkaar worden gehaald. Voordat een pijp 
uit elkaar mag worden gehaald, moet 
deze allereest geheel zijn afgekoeld an-
ders kan het mondstuk los gaan zitten. 
Nadien moet nog eens in het mondstuk 
worden geblazen om het vocht zoveel 
mogelijk naar de ketel te drijven alvo-
rens de pijp met de kop naar beneden 
weggezet wordt. Een pijp heeft mini-
maal een dag rust nodig om te drogen 
alvorens deze wederom wordt gerookt. 
Het is derhalve ook aan te raden meer-
dere pijpen in bezit te hebben.•
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Japan: 
een land met een 
ondergaande zon?

Japan wordt ook wel het land van de rijzende zon genoemd. Het is een eufemis-
tisch motto van een land waarin de problemen zich manifesteren en opstapelen. Ik 
verbleef voor een studiereis, georganiseerd door mijn studievereniging die aan de 
Universiteit van Twente verbonden is, drie weken in Japan. In dit artikel tracht ik u 
mee te nemen in enkele van mijn bevindingen. 

Door Arjen Maathuis, eindredacteur Driemaster

economie bijna tevergeefs gestimuleerd 
met als resultaat de enorme staatsschuld. 
Hoe bizar ook; een aardbeving, zoals die 
van maart 2011, draagt incidenteel bij 
aan de economische groei doordat in het 
kader van de wederopbouw weer inves-
teringen worden gedaan. De vergrijsde 
samenleving van Japan bevordert de 
economie niet. Minder mensen kunnen 
deelnemen aan het arbeidsproces, waar-
door globaal gezien de productiviteit per 
Japanner moet stijgen om te voorkomen 
dat een kleiner wordende beroepsbevol-
king een negatief effect op de economie 
zal hebben.

Bovendien verandert de Japanse samen-
leving. Men wordt steeds meer indivi-
dualistisch en dat is voor Japan, het land 
waarin het gezin en respect voor ouderen 
van oudsher centraal staan, opmerkelijk 
te noemen. De traditionele drie-genera-
tie-gezinnen lijken te verdwijnen. Jonge 
Japanners geven, in een veranderende 
arbeidsmarkt, steeds meer prioriteit aan 
hun flexibele loopbaan. Ook dit is een 
voorbeeld van een ingrijpende verande-
ring; normaliter was men een levenlang 
in dienst van een typisch groot Japans 

Zoals velen van u weten is Japan het 
land met de meest vergrijsde samen-
leving ter wereld. Hier in Nederland 
begint de samenleving te vergrijzen; 
een wezenlijk verschil. In Japan blijft 
de vergrijzing doorgaan doordat het 
gemiddeld aantal kinderen per gezin 
ver onder het vervangingsratio blijft. 
De Japanse bevolking zal hierdoor, in 
de komende 50 jaar, met pak en beet 30 
miljoen zielen afnemen. Indien er niets 
verandert,  zal volgens wetenschappers 
de Japanse bevolking over 800 jaar uit-
gestorven zijn. In de geschiedenis van 
de mens is dat erg weinig. Japan is sar-
castisch  gezien een echt Kamikaze-land. 
In Nederland bereikt de vergrijzing in 
2040 zijn hoogtepunt en over 50 jaar 
neemt de bevolking weer toe tot bijna 
18 miljoen inwoners. We kunnen stel-
len dat Japan een land met een aged so-
ciety is; Nederland is een land met een 
ageing society. In Nederland hebben we 
de mogelijkheid om te anticiperen op de 
vergrijzende samenleving. In Japan zou 
men logischerwijs maatregelen moeten 
hebben genomen. Daarom was Japan, 
in het kader van de studiereis, ook een 
interessant land om te onderzoeken. Het 

feit dat Japan qua vergrijzing voor loopt 
op andere Westerse landen zou, vanuit 
Westerse invalshoek, interessante leer-
punten aan het licht kunnen brengen. 

Het meest interessantste leerpunt is 
mijns inziens de perceptie dat we in Ne-
derland nog helemaal niet zo gek anti-
ciperen op een komende vergrijzende 
samenleving. In Japan wist de overheid 
al decennia lang dat het land nu met 
een vergrijsde samenleving zou zitten. 
Echter, in al die jaren zijn er weinig be-
leidsmaatregelen genomen om ervoor 
te zorgen dat men nu niet met een ma-
jeur probleem zit. U moet zich bedenken 
dat de Japanse staatsschuld de grootste 
(225% van het BNP) ter wereld is. Japan-
ners kunnen rond hun 60ste met pen-
sioen en men blijft dus ook nog langer 
leven. De consumptiebelasting bedraagt 
5%. Het aantal werkende Japanners per 
gepensioneerde neemt drastisch af. In 
principe zou je kunnen stellen dat er 
weinig aan de hand is indien de Japanse 
economie maar elk jaar blijft groeien, 
maar dat is het juist het probleem van 
Japan. De economie staat stil sinds de ja-
ren ’90 en de Japanse overheid heeft de 
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bedrijf, zoals Toyota. De flexibilisering 
van de arbeidsmarkt heeft alle gevolgen 
van dien. Japanners hechten aan status 
en aanzien. Een flexibele medewerker 
heeft dat niet/minder en heeft wat dat 
betreft een achterstand als het gaat om 
partnerkeuze. Zo dreigt een grote groep 
Japanse mannen te ontstaan die niet 
trouwt en zich dus ook niet voortplant, 
hetgeen een negatief effect heeft op het 
toch al magere gemiddelde aantal kin-
deren per gezin. Ook zijn deze flexibele 
werkers minder in staat om voor hun 
ouders te zorgen. Deze ouderen hechten 
aan het zo lang mogelijk zelfstandig wo-
nen; uiteraard onafhankelijk van externe 
zorg. Ook dit wijzigt en sinds de jaren 
’90 begint de vraag naar huishoudelijke 
hulp, verzorging en verpleging hard toe 
te nemen. Het zorgstelsel van Japan staat 
door de vergrijzing steeds meer onder 
druk.

De vergrijzinggerelateerde problemen 
zijn dus groot, maar u zult zich afvragen 
hoe de rol van de Japanse overheid in 
deze is. En hier kom ik op het punt dat 
wij, Nederlanders, nog helemaal niet zo 
gek anticiperen op de vergrijzing. Daar 

waar de Japanse overheid allang maat-
regelen had moeten nemen om met de 
vergrijzing te ‘dealen’; daar anticipeert 
de Nederlandse overheid redelijk. Ja-
pan wordt gegijzeld door het vergrijsde 
electoraat en de politici zijn angstig om 
ook de harde maatregelen te nemen. Het 
verhogen van de consumptiebelasting 
wordt geblokkeerd door een grote groep 
vergrijsde en welvarende Japanners. 
Zoals deskundigen ons vertelden; de Ja-
panse overheid had allang maatregelen 
kunnen nemen maar hebben dat uit elec-
torale overwegingen niet durven doen. 
Politici zijn zwak en de bureaucratie 
speelt een grote en sterke rol. In Neder-
land dienen we voor ditzelfde fenomeen 
te waken, dus als we echt een leidende 
rol op het gebied van een vergrijzende 
samenleving willen vervullen dan zou-
den we bijvoorbeeld de verhoging van 
de pensioengerechtigde leeftijd  (van 65 
naar 66) naar voren moeten halen. 2020 
was in dit verband immers niet geheel 
toevallig gekozen! •
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Democratie

zich voltrekt over de Verenigde Staten 
en Europa. Het is niet alleen Grieken-
land dat last heeft van ‘overbegrazing’; 
bijna elk Europees land heeft last van 
enorme structurele schulden o.a. dankzij 
de aankomende vergrijzing. 

In het geval van Nederland moet er een 
jaarlijkse groei zijn van 1.5% om uitein-
delijk in 2015 een klein begrotingsover-
schot te hebben. Het is nog maar de 
vraag of dat gaat lukken aangezien de 
economische groei in de Eurozone al de-
cennia lang steeds lager wordt. In 1990 
– 2000 was dit jaarlijks nog 2.2% terwijl 
dat de afgelopen 10 jaar 1.1% was. Ook 
hiervoor zien we dat de groei steeds ver-
der terugloopt. 

Ook groeide de staatsschuld per persoon 
van € 13.956,- in 2000 naar € 15.668,- in 
2006. Vanuit een groter perspectief is 
de schuld per persoon gegroeid van € 
1.296,- in 1960 naar € 22.237,- op het mo-
ment van schrijven. Dat is een groei van 
meer dan 1700% terwijl we dit laatste cij-
fer niet als inflatie hebben gehad om de 
schuldengroei te relativeren.

Om terug te komen bij de tragedy of the 
commons; de sleutel tot de oplossing 
voor dit probleem ligt bij privaat eigen-
dom. Wanneer de weidegrond privaat 
is heeft iedere eigenaar er baat bij om 
te zorgen voor de continuïteit van zijn 
stukje wei evenals de maximalisatie van 
de productiviteit van zijn veestapel. Het-
zelfde geldt voor de huidige democratie. 
Privatiseer het nationale inkomen en 
beperk de macht van de politieke demo-
cratie.

Natuurlijk heeft ook de politieke demo-
cratie voordelen. Het is een geweldig 
middel om de rekening van jouw idea-
len over te schuiven naar iemand anders. 
Dit noemen we dan ‘solidariteit’ of ‘soci-

Het fundamentele probleem bij 
een politieke democratie
In een politieke democratie is het inko-
men van een ander beschikbaar dankzij 
politieke middelen. Dat wil zeggen dat 
politici het inkomen van de één kunnen 
stelen om het vervolgens te geven aan 
een ander. Omdat het nationale inko-
men voor iedereen beschikbaar is kun-
nen we stellen dat het een publiek goed 
is. Zodra een goed publiek is ontstaat er 
iets als de tragedy of the commons. 

De tragedy of the commons beschrijft 
hoe rationeel individueel gedrag leidt 
tot overexploitatie van een publiek goed. 
Neem het voorbeeld van publieke wei-
degrond waarbij elke boer er baat bij 
heeft om zijn veestapel te vergroten. Nu 
heeft iedere wei een bepaalde capaciteit 
en ligt overbegrazing op de loer. Toch 
heeft iedere individuele boer er baat bij 
om meer te grazen dan de ander omdat 
de kosten verdeeld worden over de rest. 
Behalve dat zal de boer het niet laten 
om zijn veestapel te laten grazen omdat 
een andere boer dat misschien wel doet 
waardoor hij een deel van zijn inkomen 
misloopt. Uiteindelijk zal er overbegra-
zing ontstaan wanneer alle boeren hun 
eigenbelang nastreven. 

Democratie werkt wat dat betreft precies 
hetzelfde. De boeren (stemmers) hebben 
allemaal baat om hun koeien (studiefi-
nanciering, kinderbijslag, bailouts, sub-
sidies) te laten grazen op het weiland 
(het nationale inkomen). De boer heeft 
er baat bij om meer te graaien, omdat de 
kosten gedeeld worden waardoor deze 
kosten dus verzachtend werken. Punt is 
dat iedereen zo gaat denken en politici 
(publieke weidegrond ‘eigenaren’) spe-
len daar handig op in. 

Dat dit een reëel probleem is kun je bij-
voorbeeld zien aan de schuldencrisis die 

aal’ en zo voelt het ook. Hierdoor heeft 
ook de politieke democratie voordelen. 

De voordelen & nadelen van 
markt gebaseerde democratie 
Nu ik de nadelen en voordelen van de 
politieke democratie heb besproken is 
het tijd om te kijken wat de voordelen en 
eventuele nadelen van markt-democra-
tie zijn. In een marktdemocratie ‘stem-
men’ mensen door geld te spenderen. 
Wanneer jij graag wil dat er meer geld 
wordt uitgegeven aan liefdadigheid ben 
je vrij om er meer geld aan uit te geven. 
Ook ben je vrij om mensen te overtuigen 
van het nut om meer geld uit te geven 
aan liefdadigheid. Waar je echter geen 
recht op hebt, is het stelen van geld van 
iemand om de buit te geven aan een an-
der. In een markt democratie heb je dus 
een soort van ‘consumeer soevereiniteit’; 
je verdient het zelf dus je bepaalt ook 
waar je het aan uitgeeft.

Voordeel hiervan is dat de keuzevrij-
heid enorm wordt vergroot. In een po-
litieke democratie is het een kwestie 
van the winner takes it all. De meerder-
heid bepaalt. In een markt-democratie 
heb je deze beperkingen niet, omdat je 
niet afhankelijk bent van de wil van de 
meerderheid. Wil je een rode auto, koop 
er dan één. Wil je buurman een groene 
auto? Dan staat het hem vrij om te wer-
ken voor een auto en er eentje aan te 
schaffen. In een politieke democratie 
is het zo dat als een partij de meerder-
heid krijgt dat we allemaal een rode, of 
groene, auto krijgen. Ook een voordeel 
van een markt democratie is dat je kunt 
wisselen van product. Vind je de groene 
auto niets? Ruil hem dan om. Vind je het 
huidige kabinet niets? Wacht dan nog 
maar 4 jaar.

Hierdoor kunnen we ook een stap ma-
ken naar de ethiek. In een marktdemo-

In dit artikel zou ik graag twee varianten van democratie willen bespreken. De politieke democratie waarbij ie-
dereen één gelijke stem heeft en de marktdemocratie waarin mensen ‘stemmen’ door hun geld uit te geven. Deze 
tweede variant is minder bekend bij de meeste mensen. Door ruimtegebrek zal ik beknopt voor- en nadelen van 
beide varianten bespreken. 

Door Imre Wessels

Privatiseer democratie!
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cratie mag je eigenlijk doen en laten 
wat je wil zolang je maar geen geweld 
gebruikt tegenover een ander. In een 
politieke democratie daarentegen is het 
alsof twee wolven en een schaap gaan 
stemmen wat ze vanavond zullen eten. 
Bij de marktdemocratie staat vrijwillige 
samenwerking centraal, bij de politieke 
variant is dat dwang. 

Ook is er meer zekerheid in een markt-
democratie. Wanneer je stemt op een 
politicus in een politieke democratie 
dan koop je eigenlijk niets meer dan be-
loftes. Je kunt misschien weten hoe een 
politicus het de afgelopen jaren heeft 
gedaan, maar je kunt niet weten wat er 
gebeurd zou zijn als een andere politi-
cus de macht had in diezelfde periode. 
Hierdoor is informatie imperfect in het 
opzicht dat je moeilijk opties kunt ver-
gelijken.

Daarnaast speelt er nog een veel funda-
menteler informatie probleem een rol. 
Veel stemmers in de politieke democra-
tie veranderen nogal snel van partijvoor-
keur om de meest banale dingen die in 
het nieuws voorbij vliegen. Heel weinig 
stemmers nemen de moeite om een par-
tijprogramma te bekijken. Dit komt om-
dat stemmers rationeel onwetend zijn. 
De ‘kosten’ om jezelf voor te lichten over 

de bestaande partijen en politici is veel 
groter dan de voordelen die je eruit kunt 
halen. In een politieke democratie is de 
kans groter dat je onder de auto komt op 
weg naar de stembus dan de kans dat je 
stem doorslaggevend is. Hierdoor is het 
rationeel voor de stemmer om zich meer 
te richten op andere zaken. 

Een oplossing zou misschien kunnen 
zijn dat er een ‘stemexamen’ komt maar 
we zouden alle praktische problemen 
van zo’n ‘stemexamen’ achterwege kun-
nen laten als we weer een stap maken 
naar de ethiek. Waar halen de mensen 
die zo’n stemexamen hebben gehaald 
het recht vandaan om keuzes te maken 
over iemand die dat niet heeft gehaald? 
Dan is het alsof twee intelligente wolven 
en een schaap gaan stemmen over wat 
ze vanavond gaan eten. Het blijft een im-
moreel systeem. 

Een marktdemocratie dwingt mensen 
om rationeel wetend te zijn over ver-
uit de meeste keuzes die ze maken. Dit 
komt omdat sommige keuzes pijn zullen 
doen in de portemonnee en niemand wil 
geld verspillen. Uiteindelijk komt er een 
ruwe balans tussen de kosten om jezelf 
voor te lichten en de rationele maximali-
sering van kennis. Als je een koelkast wil 
kopen kan het handig zijn om alternatie-

ven te bekijken. Wanneer je een nieuwe 
agenda wil zijn die zoekkosten verwaar-
loosbaar. 

Natuurlijk is er ook een nadeel aan 
marktdemocratie. Niet iedereen heeft 
evenveel geld als de ander en daardoor 
heeft de een meer invloed op de samen-
leving dan de ander. Toch heeft iemand 
met een minimumloon veel meer keu-
zevrijheid in een marktdemocratie dan 
dat die persoon heeft in het stembureau. 
Stemmen om invloed uit te oefenen op 
de samenleving is, individueel gezien, 
complete tijdsverspilling.

Concluderend, er zit enige overlap in 
mijn bovenstaande verhaal. Mensen 
stemmen zowel met het stembiljet als 
met hun euro’s, maar het doel achter 
dit artikel is om aan te tonen dat markt 
gebaseerde democratie mijns inziens 
zowel moreler als efficiënter is en meer 
zeggenschap oplevert voor de ‘stem-
mers’. Het centrale pleidooi is dan ook 
om de macht van de politieke demo-
cratie zo ver mogelijk terug te dringen 
ten voordele van de markt gebaseerde 
democratie. Een regering die het minst 
regeert, regeert het best. •

(cc) by Flcikr-JvL



Verenigingsperiodiek Van Jongeren organisatie VriJheid en democratie



.m EL 
IM W, A 

--- - 

kUIYiwAI r'r' 1  
Jaargang  64  periodiek  IX 

1. 

F i4gedwien 

.gepefl eer , was 

zwar tse dag in 
I 

r 
lï- 

erd 

even  ' 



De Jongeren Organisatie voor Vrijheid en Democratie geeft een ver-
enigingsblad uit onder de naam Driemas1ei met als doel elk lid te 
informeren over de mogelijkheden tot oniploolingdiede vereniging in 
het kader van de.verwezenljking van haar doelstellingen, biedt, verslag 
te doen van activiteiten vandé vereniging, bij te dragen. aan de doel-
stelling van de vereniging om jongeren in kennis te brengen meten te 
doordringen van de verantwoordelijkheden die het staatsburgerschap 
hen oplegt - hen daarbij in het bijzonder voorlichtend omtrent de li-
berale beginselen zonder een politieke vorming in ruimere zin te..  ver,  
waarlozen en stimulering van discussies over politieke onderwerpen 
in het kader van de liberale beginselen.: vrijheid, verantwoordelijkheid 
en verdrâagzaamheid. 

Met inachtneming van deze opdracht, is de hoofdredacteur vrij in de 
invulling en vormgeving van het verenigingsblad. Hij legt daarovern-
kel aan de algemene ledenvergadering verantwoording af en heeiln 
zelfstandig over de samenstelling van: zijn redactie. Dat verzekert de 
redactie vaneen sterke, onafhankelijke positie tegenover het hoofdbe 
stuur; van de journalist ten opzichte v5n debestuürdcr. Dat uitgangs-
punt van onafhankelijke journalistiek is een essentiële voorwaarde 
voor het.functioneren van de democratie, ook binnen onze politieke 
jongerenorganisatie. Deze .en:*dere bepalingen werden opgenomen 
in een redactiestatuut en stijho. Alle redacteuren zijn daaraan ge-
houden, al doet geen van beide afbreuk aan de door de de statuten, het 
huishoudelijk reglement, het financieel protocol en de algemene ver-
gadering expliciet aan de hoofdredacteur en zijn redactie toegekende 
rechten en opgelegde plichtwten. 
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• Massaal 

Onze vereniging moet groter, veel groter. Niet in ideeën of prestaties. Nee, in ledenaantal. 

Iedereen mag en moet zelfs lid worden, en politiek is voor de massa. Als ik naar onze besturen kijk, 

worden ook wij een logge overheids-organisatie waarbinnen weinig meer tot stand komt. Waar de 

Algemene Vergadering het hoofdbestuur van alles verbiedt, daar worden eisen gesteld aan het te 

werven leden en het verkrijgen van media-aandacht. Zo lijkt het hoofdbestuur te opereren, gevoed 

door de  AV  - in de ban van de  AV.  Hierdoor lijken ze vooral bezig niet het veranderen van het 

'imago' om zo de club toegankelijker te maken. 

Al deze nieuw verworven leden komen nu naar 

de JOVD-activiteiten en komen binnen bij een 

onsamenhangend clubje, waar de helft nieuw 

is. Deze leden zullen dan ook niet snel weer 

komen wanneer ze ontdekken dat de avond 

de entourage heeft van een eerste schooldag. 

Sommigen weten het met brallen en bier te 

verhullen, maar voelen zich niet betrokken bil 

de JOVD en haar standpunten. Ik zie dit al een 

poosje gebeuren bij de afdeling Utrecht e.o. 

Leden trekken minder snel hun mond open en 

ook het actief kader zal juist gaan stinken Lp.v, 

groeien, voornamelijk op de lange termijn. 

Ik heb dit inzicht verkregen op afgelopen reis 

naar Londen, welke zeer beroerd georgani-

seerd was. Deze heb ik overigens . niet dankzij 

de (ontbrekende) organisatie . als zeer gezel-

lig ervaren. Aan het einde van de reis nam de 

hoofdbestuurder het woord en gaf openlijk toe 

dat er nogal wat mis was gegaan - een goed 

begin van zijn oratie. Maar al snel vervolgde 

hij met de vraag of wij onze negatieve erva-

ringen over de reis niet naar buiten wilden 

brengen. Dit kon nieuwe leden afschrikken, 

of zelfs nieuwe leden kosten. Dal dit op deze 

wijze verteld wordt is niet slim, maar om dit te 

roepen met een redacteur aan de tafel is nog 

minder handig. ik zag de anderen netjes knik-

ken - Ja meneer. 

.rtj 

Mijn romantisch beeld van een oud.heeren 

club waarin het discussiëren en de filosofie 

achter onze ideologie centraal staat - iets wat 

naar mijn mening vaak duidelijk zichtbaar ont-

breekt binnen de VVD . wordt ook bij ons te 

grabbel gegooid Niet langer draait het om in-

houd maar om commercie. De JOVD moet je 

niet willen veranderen, dat gebeurt vanzelf - of 

niet en dan is dat ook prima. 

Van een meritocratie is nog amper sprake bin-

nen de jOVO, en daar heeft voornamelijk de  AV  

schuld aan. Dit komt door de enorme doorloop 

die erop dit moment plaatsvindl. Leden blijven 

niet meer hangen maar vliegen bestuursfunc-

ties door of rennen meteen weer weg. liet  old  

boys netwerk dreigt op deze manier in elkaar 

te vallen. Juist wij - als JOVD - moeten tegen 

de veralgemenisering van Nederland vechten, 

waar ik in periodiek  Ii  al over schreef. 

Deze leden hebhen overigens wel voor een 

verveelvoudiging van mijn Facebook-vrienden 

gezorgd, ik zal binnenkort een berichtje stu-

ren voor een klassiekfllosofisch avondje over 

de lijn die JOVD zou moeten volgen. Met bier. 

Thijs Roest 

thijs.roest@jovd.nl  

4fRoestt 

Komende editie komt wat eerder in verband 

met ene Wilders die struikelde over zijn sleu-

telpositie - kan gebeuren. De deadline is ver-

vroegd naar 10 augustus, zodat we u een mooie 

verkiezingsuitgave kunnen voorschotelen. 

Ik begrijp het ook allemaal wel, Als liberaal en zoon van het kapitalisme zie ik dat groei goed is. 

Het betekent dat je - als organisatie - gezond bent en bovendien zorgen meer leden voor meer 

geld, waarmee wij meer kunnen bereiken. Maar moeten wij dit wel willen en moet ons karakter 

hiervoor aan de kant worden gezet? De JOVD wordt langzaamaan een ledenwerfmachine en dat 

moeten wij ontegenzeggelijk voorkomen, of eigenlijk tegengaan. 

Uit deze drang naar groei voortkomend voelen de grote afdelingen zich overheersend en zijn zij 

een onderlinge strijd aan het uitvechten  rim  de meeste leden. Deze strijd wordt gevoed door het 

geven van beloningen bij het verwerven van zoveel mogelijk leden. Het meest absurde plan is nog 

wel het afschaffen van kleine afdelingen, of het invoeren van de daartoe leidende minimumeisen.  

Len  prachtig bestuurtje in Putten is er zo niet meer bij, terwijl zij vaak juist in staat en bereid zijn 

eens met de plaatselijke gemeente te debatteren. Bovendien spelen we op deze manier jongeren 

VVD-afdelingen in de hand - niet de JOVDI We zouden ons weer moeten richten op het scherp 

houden en liberaliseren van de VVD. 
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• Herbronnen 

We stevenen weer af op verkiezingen. In september kunnen ongeveer 12 mil-

joen stemgerechtigden hun stem uitbrengen. En er valt nogal wat te kiezen. 

Als rode draad in liet politieke spectrum is zichtbaar dat de ideologische 

grondbeginselen van partijen plaats hebben gemaakt voor een pragmatische houding. 

Deels is dat ook nodig voor het bestrijden van een crisis in Nederland concessieland, 

maar daarbij maak ik wel de kanttekening dat een partij telkens terug moet keren naar 

haar beginselen. Dat geldt ook voor de VVD. Fred Teeven die zegt dat je "met liberale 

waarden geen boeven kunt vangen", weet daarmee misschien de gemiddelde VVD-kie-

zer te verleiden, maar laat principiële leden van de VVD wel tenenkrommen. De VVD 

heeft die belangrijke liberale waarden het laatste anderhalf jaar nogal verwaarloosd. Het 

wordt tijd dat onze moederpartij weer terugkeert naar haar basis en zich focust op een 

herbronn ingcongres. 

Als we inzoonien op de grondslagen van 

het liberalisme, dan is de veelgehoorde 

kritiek dat de filosofische werken in een 

andere tijdgeest geplaatst moeten worden 

en daarom geen antwoord bieden op de 

problemen in de huidige samenleving. 

Theorieën van bijvoorbeeld Locke en 

Smith zijn inderdaad geschreven in een 

andere tijd en in een andere samenle-

ving met anderen problemen, maar hun 

theorieën zijn nog steeds actueel. Het 

liberalisme is praktisch en is, ondanks 

de ontzuiling, enigszins verweven in de 

samenleving. Denk aan liet systeem van 

vraag en aanbod en de  'invisible  hand', 

waar Smith over schreef, of Locke, die een 

perfecte balans weet te vinden tussen vrij-

heid, verantwoordelijkheid en verdraag-

zaamheid in een samenleving, maar dat 

niet ten koste laat gaan van het individu. 

Vaak vergeten invloedrijke liberale fib-

sofen, die actief waren in de 20e eeuw, 

bevestigen dat maar weer eens. Zij geven 

een moderne visie op de liberale samen le-

ving. Denk aan Karl Popper en John  Rawls,  

maar ook aan Friedrich von  Hayek,  die in 

zijn met een Nobelprijs bekroonde werk  

'The Road  to  Serfdom'  stelde dat alle vor-

men van collectivisme leiden tot tirannie 

en  Isaiah  Berlin, die een fantastisch werk 

publiceerde dat de titel  'Two Concepts  of  

Liberty'  kreeg. In zijn werk beschrijft hij 

de positieve en negatieve vrijheid. Eenie-

der lid zal er tijdens een cursus liberalisme 

al iets over hebben gehoord. 

Popper neemt lezers in zijn magnum opus  

'The  Open Society and  Its Enemies'  (1945) 

op een briljante wijze mee in de ideeën  

van filosofen, die als vijanden van onze 

open samenleving en liberale democra-

tie kunnen worden beschouwd. Hij deelt 

met zijn lezers zijn wantrouwen tegenover 

wereldverbeteraars, die weten wat goed 

is voor anderen en hij wijst het individu 

erop dat het in eerste instantie zelf voor 

verantwoordelijk is voor het eigen geluk 

en succes. 

In zijn werk geeft Popper ook duidelijk 

blijk van zijn afkeer van historische wet-

matigheden. Minister-president Mark 

Rutte, die de laatste Popperlezing voor 

zijn rekening nam, maakte goed duidelijk 

waarom liberalen een afkeer hebben van 

historische wetmatigheden: "omdat die 

fnuikend zijn voor elk maatschappelijk 

initiatief en elke individuele ambitie." En 

zo is het maar net. Popper geeft in navol-

ging op Alexis de Tocqueville een heldere 

en geslaagde visie op dit onderwerp.  

Rawls  maakt in 'ATheory of  justice'  (1971) 

duidelijk dat ieder individu een gelijk 

beroep kan doen op een standaardpak-

ket van burgerlijke rechten en vrijheden. 

Hij merkt daarbij op dat de rechten en 

plichten die een individu toekomen, ook 

gewaarborgd moeten zijn voor een an-

der individu. Hij haalt daarbij indirect het 

schadebeginsel van  Mill  aan en hij blaast 

het sociaal contract, waar  Hobbes,  Locke 

en Rousseau al eerder over schreven, na 

enkele eeuwen nieuw leven in. 

Belangrijk is dat wij liberalen onze filo-

sofische grondslagen kunnen omzetten in 

praktisch handelen; in de politiek, maar 

zeker ook in ons dagelijks leven en eigen 

functioneren, want zoals liberaal filosoof 

David Home al zei: "Be a  philosopher, 

but, amidst  all  your philosophy,  be  still  a 

man." 

Bram Dirkx 

I_)IirI11d1rI -1 I,(Ii(1I, 111 
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De JOVD is het 

lastige geweten 

van de VVD 
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Op de vierde verdieping van het gebouw 

van de Kamer van Koophandel in Den 

Haag zit ik met de Ed Nijpels. Zoals wij 

hem kennen, keurig in pak. Alleen zijn 

colbert ontbreekt, maar het is dan ook best 

warm vandaag en er wordt natuurlijk hard 

gewerkt. 

Ed Nijpels is inmiddels de zestig gepas-

seerd, maar dat zouden wij hem niet 

geven. Hij werd geboren in 1950 te Den 

Helder. Op drie jarige leeftijd verhuisde 

zijn ouders naar Bergen op Zoom. Nijpels 

komt uit een katholiek middenstandgezin 

en was de jongste jongen van de acht 

kinderen. De reden van deze verhuizing 

was dat meerdere broers en zussen astma 

hadden. Deze stad aan de Oosterschelde 

moest voor een andere lucht zorgen. 

Tijdens het vertellen zegt de heer 

Nijpels: "Ik voel mij nog steeds een 

echte Brabander!" Vader Nijpels bad 

textielbedrijven in West-Brabant en 

moeder zorgde voor de kinderen. 

Ed Nijpels was er al vroeg bij met het ne-

men van initiatieven en het besturen. Zo  

richtte hij een actiegroep op die af en toe 

ageerde tegen plannen van de gemeente 

Bergen Op Zoom wanneer hen iets niet 

beviel. Later zou deze vriendengroep 

de JOVD afdeling in Bergen Op Zoon 

oprichten. 

Op een gegeven moment was jong 

Kamerlid Hans Wiegel in de stad. Nijpels 

en zijn vrienden gingen er heen om de 

lezing hij te wonen. Daar is Nijpels geïn-

teresseerd in de JOVD . Van 1973 tot 

1975 is Ed Nijpels landelijk voorzitter. 

Nijpels heeft politiek, zeer interessante 

tijden meegemaakt. "Het was de tijd van 

de opkomst van de polarisatie", verteld 

hij. "Den Uijl was in aantocht en VVD zat 

rond de 25 zetels." 

Over zijn studententijd vertelt Nijpels: 

"Mijn studententijd was mijn JOVD tijd. 

Daarnaast hebben wij in Bergen op Zoom 

nog een Wetswinkel geopend om mensen 

die het niet konden betalen gratis juridisch 

advies te geven. Wij kwamen op voor de 

mensen die niet aan hun recht konden 

komen!" Nijpels studeerde rechten. 

Vervolgens vertelt de beer Nijpels mij 

over zijn tijd als voorzitter. Het Des 

Indes Beraad werd opgericht en gesprek-

ken vonden plaats tussen JOVD, VVD, 

D66 en lde liberalen in PVDA. "ik zat 

als kamerlid van de VVD bij die de 

besprekingen.. Het Des Indes beraad was 

in het leven geroepen om na te denken 

over een coalitie zonder het CDA 
." 

Op de 

vraag of het zin heeft gehad, het Des Indes 

beraad, antwoord Nijpels: "LI itei ndel ij 1< 

zijn er twee paarse kabinetten gekomen." 

Nijpels herinnert zich nog heel goed 

een JOVD congres in een oud katholiek 



meisjes InternaatTussen de bedden zaten 

houten schotten van de grond tot halver-

wege het plafond. Elk schot had een deur. 

"Het is een afschuwelijke zooi geworden. 

Moet je voorstellen dat daar honderden 

jOVD'ers sliepen Jongens en meisjes die 

alles over de schotten gooiden en zelfs 

klommen." Volgens Nijpels heeft de JOVD 

wonder boven wonder nooit een schade-

claim gekregen. 

"Toen ik nog wat jonger was en voorzitter 

van afdeling Bergen Op Zoom, haddenen 

we op een gegeven moment samen met 

andere afdelingen een motie van wantrou-

wen tegen het hoofdbestuur ingediend. 

Het was op de ledenvergadering op zond-

agochtend. 1k herinner mij nog dat er heel 

wat JOVD'ers uit hun bed zijn gehaald en 

in hun pyjarna's de vergaderzaal ingingen 

om liet bestuur te steunen. Toen droeg 

men nog pyjama's", lacht Nijpels. "Het 

bestuur heeft liet overigens net gered!" 

Na zijn tijd als voorzitter van JOVD, kwam 

Nijpels op de lijst voor VVD in Bergen op 

Zoom. Er was echter een probleem! Vader 

Nijpels stond op de lijst voor zijn eigen 

partij en concurreerde dus direct met zijn 

zoon. In de jaren '70 was het nog regel dat 

twee bloedverwanten niet in dezelfde raad 

mochten zetelen. Er hingen twee affiches 

voor de ramen van huize Nijpels. "Ook 

mijn broers en zussen stemden naar eigen 

geweten en op een gegeven moment hin-

gen er nog meer affiches." Na het voeren  

van campagnes tegen elkaar en de andere 

partijen, besloten vader en zoon een deal 

te maken. "Als jij je bul haalt jongen, 

dan lever ik mijn ontslagbrief in", aldus 

vader. "Dus met het mes op de keel heb ik 

vliegensvlug mij studie afgemaakt. Daar 

ben ik mijn vader nog altijd dankbaar 

voor, ik had anders mijn studie niet afge-

maakt. 1k had het te druk met de politiek." 

Toen Nijpels zijn bul liet zien gaf hij zijn 

vader zijn ontslagbrief, die hij zelf had 

getikt. Zijn vader tekende de brief, zoals 

beloofd, Nijpels opvolger hij de VVD 

bedankte ook, en zo kwam Nijpels in de 

Raad. 

Ed Nijpels vertelt nog over zijn groene 

hart. Hij vind dat Henk BIcker de feiten 

heeft verdraaid rond de Hedwigepolder. 

"Natuurbeleid in het algemeen moet het 

met 70% minder budget doen. Dat vind ik 

buiten  proportioned.  De natuur is van ons 

allemaal en bepaalt in belangrijke mate 

de kwaliteit van het bestaan in Nederland. 

Alleen realiseren wij ons dat te weinig.." 

Over prominente VVD'ers stelt Nijpels 

het volgende. "In het algemeen moet je 

de partij niet voor de voeten lopen, maar 

soms kan het niet anders. Als je het echt 

ergens niet mee eens bent kun je dat 

intern, via de binnenlijn, bespreken. 

Extern is dan echt een laatste optie. Maar 

soms is het nodig." 

Over sommige standpunten van de VVD 

is Nijpels het, absoluut mee oneens . Dat 

zijn zijn punten waarook JOVD moeite 

mee heeft. Nijpels noemt bijvoorbeeld de 

kwesties van dubbele nationaliteit en de 

weigerambtenaren. Hij is blij dat JOVD 

zich nog altijd kritisch uitspreekt over 

sommige plannen van de moederpartij. 

"Dec JOVD is de veer in de liberale klok 

en de VVD is de regulateur." Nijpels heeft 

na zijn JOVD tijd veel voor VVD betekend. 

Eerst in de gemeenteraad en vervolgens in 

de Kamer als fractievoorzitter en minister 

van VROM, burgemeester van Breda en 

commissaris van de Koningin. "Daar kom 

je ze dan weer tegen, je vrienden van de 

JOVD! Doordat ik hen wat langer kende  

I 

Het is te zien dat de heer Nijpels met 

goede herinnering terug denkt aan zijn 

JOVD tijd. "Wat wilt u nog meegeven aan 

de nieuwe generatie?", vraag ik hem. "Ik 

denk dat het heel goed is, van belang zelfs, 

dat jongeren zich ook met de politiek bli-

jven bemoeien! Er worden beslissingen 

genomen over je eigen leven! Daarnaast 

is de JOVD hierbij het lastige geweten van 

de VVD." 

-- 

p. 
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Liever New Columbia dan de 

Vrije Staat Texas 
De door mij zeer gewaardeerde redacteur Thomas Wouter de Jonge schreef in de laatste 

Driemaster dat het volk, conform de visie van de Amerikaanse  Founding Fathers,  het 

recht heeft om een overheid om ver te werpen als zij niet meer het belang van het 

volk behartigt. De Jonge verwees in zijn driedelig artikel, waarin hij een profetische 

omschrijving over de wereld in 2040 etaleert, naar de 'Vrije Staat Texas'. De hoofd-

persoon in zijn drieluik ziet deze nieuwe vrije staat als ideale woonomgeving. Als 

belangrijk pluspunt wordt onder andere naar het legaal wapenbezit verwezen, dat in 

Texas ongetwijfeld nog zal bestaan in 2040. Voorts wordt het artikel van redacteur De 

Jonge opgeleukt met een afbeelding van de confederatievlag van de afgescheiden zui-

delijke staten ten tijde van de Amerikaanse Burgeroorlog tussen 1861 en 1865. 

Door Kri(n Lock, bestuurskundige en oud-voorzitter van de afdelingTwente 

Deze vlag staat in principe symbool 

voor secessie van de Unie. Dreigen 

met secessie doet het altijd goed voor 

een Amerikaans (zuidelijk) conservatief 

publiek, zoals de voormalige repu-bli-

keinse presidentskandidaat  Rick  Perryw 

regelmatig etaleerde met zijn populistisch 

retorisch vermogen. Regelmatig blijkt het 

wapperen van de confederatievlag een 

zeer gewenst symbool voor het verlangen 

naar zuidelijke onafhankelijkheid. Maar 

toch staat deze vlag voor meer dan een 

culturele identiteit. Het staat, zoals ge-

meld, ten eerste voor (ongrondwettelijke) 

secessie en ten tweede min of meer ook 

voor het behoud van slavernij als nood-

zaak voor economische continuiteit. Toch 

liggen de oorzaken voor de zuidelijke 

afscheiding gecompliceerder. 

Waarvoor werd de Amerikaanse burger-

oorlog ook alweer gevochten? Vaak wordt 

slavernij foutief als eerste en belangrijkste 

reden genoemd. Tijdens het verloop van 

de oorlog en zeker na de  Emancipation 

Proclamation,  uitgesproken door president 

Abraham Lincoln in 1863, werd slaver-

nij zonder twijfel het belangrijkste mo-

tief voor de oorlog tussen het noorden en 

zuiden. Maar de aanloop naar deze lang-

durige en bloedige oorlog, met meer dan 

zeshonderdduizend slachtoffers (tien keer 

zoveel Amerikaanse slachtoffers als in de 

Vietnamoorlog!), legt een diepgeworteld 

cultureel verschil tussen het agrarische 

zuiden en industriële noorden bloot. 

Driemaster  iorgan6 64, penodiell III 

Het uitvinden van de  cotton  gin, in de late 

18e eeuw door Eli  Whitney,  zorgde voor 

een enorme toename van katoenplanta-

ges in het zuiden, met de bijbehorende 

slavernij. Deze eenzijdige focus op liet 

verbouwen van katoen maakte het zuiden 

een  'one crop economy',  gefundeerd op 

gratis arbeid. In de decennia voorafgaand 

aan de burgeroorlog ontstond hierdoor bij 

toetreding van nieuwe staten tot  dc  Unie, 

telkens de discussie of slavernij moest 

worden toegestaan in deze nieuwe sta-

ten, met compromissen zoals de  Missouri 

Compromise  (1820) en de Kansas-Nebras-

ka  Act (1854) tot gevolg. Dit ging gepaard 

met een sterke groei van de abolitionist  

movement.  

Tegen de achtergrond van deze ont-

wikkelingen voerden federalisten en 

antifederalisten een langdurige discussie 

over de mate van invloed van een 

centrale regering. Deze discussie bestond 

al ten tijde van de Onafhankelijkheids-

verklaring in 1776 en de jaren erna in de 

personificatie van John Adams en 

Alexander Hamilton (federalisten) en 

Thomas Jefferson (antifederalist), waarbij 

de focus vooral op staatsfinanciën en 

economie lag. Wat dat betreft was een 

(militair) conflict ten gevolge van deze 

diepgewortelde culturele en bestuurlijke 

verschillen slechts een kwestie van tijd. De 

verkiezing van Abraham Lincoln in 1860 

(hij legde de eed al in 1861) was daarom 

slechts de spreekwoordelijke druppel, 

zoals de moord op Franz Ferdinand  

en diens vrouw in 1914 in Sarajevo slechts 

de druppel was waardoor de Eerste Wereld 

Oorlog uitbrak. De langdurige conflicten 

en wisselende verdragen tussen staten, 

gepaard met de expansionistische 

ambities van Duitsland gingen als 

feitelijke oorzaken vooraf aan de moord 

op Ferdinand. 

Een vraag die rijst is wat Thomas Jefferson, 

een van de meest briljante  Founding 

Fathers,  in 1861 had gevonden van de 

secessie van de elf zuidelijke staten en de 

burgeroorlog die hiervoor werd gevochten. 

Het antwoord kan mijns inziens gevonden 

worden in de stelling dat een machtig 



Nergens staat in de Amerikaanse 

Constitutie dat staten het willekeurige 

unilaterale recht hebben om uit te Unie 

te stappen. De enige mogelijkheid tot 

secessie is een bilaterale, dus ondersteunt 

door zowel de federale regering als de 

staat in kwestie, overeenkomst. In 1868 

deed de  Supreme Court  tevens de uit-

spraak tegen eenzijdig uittreden van sta
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en complex land als de Verenigde Staten 

gebaat is bij een sterke vertegenwoordiging 

van beide stromingen, zowel federalisten 

als antifederalisten. Uiteindelijk is John 

Adams de tweede president van de 

Verenigde Staten geworden en zijn 

opponent Thomas Jefferson de derde 

president. De machtsoverdracht tussen 

deze twee tegenpolen verliep vreedzaam 

en ook persoonlijk konden beide  Founding 

Fathers  het goed vinden. Deze gang 

van zaken ligt in het verlengde van de 

stelling dat een regering alleen goed kan 

functioneren met een sterke oppositie. In 

tegenstelling wat sommige liberalen 

soms denken, is ook de VVD gebaat bij 

een goed functioneren van een (linkse) 

oppositie. 

Dit is overigens een kernwaarde van 

iberalisnie: ruimte voor diverse stromin-

gen en andersdenkenden, zonder direct 

naar secessie te verlangen. 

ten, dit geldt ook voor het ooit onafhanke-

lijke Texas. Bovendien zouden veel staten 

er na uittreding financieel op achteruit 

gaan, maar daar hoor je de aanhangers van 

secessie nooit over. Desondanks is door de 

toenemende federale bemoeienis, infla-

tie en inefficiëntie de discussie over meer 

decentralisatie naar de staten wel 

verstandig. 

In zijn betoog stelt De Jonge dat het volk 

het recht heeft om de overheid om ver te 

werpen als deze niet meer het belang van 

het volk dient. Waar hij geen antwoord 

op geeft is wanneer dat punt precies 

wordt bereikt. Ondanks dat de represen-

tatieve democratie regelmatig manken 

vertoont, kent zowel Nederland als de 

Verenigde Staten passief en actief kies-

recht. Boven-dien zorgt een opstandig 

electoraat regelmatig voor aardverschui-

vingen in het politieke landschap. Dit 

zijn heldere tekenen dat de uiteindelijke 

macht nog bij het volk ligt. Overigens, ie-

dere verwijzing naar 'het volk' dient per 

definitie te worden afgekeurd. Het volk als 

entiteit bestaat immers niet. Iedere po-

liticus die claimt namens 'het volk' te 

spreken, moet per definitief worden 

gewantrouwd. Neem een willekeurige 

groep van twintig personen en probeer 

daar maar eens overeenstemming in te 

vinden over onderwerpen als belasting, 

ouderenzorg, hypotheekrenteaftrek en 

defensie. Dergelijke wensen en overtui-

gingen van twintig personen vallen nooit 

tot één overeenstemmende visie of opinie 

samen te vatten, laat staan voor miljoenen 

kiezers. Daarom dient iedere politicus 

die alsnog claimt, direct te worden gewan-

trouwd. 

Overigens deel ik wel de mening van De 

Jonge dat elk vorm van verzet tegen een 

dictatoriale overheid niet automatisch 

als terrorisme kan worden beschouwd. 

Er bestaan in voldoende buitenparle-

mentaire methoden om de democratie te 

beïnvloeden zonder direct tot geweld over 

te slaan. Het geweldsmonopolie hij de 

overheid is hierbij een garantie en voor-

waarde. Maar belastingen of een inef-

ficiënte overheid staan daarentegen ook  

niet automatisch voor terreur, zoals anti-

federalisten wel eens propageren. Rechten 

gaan immers altijd gepaard met plichten. 

Dit betoog komt voornamelijk neer op 

een pleidooi over de visie van John 

Adams. Maar dit is geenszins een blinde 

federalistische maatschappijvisie. In het 

Amerikaanse District of Columbia is al 

vele jaren een beweging actief met de 

stelling  "Taxation  without  Representation"  

Met deze stelling, verwijzend naar 

de  Founding Fathers  die zich in 1776 

afscheidde van de Britse monarchie, hoopt 

het district zich op termijn te kunnen 

presenteren als de 51e staat van de 

Verenigde Staten onder de naam 'New 

Columbia'. De bewoners van Washington 

D.C. hebben geen stemrecht in de Ame-

rikaanse Senaat en Huis van Afgevaardig-

de en worden slechts vertegenwoordigd 

door non-voting members.  Dit terwijl het 

normale belastingbetalende Amerikaanse 

staatsburgers zijn. Voor de oprichting 

van New Columbia als 51e staat van de 

Verenigde Staten kan ik clan ook niets 

anders dan sympathie koesteren. 

Ten slotte uit dergelijke sympathie zich 

ook regionaal. Toen enkele Twenise 

burgemeesters het - overigens onterecht 

- niet eens waren met het uitzetbeleid 

van het kabinet Balkenende  II,  sprak 

toenmalig minister van Binnenlandse 

Zaken en oud-JOVD'er  Johan Remkes 

over de Vrije Republiek Twente. En zo kan 

het dat een oranjegezinde liberaal, zoals 

ondergetekende, alsnog gekscherend 

doch vol trots roept: "Vive Ia 

Répuhlique ......... Twente". 
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Crisissen kabinet-Rutte 
Op 21 maart 2012 liepen de Catshuisbesprekingen spaak. Na 7 weken discussiëren, 

trok Wilders - met op tafel een bijna voltooid bezuinigingspakket - de stekker uit de 

onderhandelingen. De gedoogsteun hield daarmee op te bestaan. Rutte kon niet anders 

dan dat hij het ontslag van zijn voltallige kabinet aan zou bieden aan de Koningin, wat 

hij op 23 maart 2012 dan ook deed. Daarmee komt het kabinet-Rutte in het lijstje 

kabinetten, dat de volle ambtstermijn van 4 jaar niet heeft uitgezeten. Echter, welke 

crisissen vonden er tijdens de regeerperiode plaats? Hieronder een kort overzicht. 

Door Martiin Schiooers  

Bewindspersonen  

leek  Bicker  - Eerlijk Helder Henk? 

Henk Bleker bleek een geliefd nieuwsitem. 

Als rokkenjager en als  'Godfather  van het 

Noorden' stond de heer Bleker bekend om 

zijn markante persoonlijkheid. Een kleine 

opsomming wat onze eerlijk heldere Henk 

allemaal heeft mis/gedaan: er werden 

vragen gesteld over vermeende subsi-

dies die hij destijds als gedeputeerde in 

Groningen zou hebben verstrekt, hij deed 

zich voor als een heuse asielzoekervriend 

bij Pauw & Witteman en hij kreeg een 

relatie met een (zelf oordelen) 32 jaar 

jongere vriendin. Ook de uitoefening van 

zijn portefeuille - welke meestal niet leidt 

tot aanstootgevende Kamerdebatten - 

bleef niet zonder smet. Zo werd er zowel 

een motie van wantrouwen als afkeuring 

ingediend. Last  but  not least, het nog 

steeds voortdurende Hedwigepolderde-

bat. Het functioneren van Bleker zorgde 

dus meer dan eens voor een crisis. 

Cerd Leers -  \/eidonk  II?  

Gerd Leers  was als minister voor Immigra-

tie, Integratie en Asiel verantwoordelijk 

voor het dossier  Mauro.  Het bleek een 

hoofdpijndossier. Echter,  Leers  heeft 

geen motie van afkeuring of wantrouwen 

te verduren gehad, in tegenstelling tot 

Bleker. Net  als Bleker had  Leers  het 

'geluk', dat het kabinet achter hem 

bleef staan. Rutte verklaarde tijdens de 

wekelijkse persconferentie op 28 

oktober 2011 dat  Leers  van-A-tot-Z goed 

had gehandeld. Daarnaast heeft  Leers  de 

kwestie correct behandeld, als je puur als 

rechtshandhaver naar de zaak kijkt.  Leers  

haalde geen trucjes uit, zoals Verdonk 

destijds bij de kwestie Ayaan Hirsi Ali niet  

dubieuze overeenkomsten deed. Het feit 

blijft dat de kwestie heel wat voeten in de 

aarde had, want - laat ik het gechargeerd 

formuleren - het was een waar fiasco 

voor wat betreft de manier waarop deze 

kwestie via de Tweede Kamer, de media 

tot aan de gemeentebesturen en zelfs 

via de voorzitter van het parlement van 

Curaçao een podium kreeg. 

Kabinetsplannen & PVV 

120 naar 130, btw op 

P0uliuMil11 11Ste11  en dierenpolitie 

De onderwerpen in de subkop bleken 

tijdens de kabinetsperiode voer voor 

stevige debatten. Er zijn meer van deze 

onderwerpen te noemen. Echter, boven-

staande onderwerpen onderscheiden zich 
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door het feit, dat het principiële punten 

waren en niet de uiteindelijke doorslag 

konden vormen voor een heuse crisis. Het 

waren punten van de oppositie en tevens 

van de regeringspartijen, welke waren 

gepropagandeerd tijdens de verkiezingen 

en soms zelfs waren verheven tot stok-

paardjes. Dat het principiële onderhan-

delingsonderwerpen betroffen, werd goed 

duidelijk in het Kunduz-akkoord; de btw 

op de podiumkunsten gaat per 1 juli weer 

omlaag en de dierenpolitie zal tevens voor 

reguliere doeleinde worden ingezet. 

I; omgeleid projeetiel 

Met de PVV in de regering, of althans 

als gedoger, zou een einde komen aan 

de schofferende opmerkingen en de 
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onverantwoordelijke vorm van politiek 

bedrijven. De PVV zou namelijk moe-

ten inbinden, omdat ze hetgeen zij reeds 

jaren als oppositiepartij propagandeerde, 

moest waarmaken. Echter, de gekte bleef. 

Niet alleen qua beleid, maar ook vanwege 

de gedragingen van de PVV'ers. Even een 

opfrisser van de belangrijkste punten: 

het rapport over de herinvoering van de 

gulden, een meldpunt voor misstanden 

ten aanzien van Midden- en Oost-Europe-

anen, de Kamervragen over de hoofddoek 

van koningin Beatrix en de opmerkingen 

over de Turkse president. Verder kwam 

de PVV in het nieuws door: Cor Bosman 

(uitgekotst Halalvlees),  Hero Brinkman  

(ondermijning van Wilders positie, 

democratisering van de PVV en zijn 

ontslag), Wilders (het proces) en de niet-

voorbeeldig te noemen gedragingen van 

diverse PVV'ers; een mishandeling meteen 

spijkerschoen, een kopstoot voor een café, 

een dronken chauffeur, brievenbusplassen 

en een militair die zich laat verwennen 

door een ondergeschikte. Wat vaak wordt 

vergeten, is dat Nederland een exportland 

bij uitstek is. Om als zodanig te functio-

neren, moet ook het politieke klimaat 

stabiel zijn, welke functioneert zonder  

excessen in welke vorm dan ook. De 

PVV verziekt(e) deze sfeer. Een voort-

durende crisis? Ja, want de reputatie 

van Nederland werd er vooral in 

Europa niet beter op. Het draagvlak van 

het kabinet-Rutte slonk. Zeker voor een 

minderheidskabinet - welke afhankelijk 

is van een gedoger of oppositiepartijen - 

draagt dit bij aan een onstabiele situatie. 

PVV  II;  Catslius 

Dat de PVV de crisis zou veroorzaken, 

die uiteindelijk de val van het kabinet zou 

bewerkstelligen, stond buiten kijf. Echter, 

niemand had gemeend rekening te moe-

ten houden met het feit, dat de PVV op 

de laatste dag de besprekingen zou laten 

stuklopen. De PVV liep weg van haar ve-

rantwoordelijkheid en veroorzaakte daar-

mee de val van het kabinet. 

Een aanleiding voor de val van een kabi-

net staat nooit op zichzelf en er zijn altijd 

oorzaken in de vorm van tussentijdse cri-

sissen. De volgende positieve punten vie-

len mij op bij het kabinet-Rotte, toen ik de 

crisissen afzette tegen crisissen in vorige 

kabinetten: de regeringspartijen bleven 

elkaar meestal steunen, Rutte durfde zijn 

excuses aan te bieden (dat blijkt voor de 

meeste politici een moeilijk punt) en an-

dere twistpunten wist hij met een glim-

lach te beteugelen. Bovenstaand artikel 

vormt een opstapje voor een waardeoor-

deel over het kabinet-Rutte. Om precies te 

zijn een waardeoordeel met betrekking tot 

de omgang met inhoudelijke twistpunten 

en bewindspersonen, welke bepaalde 

zaken op een niet-politiek juiste wijze 

hebben weten te beteugelen. Uiteraard 

is de diepgang summier en is het artikel 

verre van volledig. Toch is het aardig om 

eens na te gaan of dat het minderheidska-

binet goed met (tussentijdse/vermeende) 

crisissen is omgegaan, of dat de PVV Ooit 

nog moet worden toegelaten tot een kabi-

net en of Wientjes gelijk heeft als hij zegt 

dat het Nederland ontbreekt aan goede 

politici? Ik laat het oordeel over aan u, 

maar vergeet niet de regeerperiode van 

het kabinet-Rutte te plaatsen in het licht 

van de tijd. 
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Een centraal geplande crisis 

Over de crisis is al zoveel gezegd en geschreven, dat het verbazingwekkend is dat 

er nauwelijks nog een goed onderbouwde oorzaak is genoemd. Als je de politici en 

de media mag geloven is het allemaal de schuld van hebzuchtige bankiers en vrije 

marktwerking: marktwerking dat, door het bestaan van centrale banken en het 

fractioneel bankieren, nauwelijks 'vrij' te noemen is. Sta mij toe om een alternatieve 

oorzaak te bieden, want naar mijn mening zijn al deze eerder genoemde oorzaken 

onjuist. De crisis, zo zal ik beargumenteren, is het resultaat van overheidsingrijpen in 

de rentestand. De schuld voor de crisis ligt bij de centrale banken. 

Door Bart Voorn 

Ren fe 

In  Prices  and Production stelde de eco-

noom Friedrich von  Hayek  in de jaren 

'30 dat er in de economie een zeer 

belangrijke rol was weggelegd voor rente. 

De rentestand, die zoals elke prijs tot 

stand komt door vraag en aanbod (dat 

is, de vraag naar en het aanbod van geld 

bij banken), coördineert namelijk tegen-

woordige productie met toekomstige 

productie. Wanneer wij meer sparen, en 

dus aangeven dat wij een deel van ons 

inkomen liever later besteden, dan stijgt 

het geldaanbod, daalt de rente, en worden 

bedrijven aangemoedigd om later te 

investeren. De natuurlijke rentestand (de 

rentestand die zonder overheidsingrijpen 

ontstaat) zorgt er dus voor dat producent-

en produceren voor de periode waarin 

consumenten willen consumeren, een 

belangrijke rol in de economie.  

Hayek  dichtte daarnaast nog een tweede 

rol toe aan de rentestand, namelijk die 

van het coördineren van de hoeveelheid 

aanwezige hulpbronnen in de econo-

mie met de hoeveelheid hulpbronnen 

r)Ervr F;UeThg If 

die producenten voor hun projecten 

nodig hebben. Dat werkt als volgt: als 

consumenten meer gaan sparen en daar-

mee de rentestand daalt, dan laten ze - 

door niet te consumeren - hulpbronnen 

achter in de economie. Deze hulpbron-

nen kunnen vervolgens worden gebruikt 

door de bedrijven om hun projecten af te 

ronden. In feite coördineert de rentestand 

ook dit: het aanbod van echte gespaarde 

hulpbronnen in de economie met de vraag 

ernaar bij bedrijven. 

Zonder ingrijpen zorgt deze natuurlijke 

rentestand er dus voor dat deze zaken 

gecoördineerd blijven. Producenten zul-

len altijd investeren voor de tijd waarin 

consumenten consumeren, wat het aan-

tal faillissementen minimaliseert en dus 

zorgt voor een gezonde markt; daarnaast 

zullen producenten altijd toegang tot 

genoeg hulpbronnen hebben om hun 

investeringen te financieren, waardoor 

projecten altijd tot het einde kunnen 

worden doorgevoerd. Zonder ingrijpen in 

de rentestand functioneert de economie 

prima, en zijn recessies en depressies 

uitzonderingen, in plaats van de norm. 

Resultaat van overheidsbemoeienis 

Helaas is, als gevolg van overheids-

bemoeienis, een natuurlijke rentestand 

iets uit een ver verleden, en bestaat er 

tegenwoordig enorme discoördinatie in 

de economie. Centrale banken hebben 

namelijk door middel van zogenaamde 

open marktoperaties (kunstmatige verhog-

ingen van de hoeveelheid kapitaal in het 

bezit van banken) de rentestand sinds 

het begin van de vorige eeuw continu 

verlaagd om bedrijven te stimuleren om  

te investeren. Dat doel werd bereikt, maar 

niet zonder problemen: immers hadden 

consumenten, in tegenstelling tot bij de 

natuurlijke vorming van de rentestand, 

niet aangegeven hun consumptie te 

willen uitstellen. Misschien willen ze 

juist no consumeren! Hierdoor wordt na 

zo'n kunstmatige renteverlaging meer 
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geconsumeerd dan waar bedrijven zich hulpbronnen. Wanneer de centrale bank grotere hoeveelheid investeringsprojecten 

op hadden voorbereid (hoogconjunctuur), de rentestand omlaag dwingt, zal er wel te betalen. Het resultaat is dat niet alle 

en in de toekomst juist minder, terwijl er meer zal worden geïnvesteerd, maar gestarte investeringsprojecten kunnen 

voor meer is geproduceerd: de recessie. worden er geen hulpbronnen vrijgelaten worden afgerond, met veel faillissement- 

Dat is niet het enige probleem. Door in de economie, omdat mensen niet per en als gevolg. Het belang van het aan de 

kunstmatig de rente te verlagen ontstaat se hun consumptie gaan uitstellen. Er vrije markt overlaten van de rentestand is 

ook een tweede vorm van discoördina- is dus een ongewijzigde hoeveelheid duidelijk. Het bijdrukken van geld, zoals  

tie:  die van aanwezige versus benodigde hulpbronnen in de economie om een centrale banken jaar in jaar uitdoen, isgeen 

oplossing voor een depressie, integendeel, 

het is daar juist de oorzaak van! Dit is wat 

bedrijven en banken heeft gestimuleerd 

zich te mengen in onhoudbare projecten, 

die niet afgerond konden worden, niet 

winstgevend waren, of waar uiteindelijk 

niet genoeg vraag naar bleek te zijn. De 

implicatie voor beleid om depressies 

tegen te gaan is dan ook duidelijk: de 

centrale banken moeten stoppen met het 

kunstmatig bijdrukken van geld! Dan is 

het fenomeen van recessies en depressies 

spoedig verleden tijd. 

Toekomst 

Ik zou graag stellen dat men dit zich nu 

eindelijk realiseert en dat de toekomst 

ons veel goeds zal brengen, maar op een 

enkele Amerikaanse presidentskandidaat 

na verzet niemand zich tegen de praktijken 

van centrale banken. Ondertussen blijft 

de discoördinatie in de economie en de 

jaarlijkse waardevermindering van ons 

geld bestaan. En zolang er niemand in 

Europa opstaat om dit een halt toe te 

roepen, zal onze economie zich van 

crisis naar crisis werken, gepaard met 

grote faillissementen, enorme  bail-outs, 

en onophoudelijke inflatie. Van één ding 

ben ik overtuigd: zonder centrale banken, 

en zonder een kunstmatige conjunctuur-

cyclus, is iedereen beter af. 
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De congressen van onze vereniging worden over het algemeen beschouwd als de 

hoogtepunten van het verenigingsjaar. Gedurende deze hoogtepunten wordt on-

der andere, naast het voortzetten van de Algemene Vergadering, beraadslaagd en 

gedebatteerd over nationale en internationale politiek. De motieven van onze leden 

om aan de befaamde JOVD-congressen deel te nemen lopen sterk uiteen. Het ene lid 

geeft de voorkeur aan een goed glas bier met een bitterbal en het andere lid heeft 

meer met de politieke inhoud die het congres biedt. Het streven is, uiteraard, om 

iedere wens te dienen. Om dat laatste te bewerkstelligen is de projectgroep, die 

verantwoordelijk is voor de Organisatie van het Voorjaarscongres, in januari begonnen 

met de voorbereidingen. 

Door Nick Derks  

HetVoorjaarscongres 2012 

'Europa van de toekomst' 

Na een eerste kennismaking, in het wel-

bekende Utrechtse Lofen, ging de pro-

jectgroep van start. De eerste vorderingen 

aangaande marketing, het sprekersaanbod 

en de logistiek waren snel geboekt en eind 

februari was de locatie voor de project-

groep duidelijk. Hotel Mooirivier was de 

naam. Een hele geruststelling gezien de 

omvang van liet aantal potentiële deelne-

mers en het Bloemencorso dat tijdens het 

congresweekend plaatsvond. In de we-

ken die daarop volgden begon de  line-up  

van sprekers, met behulp van het Politiek 

Commissariaat en het Internationaal Se-

cretariaat, zijn finale te bereiken. Met on-

der andere onze premier en Erelid Mark 

Rutte in het vooruitzicht waren we een 

heel eind. Althans, dat dachten we. 

De laatste week voor het congres was 

hectisch. De laatste bulk aan informatie  

moest naar het hotel en naar de 250 

congresdeelnemers. Daarnaast bleek de 

agenda van een aantal sprekers en het 

kabinet even onstuimig als het weer in het 

Amazonegebied. Het aantal afmeldingen 

van sprekers en de val van het kabinet 

vroeg om snel schakelwerk en creati-

viteit. Uiteindelijk hebben we, met een 

aantal vervangende sprekers, alsnog een 

mooi programma kunnen neerzetten, met 

als hoogtepunten de aanwezigheid van 

Erevoorzitter Hans Wiegel, oud-premier  

Guy  Verhofstadt en het afdelingendebat. 

Gedurende het afdelingendehat, onder 

leiding van presentator Kamran Ullah, 

namen meer dan twintig deelnemers het 

tegen elkaar op en debatteerden over 

verschillende stellingen. De jury, be-

staande uit oud-minister Frank de Grave 

en Tweede Kamerleden  Malik  Azmani en  

Tamara  Venrooy van Ark, beoordeelden de  

deelnemers. Dhr. Tom Leijte werd uitein-

delijk tot beste debater gekozen en ging er 

met de hallonvaart vandoor. 

Traditiegetrouw vond er op zaterdagavond 

het feest plaats dat werd opgeluisterd door 

niemand minder dan Di  Flo-Rise.  Het 

ultieme moment om stoom af te blazen en 

de dag ervoor te evalueren. Rond 02:00 

uur kon men, op basis van de rond-vlie-

gende borrelnoten en het hoge aantal 

lallende bestuurders, constateren dat 

eenieder het naar zijn of haar zin had. 

Het feest duurde slechts tot 04:00 uur 

zodat we de volgende dag tijdig aan de 

voortzetting van de Jaarlijkse Algemene 

Vergadering (JAV) konden beginnen. 

6 K 

Het streven is om 
iedere wens te 
dienen 

Na de JAV overleefd te hebben mogen 

we, wat mij betreft, terugkijken op een 

geslaagd congres en een prettige samen-

werking met eenieder, en met name de 

projectgroep, die zich voor het congres 

verdienstelijk heeft gemaakt. Het platform 

voor discussie stond weer centraal. 

Dank voor jullie bijdrage! 

'T.  
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Haagse hakken 

Succesvolle vrouwen in de Nederlandse politiek 
Sinds ze een eeuw geleden stemrecht verwierven, zijn vrouwen ook actief betrokken geraakt bij de politiek. In 1918 werd de 

eerste politica in Nederland democratisch gekozen. Inmiddels zijn vrouwen sterk vertegenwoordigd in Den Haag, en hun politieke 

deelname groeit nog steeds. Wie zijn deze vrouwen? Wat beweegt ze om in de politiek te gaan en hoe vergaat het ze? Wat vinden 

ze moeilijk? Waar zijn ze trots op? Hoe gaan ze om met de Haagse mores? 

In Haagse hakken spreken bekende vrouwelijke politici, die de afgelopen halve eeuw het Nederlandse politieke toneel sierden, zich 

uit. Van Neelie Kroes tot Fleur Agema, van Hannie van Leeuwen tot Edith Schippers, van Hedy d'Ancona tot Ruth Peetoom, van Els 

Borst tot Nebahat Albayrak delen zij hun persoonlijke verhalen. 

Wat moet je kunnen en laten om als vrouw te slagen in een wereld waar betrokkenheid, overtuiging, daadkracht, fractiediscipline, 

achterkamertjes, media, uiterlijk, oneliners en machismo allemaal een rol spelen? Door een combinatie van diepgravende interviews 

en wetenschappelijke inzichten zijn cie auteurs, die zelf ook politiek actief zijn, erin geslaagd de zeven succesfactoren voor vrouwen 

in de politiek vast te stellen. 

Werkend vanuit het 4 K model van Professor Lidewey van der Sluis, Neyenrode Business  University,  werd dit model uitgebreid met 3 

K s die wellicht specifiek gelden voor politiek succes. De eerste K is van Kindertijd, de jongste jeugd tot aan het moment waarop de 

politica gaat studeren en het ouderlijk gezin verlaat. Ook wel Klimaat en de omgeving waarin iemand opgroeide. Opvallende bevin-

dingen uit de Kindertijd is dat de meeste vrouwen uit een gezin kwamen waarin thuis veel gediscussieerd werd over de actuele politiek. 

Discussies waaraan eigenlijk het hele gezin mee deed. Politiek bewustzijn van kleins af aan blijkt dus een succesfactor. 

De tweede K is van Kennis, concluderend kan gezegd worden dat vakkennis een pre is maar geen noodzaak. Politiek is veel  on-the-job  

leren, heel veel lezen en werkbezoeken. Kortom, er is eigenlijk opleiding die leidt tot succes in de politiek. Wel zie je dat, vandaar ook 

de recente oproep van Gei-di Verbeet, dat vele politici universitair geschoold zijn. De derde K is van Karakter, dat heb je en dat hen 

je. De dames noemen een aantal karaktertrekken die je helpen op de weg naar succes. Uiteraard komen termen als doorzettingsver-

mogen, vechter, uithoudingsvermogen voorbij, maar ook begrippen als empathie, je inleven in het kiezerpubliek, sociaal zijn, iets wat 

misschien niet altijd direct zichtbaar is. 

De viede K uit het oorspronkelijke model is Kunde of Vaardigheden. Hier werd ook een groot deel van onze verwachtingen bevestigd 

en in het boek is goed te lezen over welke basis-vaardigheden je moet beschikken en welke specifieke vaardigheden tot succes leiden. 

Een tip: Voordat je begint moet je voor je zelf beslissen waar je je op gaat richten, maak een keuze voor welk doel jij je hard wil maken 

Dan nog de K van Kerels, het is nog altijd wachten op de eerste vrouwelijke minister-president, wel is het aandeel van vrouwen in de 

politiek sinds de jaren 80 hard aan het groeien. Aanleiding voor het gaan schrijven van dit boek was de vorming van het kabinet Rutte 

in oktober 2010 en de breuk met voorgaande kabinetten in het aandeel van vrouwen. Voor het eerst een daling. Daar was destijds 

veel commotie over. Rutte verdedidgde zijn keuze met de opmerking die door veel vrouwen onderschreven wordt: kwaliteit moet 

voorop staan. Dan de laatste twee Kansen en Keuzes, ben je de juiste vrouw op de juiste plek op het juiste moment? Is politiek succes 

voorbestemd of is het toeval? Wij proberen deze vraag te beantwoorden. 

Geinteresseerd geraakt in het model over politiek succes voor vrouwen? Zelf een jonge vrouw met politieke interesse? Lees er meer 

over in dit boek. Herken je zelf in het profiel en leer van de tips. Geniet ook van de mooie verhalen en anekdotes die staan opgetekend 

in dit boek. 

Haagse Hakken, wie de schoen past trekke hem aan( 

Bas Steunenberg 
Vi 

- - 

ce-Voorzitter VVD Utrecht 

Oud-Voorzitter JOVD Utrecht e.o. (en trots Lid van verdienste) 
- 

Haagse hakken / ISBN 978-94-600-3397-1 / €1 8,9D 6..., 

Neeke [yshroek, Bas Steunenherg, Lidewey van der Sluis, Marius Rietdijk  
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vermenigvuldigd, dat zich steeds meer 

taken heeft toebedeeld en overduidelijk 

kleur heeft bekend. We kennen deze 

vleesgeworden personificatie van het 

adagium als De Raad voor Cultuur. 

96 

De regering is 
geen oordeelaar 
van wetenschap 
en kunst 

De Raad voor Cultuur is niet het enige 

prehistorische overblijfsel van ons polder-

model, er zijn er inmiddels vele ontstaan, 

maar laten we inzoomen op de gevraa-

gde en ongevraagde adviezen die zij aan 

het ministerie van Onderwijs, Cultuur en 

Wetenschap geeft en dan met name op 

die van cultuureducatie. Hun visie daarop 

is glashelder: "Educatie is meer dan leren 

rekenen, lezen en schrijven. Daarom 

heeft ieder kind recht op een culturele 

loopbaan." Dit is startpunt waarom het 

huidige kunst en cultuurbeleid niet langer 

houdbaar is. Er ligt namelijk een maak-

baarheidsgedachte aan deze stelling ten 

grondslag plus nog een ander product 

van onze welvaartsstaat en dat zijn de 

verworven rechten. Begrijp me niet 

verkeerd, als liberaal maak ik me hard 

voor kansengelijkheid, maar er is ook nog 

iets als talent. Daarom hen Ik van mening 

dat iedereen met talent recht heeft op 

Kunst en cultuur: in de ban van 
de maakbaarheid 
Kunst en cultuur hebben het zwaar, ze zwoegen en ploeteren voor hun bestaansrecht. 

Niet eerder waren ze zo diep beledigd en tegelijkertijd zo zichtbaar als de afgelo-

pen anderhalf jaar, inderdaad even lang als het rechtse kabinet heeft gezeten. Door te 

schreeuwen en te wandelen toonden kunstenaars en kunstliefhebbers hun boosheid, 

hoe durfde Halbe Zijlstra de ongevraagde adviezen naast zich neer te leggen en de 

subsidiekraan een slagje dichtdraaien, hoe durfde hij de intrinsieke waarde van kunst 

aan te tasten waarmee hij einde van onze beschaving ontketende, maar bovenal hoe 

durfde hij kunst van haar voetstuk te duwen? Het vraagstuk dat telkens weer naar 

boven komt is: wat de taak van de overheid is met betrekking tot kunst en in het 

verlengde hiervan kunsteducatie? 

Door Floor Ockers 

We ontkomen bij het beantwoorden 

van deze vraag niet aan het Thorbecke 

adagium, dat luidt: "De Regering is geen 

oordeelaar van wetenschap en kunst." 

Over het algemeen roept deze uitspraak 

twee reacties op of die van omarming of 

van afkering en dit verdeelt het politieke 

landschap in respectievelijk rechts en links 

met betrekking tot een visie omtrent kunst. 

Het Thorbecke adagium zoals dat nu is 

vormgegeven is niet langer houdbaar, daar 

kan zowel rechts als links het over eens 

zijn. Er wordt zelfs gesproken over een 

Thorbecke paradox, persoonlijk zou ik het 

een tegenstrijdigheid noemen, die luidt als 

volgt: aan de ene kant is de overheid door 

de jaren heen meer geld gaan investeren 

in kunst en cultuur, maar aan de andere 

kant heeft zij het zicht op zowel kwaliteit 

als kwantiteit verloren, omdat zij zich er 

niet inhoudelijk mee bemoeit. Nu zijn 

er twee oplossingen voor dit probleem, 

linksom of rechtsom, of men gaat zich 

politiek inhoudelijk bemoeien met kunst, 

niet als gevolg dat de banenmotor van 

links weer op volle toeren gaat draaien, 

of men draait de geldkraan dicht met als 

motto door minder te investeren hoeft men 

minder baantjes te creëren. Beide oploss-

ingen doen liet adagium geen recht, het 

probleem zit hem erin dat het Thorbecke 

adagium tot in de puntjes is doorgevo-

erd in het Nederlandse kunst en cultuur-

beleid en door politieke concessies tot een 

bureaucratisch log monster is geworden. 

Een monster dat zich in navolging van 

ambtelijke apparaten in rap tempo 
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gelijke kansen in de vorm van een 

opleiding, ongeacht uit welke sociale en 

economische klasse men komt, maar om 

nu te zeggen dat ieder kind recht heeft 

op een culturele loopbaan gaat mij te 

ver. Daar zit een maakbaarheidsgedachte 

achter dat iedereen maar kunstenaar moet 

kunnen worden. Het is toch frappant dat 

bij een opleiding medicijnen er een nu-

merus fixus geldt en bij kunstinstellingen 

niet. We zien ons dus nu geconfronteerd 

met het feit dat het aanbod aan afges-

tudeerden aan een kunstinstelling vele 

malen groter is dan de vraag er naar. 

Iets wat men niet kan oplossen door het  

aanbod zoet te houden met subsidies of 

door vraag te creëren door middel van 

kinderen op scholen het belang van kunst 

door de strot te drukken vaak in de vorm 

van de theoretische canon. 

Mijn inziens moeten we dit probleem 

op twee manieren te lijf gaan, enerzijds 

moeten we het aanbod verkleinen. Mind-

er kunstenaars verhoogt de maatschap-

pelijke draagkracht en zorgt er voor dat 

men de kunst op waarde weet te schatten, 

al dan niet economisch of intrinsiek. 

Anderzijds moeten we kijken naar de rol 

van kunsteducatie in het basis en Voortgezet 

onderwijs. Bij de invulling van het onder- 

wijs ontkomen we er niet aan om een 

tweedeling te maken in primaire en 

secundaire vakken, maar eerst moeten 

we kunsteducatie zelf opsplitsen. Doel 

van kunst is niet leren het mooi te vinden, 

maar het doel van kunst is creativiteit te 

stimuleren en te ontwikkelen. Hetzelfde 

als het doel van lichamelijk opvoeding 

niet het verkrijgen van een betere 

conditie en een afgetraind lichaam is, 

maar het ontwikkelen van competenties 

als doorzettingsvermogen, discipline en 

samenwerking. 

Alleen in het licht van creativiteit kan men 

het kunstonderwijs zien als primair vak. 

Kunst beschouwen is een secundair vak. 

In mijn opinie is het doel van kunstonder-

wijs jongeren creatieve en innovatieve 

vaardigheden bijbrengen, zodat zij buiten 

de gebaande kaders kunnen denken en 

bewegen en hier moet dan ook de nadruk 

op liggen in het kunstonderwijs. 

Waar we nu mee bezig zijn is de 

constante behoefte van de kunstenaar 

centraal te stellen. Hierin is geen rol 

weggelegd voor de overheid, deze ligt 

namelijk bij de kunstliefhebber zelf, die is 

heel goed in staat om zijn eigen behoeftes 

te vervullen. Wat betreft kunsteducatie 

is er wel een taak voor de overheid weg-

gelegd en dat is creativiteit te bevorderen 

als essentiële vaardigheid om met een 

progressieve kijk deel te kunnen nemen 

aan de maatschappij. 
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Column 
Door ThierryAartsen 

Het afgelopen congres was 

weer het decor van een eeuwenoud 

jaarlijks (dubbel op?) terugkerend 

ritueel. Ongeacht de personen of het 

beleid, deze regendans komt ieder jaar 

wei een keer terug. Voor degene het con-

gres wél op tijd hebben verlaten, dit ritueel 

gaat ongeveer zo: 

[Willekeurige afdelingsbestuurder, op een 

toon waar de meeste van ons een  Rennie  

500m1 voor nodig hebben] "Voorzitter/ 

veurzitter, vraag aan de hoofdredacteur 

Driemaster, waarom was het niveau van 

de afgelopen Driemaster zo laag en niet-

representatief voor de )OVD?" 

[Hoofdredacteur Driemaster, toonhoogte 

vaak afhankelijk van hoe strak de bretels 

zijn aangetrokkeni: "Mijn naam is haas, 

ik doe mijn best maar ik ben afhankelijk 

van het aanbod aan opgestuurde kopij  

(moeilijk woord voor stukjes)" 

[Afdelingsbestuurder sprint naar de 

interruptiemicrofoon] "Voorzitter, de 

hoofdredacteur is verantwoordelijk voor 

Driemaster en moet zorgen voor een 

representatieve Driemaster" 

[Hoofdredacteur, diep zuchtend] "De 

JOVD is een Organisatie die eigen verant-

woordelijkheid hoog in het vaandel heeft 

staan, wilt u een goede Driemaster, dan 

dient u zelf kopij (zie vorige vertaling) 

aan te leveren" Vervolgens bromt de tech-

nisch voorzitter iets in de microfoon en de 

conclusie is uit de categorie: 'plas, glas, 't 

blijft hoe het was'. 

Het leek mij leuk om eens roet in het 

eten van dit jaarlijkse ritueel te gooien. 

Nu zullen de meeste van u een meer 

wetenschappelijk stuk van mij 

verwachten, maar omdat voetnoten niet 

zijn toegestaan: een column. 

Deze column is een mooi podium om te 

ageren tegen de enorme lastenverzwarin-

gen die ons, de hard-studerende JOVD'cr, 

keihard pakken. 

Drinkt u graag een biertje (+10%), een 

glaasje wijn (+15%) of rookt u een 

pakje sigaretten (+€0,35)? Als uitvoerder 

van deze rechtse hobby's kunt u flink de 

portemonnee trekken. 

Linkse hobby's daarin tegen worden 

gespaard, waarvan er één mij nog het 

meest steekt. Naast de hamer en de sikkel, 

toch hét symbool voor de socialistische 

heilstaat: pijp roken. 

Josef Stalin: pijproker. 

Harold Wilson: pijproker. 

André van der Louw: pijproker. Dit 

l<unduz-akkoord is toch het akkoord 

waarbij links Nederland de pijp aflikt. 

Mijn oproep aan FC KundLlz is dan ook 

duidelijk: Pak de pijpenden onder ons!  

NB.  Mocht dit een eenmalige column 

zijn geweest omdat Ik hen weggecensu-

reerd, vragen stellen aan onze geachte 

hoofdredacteur kunt u, volgens hierboven 

beschreven manier, doen. 

Excuussocialist gezocht 

Binnen onze redactie zit een relatief groot aantal klassiek-liberalen. Na hier meerdere keren op te zijn aangesproken willen 

we graag een nieuwe 

JOVD-er binnen onze redactie die wat meer richting het socialisme neigt, bijvoorbeeld een sociaalliheraal, of een procesliber- 

aal. 

Uit de ervaring hebben we geleerd dat zo iemand tegen een stootje moet kunnen en verdraagzaam moet zijn  toy,  andere 

meningen maar vooral beschikt over een flinke dosis humor om te kunnen relativeren! 

Heb jij altijd al zin gehad om te schrijven voor Driemaster, ben je wat 

socialistischer, of linkscher georrienteerd, maar niet zuur en beschik je over bovenstaande eigenschappen, sla dan je slag en 

Stuur een mail naar hoofdredactie@jovd.ni  

Natuurlijk zijn ook alle andere type JOVD'ers welkom. 
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V-,n 
en als de Fransen deze 
Sinterklaaspraktijken 
nou zelf zouden 
betalen wie zijn wij 
om er kritiek op te 
hebben? 

Franse Socialisten 
Het laatste wat Europa in de huidige crisis kan gebruiken is een ruk naar links. In 

Frankrijk heeft Sarkozy plaats moeten maken voor de socialist Hollande met plannen 

die zelfs de SP rechts plaatsen van de Franse Parti Socialiste. Waar de SP de pensioen-

leeftijd wil behouden op 65 jaar wil de Franse president deze juist verlagen van 62 

naar 60 jaar. 

Door Jelmer H  

Dit is natuurlijk een keuze van de Fransen zelf en als de Fransen deze Sinterklaasprak-

tijken nou zelf zouden betalen wie zijn wij om er kritiek op te hebben? Maar Fransen 

zouden geen Fransen zijn als de rekening van deze maatregelen niet komt de liggen 

bij henzelf, maar bij de Noord-Europese landen, Via de roekeloze  Eurobonds  waar 

Hollande sterk voorstander van is moet de rekening worden betaald door de 

Noord-Europese landen. Waar Henk en Helmut moeten werken tot hun 67e kan 

de gemiddelde Fransman al met 60 met pensioen en dat alles onder het mom van 

Europese soladariteit. De fractievoorzitter van regeringspartij FDP,  Rainer  Brüderle, 

noemde  Eurobonds  dan ook een vorm van 'Rentesocialisme. 

De afgelopen top pleitte de Franse president voor meer economische groei voor de 

Eurozone. In Frankrijk heerst nog altijd de gedachte dat economische groei ontstaat 

wanneer de overheid de economie 'stimuleert'. Het Franse economisch beleid staat 

haaks tegenover de Noord-Europese en Angelsaksische gedachte waar het vooral de 

bedrijven zijn die zorgen voor groei en waar de overheidsbureaucratie als belemmering 

wordt gezien. Een Britse MEP gebruikte treffend de zin  'Remove the  rocks to let  the grass 

grow'  om te pleitten voor minder bemoeienis en ingrijpen van Brussel. De laatste jaren 

hebben we binnen de EU een trend gezien dat of het nou goed of slecht gaat met de 

Eurozone het antwoord altijd 'Meer Europa' is. 

Terwijl in Griekenland een kapitaalvlucht van zo'n 700 miljoen Euro per dag plaats-

vindt, zestien Spaanse banken door Moody's afgewaardeerd zijn, wordt de kans op het 

imploderen van de Eurozone alsmaar groter. Met de winst van de Duitse socialisten in  

Nordrhein-Westfalen,  de socialisten in Frankrijk en ook de stijging van de SP komen er 

donkere wolken boven dit continent te hangen. 0p dit moment heeft Francois Hollande 

weinig medestanders in Europa die pleiten voor meer overheid, meer schulden en het 

'stimuleren' in plaats van bezuinigen. 

Het feitelijk failliete Griekenland kan alleen nog maar met  Eurobonds  en ESM dotaties 

overeind worden gehouden. Het ESM en  Eurobonds  stuiten terecht op grote weerstand 

in de Noord-Europese landen. Je kan niet als groep landen één grote pot geld beheren 

en individueel als land een ander begrotingsbeleid hanteren. Frankrijk zal in de toekomst 

net als de  PIGS  landen ondervinden dat je niet meer geld kan uitgeven dan er binnen-

komt en wanneer je de  economic  stimuleert met geld dat je niet bezit je in de toekomst 

de boemerang keihard terugkrijgt. De realiteit wijst uit dat de landen die te kampen 

hebben met een grote werkloosheid, de landen zijn het beleid hebben uitgevoerd waar 

Francois Hollande voor pleit. Landen die een tegenovergesteld beleid met bezuinigingen 

voerden zoals Estland en Duitsland hebben de zaakjes wel op orde. Ook hier geldt dat 

na verloop van tijd de wal het schip keert, de vraag is alleen tegen welke prijs en wie 

dat zal betalen. 



Bob Smalhout: bejaard, maar 
niet werkloos 

In tijden dat mensen de straat op gaan om te demonstreren tegen de verhoging van de 

pensioenleeftijd is er één man die het daar duidelijk niet mee eens is. Prof. Dr. Bob 
Smalhout mag dan wel 84 jaar oud zijn, dat betekent niet dat hij dan maar achter de 

geraniums zit. De oud-hoogleraar anesthesiologie schrijft inmiddels al bijna twee de-

cennia een wekelijkse column in de zaterdageditie van De Telegraaf, geeft nog volop 

lezingen en geeft nog met enige regelmaat een boek uit. Driemaster had de eer om een 

kort college te volgen bij de bejaarde professor die nog lang niet klaar is met werken. 
Een college over werk, Europa en religie. 'De dag dat ik gedwongen werd gepensio-

neerd was de zwartste dag in mijn leven'. 

Door Yair da Costa en Thomas de 

De veelzijdige professor 

Bob Smalhout (Amsterdam, 13 oktober 

192 7) mag dan niet meer de jongste zijn, 

vitaal is hij zeker. Dat werd gelijk al dui-

delijk hij aankomst op het station Den 

Dolder. De twee redactieleden werden 

persoonlijk opgehaald door de professor, 

die de auto zelf bestuurde. Met een be-

hendigheid waar je u tegen zegt, wurmt 

hij de auto door een smal poortje waar de 

auto nauwelijks door leekte kunnen gaan. 

Gelijk hadden we de indruk met een bij-

zondere man te maken te hebben. 

Dat kan je alleen al zeggen als je naar de 

achtergrond van Smalhout kijkt. Als zoon 

van een Joodse vader en een christelijke 

moeder - beiden overtuigd socialist - be-

gon hij in 1946 aan zijn studie geneeskun-

de aan de gemeentelijke Universiteit van 

Amsterdam. Na een roemrijke carrière als 

anesthesioloog, werd hij in 1994 vaste co-

lumnist voor De Telegraaf waarvoor hij tot 

op heden nog steeds schrijft over allerhan-

de zaken. Van de medische wetenschap 

tot aan de politiek, Smalhout heeft het al-

lemaal weleens behandeld in zijn spraak-

makende columns. Naast zijn columns 

heeft Smalhout ook veel wetenschappelij-

ke boeken gepubliceerd en als Bijbelken-

ner ook vele theologische werken. Even 

leek het erop dat hij daadwerkelijk de 

sprong naar de politiek zou maken toen in 

2003 bekend werd dat hij lijsttrekker zou 

worden voor de Eerste Kamerverkiezingen 

namens voor de LPF. Hier zag hij echter 

vanaf omdat hij anders zijn vaste column 

zou verliezen. Wat zorgt ervoor dat deze 
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man op zo'n hoge die leeftijd nog volop 

geniet van werk in een tijd van protesten 

tegen een verhoging van de pensioenleef-

tijd? We vroegen het de professor zelf. 

[en medicus als columnist 

Hoe kan het dat een gepromoveerd me-

dicus een eigen column krijgt in De Te-

legraaf waarin  hi]  ook veel over politiek 

schrijft? 

'Dat heeft toch niets ermee te maken met 

het feit dat ik medicus ben en dat ik ge-

promoveerd ben? Dat ik nu voor De Tele-

graaf schrijf is min of meer uit noodzaak 

geboren. Dat ik op mijn 65ste gedwongen 

werd gepensioneerd beschouw Ik tot op 

de dag van vandaag als de zwartste dag 

van mijn leven. Het kwam op mij af zoals 

een ter dood veroordeelde in de dodencel 

de dagen aftelt tot zijn executie. Zoveel 

dagen nog... weet je, met die streepjes op 

de muur?' 

En u wilde nog zo graag door met 

werken? 

'Ja, natuurlijk! 1k heb dit vak gekozen 

omdat ik van geneeskunde houd, omdat 

ik het heerlijk vind om met patiënten te 

werken en omdat ik het heerlijk vind om 

met medewerkers samen te werken. Daar-

naast deed Ik ook nog eens nieuwe dingen 

die nog nooit waren gedaan zoals bijvoor-

beeld uitvoerige bronchoscopieën (on-

derzoek in de luchtwegen, red.) bij pas-

geborenen. ik gaf daar lezingen over. Van 

Lapland, tot Egypte, van Brazilië tot China, 

noem maar op. Overal ben ik geweest om  

daar lezingen over te houden. Dat was na-

tuurlijk een heel fascinerend bestaan. 

En dan opeens van de ene dag op de an-

der, ben je alles kwijt. je bent je vak kwijt, 

je bent je patiënten kwijt en je bent je 

wetenschappelijke mogelijkheden kwijt. 

Want dat laatste krijg je ook als je in de 

geneeskunde werkt. Als jurist, filosoof 

of weet ik wat, kan je thuis of in een bi-

bliotheek wetenschappelijk werk blijven 

doen. Maar als je dokter bent, dan heb 

je daar een heel ziekenhuis, patiënten 

en operatiekamers voor nodig om we-

tenschappelijk werk te kunnen doen. Het 

grootste deel van het personeel had ik zelf 

opgeleid. We hadden samen een heel be-

drijf opgebouwd uit het niks. Dat alles was 

ik na mijn pensionering in één keer kwijt. 

Om zo te zeggen: op maandag ben je nog 

een topspecialist... en op dinsdag stel je 

niks meer voor. Je wordt ontdaan van alles 

wat je leven waardevol heeft gemaakt.' 

En twee jaar later werd u columnist voor 

de Telegraaf. 

'Ja, ik had voor die tijd al incidenteel ge-

schreven voor de Telegraaf. Er werd wel-

eens om mijn mening gevraagd, of ik een 

stukje wilde schrijven. Op een dag kwa-

men ze met de vraag of ik vaste columnist 

wilde worden. Nou, dat heb ik met twee 

handen aangegrepen, want dan had Ik 

weer werk! in die tijd was ik zo wanhopig 

dat ik zelfs nog asperges had willen steken 

bij de aspergeboer. Gewoon, omdat ik mij 

geamputeerd voelde. Omdat je in het be-

zit bent van je geestelijke en lichamelijke 



capaciteiten en je niet MAG werken. Je 

mag niet werken  

Dan waren er altijd goedwillende men-

sen die zeiden: "Je  kan toch ook vrijwil-

ligerswerk doen?". Dan dacht 11<: "ach, 

krijg toch de rambarn". Iedereen weet wat 

het is. Vrijwilligerswerk is natuurlijk mooi, 

als je dat nást je gewone werk kan doen, 

maar dat doe ik mijn hele leven al. 1k heb 

ik weet niet hoeveel mensen al vrijwillig 

geholpen bij allerlei problemen, bijvoor-

beeld als ze een juridische zaak hadden, 

ze waren slecht behandeld in het zieken-

huis en wilden daar iets tegen onderne-

men. 

66  

Dat een condoom 
een breedte van 40 
mm moet hebben. 
Hebben we 
daarover nou twee 
wereldoorlogen 
voor gevoerd? 

Maar om nou te zeggen de schommels en 

de wipkippen in de speeltuin te onderhou-

den of zoveel dingen meer, of om op zon-

dag een ommetje te rijden met wat bejaar- 

den, dat zag ik helemaal niet zitten. Het is 

zoals een gepensioneerde bankdirecteur - 

die normaal gewend is om met miljoenen 

om te gaan - te vragen als vrijwilliger de 

boekhouding van de voetbalkantine hij te 

houden. Dit soort bezigheden zijn ver be-

neden je capaciteiten en dat verdomde ik. 

Dus ik was dolblij met het aanbod van De 

Telegraaf en daar ben ik hun nog steeds 

uitermate erkentelijk voor.' 

En dat was dan ook het begin van uw 

politieke ambities? Of was dat al eerder 

geboren? 

'Politieke ambities heb ik eigenlijk nooit 

gehad, maar als je columnist bent loop je  

vanzelf tegen politieke kwesties op. Dat 

speelt weleens in de maatschappij, dus 

schrijf ik erover. Daarnaast gaan mijn co-

lumns over van alles: over geneeskunde, 

klassieke huizen, over sociale problemen, 

over religie. Kortom: alles wat te maken 

heeft met een mensleven.' 

De professor blijkt elke week ongeveer 

een kilo of tien aan kranten en literatuur 

weg te lezen. Naast de tafel prijkt een 

grote doos vol met kranten en bladen die 

allemaal doorgelezen worden. Wat opvalt 

aan de voorpagina's zijn de grote koppen 

over Europa en de eurocrisis. We besluiten 

hem daarover een paar vragen te stellen. 
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Europa 

In uw column 'Pasen, bevrijding van EU-

waanzin?' heeft u het over laat ons tij-

dens Pasen bevrijdt worden van de EU'. 

'Ja, de EU bemoeit zich tegenwoordig niet 

alle facetten van ons leven. De vorm van 

de afmetingen van onze condooms, tot en 

niet de verplichte onzinnige vermelding 

bij de slager dat biefstuk als rundvlees 

moet worden beschouwd. Nu komt dus 

Angela Merkel ons vertellen dat wij ons 

sterker moeten binden met Brussel terwijl 

zo langzamerhand bijna iedereen daar op 

tegen is. 

Er zijn duizenden dingen te bedenken 

waarbij je onderling afspraken kunt ma-

ken, maar dat wil dan nog niet zeggen dat 

je dan maar je eigen nationaliteit moet 

opgeven en tot een soort van eenheids-

staat wordt teruggebracht. Neem bijvoor-

beeld de rivier de Rijn. Die stroomt door 

Zwitserland, Duitsland, Frankrijk en Ne-

derland. In elk van die landen flikkeren 

fabrieken daar wat in, waardoor die vier 

landen dan bij een probleem betrokken 

zijn waarover gezamenlijk afspraken over 

gemaakt moeten worden. Want dat is wat 

ze dan willen, dat is duidelijk de tendens. 

Het is zo gewoon begonnen in 1951 met 

de Kolen —en Staalgemeenschap. Nou, 

dat was begrijpelijk: kolen en staal zijn 

basisproducten voor de hele industrie en 

dat je daar afspraken over wilt maken is 

ook begrijpelijk. Maar stap voor stap gaat 

het dan steeds verder. De EEG (1958) was 

nog te overzien, een soort belangenge-

meenschap. Maar de EU die erna kwam 

is eigenlijk heel wat anders. Men streeft in 

de EU naar een eenheidsstaat waarbij ie-

dereen zijn eigen nationale identiteit heeft 

opgegeven en dus burger wordt van de EU 

met een centrale regering. Alles moet cen-

traal: een eigen president (Van Rompuy), 

een eigen leger, zelfs een eigen volkslied. 

Op een gegeven moment - dat zal je wel 

zien - zal er een soort van eenheidsstaat 

komen. Dat vind ik zo een doodeng ge-

beuren. Er is al een boek geschreven over 

zo'n eenheidsstaat: 1984 van George 

Orwell. Zelfs Gorbatsjov zei over de EU: 

"Jullie weten niet waar jullie aan begin-

nen. Jullie beginnen aan een project waar 

wij zeventig jaar ellende van hebben  ge- 

had. En waar we eindelijk, godzijdank van 

af zijn." 

Het probleem is dat men het verschil 

niet weet tussen een bondsstaat en een 

statenbond. Een statenbond is een groep 

van onafhankelijke landen die een paar 

gemeenschappelijke belangen hebben en 

die dan samen iets gaan doen. Net  zoals 

wij allen samen lid van een voetbalclub 

kunnen worden. Maar in een bondsstaat 

heeft iedereen zijn eigen identiteit opge-

geven. Dat geheel vormt dan gewoon één 

land waarvan de staten hoogstens provin-

cies zijn geworden. Je hebt dan geen eigen 

identiteit meer.' 

Tot waar ging het dan goed? Was het de 

EEG? Was de EU een stap teveel? 

'Ja, dat was een brug te ver. Je ziet het nou 

zelf: er is totaal geen vertrouwen meer in 

het machtscentrum van Brussel. Er werd 

daar werkelijk met miljarden gesmeten. 

Alleen al de maandelijkse verhuizing van 

j 

Brussel naar Straatsburg schijnt een mil-

joen per dag te kosten. Vorige week nog 

stond op de voorpagina van De Telegraaf 

dat Nederland nu op zoek gaat naar een 

paar banken die geld willen uitlenen dat 

wij in het ESM kunnen stoppen. Dus wij 

gaan geld lenen, wij steken ons in de 

schuld - want het verhoogt alleen maar 

onze staatschuld - om een ander land dat 

in de schuld zit te helpen omdat dat moet. 

Het is echt te gek voor woorden! 

Met al die verschillende bevolkingen, ta-

len, mentaliteiten en klimaten is dit na-

tuurlijk een absurd project. Het is net zo 

makkelijk om een club te organiseren van 

Limburgers en Friezen: die krijg je ook niet 

bij elkaar. Echt, dat werkt voor geen meter. 

En dan zit je nog in Nederland! Hoe wil je 

dan iets bedenken waar zowel Italianen, 

als Spanjaarden, als Grieken als Noren en 

Zweden zich thuis voelen? 1k zie aanko-

men dat het net zo gaat als in het boek 

1984: dat er ook een nieuwe taal moet 
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komen. In het boek heette die taal "New  

Speak".  Doodeng, doodeng! In ons leven 

zal het wellicht niet plaatsvinden, maar 

het er komt gegarandeerd een moment 

waarop een eenheidstaal wordt voorge-

steld voor heel Europa. Het zou me niets 

verwonderen.' 

Vindt u dan dat we uit de EU moeten 

stappen of vindt u dat de EU moet wor-

den teruggebracht naar een soort van sa-

menwerking? 

ik geloof dat we gewoon uit die hele EU 

moeten stappen. Ik erger me er dood aan 

dat ons vanuit Brussel van alles wordt 

voorgeschreven tot de meest onbenullige 

dingen toe! Echt waar. De afmetingen van 

condooms... moet je je voorstellen. Dat 

een condoom een breedte van 40 mm 

moet hebben. Hebben we daarover nou 

twee wereldoorlogen voor gevoerd? 

Hoe moet het verder met de toekomst van 

Europa als het zo verder gaat?  

'Persoonlijk hoop Ik dat Europa uit elkaar 

valt. Niet dat Ik wat tegen Europa heb. 

ik ben natuurlijk Europeaan, maar ik wil 

niet van mijn identiteit en nationaliteit 

ontdaan worden, Nederlander blijven. ik 

wil best meewerken met iedereen, zoals 

we in de geneeskunde ook met elkaar sa-

menwerken. Ik had wel vier nationalitei-

ten in mijn staf zitten. We deden allemaal 

hetzelfde werk en we werkten samen. Dat 

ging prima. Ieder had zijn eigen mentali-

teit, maar op dit punt werkten ze allemaal 

keurig samen en dat zouden wij in Europa 

toch ook kunnen doen? ik zie niet in dat 

we daarvoor allemaal hetzelfde volkslied 

moeten hebben en dezelfde vlag. Europa 

heeft er zelfs op aangedrongen dat wij tij-

dens het EK voetbal daar ergens met een 

Europese vlag zouden optreden. Nou, 

mooi niet hè?' 

Religieuze achtergrond 

U heeft een joodse vader en een christe- 

lijke moeder. Is dat niet lastig?  

'ik vind eigenlijk wel fijn dat ik van twee 

religies afstam. ik heb weleens gezegd te-

gen een rabbijn: "Mijn wieg stond halver-

wege de bima (soort kansel in de synago-

ge, red.) en de kansel". Het voordeel is dat 

ik heide religies begrijp en me thuis voel 

in de sfeer van beide religies. Een religie is 

niet alleen maar een aantal godsdienstige 

uitgangspunten, het houdt veel meer in. 

Het houdt een bepaald soort sociaal leven 

in. Het houdt in: een bepaald soort men-

taliteit, een bepaald soort manier om met 

elkaar om te gaan. Zelfs de inrichting van 

het huis wordt erdoor beïnvloed. Je hoeft 

maar ergens binnen te komen en ik zie di-

rect dat het een joods, gereformeerd of ka-

tholiek huis is. Dat zie je aan de meubels, 

dat zie je aan de inrichting, dat zie je aan 

alles. Heb je dat ook?'  

9P  
Mijn functie bij De 
Telegraaf is als een 
reddingsboei voor 
mij, dus die wil ik 
dan ook onder geen 
voorwaarde kwijt. 

ja, als ik bijvoorbeeld een mezoeza (let-

terlijk: deurpost in het Hebreeuws, red.) 

zie weet Ik dat het om een joods huis gaat. 

'Ja, maar het is niet alleen de mezoeza. 

Het is een soort sfeer die vaak typisch is 

voor een bepaalde religie. Ook zonder dat 

je de mensen kent, heb je het gevoel: dit is 

een tehuis, dit is een huis waar een katho-

liek gezin in moet wonen. Dit is een huis, 

waar orthodox-protestanten wonen. Of dit 

is een huis daar moet men joods zijn. Dat 

is gewoon zo. 

In al die sferen voel ik mij ook thuis. ik 

spreek hun taal, ik ken hun gewoonten 

en daarom hun gevoeligheden. Vandaar 

dat ik me overal daartussen bewegen kan. 

Vandaar dat Ik ook religieus op zo'n ei-

genaardige positie terecht hen gekomen. 

Ik ben namelijk waarnemend predikant in 

een aantal kerken. Dan sta ik op zondag 

vaak in de kerk in toga op de kansel een 

hele dienst te leiden. Dat doe ik overal: 

II)IliI11ItI-'I ..iI'.I111. )i'fIIiIII-1'. 
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Is het dan zinvol, is 
het dan het doel van 
het menselijk leven 
om dan 25 jaar lang 
een lullig balletje in 
een lullig gaatje te 
mikken? 

in Drenthe, in Noord-Holland, zelfs op de 

Waddeneilanden.' 

Het christendom speelt een grotere rol bi] 

u dan het jodendom? 

'Nee, dat kan je eigenlijk niet zeggen. Het 

is natuurlijk wel zo dat je hoofdzakelijk 

preekt voor mensen die een christelijke 

religie hebben. Ikzelf ben bij geen enkel 

kerkgenootschap aangesloten, maar dat 

geloven ze allemaal niet hè? Sommige 

mensen denken dat ik tot de joodse ge-

meenschap behoor. Anderen denken weer 

dat ik hervormd ben of protestants of weet 

ik veel wat. Maar dat is natuurlijk hele-

maal niet zo. 

Ik krijg weleens te horen: 'Als u van Jood-

se afkomst bent, wat doet u dan in onze 

kerk?' Ik zei: 'ik zal u eens wat vertellen. 

Die Jezus Christus van u, die was hon-

derdmaal meer Joods dan ik ben. Wilt u 

dat goed begrijpen?'. Zitten ze me aan te 

kijken met die blik van... 'Dat kan toch 

helemaal niet? Jezus was toch christelijk? 
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Daar is toch zijn geloof naar vernoemd?'. 

Ze hebben zich nooit gerealiseerd dat Je-

zus volbloed Joods was.' 

De professor gaat vervolgens weer verder 

over zijn tv-optredens, zijn interpretaties 

van de Bijbel en zijn onderzoek naar de 

doodsoorzaak van Jezus waarover hij nog 

het boek Waar is Christus aan gestorven? 

heeft geschreven. Teveel om in dit artikel 

te verwerken. We zullen daarom verder 

gaan naar Smalhouts visie op de multicul-

turele samenleving. 

Multiculturele samenleving 

U komt uit een gemengd huwelijk. Twee 

geloven op één kussen, daar slaapt de dui- 

ven tussen? 

'Ja, dat is natuurlijk wel zo, maar wel als 

beide partijen, ieder voor zich fanatiek z'n 

godsdienst bedrijft. Dus heb je een zeer 

orthodoxe katholiek, die getrouwd is met 

een orthodoxe jood dan kan het  lout  gaan. 

Maar als je mensen hebt die gewend zijn 

om wat ruimer te denken - zoals mijn 

ouders - en iedereen in zijn waarde laat, 

dan hoeft dat tot geen enkel probleem te 

leiden.' 

Kunt u dit ook vertalen naar de multicul-

turele samenleving? 

'Nee, die stap die mag je niet maken om-

dat als ik hier ergens buren heb die een 

(godsdienstig) gemengd huwelijk hebben, 

dit mij niet beïnvloed. Dat is alleen de 

zaak van die mensen. Maar in een multi- 

culturele samenleving zit ik wel, dus word 

ik erbij betrokken tegen mijn wil. Dat gaat 

in tegen mijn overtuiging en dat vind ik 

niet leuk. Bovendien, ik heb het idee dat 

het niet gunstig is om een multiculturele 

samenleving te hebben omdat ieder soort 

mens zijn eigen filosofie, godsdienst en 

karakter heeft en dat is mooi. Als je gaat 

mixen, dan krijg je iets wat volgens mij 

wat minder geslaagd is. Je kan het verge-

lijken met het mixen van bepaalde vloei-

stoffen. Een beker met warme chocola is 

heel lekker evenals een glaasje wijn, maar 

als je chocola in de wijn gaat gooien, dan 

krijg je iets wat ondrinkbaar is. ik heb het 

idee dat dat ook speelt hij de multicultu-

rele samenleving. Het leidt tot verlies voor 

beide partijen. Verlies van identiteit, ver-

lies van religieuze gevoelens, verlies van 

persoonlijkheid en verlies van karakter.' 

Ziet u dit ook gebeuren met Europa? 

'Ja, dat wordt een catastrofe, want Europa 

is geen land! Men verwijst altijd naarAme-

rika: "In Amerika gaat het toch ook goed? 

Daar hebben ze een eenheidsmunt." Ja, 

dank je de koekoek. De dollar hebben 

ze van het begin af aan al gehad. En de 

mensen die daar komen, die voelen zich 

ook écht Amerikaans. De Europeanen die 

naar deVS kwamen waren allemaal vluch-

telingen, gelukszoekers, landverhuizers en 

religieuze vluchtelingen. Het is een soort 

noodgedwongen smeltpot geweest waar 

ze dan wel allemaal dezelfde taal spreken 

en dezelfde munteenheid hebben.' 



Wietpas 

Hoe kijkt u als medicus eigenlijk naar de 

wietpas? Ben u voor of tegen de legalise-

ring van softdrugs? 

'1k ben in principe tegen alles wat uit de 

hand gaat lopen. Als iemand wiet wil gaan 

roken, dan moet hij dat doen. We doen 

allemaal dingen wel die ongezond zijn. 

Het grootste deel van de mensen gaat 

dood aan teveel eten. Ze worden te dik, ze 

worden te zwaar, ze krijgen diabetes. Van 

de diabetes krijgen ze hartkwalen en dan 

gaan ze dood. Dus in die context zou je 

ook een soort pas moeten bedenken voor 

het nuttigen van zeer calorierijk voedsel. 

Alles wat je op zo'n manier probeert te 

reguleren - met wietpassen en papieren - 

gaat fout en zo werk je altijd criminaliteit 

in de hand. Hoe meer je iets verbied, hoe 

crimineler het wordt. Waar is de maffia in 

Amerika door ontstaan? Nederland zou 

dan ook een drooglegging moeten invoe-

ren, want iemand die dronken autorijdt is 

een potentiële moordenaar. Het roken van 

wiet is natuurlijk niet gezond. Sowieso is 

roken niet gezond, maar ik vind dat de 

mens de vrijheid moet kunnen hebben om 

te kiezen of hij iets wel of iets niet wil. 

Er zijn zoveel dingen die niet gezond zijn. 

Heel veel sporten zijn niet gezond. Hoe-

veel mensen ik wel niet heb gezien met 

een gebroken nek die ze hebben gekre-

gen bij het turnen, of paardrijden of bij 

het skiën? En wat dacht je van veel eten 

en achterover zakken op de bank met de 

afstandsbediening van de televisie in je 

hand? Wil je dat die mensen gezond le-

ven, dan moet je die mensen gaan dwin-

gen om na het eten een fikse avondwande-

ling te laten maken. Dat is veel gezonder. 

Maar niemand zal in zijn hoofd halen om 

dat te doen, ondanks dat liet beter is voor 

de gezondheid van de mensen.' 

U vindt dat er teveel wordt gereguleerd? 

'Als je alles wilt gaan reguleren, wil je de 

mensen gaan beschouwen als absolute 

debielen! Ik gaf je al het voorbeeld van de 

slager die hun klanten moet vertellen dat 

een biefstuk rundvlees is. Nog één stapje 

verder en het wordt verplicht dat als kin-

deren in de winter een sneeuwpop bou-

wen, je daar een kaartje aan moet hangen 

met de boodschap dat dit bevroren water 

is. We worden behandeld als  

randdebielen. 

Datzelfde geldt voor democratie. De enige 

echte vorm van democratie is als mensen 

kunnen zeggen wat ze ervan denken en 

dat betekent dat je bij belangrijke beslis-

singen, je een referendum voor moet 

schrijven. Dan heb je echt een democra-

tisch antwoord op een vraag. Maar wat 

doet onze regering? Die is mordicus te-

gen een referendum! Omdat ze één keer 

een referendum hebben georganiseerd in 

2005 over de Europese grondwet. Heel 

Nederland riep 'nee' en daar is men toen 

zo van geschrokken. Want men dacht toen 

dat het kat in het bakkie was en dat het een 

"ja" zou worden. Opeens werd er geen re-

ferendum meer georganiseerd. Dan hen je 

met een vorm van dictatuur bezig.' 

Pim Fortuyn en Geert Wilders 

U was in 2003 lijsttrekker tijdens de Eer- 

ste Kamerverkiezingen, maar a had zich 

op het laatst teruggetrokken. 

'De LPF had me gevraagd, maar toen dui-

delijk werd dat mijn functie als columnist 

niet met een politieke functie te combine-

ren was heb ik het niet gedaan. Mijn func-

tie bij De Telegraaf is als een reddingsboei 

voor mij, dus die wil ik dan ook onder 

geen voorwaarde kwijt.' 

rin 
Hebben ze u wel 
eens een keer de 
keel afgesneden? 
Want u weet zo 
precies dat ze er 
niks van merken 

Wat trok u zo aan in het gedachtengoed 

van Fortuyn? 

'In de eerste plaats kende ik Pim Fortuyn 

goed. Ik heb veel met hem gepraat en 

gediscussieerd. Ik had bewondering voor 

de manier waarop hij dat deed, voor z'n 

belezenheid, voor zijn eruditie en voor 

zijn beschaving. 1k had het idee dat hij het 

politiek heel helder zag allemaal. Vandaar  

dat ik een medestander van hem ben ge-

worden. Maar ik had dus sympathie voor 

de ideeën van Pim Fortuyn. In de eerste 

plaats trok hij me als mens aan omdat hij 

precies zei waar het op stond. We waren 

allebei aangesloten bij Speakers  Academy  

in Rotterdam, dus het kwam voor dat wij 

weleens op gelegenheden waren waar-

bij we alle twee op moesten treden. Na 

afloop ontmoetten we elkaar en zo zijn 

we bevriend geraakt. 1k was erg op hem 

gesteld. Hij was een erudiete man. Een 

man die hield van muziek, van literatuur, 

kortom een heel ontwikkeld mens. Boven-

dien was hij zelfs door kinderen te volgen. 

Hij was de enige politicus die ik ooit heb 

gezien, waarbij kinderen van een jaar of 

tien, elf, twaalf ademloos naar zaten te 

luisteren. Gewoon omdat hij zo duidelijk 

sprak, zo helder Nederlands, geen poli-

tieke rimram, ambtelijke taal of manager-

staal, helemaal niks.' 

Hoe kijkt u dan tegen Geert Wilders aan? 

Want hij wordt tegenwoordig vaak gezien 

als de opvolger van Fortuyn. 

'Dat is hij niet. Hij is een totaal andere 

persoonlijkheid. Maar het is natuurlijk wel 

zo dat hij bepaalde ideeën heeft die Pim 

ook had, dat wel. Maar dat hij min of meer 

het geestelijke broertje van Pim is, dat kan 

je niet zeggen.' 

In wat voor opzicht dan? 

'Kijk, Wilders heeft natuurlijk een paar 

onverstandige dingen gedaan. Het was 

volkomen krankzinnig om zijn energie 

te gaan besteden aan het bestrijden van 

hoofddoekjes. Alsof er niks belangrijkers 

te doen was. Afgezien daarvan, ik heb 

mijn moeder voor de oorlog ook altijd met 

een hoofddoekje gezien. Vrouwen liepen 

toen niet hoofddoekjes. Kijk een boerka 

is weer wat anders, dat maakt een mens 

totaal onherkenbaar. Wilders is hier eens 

drie uur geweest en kwam over als een 

zeer bescheiden, aardige en rustige man. 

We hebben hem nog gevraagd waarom hij 

dingen vaak zo gechargeerd zegt. Daar zei 

hij op: "Den Haag is een groot stuk stroop 

van concensus Iedereen doet water bij de 

wijn, dus je komt tot niks.' Hij zei met 

name - ik weet het nog heel goed - dat 

als je op een fatsoenlijke manier protest 

aftekent tegen iets niemand daar aandacht 
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aan zou besteden. Maar noem je een  Ella  

Vogelaar bijvoorbeeld "knettergek", dan 

luistert iedereen plotseling wel naar jou.' 

Ritueeî slachten 

'Ik sta natuurlijk buitengewoon sympa-

thiek ten opzichte van het jodendom, van 

Israël, de joodse religie enzovoort omdat 

het een deel van mijn eigen achtergrond is. 

Dat neemt echter niet weg dat ik nu zeer 

boos ben op de joodse religieuze leiders 

in verband met die discussie over ritueel 

slachten. De orthodoxe gelovigen - zowel 

die van de joodse als de islamitische kant 

- staan erop dat ritueel slachten blijft be-

houden omdat dat een essentieel onder-

deel is van hun religie dat behoort tot het 

"grote goed" van de godsdienstvrijheid in 

Nederland. Als we dus het ritueel slachten 

zouden verbieden, dan is dat een aanval 

op de godsdienst. ik weet niet of jullie 

weten wat ritueel slachten betekent. Als je 

dat ooit hebt gezien, dan lust je zelfs geen 

plakje worst meer. Het is echt vreselijk. Er 

wordt met een vrij groot mes dat vlijm-

scherp is, de keel van een dier doorge-

sneden. Niet zomaar eventjes, maar wer-

kelijk tot op de wervelkolom toe waarbij 

ze alles doorsnijden wat er in die hals zit. 

Hierdoor ontstaat er een massale bloeding 

waar dat dier dan in zeer korte tijd aan 

overlijdt. Nou, wat is een korte tijd? Een 

paar minuten. Maar onder die omstandig-

heden is een paar minuten natuurlijk een 

eeuwigheid. Waarom ze dat doen weet 

ik niet, want het staat niet in de Thora, het 

staat niet in de Koran en het staat niet in 

de Bijbel. Het is gewoon een woestijnge-

bruik van twee, drieduizend jaar geleden, 

toen er niks anders was! Je kan je voor-

stellen dat het doorsnijden van de hals in 

die tijd het meest diervriendelijke was, 

maar inmiddels zijn we in de 21ste eeuw 

terecht gekomen en daar hebben we dus 

methoden waarbij zo'n dier helemaal niet 

lijdt zoals bijvoorbeeld het schietmasker. 

Beide geloven stellen echter dat het vlees 

onrein is als je een dier doodt met zo'n 

masker. Dat mag dan niet gebruikt worden 

voor de consumptie, wat natuurlijk ab-

surd is. Toen Marianne Thieme met haar 

voorstel kwam om ritueel slachten te ver-

bieden is daar in het bijzonder de joodse 

gemeente op gesprongen. "Dit is een anti- 

semitische actie", beweerden ze. Waarom 

zeggen ze dat? Omdat het verbod van de 

rituele slacht voor joden een van de eerste 

maatregelen was die de Duitsers namen 

toen zie hier in 1940 binnen kwamen. Dat 

was de eerste antisemitische daad van ze. 

Als je nu dus begint over het verbieden 

van religieus slachten, dan zegt de joodse 

gemeente in feite: "Jullie doen precies wat 

de Duitsers ooit deden, dus jullie zijn ei-

genlijk ook een soort van fascisten", wat 

natuurlijk helemaal niet zo is. Ik steun Ma-

rianne Thieme in haar opvattingen. Omdat 

ik nergens echt bij ben aangesloten kan 

ik dat ook rustig doen. Ik kan gewoon de 

joodse gemeente op hun vingers tikken 

en zeggen dat ze verkeerd bezig zijn. Dat 

word me weer niet in dank afgenomen, 

want ik heb al een paar rabbijnen aan de 

telefoon gehad die ontzettend boos op mij 

waren. Die zeiden dan: "Hoe komt u erbij, 

het is een van de meest humane vormen 

van slachten! Zo'n dier merkt er niks van". 

Ik zeg vervolgens: "dat is mooi rabbijn, 

maar spreekt u uit eigen ervaring? Hebben 

ze u ooit de keel afgesneden?". "Hoe be-

doelt u?". "Nou precies zoals ik het zeg: 

Hebben ze u wel eens een keer de keel 

afgesneden? Want u weet zo precies dat 

ze er niks van merken." Nou, en dan loopt 

de hele discussie natuurlijk helemaal vast.' 

De dag dat Ik 
gedwongen werd 
gepensioneerd 
was de zwartste 
dag in mijn leven, 
je wordt ontdaan 
van alles watje 
leven waardevol 
heeft gemaakt. 

Werken en pensioen 

U kunt zelf niet zonder werk. Hoe kijkt 

u dan naar de mensen die nu protesteren 

op straat omdat ze langer door moeten 

werken en die een uitkering verkiezen bo-

ven werk in bijvoorbeeld de kassen? 

'Dat begrijp ik dus niet. Ik zou dolblij zijn 

als ik mijn werk weer terugkreeg. Er zijn 

een heleboel mensen die werk beschou-

wen als een soort straf. Die kijken uit naar 

de dag dat ze gepensioneerd zijn. Zelfs ja-

ren van te voren zitten ze hier al voor te re-

kenen: nog zoveel jaar, zoveel maanden, 

zoveel weken, zoveel dagen en dan ben ik 

gepensioneerd en dan begint voor mij het 

fijne leven. En dan vraag ik weleens als ik 

zulke mensen spreek: heb je dan voor die 

tijd niet geleefd of zoiets? Ben je ongeluk-

kig geweest de rest van je leven?' 

En hoe zit het met de mensen die alleen 

'passend werk' willen verrichten? 

'De meeste mensen zeggen dat niet. Die 

kijken gewoon naar die dag dat ze ge-

pensioneerd zijn en dan begint voor hun 

het ware leven. Dan gaan ze, zoals ze dat 

zelf zeggen, "genieten van hun pensioen". 

Nou, en waar bestaat dat genieten dan 

uit?' 

Reizen, boekjes lezen? 

'Ik heb het weleens gezien wat gepensio-

neerden gaan doen? Vaak gaan ze stupide 

reizen maken waar ze niks aan over hou- 
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den, Vaak beginnen thuis nog te kibbelen 

van waar die foto ook weer gemaakt is. 

"Was dat nou in China of was dat nou in 

Japan?". Weetje wel? Zo weinig weten ze 

er vanaf. Anderen klooien in huis en dan 

heb je nog een heleboel mensen die dan 

zeggen: "ik ga me helemaal aan mijn sport 

wijden". Mensen die dat zeggen spelen - 

met zekerheid - golf. Dat is best een leuk 

spelletje golf, maar ik beschouw het per-

soonlijk als een soort van knikkeren voor 

volwassenen. We worden tegenwoordig 

met gemak tachtig jaar! Mensen die ouder 

worden zijn er ook zat. Als je nu 65 wordt 

en je bent gepensioneerd, kan je dus rus-

tig zeggen dat je dan nog twintig, 25 jaar 

Ie gaan hebt. is het dan zinvol, is het dan 

het doel van het menselijk leven om dan 

25 jaar lang een lullig balletje in een lullig 

gaatje te mikken? Want daar komt het in 

wezen op neer hè? Dat vind ik zo dood-

zonde van de tijd die we hebben! We heb-

ben toch al zo weinig tijd. Het duurt voor 

veel mensen op zijn minst 25 tot dertig 

jaar voordat zij écht gesetteld zijn in een 

beroep, een vak. Zeker als je iets speci-

alistisch doet. Luttele jaren later wordt je 

alweer gepensioneerd. Dus de werkelijke 

effectieve tijd dat je werkt is al gering en 

voor veel intellectuelen niet veel meer dan 

een dikke 30 jaar. Zou je dan de rest van je 

leven moeten vullen met lullige dingen als 

golfen en stupide reizen maken? Wat steek 

je ervan op? Zelf woon ik in een paradijs,  

dus wat moet ik nou nog meer?' 

Werken voor De Telegraaf en columns 

schrijven? 

'Inderdaad, maar ik schrijf ook boeken 

en houd lezingen. Want ik heb altijd heel 

sterk het gevoel dat je niet voor niks op de 

aarde bent en datje er bent om iets zinvols 

te doen. lets zinvols voor, zeg eens iets, 

voor de mensheid als je het zo wil zeg-

gen. Het zijn wel zware woorden natuur-

lijk, maar. in ieder geval vind ik datje niet 

je tijd moet gaan verbeuzelen, want ons 

leven is zo kostbaar! En dan zie je hordes 

van mensen die niet weten hoe ze de dag 

in moeten vullen. Daar kan ik mij onnoe-

melijk aan ergeren.' 

Maar hoe zit het dan met de mensen uit 

de zware beroepen zoals bouwvakkers en 

stoeptegeizetters. Die verdienen toch wel 

een pensioen na al die jaren van zwaar 

werk? 

'Ja, bouwvakkers, maar die sjouwen niet 

meer met stenen. Tegenwoordig hebben 

die voor alles zo'n lift of hijskraan waar-

mee de stenen clan elektrisch naar boven 

worden gebracht. 1k heb vroeger nog mee-

gemaakt dat dat allemaal met de hand 

ging. Als men een huis aan het metselen 

was en men was op de eerste of tweede 

verdieping bezig, dan waren er mannen 

die continu de hele dag bezig waren bak-

stenen naar boven te brengen naar de met- 

selaars. Die deden niets anders dan met 

de stenen op de schouder die ladders op 

en af gaan. Dat was een geweldige vracht 

stenen - zo'n veertig, vijftig kilo - en die 

hielden ze dan met één hand in even-

wicht. Dat beroep dat heette 'opperman'. 

'Opperen' dat wil zeggen: naar boven 

brengen. We kennen dat woord nog wel 

in onze taal als het gaat om iets te boven te 

brengen. Dat was een zwaar beroep! Ook 

een levensgevaarlijk beroep. Eén misstap-

je en je lag met stenen en al beneden van 

de tweede of derde verdieping. Dat ver-

tel je niet meer na. Er zijn heel veel van 

die mensen om het leven gekomen. Dat 

was pas écht een zwaar beroep. Je had de 

stratenmakers, ook nog een zwaar beroep. 

Die lagen de hele dag met hun knieën op 

de stenen, steen voor steen alles netjes 

erin tikken, dus die verrekten vaak van de 

pijn in hun knieën. Ik weet niet of jullie 

weleens gezien hebben hoe tegenwoordig 

straten worden gemaakt, maar die straten 

worden al van tevoren gelegd in een loods 

of in een bedrijf, keurig netjes. Een stuk 

straat wordt tegenwoordig op een soort 

plaat geschoven door een elektrisch kar-

retje, dat gaat naar beneden en schuift er 

dan zo af. Gelijk heb je dan een heel stuk 

bestrating. Het enige wat de stratenma-

kers dan hoeven te doen is met zo'n ding 

een beetje aanstampen enzo. Zo heb je 

in één keer een paar meter straat en dan 

komt de volgende plaat er al weer ernaast. 

Alles is dus gemechaniseerd op dit ogen-

blik. Dat zogenaamde 'loodzware werk' 

kan je dus met een korreltje zout nemen. 

Waar de vakbonden nooit over praten zijn 

bijvoorbeeld bepaalde vakken waarbij je 

elk ogenblik 's nachts je bed uit moet om 

te gaan werken. Dat is slopend. 1k weet 

dat er altijd veel artsen waren die heel 

veel nachtwerk moesten doen. Dat is dan 

lichamelijk niet zo zwaar belastend - je 

hoeft niet met patiënten rond te sjouwen - 

maar - ik heb het zelf meegemaakt in die 

tijd - dat je in een week tijd soms twee tot 

drie nachten niet in je bed kwam en dat 

is behoorlijk slopend. Dat was nooit aan-

gemerkt als zwaar beroep. Er is natuurlijk 

nog nooit een bouwvakker geweest die ze 

's nachts uit zijn bed haalden om als de 

sodemieter een stuk straat aan te leggen of 

zoiets. Dat is er niet bij. 

)Ii, li. iÎ,i ,ir:ri. C)P1I(),1UH 111 



- 

Ange1a Merkel: 

een Duitse wedergeboorte 
1 rr aoor een vrouw 
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0p weg naar het bondskanselierschap 

Merkel werd geboren in het jaar 1954,   in 
het naoorlogse Hamburg, dat destijds in 
West-Duitsland lag, Datzelfde jaar ver-
huisden zij en haar familie echter naar 
het toen nog communistische Oost-Duit-
sland, omdat haar vader daar aanstelling 
kreeg als dominee bij een Lutherse kerk-
gemeenschap. Het leven in een dictatuur 
was naar haar zeggen niet van invloed 
op haar jeugd, die zij zelf ,,apolitiek en 
gelukkig" noemt. Tijdens haar adolescen-
tie studeerde ze natuurkunde, waarin ze 
later promoveerde. Rond diezelfde tijd 
werd zij ook politiek actief voor de partij 
Demokratischer ALlfhruch, die na de val 
van de muur opging in het CDU. Door 
haar vastberadenheid viel ze al snel op 
bij de hogere kringen van het CDU, zo 
zei ze over West-Duitsland: ,,Mijn God, 
jullie hebben geen idee hoeveel socialis-
tische elementen jullie eigenlijk hebben. 
Voor mij staan die gelijk aan inefficiënte 
elementen." Het bereiken van een ,,sozi-
ale Marktwirtschaft", wat zoveel betekent 
als een Vrije markt, is dan ook altijd een 
van haar politieke speerpunten geweest. 
Sociaal moet hier eerder gezien worden 
als de sociale rechtvaardigheid die voort-
komt uit het belonings- en strafsysteem 
dat inherent is aan de Vrije markt, dan 
als iets wat gelieerd is aan socialisme. 

Maart iefst twee keer diende zij als min-
ister voor de toenmalige bondskanselier 
Helmut  Kohl,  wat haar de bijnaam ,,Kohls 
Mädchen" opleverde. Het eerste minister-
schap behelsde Vrouw- en Jeugdzaken, de 
tweede keer werd ze Minister van Milieu. 
Merkel zou echter in 1999 een beslis-
sende rol gaan spelen bij het wegwerken 
van  Kohl.  Toen bekend werd dat hij 2,1 
miljoen Duitse mark aan illegale donaties 
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had geaccepteerd, en daarnaast niet de 
namen van de donateurs openbaar wilde 
maken omdat hij hen geheimhouding 
had beloofd, was Merkel de enige die de 
moed op kon brengen om hem te bekri-
tiseren. Zij werd hiermee automatisch de 
belichaming van eerlijke en open politiek. 
Zij zei over de ,,Donateursaffaire": ,,Je 
woord houden is een belangrijke zaak 
Maar een belofte naleven, die er gelijkti-
jdig voor zorgt dat een wet niet nagelev-
en kan worden, dat is voor een partij die 
altijd voor de rechtsorde is opgekomen 
onacceptabel." Deze houding leverde 
haar al snel aanzien op, waardoor zij ee-
rst partijvoorzitter werd en daarna lijst-
trekker voor de verkiezingen van 2005. 

Merkel en de ,,soziale 
Marktwirtschaft" 

De verkiezingen worden nipt gewon-
nen door Merkels partij, het CDU (die 
samen met de Beierse partij CSU een 
lijstverbinding heeft). Aangezien de lib-
erale FDP niet genoeg zetels haalde om 
samen een coalitie te kunnen vormen, 
moest Merkel wel met de sociaaldemoc-
ratische SPD van de toen nog zittende 
kanselier Schröder samenwerken. Van-
wege het kleine verschil, leek het er nog 
even op dat Schröder opnieuw bonds-
kanselier zou worden. Hij maakte dit ook 
inzet van de onderhandelingen. Voor de 
partij van Merkel was dit volstrekt onac-
ceptabel. Uiteindelijk ging de SPD wél 
akkoord en werd Schröder afgeserveerd. 

Het kabinet van SPD en de Groenen van 
Schröder, ook wel ,,rot-grün" genoemd, 
had Duitsland 8 jaar geregeerd. Door 
jarenlang potverteren en slecht beleid 
lag de Duitse economie voor apengap-
en. Vooral de torenhoge werkloosheid  

en de enorme staatsschuld waren reden 
tot zorg, maar daarnaast was het land al 
zijn concurrentiekracht kwijt. Er moest 
een einde komen aan de inefficiëntie 
en daarbij werd een stringent begrot-
ingsbeleid ingevoerd. De toekomst zou 
gekenmerkt worden door hervormingen 
en belastingverlagingen, waarvan het in 
2009 aangenomen ,,Wachstumsbeschle-
unigungsgesetz", wat zoveel als groeiv-
ersnellingswet betekent, het belangrijkste 
voorbeeld is. Hierin wordt een jaarlijkse 
belastingverlaging van 14 miljard voorzien. 

Het nieuwe Duitsland op liet 
wereldtoneel 

Door het succesvolle economische beleid 
van Merkels kabinet kwam Duitsland snel 
weer uit het dal. In afzienbare tijd ont-
popte Duitsland zich tot een economische 
supermacht. Tot voor kort was het land 
de grootste exporteur van de wereld (nu 
ingehaald door China) en heeft het het 
vierde grootste nationale inkomen (na de 
VS, China, en Japan). Deze ontwikkelin-
gen hebben ook op internationaal gebied 
grote gevolgen gehad. Tot Merkel was al 
het buitenlandse beleid sinds de Tweede 
Wereldoorlog gericht op consensus, méér 

Met Athene op de rand van faillissement koppen de Griekse kranten en roddelblad-

en met een lachend persoon in nazi-uitrusting. Het is de Duitse bondskanselier An-

gela Merkel, 's werelds machtigste vrouw. De Grieken geven haar en haar regering 

de schuld van de heftige bezuinigingen die Duitsland eist in ruil voor de leningen 

die het het noodlijdende land biedt. Nog nooit sinds de Tweede Wereldoorlog werd 

een Duits regeringsleider zo systematisch een belangrijke rol toegekend. Het laat uit-

stekend zien hoe de positie van de Bondsrepubliek op het wereldtoneel in loop der 

jaren is veranderd. Vanaf het moment dat Kohls Mädchen in 2005 het roer overnam 

van Gerhard Schröder, zou Duitsland nooit meer hetzelfde zijn. Dit is het verhaal van 

hoe zij de politiek inrolde en haar land een ware transformatie zou laten ondergaan. 

Door Emiel Klanhake 
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Europese integratie en het bereiken van 
zo goed mogelijke relaties met de landen 
die het door de Tweede Wereldoorlog tot 
vijand had gemaakt. Deze politiek wordt 
ook wel ,,Westbindung" genoemd. Vaak 
kwam het erop neer dat Duitsland op Eu-
ropees gebied wetgeving moest slikken 
die eigenlijk nadelig voor het land was. 
Zo waren de belangen van het protection-
istische Frankrijk de tegenovergestelde van 
die van Duitsland als exporteconomie. 

Merkel heeft deze politiek van ,,West-
bindung" min of meer losgelaten. De tijd 
dat Duitsland nog kan worden gepiepeld 
door te verwijzen naar de Tweede Werel-
doorlog, is hiermee voorgoed voorbij. In 
plaats daarvan probeert Merkel een zo 
constructief mogelijke houding in te ne-
men, wat haar de titel ,,Meester van het 
Compromis" heeft bezorgd. Ontwikke-
lingen in Europa hebben ervoor gezorgd 
dat Duitsland nu de sleutelpositie in 
handen heeft voor het oplossen van de 
crisis. Merkel past wat dit betreft een re-
delijk consequente  quid-pro-quo-tactiek 
toe. Duitsland wil best helpen, maar eist 
wel dat landen die hulp krijgen zich aan 
strikte begrotingsregels houden. Tenslotte  

was het Duitsland dat slechts luttele jaren 
geleden door datzelfde potverteren in de 
problemen kwam. Deze  quid-pro-quo-
tactiek wordt extra aangejaagd door het 
groeiende euroscepticisme dat is ontstaan 
naar aanleiding van de crisis: volgens een 
opiniepeiling vindt 49% van de Duitsers 
de invoering van de euro een historische 
fout, en slechts 23% vindt het een goed 
idee om nog verder Griekenland te helpen. 
Naast economische thema's ziet men 
ook op andere gebieden trendbreu-
ken, die Merkel zijn aan te rekenen. 

De regering is 
geen oordeelaar 
van wetenschap 
en kunst 

Zo heeft zij onlangs geholpen het Duitse 
integratiedebat aan te zwengelen. ,,Dieser 
Ansatz ist gescheitert, absol ut gescheitert", 
zei ze, waarmee ze het integratiebeleid van 
heden ten dage als mislukking bestempelt. 
Ook de relatie met Israël is op wezenlijke 
wijze genormaliseerd. Hoewel de Duits-
Israëlische betrekkingen uitstekend zijn, 
vindt Merkel dat ze niet hoeft te zwijgen 
over wat de Israëlische regering in haar 
ogen fout doet. Zo heeft zij onder an-
dere voor een nederzettingenstop gepleit. 

De vrouw die begon als fysica werd in 
2005 de eerste vrouwelijke en de eerste 
Oost-Duitse bondskanselier uit de ge-
schiedenis van het land. De door Euro-
peanen meest gewaardeerde leider heeft 
Duitsland niet alleen van binnenuit, 
maar ook diens houding naar buiten toe 
grondig veranderd. Nu Europa Duitsland 
harder nodig heeft dan Ooit, is het moe-
ilijk te voorspellen hoe de verhoudingen 
in de toekomst zullen liggen. Eén ding 
staat wel vast: Als je van ,,Mutti Mer-
kei" iets vraagt, moet daar wel iets heel 
goeds tegenover staan. Precies zoals dat 
een meester van het compromis betaamt. 
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Door de immer toenemende snelheid waarmee een veelheid aan absurde wetsvoorstel.  

len en andere items in het nieuws opduiken, hebben we de rubriek "de GIoeiIamp" 
Deze rubriek is afgeleid van hef bespottelijke plan van de EU om de verkoop van de 100  

Watt gloeilamp te verbieden. Als redactie houden we ons dagelijks bezig met het vinden 
van absurd nieuws, maar we krijgen ook graag input van andere oplettende mensen. 
Heb je iets gezien waarvan je denkt dat dit niet door de beugel kan, stuur dan een 
samenvatting van een paar regels met de link van waar je het item hebt gevonden naar 
hoofdredacieajovd.nl. 

Spaanse economie is ziek 
De werkloosheid in Spanje is opnieuw 
toegenomen. Ten opzichte van vorig 
kwartaal is de werkloosheid van 22,9 naar 
24,4 toegenomen. Daarnaast is recen-
telijk de bank Bankia door de overheid 
overgenomen voor 4,5 Miljard. De koers 
keldert echter als een gek en El Mundo 
spreekt zelfs van een Bankrun. De inge-
sukkelde Europese Keynesiaanse bureau-
craten zeggen dat er niets aan de hand is 
en dat met hun mooie ESM alle proble-
men wel worden opgelost. Wat ze niet 
doorhebben is dat de Spaanse economie 
ernstig ziek is. Geld bijdrukken en in de 
economie pompen heeft geen zin. De 
economie kan alleen worden gered door 
een IJslands wonder. Failliet laten gaan, 
schulden laten liquideren en opnieuw 
beginnen. Een economie is alleen duur-
zaam als deze is gebaseerd op een reële 
economie, niet een zombie-economie 
in stand gehouden door de overheid. 

PvdA Amsterdam door de bocht 

Na het de al inmens succesvolle wiet-
pas, dacht de PvdA Amsterdam dat het 
wel een goed idee is om een patatpas in 
te voeren. Voor scholieren wordt het ver-
boden om voor 14.00 uur patat te kopen. 
Niet-scholieren kunnen een frietpas aan-
vragen hij de gemeente als ze wel patat 
willen eten. Dit is echt gezondheidsfas-
cisme ten top. De PvdA gelooft nog steeds 
in de maakbare samenleving en denkt dat 
scholieren nu naar de AH gaan om wor-
tels en komkommers te kopen. Verbazing-
wekkend naïef, nu komt er ook nog een 
zwarte handel in patat voor 14,00 uur. 

Na afkeuring SOPA,  
nu CISPA goedgekeurd dcstr' 

Door de invoering van SOPA was het idee 
dat burgerrechten en privacy op het in-
ternet konden worden geschonden in de 
strijd tegen piraterij. Nadat deze wet niet 
doorging, werd het opnieuw geprobeerd. 
CISPA realiseert grotendeels hetzelfde, 
maar dan onder het mom van bestri-
jding van cyberterrorisme. Steeds meer 
mensen beginnen in te zien dat de over-
heid/overheden steeds meer vrijheden 
van burgers afpakt/afpakken. Door pro-
testen tegen SOPA is dit weer ingetrok-
ken, maar net zo snel wordt er een zelfde 
soort wet uit de trukendoos gehaald. 

Nederlands leger steeds vaker 
ingezet tegen bevolking 

Steeds vaker wordt het Nederlandse leger 
ingezet tegen de eigen bevolking. Met 
name worden ze ingezet tegen grote 
criminelen zoals drugsbaronnen. "Hele-
maal goed" zal u wellicht denken. Het 
gevaar zit 'm erin dat u langzaam aan 
gewend zal raken dat er militairen over 
straat lopen. Waarom zijn er eigenlijk pol-
itieagenten en militairen, waarom niet een 
van de twee? In de VS hebben ze hiervoor 
in 1878 een belangrijke wet aangenomen,  
Posse Corn  itatus, om te zorgen voor een 
strikte scheiding tussen de taken van de 
politie en leger. Door de Patriot Act, de  
Homegrown Terrorism  act, NDAA,  etc.  
heeft deze wet echter al aan betekenis in-
geboet. Ook in deVS wordt het leger steeds 
vaker ingezet hij politietaken. Dit is een 
gevaarlijke stap richting een politiestaat en 
zou iets moeten zijn waar we voor moe-
ten waken. Vanaf hier schrappen? Voorals-
nog wordt er alleen leger tegen zware 
criminelen, past u op dat u straks niet 
voor te hard rijden wordt aangehouden 
met een Kalasjnikov tegen uw hoofd? 

V9 EUPW-2111i In SyH5C41 conflict 

De Arabische wereld staat in brand, de 
Arabische lente is niet wat het gebleken 
is, in plaats van dat het er vreedzamer op 
is geworden, wordt de ene dictator door 
de andere dictator opgevolgd onder het  
morn  van democratie. Er is ook nog een 
belangrijk conflict in Syrië, waar presi-
dent Asad militairen inzet tegen rebellen. 
Het lijkt er nu echter op dat de VS gelden 
ter beschikking stellen voor wapens voor 
rebellen. Voor zover er nog ergens soev-
ereiniteit in de wereld bestaat sinds de 
vorming van de Verenigde Naties, is dit 
inmenging in een interne strijd. Zo is dit 
ook in Libië gebeurd. Regime change 
onder G.W. Bush blijkt onder Obama 
nog dezelfde betekenis te hebben, al-
leen nu onder de vlag van "vredesmissie". 

Nederlands leger steeds vaker 
ingezet tegen bevolking 
Het is toch wel triest om te zien dat de 
Kamerleden het ESM allemaal wel best 
vinden. Alleen de PVV heeft geprobeerd 
om een referendum voor elkaar te krijgen. 
De VVD doet gezellig mee: "Het is belan-
grijk dat we een noodfonds hebben, we 
moeten zorgen dat cie Euro stabiel blijft." 
Voor Nederland komt het er op neer dat 
wanneer de ECB vraagt om geld, Neder-
land moet leveren binnen 7 dagen en tot 
40 miljard Euro moet kunnen ophoesten. 
Onze Tweede Kamer heeft vervolgens 
niets te zeggen over de bestemming van 
dat geld. Lekker makkelijk, al die discus-
sies met die individuele landen is alleen 
maar lastig. We hebben gezien wat er met 
het geld tot nu toe is gebeurd. Het geld 
dat we volgens Nout Wellink en Jan Kees 
de Jager tot op de laatste stuiver zouden 
terugkrijgen van Griekenland zijn we mo-
gelijk voorgoed kwijt. Hun oplossing is 
om de veroorzakers van de problemen, 
deze problemen te laten oplossen. De 
kat op het spek binden noemen we dat! 
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De JOVD-er 

Bestaat er wel zoiets als "de JOVD-er". Er zijn zoveel verschillende mensen die lid zijn 

van de JOVD en in tegenstelling tot onze linkse tegenhangers kan je bij de JOVD juist 

niet spreken van eenheidsworst! De JOVD doet zijn naam eer aan door te staan voor 

een echt liberale Politieke Jongerenorganisatie met veel verschillende individuen, ik wil 

een poging doen om een aantal van de meest interessante archetypen van de JOVD-er 

te belichten. Kijk of jij jezelf kan herkennen! 

De feestganger 
Deze JOVD-er houdt wel van een feestje, 
hij komt graag naar activiteiten van de af-
deling, maar zeker ook naar zijn halfjaar-
lijkse grote feesten, de congressen. Geen 
problemen om de biertap te vinden en 
kan ook lekker snel bestellen. Alterparty 
heeft hij nog nooit van gehoord, dat is 
toch gewoon standaard onderdeel van 
het programma? Hij, of zij zal een van de 
laatsten zijn die rond 7 uur 's ochtends 
nog op de vlucht is voor het hoofdbestuur. 
Vluchtend van kamer naar kamer is hij op 
zijn best. Politiek? Nou vooruit, al en toe 
ook even meedoen en proberen om wat 
bij te dragen aan een inhoudelijke discus-
sie, maar niet te lang hoor!! Wat was de 
JOVD zonder deze gezellige JOVD-er. 

De Windmolen liberaal 
Soms wordt de windmolen-liberaal wel 
eens door elkaar gehaald met de Weg 
Kwijt of de Ondergrondse, maar dit is ze-
ker niet altijd juist. De windmolenhberaal 
vindt het goed om liberaal te zijn, maar 
is onder de invloed van collectivistische 
propaganda van Al Gore en anderen. 
Hij of zij heeft zich de taak toegeëigend 
om de mensheid te redden, de ijskappen 
smelten, de wereld loopt onder, er moet 
iets gebeuren. Het beste zou zijn als de 
helft van de mensheid in een keer zou 
verdwijnen, waarom zien die anderen 
dat toch niet? Hij wordt regelmatig over-
vallen door hoofdpijn, hij weet ook wel 
dat het niet te rijmen is met zijn liberale 
geweten. Hij weet het, windmolens zijn 
niet rendabel, maar misschien als over de 
hele wereld die dingen worden gebouwd, 
dan zou door  economies  of  scale  het uit-
eindelijk wel rendabel worden. Weet je? 
1k gebruik gewoon lekker het argument 
van de afhankelijkheid van energiebron-
nen, dan word 11< ook niet zo uitgejouwd. 

De Sociaaltiberaal 
Het sociaalliberalisme is de grootste stro-
ming binnen de JOVD. Eigenlijk is de term 
een contradictio in terminis, want het 
is eigenlijk in strijd met elkaar. Dit blijkt 
dan ook vaak uit de argumentatie die de 
sociaalliberalen gebruiken. Sociaal in so-
cialisme, slaat niet op sociaal, maar op 
socialiseren of collectiviseren. Dat "soci-
aal" iets is dat vanuit de mens zelf komt  

en niet met de harde dwang van de over-
heid wordt opgelegd is de sociaalliberaal 
dan ook vreemd. Vaak zijn ze wel groten-
deels voor vrijheid, of Vrije markt, maar 
er is altijd een thema of twee waar ze de 
overheid willen laten fungeren als "markt-
meester". Voor cie een is het gezondheids-
zorg, de ander is voor onderwijs, weer een 
ander is voor cultuur, groene energie, mi-
nimumlonen, uitkeringen, regulering van 
de huizenmarkt,  etc..  U ziet het al, als je 
een partij samenstelt uit alleen sociaalli-
beralen, dan kan je goed regeren samen 
met de PvdA, CDA of bijvoorbeeld D'66. 
Ze relativeren het liberalisme op zo'n ma-
nier, dat er netto niet veel van overblijft. 
Maar goed, we moeten het ermee doen. 

De Salon-liberaal 
De Salon-liberaal is net zoiets als de sa-
lon-socialist. Hij of zij heeft het goed voor 
elkaar en ziet eigenlijk al die problemen 
niet zo, maar voelt zich als onderdeel van 
de elite en voelt tevens een grote verant-
woordelijkheid richting het volk. "ja, na-
tuurlijk, die Vrije markt is best belangrijk en 
zo, maar we moeten ook een beetje voor 
het plebs zorgen". Vaak neigend richting 
rechts conservatisme zal hij pleiten voor 
hulp aan het grootbedrijf, immers waar 
was Nederland zonder Philips en Heine-
ken. Graag zou hij op een groot balkon 
staan en uitkijken over liet volk en zeggen 
tot het volk: "geef mij de macht en ik ga 
jullie allemaal helpen.". Hij of zij ergert 
zich vaak aan klassiek-liberalen, hebben 
ze dan geen gevoel voor die arme mensjes?  

Dc  Klassiek-liberaal 
De Klassiek-liberaal is de persoon die 
vasthoudt aan de negatieve vrijheden, hij/ 
zij wil "Vrij zijn van". En dan niet name 
vrij zijn van de overheid, je merkt hem op 
doordat hij zich niet veel aantrekt van het 
politiek correcte protocol en vaak  outside  
of  the  box denkt. Niet willen vasthouden 
aan de vaste denkpatronen waar veel 
mensen mee rondlopen. Zijn uiteinde-
lijke doel, een vrije samenleving met een 
minimalistische overheid die zich slechts 
richt op de vrijheid van de burger en zijn 
eigendommen. Hij krijgt vaak de stempel 
"koud", ondanks dat de werkelijkheid zijn 
denkbeelden telkens onderschrijft. Hij ge-
looft erin dat mensen zelf sociale wezens  

zijn en daarmee een verantwoordelijk-
heid voelen om anderen te helpen. Maar 
hij gelooft niet dat de overheid hier een 
rol zou moeten spelen. De groep is zwaar 
ondervertegenwoordigd binnen de JOVD, 
al zijn er de laatste jaren wel steeds meer 
mensen die zich onder de groep begin-
nen te scharen. Nadat iemand Klassiek-
liberaal is, wordt hij vaak niet meer link-
sig of rechtsig. Als eenmaal het licht is 
gezien, is het moeilijk hiervoor de ogen 
voor te sluiten. Het is alsof je de "rode 
pil" neemt, wakker worden, er gaat een 
wereld voor je open. Vaak komen ze niet 
ver in de politiek en realiseren dat ze maar 
beter gewoon wat van hun leven kunnen 
maken. Gevestigde partijen zien klassiek-
liberalen vaak als naïef, idioot en utopis-
ten en met reden natuurlijk. Alle geves-
tigde partijen hebben hun eigen clubjes 
die ze moeten onderhouden, de betekenis 
van politiek zou geminimaliseerd worden 
met een klassiek-liberaal aan het roer, 
dat moeten we natuurlijk niet hebben. 
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De Weg Kwijt 
Heb je wel eens gesproken met een 
JOVD-er waarbij er een totaal warrig ver-
haal uitkomt over referendum, de essentie 
van democratie, een federaal Europa, of 
over welzijn, waarbij je je afvraagt, wat 
doet die gast hier? Helemaal de weg kwijt, 
eigenlijk hoort hij thuis hij de Jonge De-
mocraten, want liberaal is hij niet. lets met 
luisteren naar het volk en positieve vrijhe-
den en ook vaak met een elitair toontje. Af 
en toe hoor je iets waarvan je denkt dat het 
wel zinnig is. Als je het gesprek stenogra-
fisch zou vastleggen, vraag je je af, of deze 
persoon überhaupt wel eens een gesprek 
heeft gevoerd met "liet volk". Helemaal de 
weg kwijt. Als u zo iemand tegen het lijf 
loopt, kunt u het beste gewoon doorlopen, 
het devies van Hans Wiegel volgen en zeg-
gen: "D66 mag fijn buiten gaan spelen". 

De Ondergrondse 
Vaak is deze JOVD-er ondergronds en 
komt hij niet zo snel voor zijn mening 
uit. Na een paar biertjes wel. Stiekem is 
hij wel lid van de JOVD, maar ook van 
de IS. Eigenlijk is het een socialist en is 
hij op een congres om te luisteren naar al 
die foute JOVD-ers met hun bralpraat. Het 
liefste zou hij meehelpen om de JOVD 
linkser te maken en vindt onder sociaalli-
beralen vaak wel wat medestanders. Con-
gressen zijn verder voor hem iets om zijn 
standpunt over foute neo-liberalen (vindt 
hij een mooi woord) nog maar eens te 
bevestigen. Heerlijk is dat, zie je wel, die 
foute liberalen zijn alleen maar egoïstisch! 
Niet ik hoor, ik ben te goed voor deze we-
reld en ik zal de mensheid verder helpen. 
Ik wil later ambtenaar worden... en daar 
houdt het dan vaak mee op, meestal trekt 
hij na een aantal jaar zelf wel zijn con-
clusies en zegt hij zijn lidmaatschap op. 

De Nicht 
Het is algemeen bekend dat er een hoop 
JOVD-ers homo zijn. Er zijn geen resul-
taten van de laatste volkstelling, maar 
schattingen lopen uiteen van 15-25 pro-
cent. Soms wordt de JOVD dan ook wel 
de Gay-OVD genoemd. Wilde verhalen 
over afterparties doen dan ook vaak de 
ronde. Soms loopt hierbij dan een niets-
vermoedende JOVD-er de "verkeerde" 
kamer binnen. Het is niet bekend waar-
om er zoveel homo's bij de JOVD rond-
lopen, maar wellicht dat ze zich voelen 
aangetrokken tot de verfijnde stijl van 
de JOVD. Ten opzichte van andere RiO's 
doet de JOVD het op dit vlak erg goed. 

De Rat a.k.a.  Dc  politicus 
De Rat zit niet bij de JOVD om feest te 
vieren, ook niet om iets te leren over het 
liberalisme. Liberalisme is eigenlijk maar 
triviaal. De rat is maar op een ding uit en 
dat is carrière maken in de politiek.Vrien-
den bedriegen, mensen kapot maken, lie-
gen, of van mening veranderen is bekend 
gedrag onder deze groep. Als ze maar een 
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prominente functie krijgen en daarna de 
landelijke politiek in! Vaak koester hij/zij 
wel een bepaalde politieke mening, maar 
deze is altijd ondergeschikt aan het uit-
eindelijke doel. Een andere mening aan-
nemen, als dit goed is voor politiek gewin, 
is voor de rat een goede daad. Helemaal 
overtuigd van de stelling, in de politiek 
heb je geen vrienden. Als de rat klaar en 
zijn tussentijdse doelen heeft bereikt en 
hij om zich heen kijkt, ziet hij dat zijn 
stelling inderdaad de waarheid beschrijft. 

Het Parelkettinkje 
Het grote vooroordeel van mensen over 
JOVD-meisjes is "het meisje met het pa-
relkettinkje". Of ze deze nu van haar pap-
pie heeft, of misschien zelfs van haar oma 
doet niet ter zake, ze draagt de ketting met 
trots en lacht naar alle jongens die ernaar 
kijken. Vaak echter zijn ze veel meer dan 
een parelkettinkje en hebben ze een po-
litiek gefundeerde mening. Ze vinden het 
eigenlijk helemaal niet zo erg als mensen 
vooroordelen over haar hebben, daardoor 
komt ze extra verrassend en fel uit de hoek 
als de jongens dit het minste verwachten. 

De erfgenaarn 
Deze JOVD-er heeft zelf nog niet zo heel 
veel bereikt, in ieder geval niet ten op-
zichte van zijn vader. De erfgenaam voelt 
zich ook het beste onder de veilige scha-
duw van zijn vader. Of het nou om oud of 
nieuw geld gaat, veel van zijn zinnen be-
ginnen met twee bekende woorden: "Mijn 
vader...". Wat daar achter volgt is vaak ge-
volgd door iets waar hij een punt wil ma-
ken en wat vanzelfsprekend iets moet zeg-
gen over zijn argument. Dit is wel meteen 
een gevoelig punt, iedereen die nog iets 
probeert in te brengen tegen dit argument 
wordt genadeloos afgesnauwd, het is dan 
ook vaak een dooddoener in een gesprek. 

De CV-rukker 
Net als de rat, is de CV-rukker met zijn 
carrière bezig. Het verschil zit 'm erin 
dat de CV-rukker minder achterbaks is, 
maar ook vaak minder bereikt. Als de 
technisch-voorzitter van de vergadering 
vrijwilligers voor het stembureau probeert 
te ronselen met deze zin: "U kunt deze 
functie op uw CV vermelden", dan gaat er 
een knopje om in het hoofd van de CV- 
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Soms probeert hij nog aan te klampen bij 

rukker en springt een gat in de lucht. "Ja, de Klassiek-liberaal, maar deze heeft het 
Ik!!" Daarbij heeft hij niet door dat dit de al moeilijk genoeg om alle vooroordelen 
aloude truc van voorzitters is om vrijwil- over hem te bestrijden en de anarchist be- 
ligers te regelen, die zelfs doorgaan met vestigt nou juist datgene wat de klassiek- 
tellen als het eindfeest bezig is. Com- liberaal telkens probeert te bestrijden. De 
missies en adviesorganen zijn andere anarchist wil helemaal geen overheid, 
voorbeelden van waar de CV-rukker voor maar wil wel steun ontvangen. De anar- 
warm loopt, als het maar op zijn CV kan. cho-kapitalist geeft aan dat er vanzelf mi- 
Het gedrag laat hij vaak ook buiten de lities zullen opstaan die de dorpen op een 
JOVD zien en heeft zo een rijk gevulde madmaxachtige"wijzegaanverdedigen. 
CV. Vaak bij zijn eerste sollicitatiegesprek- 
ken komt hij er achter dat die commissies 
eigenlijk niets voorstellen. Op dit pijn- 
lijke moment stort zijn wereld in elkaar, 
hij had wat met zijn leven moeten doen. 

De Anarchist/Anarcho-kapitalist 
De Anarchist, niet te verwarren met de 
Libertariër, die een nachtwakersstaat be- 
oogt, komt niet heel veel voor binnen de 
JOVD. Met zijn afwijkende kledingstijl, 
zijn er maar weinig anarchisten die na 1 
congres nog een keer komen. Wellicht 
zijn ze verkeerd begrepen en zijn ze wel 
degelijk echte vrijheidsstrijders, maar met 
de vele soorten JOVD-ers zoals hierboven 
opgesomd gaat hij geen begrip kweken. 



Met het Internationaal Secretariaat de 
wereld over... Een activiteitenverslag van 
een IS'er door Estland, Hongarije en 
Denemarken. 
Als lid van het Internationaal Secretariaat (IS'er) kom je nog eens ergens. Alhoewel 

(zeker nu met de verkiezingen voor de boeg) de aandacht vooral nationaal gericht 

is, valt internationale politiek niet weg te denken uit de hedendaagse politiek. Soms 

komt dat vooral neer op het hooghouden van de Nederlandse reputatie (want hoe leg 

je een meldpunt voor Polen uit?) en soms komt dat neer op het uitwisselen van best-

practices  met liberale zusterorganisaties wereldwijd. Zowel inhoudelijk (hoe motiveren 

we jongeren voor lokale politiek?: IFLRY-seminar Boedapest) als  skills based  (communi-

catievaardigheden: LYMEC-seminar Tallinn) als sociaal (op hoeveel verschillende mani-

eren wil je 'proost' leren zeggen?). 

Door Ashm ita Krishna 

ymec.orq  
European sr'Youth 

Het is, zoals met alle dingen in het leven, 

beter om koploper te zijn dan hekkensluit-

er. Zo mogen wij als JOVD er trots op zijn 

dat oud-voorzitter van de JOVD Jeroen 

Diepemaat op het afgelopen LYMEC-

congres in Kopenhagen (11-13 mei) is 

gekozen tot president van LYMEC, de Eu-

ropese koepelorganisatie van liberale jon-

gerenorganisaties in Europa. Niet alleen 

omdat de JOVD zich hiermee internatio-

naal kan profileren, maar ook omdat we 

nu het ware liberalisme over Europa kun-

nen verspreiden. 'Liberaal' heeft namelijk 

nogal verschillende betekenissen interna-

tionaal, afhankelijk van de regio en het 

land waar je mee spreekt. 

Omdat ik me kan voorstellen dat niet 

iedereen bekend is met termen als LYMEC 

en IFLRY, volgt hier nu een korte omschri-

jving van wie deze organisaties precies 

zij  ii  en wat ze doen. 

LYMEC 

LYMEC staat voor  'European Liberal Youth'  

en is een Europese jongerenorgansatie die 

liberale waarden door heel Europa wil 

promoten. LYMEC is de jongerenorganisa-

tie van de ELDR  (European Liberal Demo-

crat  and Reform Party) en haar parlemen-

taire groep in het Europese parlement 

ALDE  (Alliance  of  Liberals  and  Democrats 

for Europe).  

LYMEC heeft ongeveer 210.000 leden 
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van 58 organisaties in 33 landen. LYMEC 

bestaat uit zowel lidorganisaties (zoals de 

JOVD en JongeDemocraten) als uit indivi-

duele leden. Het centrale doel van LYMEC 

is een liberaal en federaal Europa. 

De activiteiten van LYMEC bestaan uit het 

organiseren van seminars, congressen,  ex-

ecutive committee (EC)  bijeenkomsten  etc.  

Het doel daarvan is educatie, zowel in-

houdelijk als gebaseerd op vaardigheden 

en altijd met een liberaal tintje en het 

bevorderen van tolerantie tussen verschil-

lende culturen. Ook het bevorderen van 

actief burgerschap van jongeren wordt 

aangemoedigd. 

IFLRY 

IFLRY, wat staat voor 'International  Federa-

tion  of  Liberal Youth',  is een soortgelijke 

organisatie als LYMEC, maar representeert 

een wereldwijd liberaal netwerk (90 or-

ganisaties van alle continenten). 

Daarnaast is IFLRY een lid van  Liberal  In-

ternational en werkt ze samen niet de lib-

erale groep binnen de Raad van Europa. 

Verder is ze een actief lid van  European 

Youth  Forum, heeft ze raadgevende status 

binnen de NGO-secties van de Raad van 

Europa, UNESCO en ECOSOC en is ze ac-

tief in het jongerenforum van deVerenigcle 

Naties. 

Hieronder volgen drie korte verslagen van 

mijn belevenissen in Tallinn, Estland (vaar- 

d ighedentrai n ing);  Boedapest, Hongarije  

(seminar en EC) en  Kopenhagen, Den-

emarken  (EC) in het Engels: 

Tallinn, Eslo:iia (March 5-i 5 

Communication is important for everyone, 

hut it is a crucial skill for politicians. Since 

I never have had a training in communi-

cation from a cross cultural perspective I 

decided to sign up for the communication 

skills training in Tallinn, Estonia. With a 

total of 19 different cultures varying from 

Lithuania to the UK this promised to be 

an interesting experience. The communi-

cation training was organized by LYMEC/ 

ELDR and the Estonian liberals Reformier-

akonna Noortekogu. The way LYMEC sem-

inars are set up means that the first day is 

mainly arrival day and cultural night. This 

is always the most fun part, cause it allows 

you to taste the food and drinks from all 

across Europe. You can he sure that we 

always bring  'stroopwafels'  and  'oranjebit-

ter'.  Our international friends especially 

love the  oranjebitter.  

The training itself was hosted in Tallinn 

University and pretty intense during two 

clays. During this training the following 

topics were discussed: crisis training and 

conference speech, TV interviews and 

LYMEC's upcoming campaign on media 

freedom (Belgrade, Serbia; June 15-17).  
The most added value for me was to write 

a speech in 10 minutes and see myself on 

a video while being interrogated by an ir- 



ritating journalist. It was also very interest-

ing to notice the differences between Esto-

nia and The Netherlands. Since Estonia is 

not that big a country (around 1.3 million 

inhabitants) all journalists have the phone 

numbers from politicians (not just their as-

sistants) for instance. Tallinn proved to be 

a great city and while doing a communi-

cation training in English might sound like 

a challenge it makes good practice.. espe-

cially with the upcoming elections. 

B udapest, Hunga ry April 1-7) 

The study session on 'How to mobilize 

youth in local politics' was organized by 

IFLRY and the Council of Europe. I attend-

ed this event as a trainer. This allowed me 

to have another perspective on working 

with liberals worldwide and developing 

outline sessions myself. It was also my first 

IFLRY event. For this event I was part of a 

team of 5 with one external trainer from 

the Council of Europe. The cross cultural 

learning experience already began with 

the team where we all originated from dif-

ferent countries: Canada, Armenia, Den-

mark, UK and Hungary. Before the event 

started we had a preparatory session at 

the end of February/beginning of March in 

Budapest where we developed the content 

and outline for the sessions. It was also a 

great way to get to know the team and de-

velop our international liberal team spirit. 

However, with only an outline the event is 

not finished so until the eventual event we 

worked separately and in little groups on 

our sessions in our home countries. Skype 

is also a great communication mean here 

(when it works). The eventual event was 

great were we provided the participants 

(from 26 different countries varying from 

Singapore to Azerbaijan to Brazil) with a 

mix of lectures from speakers:  Els  Ampe 

(MP, Open  VLD,  Belgium), Jan Paternotte 

(D66, Amsterdam) and Heather Brown 

(Young Democrats of America, US), lec-

tures from ourselves (a.o.: community 

politics, motivation), skill sessions, dif-

ferent working groups (focus groups and 

world café) and energizers. Basically the 

study session is a process where every par-

ticipant get the means (lectures and skill  

sessions) to eventually develop the out-

comes including what is called a toolkit 

session. In this toolkit session different 

tools are included which every partici-

pant can take home and use within his or 

her own country for the own organiza-

tion (campaigns etc.). The outcomes are 

developed in groups. One of the results 

that the participants created for instance 

was an international press release with 

national use to emphasize the importance 

of local politics. Another outcome was a 

case hook that has around 16 cases from 

16 different countries where a local issue 

is discussed. 

From another liberal perspective, com-

bined we can help those countries that are 

struggling with freedom rights. During the 

Executive Committee (after the study ses-

sion from April 7-8) we have worked on 

a video/campaign for Belarus. Belarus is 

a country where the civil rights and free-

dom are abused on an ongoing basis. For 

instance, clapping is prohibited in public 

spaces. By spreading this video for Belarus 

as a viral on national level more aware- 

ness can be created. 

Copenhagen, Denmark (May 11-1 3) 

Copenhagen (where  Jeroen  got elected!) 

was quite an important event because of 

the election of a new LYMEC board as well 

as the discussion of several resolutions 

which were also admitted by the JOVD 

To show our support to  Jeroen  we went to 

Denmark with a pretty large delegation (7 

party members). 

The total event included over 130 young 

liberals, including delegates from over 30 

national 

organisations and individual members 

from across Europe. The EC got preceded 

by a seminar about the EU digital agenda 

(which I could not attend). The Congress 

itself was opened by the 

Danish Economic Minister Margrethe Ves-

ager, with a video message from Sir Gra-

ham 

Watson MEP, President of ELDR. 

Elected to the Bureau were  Jeroen Diepe-

maat  as President, Vedrana Gujic as Vice- 

President, Anne van der  Graaf  as Treasurer 

and Claudia Benchescu, Igor Caldeira, Sis- 

sel 

Kvist and Ed Sanderson as Bureau Mem- 

bers. 

Commenting on what promises to he an 

exciting and important time for European 

liberalism 

over the next two years, culminating with 

the 2014 elections to the European Parlia-

ment,  

Jeroen  said: "LYMEC should he a critical 

force within the liberal family that strives 

for its 

ideals. The sovereign debt crisis is still not 

over, it urges us to fight for the rights of our 

generation on the path to recovery. Also 

we need to fight for the important right of 

freedom in 

Europe, which seems obvious for many 

but is not for some." 

Aside from the elections, a diverse range 

of policies were lively debated at the Co-

penhagen 

Business School including the Anti-Coun-

terfeiting Trade Agreement, the political 

situation in 

Syria, the European Fiscal Compact and 

the environmental protection of the Arctic 

area. 

Word lid van het Internationaal Secretari-

aat Is je interesse gewekt door deze ac-

tiviteitenverslagen en wil je zelf naar een  

event  of een  event  organiseren samen met 

onze zusterorganisaties? Neem dan con-

tact op met Jarico Vos: jarico.vos@jovd. 

nl! Zie voor een uitgebreider activiteiten- 

verslag van het IS ook: http://www.jovd.nl/ 

index/] 363/1363/Activiteitenverslagen-IS. 

html. 
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Tweestrijd 
De stempas voor de Tweede Kamer-

verkiezingen van twaalf september is 

enkele dagen geleden op de deurmat 

gevallen en op het moment dat ik dit 

voorwoord schrijf, is de Socialistische 

Partij de grootste partij in de landelijke 

opiniepeilingen. De zwevende kiezer 

wordt stigmatiserende stemwijzers en 

een mediacircus vol debatten gebo-

den, teneinde de niet stemvaste kiezer 

een keuze te laten maken voordat hij 

of zij in het stemhokje staat en voor 

(hopelijk) vier jaar zijn vertrouwen 

geeft aan een van de twintig politieke 

partijen. De stemvaste kiezer daaren-

tegen kan de komende weken op tele-

visie en in de vakbladen genieten van 

veelzijdige politici in een huiselijke 

setting. 

Veel ontevreden kiezers van de PvdA, 

GroenLinks en niet te vergeten de PVV 

hebben de overstap gemaakt naar de 

partij die 'menselijke waardigheid, 

gelijkwaardigheid —lees gelijkheid-

en solidariteit' hoog in het vaandel 

heeft staan en die fundamentele kri-

tiek heeft op het kapitalisme, demo-

cratisering van de maatschappij en de 

economie. Een partij die de waardig-

heid van het individu inruilt voor het 

collectieve gedachtegoed als een-

heidsworst. Kenmerkend is wel dat de 

strakke Babeufse en Marxistische lijn 

niet tot in den treuren wordt gevolgd. 

De Socialistische Partij kiest immers 

niet voor een maatschappij zonder 

privaat eigendom en leiderschap. Het 

is belangrijk de partijnaam voluit te 

blijven schrijven en uit te spreken, om 

de potentiële kiezer keer op keer te 

wijzen op het feit dat het gaat om een 

socialistische partij die voortkomt uit 

de maoïstische beweging van de jarig 

zeventig en die geld ontving van het 

genocidenbewind van Mao Tse-Toeng. 

Oprichter Monjé was vanaf 1967 zelfs 

lid van Mao's Rode Garde. Roemer 

vindt het 'niet relevant', omdat hij er 

'zelf niet bij was'. Het programma 

van de Socialistische Partij staat vol 

maatregelen die fnuikend zijn voor 

elk maatschappelijk initiatief en die 

de verzorgingsstaat tot een nog meer 

verstikkende moltondeken maken. 

Het straft succes en hard werken hard 

af met een belastingschaal die de 65% 

aantikt bij een inkomen van 150.000 

euro per jaar. 

Uit de doorrekeningen van het CPB 

is gebleken wat de gevolgen zijn van 

de verkiezingsprogramma's voor de 

Nederlandse economie. De Socialis-

tische Partij scoort slecht en zoals uit 

de doorrekeningen blijkt is Nederland 

gebaat bij liberaal beleid dat het be-

grotingstekort uiteindelijk terug brengt 

naar een structureel begrotingseven-

wicht, zodat er begonnen kan worden 

met het aflossen van de staatsschuld. 

Met die liberale boodschap zal VVD-

lijsttrekker en JOVD-erelid Mark Rutte 

de komende weken de debatten aan-

gaan met de leider van het linkse blok. 

Honderden JOVD'ers hebben zich de 

afgelopen weken tijdens het Augustus 

Offensief in het land ook extra sterk 

gemaakt voor onze vereniging en het 

liberalisme. Op informatiemarkten 

van hogescholen en universiteiten, 

op de Friese Sneekweek en tijdens 

de GayWeek op de Canalparade in 

Amsterdam stonden veel (afdelings- 

bestuurs)teden, hoofdbestuursleden 

en een fantastisch promotieteam, om 

de JOVD-boodschap en daarmee het 

liberale gedachtegoed uit te dragen. 

En met een fantastisch resultaat! De 

JOVD was zichtbaar aanwezig en we 

mochten tot nu toe alweer 150 nieu-

we leden verwelkomen. Onze nieuwe 

leden hebben misschien al kennisge-

maakt met hun afdeling of zullen bin-

nenkort hun eerste stap zetten naar 

een actief lidmaatschap binnen dé 

Politieke leerschool van Nederland, 

die het eerder ook al was voor de oud-

JOVD'ers Mark Rutte, Han ten Broeke, 

Klaas Dijkhoff, Mark Verheijen en Bas 

van 't Wout, die nu op een verkiesbare 

plek staan op de VVD-kieslijst voor de 

Tweede Kamerverkiezingen van 2012. 

In juli ging de JOVD ook al de straat 

op. Middels een ludieke actie maak-

ten wij ons sterk voor zorgsparen en 

middels een goed gerecenseerd opi-

niestuk voor een sociaal leenstelsel. 

De komende weken gaat het tweede 

deel van JOVD-campagne van start en 

ook daar hopen we nieuwe leden te 

werven, maar vooral mensen te over-

tuigen van een stem op de liberalen 

op 12 september. Stemt sociaal, stemt 

liberaal! 

gil- 
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"Blijf dicht bij jezelf, 
maar zeg vooral wat je vindt" 

Wij treffen bovenin het voormalig Fortispand- het nieuwe Provinciehuis Utrecht- een oud-JOVD'er, 
die eigenlijk nog prima thuishoort binnen onze vereniging. Ons uitzicht reikt over volledig Utrecht 
waarin wij de karakteristieke Dom zien schitteren van pracht tussen de opmerkelijke hoeveelheid 
groen, wat pas opvalt vanaf deze bijpassende hoogte. Oud-voorzitter ('86-'87) Eric Balemans vertelt 
met passie en liefde over de politiek vanuit de JOVD. Deze vader van twee kinderen is nog altijd 
woonachtig in het centrum van Nederland. De stad waar hij heen verhuisde vanuit het Zuiden des  
Lands  op zijn tweeëntwintigste levensjaar om Biologie te gaan studeren. Destijds had hij nog nooit 
iets van de JOVD vernomen - de club waar hij misschien wel zijn volledige carrière aan te danken 
heeft. Door Thijs Roest en lerrolci Krijgsman 

Voor dit allemaal zover was moest 

Balemans eerst nog opkomen voor 

zijn twee jaar durende verplichte 

dienstplicht. Na het volbrengen 

van zijn officierenopleiding zag 

Balemans het niet zitten om gesta-

tioneerd te worden in Duitsland 

en solliciteerde hij naar een func-

tie van een militaire vakbond - tot 

eigen verbazing werd hij hier voor 

geselecteerd. Door de vele uren 

die Balemans maakte voor de mili-

taire vakbond was zijn dienstplicht 

al naar één jaar al volbracht. Later 

in zijn periode in de Tweede Kamer 

heeft hij, samen met een aantal 

hoge militairen, een nota geschre-

ven die pleit voor het afschrijven 

van de dienstplicht. Het leger kon 

namelijk niet naar behoren functi-

oneren met vele soldaten die maar 

kort werden opgeleid en hun uit-

zending kon weigeren. Vooral niet 

omdat de conflictgebieden steeds 

verder weg lagen en meer exper-

tise benodigden. Deze nota kwam 

ergens in de Ia terecht om een paar 

jaar later alsnog door de PVDA uit-

gevoerd te worden. 

Aangekomen in Utrecht werd hij - 

overtuigd van het liberalisme - lid  

van de VVD. Tijdens zijn eerste ver-

gadering was hij onthutst door het 

grijsharige en conservatieve karak-

ter van de club. De CDA en PvdA 

aten destijds de volledige taart, en 

kruimels bleven over voor deze 

vrijheidsvrienden. Het ging toeval-

lig over studenten en Balemans be-

sloot maar eens van zich te laten 

horen. Direct stond de oude dame 

in de plaats voor hem op en vroeg 

hoelang hij al lid was van de VVD. 

Hierop antwoordde hij direct maar 

twijfelachtig vijf maanden waarop 

zij hem van repliek diende met het 

feit dat zij al 30 jaar lid was: "dus 

ik heb meer gelijk dan J. Achteraf 

kwam een bestuurslid naar hem 

toe en vertelde hem "Balemans, 

hier ga je oorlog nog niet winnen, 

maar misschien is de JOVD wel 

wat voor jou!". 

De JOVD 

Balemans was in een roerige pe-

riode voorzitter van onze mooie 

vereniging en heeft in deze perio-

de veel meegemaakt en verwezen-

lijkt. Ten tijden van Balemans werd 

de JOVD door de VVD gezien als 

een linkse organisatie. De VVD  

was toen zelfs van plan jongeren-

contracten op te richten in steden 

als Leiden maar dit is nooit lande-

lijk dekkend geworden. Dit kwam 

grotendeels omdat de JOVD hierin 

een dominante Organisatie was. 

De JOVD heeft volgens Balemans 

inhoudelijk twee kerntaken. Ten 

eerste dienen zij een waakhond 

te zijn van de liberale waarden en 

normen - de JOVD is immers de 

luis in pels van liberaal Nederland. 

De JOVD kan zich naar de pure 

de JOVD is immers de 
luis in pels van 
liberaal Nederland 

essentie van het liberalisme op-

stellen zonder rekening te houden 

met coalities en andere afspraken. 

Je kunt dan van afstand kijken hoe 

je vorm kan geven aan de samen-

leving zonder je bezig te houden 

met compromissen en consensus 



met andere partijen. Vragen die 

wij onszelf hierbij moeten stellen 

zijn: hoe zien wij de toekomst en 

worden wij als jongeren wijzer 

van deze maatregel. Ten tweede 

moet de JOVD een leerschool zijn 

waar je leert debatteren, onder-

handelen, moties en amendemen-

ten schrijven. Dit zijn zaken die 

je gedurende je hele leven gaat 

tegenkomen en kan gebruiken. De 

JOVD biedt je onmisbare bagage 

die goud waard is. 

In zijn tijd was het nog gebruike-

lijk dat oudgedienden lang bleven 

hangen na hun actieve jaren. Dik-

wijls werden de congressen door 

oud-JOVD'ers, ministers en staats-

secretarissen gebruikt om elkaar 

weer op te zoeken in de warme 

JOVD-entourage, zoals vanouds. 

Zo werden congressen tevens een 

soort van kleine reünistenbijeen-

komsten. "Wij praten nu nog re-

gelmatig over de JOVD". 

De JOVD was ook anders van 

structuur, er waren meer leden (een 

ruime vijfduizend) en dit zorgde 

ervoor dat er een groter hoofdbe-

stuur van veertien mensen nodig 

was. Tussen het hoofdbestuur en 

de afdelingen was een districtraad 

ingesteld, dit was een overkoepeld 

orgaan dat meerdere afdelingen 

onder zich had en deze vertegen-

woordigde bij het hoofdbestuur. 

De toen aanwezige elf provincies 

(Flevoland '86) waren verdeeld 

over tien districtraden. Ook werd 

het kernprogramma ingevoerd 

voor een stabielere vereniging. De 

redenen voor de terugloop in le-

den ziet Balemans in de verande-

ring van de tijdsgeest. Vroeger ging 

je als linkse student aan de slag bij 

een milieubeweging en als rechtse 

student ging je de politiek in. Er 

werd nauwelijks gestudeerd in het 

buitenland omdat dat in die tijd 

een gigantische opgave was. Door-

dat er meer en kleinere afdelingen 

waren, werd ook een grote groep 

van werkenden bereikt die bijvoor- 

beeld in Eindhoven werkte bij Phi-

lips of de in Groningen werkzame 

boeren. Deze keken natuurlijk an-

ders aan tegen bijvoorbeeld mili-

eubeleid uit eigen ervaring dan stu-

denten en dit alles zorgde voor een 

grote en diverse JOVD. Toen het 

eenmaal goed ging met de VVD en 

er steeds meer mogelijk werd voor 

de studenten om te ondernemen 

tijdens hun studententijd liepen de 

ledenaantallen hard terug. 

Driemaster 

Er werd in dat jaar ook besloten dat 

de ALV voortaan de hoofdredac-

teur van Driemaster ging benoe-

men wat meteen resulteerde in een 

strijd tussen de welbekende Jort 

Kelder en zijn tegenstander Hans 

Deden. Dat Jort niet altijd succes 

heeft blijkt uit het feit dat eerderge-

noemde Deden werd verkozen bo-

ven Jort. Kelder pleitte er namelijk 

voor dat de hoofdredacteur onder-

deel werd van het hoofdbestuur, 

wat ten koste zou gaan van het kri-

tische aspect van de  HR  tegenover 

het HB. Hans benoemde hierna 

Jort wel tot eindredacteur.  Bale-

mans denkt nog steeds met een 

glimlach terug aan de kritische, 

cynische ondertoon geschreven 

stukken van Kelder - "maar altijd 

geschreven met de gedachte: waar 

hebben we het nu eigenlijk over". 

"Het doet mij ook denken aan De  

Ralf  waar ik en andere oud-voor-

zitters erg om hebben gelachen. 

Zolang het de JOVD niet schaadt, 

moet dit soort humor kunnen.". 

Evenementen 

In zijn tijd begon ook de vrijge-

vochten  Veronica-generatie. Ille-

gale  broadcasts  ontstonden onder 

jongeren en idealen en ideolo-

gieën werden populair. Het was 

sexy om bij de JOVD te zitten. 

Hier werd handig op ingespeeld 

met grote publiciteitsstunts zoals 

een georganiseerd popfestival in 

1986, met Di Erik de Zwart en de 

toenmalige hitformatie van de drie  

wulpse meiden uit Centerfold. En 

er kwamen meer van dit soort eve-

nementen die stiekem waren afge-

keken van de populaire EO-jonge-

rendag, maar dit bleek ook prima 

te werken voor de liberalen. 

De JOVD mag dan van huis uit 

republikeins zijn, maar dat weer-

houd menig liberaal er niet van om 

te vallen voor de charmes van het 

koningshuis. Het is een decennia 

oude discussie. "In mijn tijd waren 

er Royalisten die na elk congres 

een aanhankelijkheidsmonogram 

verzochten aan Hare Majesteit de 

Koningin. "Eén heerschap maakt 

het zelfs zo komisch dat hij vol-

ledig in rokkostuum gehuld - in-

clusief een oranje sjerp - en het 

portret van de koningin naar con-

gressen kwam en dan daarin 's 

avonds ging feesten". 

Er worden indertijd ook al prach-

tige moties bedacht. Bijvoorbeeld 

over de mensenrechten in China. 

In deze moties werd harde taal niet 

geschuwd en de JOVD heeft Chi-

na dan ook herhaaldelijk gewaar-

schuwd. Dit alles gebeurde ten 

tijde van een gevoelige Duikboten 

deal met Taiwan waar hij voor wa-

ren - maar de VVD tegen. Hier-

door kregen de op zichzelf staande 

moties stante pede meer betekenis. 

Dat het typisch tegendraads geluid 

van alle tijden blijkt te zijn doet 

ons dan ook goed en Balemans 

geeft ons dan ook één advies mee 

voordat we vertrekken: Blijft dicht 

bij jezelf staan, en zeg wat je vindt. 



Eens een JOVD'er, 
altij d een JOVD'er 

logische vraag blijft natuurlijk wel 

wie de volgende JOVD-premier 

wordt. Rutte heeft het spits afgebe-

ten, dat er nog maar vele JOVD'ers 

mogen volgen 
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Waar verkiezingen zijn, zijn 
JOVD'ers nooit ver weg. Sinds 
haar oprichting is de JOVD niet 
alleen de luis in de pels van de 
VVD, maar heeft ze ook een stem-
pel op de gehele Nederlandse 
politiek gedrukt. Met ruim zes-
tig jaar congressen, ledenverga-
de-ringen, moties en hoofdbe-
sturen achter de rug hebben de 
jonge liberalen een lange traditie 
opgebouwd. In die zestig jaar 
heeft de JOVD een niet onbe-
langrijke bijdrage geleverd aan 
de Nederlandse politiek en zich 
ontpopt tot opleider van vele 
Nederlandse politici. Hoe zat het 
ook alweer? Even een korte his-
torische terugblik om het JOVD-
geheugen op te frissen. 

Door Jeffrey Lemm, 

oud-Algemeen Secretaris en 

auteur van het lustrumboek ter 

gelegenheid van het zestig /aar 

bestaan van de /OVD 

Dé JOVD'er bestaat niet; niet al-

leen door de vele stromingen bin-

nen het liberalisme, maar ook door 

de vele plekken waar JOVD'ers 

terecht komen. Hein Roethof, 

later bestuurslid en Kamerlid van 

de PvdA, is ooit begonnen als 

landelijk voorzitter van de JOVD. 

Ook voormalig CDA-leider Elco  

Brinkman  is een letterlijk blauwe 

maandag lid geweest van de JOVD 

en het opvliegende LPF-Kamerlid 

(tevens oud-hoofdredacteur van 

de Elsevier) Ferry Hoogendijk is 

zelfs hoofdbestuurslid geweest. En 

natuurlijk kunnen we BN'er Jort 

Kelder niet vergeten; de oud-

hoofdredacteur van de Quote 

was ooit voorlichter in het JOVD- 

hoofdbestuur. Met Prinses  Mabel,  

die in haar studententijd actief was 

bij de afdeling Amsterdam, is de 

JOVD ook hofleverancier te noe-

men. 

De grote trots van de JOVD is op 

dit moment toch wel erelid Mark 

Rutte, de eerste premier van JOVD-

huize. De energieke jeune premier 

is gevormd in zijn tijd als lande-

lijk voorzitter en hij is zijn wortels 

steeds trouw gebleven. Nog immer 

vindt hij tijd voor de JOVD door 

op te treden op congressen en voor 

JOVD'ers maakt hij altijd even net 

wat meer tijd voor een praatje. 

Wanneer in media zijn curricu-

lum vitae wordt doorgenomen is 

dat keer op keer positieve reclame 

voor de JOVD. Bij de jonge libera-

len is het voor hem immers begon-

nen Op het moment van schrij-

ven is de campagne van de VVD 

net begonnen en heeft Rutte zijn 

verkiezingsspeech uitgesproken. 

Een nieuwe overwinning voor 

Rutte betekent opnieuw een over-

winning voor de JOVD, onze eigen 

JOVD-premier mag dan immers 

aanblijven. Het is te hopen dat 

hij nog lang premier is, maar de  

Van de vorming van het Paarse 

kabinet tot de oprichting van 

D66; politici die hun politieke 

opleiding bij de JOVD hebben 

genoten, waren erbij. Want hoe-

wel de meeste jonge liberalen van 

oudsher terechtkomen bij de VVD, 

wordt bijna vergeten dat D66 

mede door oud-JOVD'ers  is opge-

richt. Tot op de dag van vandaag 
oefent D66 aantrekkingskracht uit 

op JOVD'ers, zij het een minder-

heid. De meerderheid die politiek 

actief wordt, vervolgt de carriere 

bij de VVD. Willen we een lijst 

maken van alle JOVD'ers die bij 

de VVD terecht zijn gekomen, 

dan hebben we nog wel een paar 

pagina's meer nodig. Want naast 

grote namen als Wiegel, Nijpels, 

Remkes en De Grave zijn vele 

oud-JOVD'ers ook lokaal of ander-

zijds actief geworden binnen de 

VVD. We hebben het dan wel over 

oud-JOVD'ers, maar eigenlijk blijft 

iemand altijd een JOVD'er. De blik 

van herkenning op een politieke 

bijeenkomst, de herinneringen aan 

congressen en opvallende types. 

Ook u bent eigenlijk (nog steeds) 

een JOVD'er of nog beter; eens 

een JOVD'eç altijd een JOVD'er. 
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Îk  denk echter dat 
de Hoofdredacteur 
een aantal grote 
denkfouten maakt. 

INGEZONDEN STUK 

van Niele 
De Hoofdstad, 30 juni 2012 

Met afschuw heb Ik kennisgenomen van het hoofdredactioneel com-
mentaar in de laatste Driemaster (Jaargang  64, periodiek  Ill),  waarin de 
hoofdredacteur kritiek levert op de ledengroei van de afgelopen jaren 

en hij jammert omdat zijn  'old  boys network' uit elkaar dreigt te vallen. 

Vorig jaar is de JOVD over de magische grens gegaan van 2000 leden. 

Dit is een grens die jaar in jaar uit niet werd gehaald maar wel steeds 
nagejaagd werd. 

Dat de Hoofdredacteur vraagtekens stelt bij de gevolgen die deze groei 

heeft voor onze vereniging vind ik absoluut niet verkeerd. 1k vind het 

hem te prijzen dat hij via de Driemaster deze discussie opengooit. Ikzelf 

ben ook altijd zeer begaan geweest met de gevolgen van de ledengroei 

in mijn tijd als bestuurder van de vereniging. Zie daar de minimumeisen 

voor kleine afdelingen. Ik denk echter dat de Hoofdredacteur een aantal 
grote denkfouten maakt. 

Hij beweert namelijk dat het 

hoofddoel van de vereniging is 

om maar zoveel mogelijk leden te 

werven ten koste van de inhoud. 

Dan moet Ik de Hoofdredacteur 

toch een illusie armer maken. In 

de tijd dat ik nog een jonkie was 

binnen de vereniging, hebben wij 

heel en heel hard ons best gedaan 

het ledental te laten stijgen met Ie-

denkaartjes, leuke gadgets, mooie 

dames en kekke acties, maar dat 

wilde niet zo succesvol baten als 

de afgelopen twee jaar. Het is im-

mers zo dat ledengroei niet alleen 

te danken is aan de inzet van de 

promotieacties. Het komt echter 
doordat politiek op het moment 

heel erg hot is. In tegenstelling tot 

een aantal jaar geleden is politiek 

spannend, spectaculair en begrij-

pelijker. Waar dat door komt laat 

ik even buiten beschouwing omdat 

dat dit schrijven te buiten gaat. Dat 

we nu heel veel extra leden heb-

ben, is grotendeels te danken aan 

de landelijke tendens dat politiek 

interessanter wordt gevonden (en 

vooral liberalisme). Wat de JOVD  

doet - en terecht!- is inhaken op 

deze tendens. Met ontzettend cre-

atieve en leuke acties, en natuur-

lijk een hoop enthousiaste men-

sen, zetten wij ons in om al die 

politiek geïnteresseerde mensen 

bij de JOVD te laten komen. Zo-

dat al die geïnteresseerde mensen 

ook kennis kunnen maken met 

onze ontzettend toffe, leerzame 

en inspirerende vereniging! Als de 

Hoofdredacteur de statuten erop 
had nageslagen dan had hij kun-

nen opmerken dat dit zelfs het doel 
van ons hele clubje is. 

Dat hij jammert over het imago 

dat verloren gaat, vind Ik evenzo 

vreemd. Hoe kan je binnen een li-

berale vereniging nou spreken over 

'een imago?' Het mooie van ons 

clubje is dat iedereen zichzelf kan 

zijn en dat het niet uitmaakt hoe je 

spreekt, waar je wieg stond of dat 

je een dasje draagt. Dat Vrije imago 
is juist waardoor de JOVD zo een 

ontzettend goede voedingsbodem 

biedt aan jonge mensen. Zij kun-

nen in alle vrijheid leren, groeien  

en zich vormen op een manier die 
voor hen het meest geschikt is. 1k 

raad de Hoofdredacteur aan om 

eens een mode-magazine te kopen 

als hij begaan is niet imago. An-

ders staat nog altijd de weg open 

naar het studentencorps. 

Van mijn kant dikke duim voor de 

JOVD. En Ik denk dat ik namens 

veel oudgediende mag spreken als 

ik zeg dat wij de JOVD nog steeds 

ervaren als een hele leuke club, 

die net zoals al die jaren daarvoor 

de enige echte liberale Organisatie 

in Nederland is! 

PS: Voor de mensen die menen dat 

er geen inhoud in de Vereniging is; 

tijdens een congres is meer te doen 

dan in het café te hangen. Je zou 

bijv. eens deel kunnen nemen aan 

een inhoudelijke werkgroep of een 

motie kunnen verdedigen? Dat is 

maar een suggestie. 

Sebastiaan van Niele, Oud-Alge-
meen Secretaris Oud-Voorzitter 
afdeling Amsterdam e. o. 
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OF BONDSSTAAT?. 

Voorheen, voordat de Europese Unie een gekunsteld leven werd in 
geblazen, bestonden er tussen West-Europese landen allerlei allianties. 
Dal waren tijdelijke verbindingen tussen landen onderling met veelal 
economische doeleinden, zoals de Gemeenschap voor Kolen en Staal, 

de Benelux, de EEG, enzovoorts. Aan het eind van de vorige eeuw 
kwam bij bepaalde politici om politieke en economische redenen de 
wensdroom op tot een nauwere aansluiting bij elkaar. Zo ontstond 
allengs een Statenbond van 27 landen binnen een Europese Unie 

waarvan er 17 onder de zone van de euro kwamen te vallen. Heden 
koersen wij in rap tempo op naar een 'Europa'  als centralistisch ge- 

leide Bondsstaat. 
Door:  Drs.  Nanda van der Zee, 

Bosch en Duin 11 augustus 2011 - 22 juni 2012 

Een Statenbond behelst de confe-

deratie, de vereniging van onaf-

hankelijke staten, opgericht ter be-
hartiging van gemeenschappelijke 

belangen, bij uitstek ter bescher-

ming van het grondgebied van die 

staten tegen buitenlandse vijan-

den. Wet wordt daarbij de nadruk 

gelegd op de clausule dat iedere 

staat zijn eigen aangelegenheden 

regelt. Dus soeverein is. 

Onder deze vlag begon aanvan-

kelijk de Europese Unie, geïniti-

eerd door Duitsland en Frankrijk. 

De eerste om een Duitse eenheid 

te bewerkstelligen (Helmut  Kohl)  

en de ander om de zwakke Fran-

se franc onder de hoede van de 

sterke Duitse mark te beschutten. 

Vandaag aan de dag echter begint 

het er steeds meer op te lijken dat 

de EU sluipenderwijs, na allerlei 

tirannieke trekjes te zijn gaan ver-

tonen waar tegen de gemiddelde 

Europese burger geen enkele ruim-

te voor protest wordt gelaten, aan 

het veranderen is in een Bonds-

staat. Maar willen wij dat met zijn  

alien  eigenlijk wet? 
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Een Bondsstaat is een verbond van 
staten met één gemeenschappe-
lijke organisatie. (Brussel/Straats-

burg) Binnen deze Bondsstaat zijn 
de deelnemende staten onderge-

schikt aan de centrale machtheb-

bers. (Duitsland en Frankrijk) Om 
de boel bij elkaar te houden, wor-

den de banden streng aangehaald 

waarop in het vervolg daarvan 
publieke lichamen ontstaan, zoals 
één wetgeving, één rechtspraak, 
één gemeenschappelijke vlag en 

niet ten laatste als ultiem streven: 
één president. 

Welnu, binnen de EU, begonnen 
als monetaire unie, lonkt 'Brussel' 
allang verder: naar een politieke 
unie. Dat onze voormalige en hui-

dige politici ijverig, want nog al 
eens economisch, politiek en his-
torisch ondeskundig, dus onderda-

nig, volledig aan de leiband lopen 

van Duitsland en Frankrijk, is een 
feit. Een enkeling niet te na gespro-
ken. 

De grote zorg daarom is, dat er in 
het verlengde van een monetair 

geregeerd 'Europa' ook een poli-
tiek centralisme in wording is, ge-

domineerd door de historisch ge-

dood verfde erfvijanden Duitsland 
en Frankrijk. Waar blijft dan onze 
onafhankelijkheid, onze soeverei-

niteit? Om over onze democratie, 
sinds het volksreferendum door  

de hoge heren uit den bozen ver-

klaard is, nog maar te zwijgen. En 
wat al hebben we aan soeverei-

niteit, zonder dat de Nederlandse 

belastingbetaler ook maar iets in 
de melk te brokkelen heeft, al niet 

uit handen gegeven. 

Als ik naar de historie kijk, zoals 

naar 70 jaar Russische dictatuur, 
huiver ik voor machtsconcentratie. 
De Engelse staatsman  Disraeli  zei 
het al:  'Power corrupts, but  abso-
lute  power corrupts absolutely.  
(Macht maakt corrupt, maar ab-

solute macht maakt absoluut cor-
rupt). En wat te denken van de uto-
pie van een 'Europese integratie' 

? lets wat in de hele geschiedenis 
van Europa nog nimmer aan een 
koning of veldheer onder dwang 

of met geweld gelukt is, blijvend 
te consolideren. Wat stellen de 
machthebbers in het Brusselse, 

die het alleen al vertikken om el-
kaars taal te leren, zich toch voor? 
Terwijl taal nu juist de brug moet 

slaan tot het begrijpen van elkaar,  
van andermans historie en cultuur. 
Het Engels voorziet hier weliswaar 

in een lacune, maar dat laat onver-

let dat ook één Europese taal, de 
voorwaarde voor werkelijke 'inte-

gratie', een illusie is. Al in de vo-
rige eeuw bleek het Esperanto een 
idealistisch maar mislukt ideaal. 

De EU en de euro zouden 'vrede  

en welvaart' brengen. Echter als ik 
anno 2012 zo eens om me heen 

kijk en dat vergelijk met de wel-
vaart van de tweede helft van de 

vorige eeuw onder de solide gul-

den, dan valt op die 'welvaart' van 
de euro toch wel heel wat af te 

dingen. De euro als eenheidsmunt 

is het bedenksel van relatief enke-
len die daar ongetwijfeld beter van 

zijn geworden. 
En wat de vredebrengende EU aan-

gaat: die zou wel eens in het tegen-

deel kunnen omslaan, en wel in 
opstand, burgeroorlog en zelfs in 

de kiem tot oorlog kunnen leiden. 

Laat Europa voor wat het is! Een 
werelddeel in al haar boeiende 
verscheidenheid. Een werelddeel 

met een totaal verschillende noor-
delijke, zuidelijke, westelijke en 
oostelijke opvatting van het leven. 

Laat ieder in de waarde van zijn ei-
gen biotoop! 

Echter, is er dan nog zicht op een 
andere kijk van samenwerking? 

Jawel! Door terugkeer naar de 
kleinschalige, overzichtelijke en 
daarmee realistische allianties van 

weleer. Maar tot dat inzicht zal 
men zo snel nog niet komen nu 
het Angela Merkel behaagd heeft 

uit de Duitse kast te kruipen en 

zich vooralsnog als de Europese 
moeder-overste te ontpoppen. 



Ie 
De illusie van groot 

staatsmansc ap 
Politici hebben de neiging om ter inspiratie naar staatsmannen uit het verleden te kijken. Dit geldt 

ook zeker voor aankomende politici zoals JOVD'ers. De verering van grootheden uit de 
overlevering biedt helaas, in ieder geval voor  political  junkies en partijtijgers, vaak weinig ruimte 

voor nuance. Goede historici trachten de nuance nog wel op te zoeken, maar ook onder hen 
kunnen analyses, zeker historische, sterk uiteen lopen. De centrale vraag die voorligt is: wat 

maakt een staatsman groot? 

De twee meest voor de hand 

liggende misplaatste voor-

beelden onder liberalen 

zijn John F. Kennedy en Winston 

Churchill. Kennedy wordt be-

schouwd als één van de beste 

Amerikaanse presidenten. Voorts 

wordt in speeches en artikelen van 

politici geregeld verwezen naar de 

daadkracht van Winston Churchill. 

De politiek leiders worden geëta-

leerd als grote staatsmannen die op 

moeilijke momenten leiderschap 

toonde. Leiderschap waar jonge 

politici van dromen. Mijns inziens 

gaat deze positieve beoordeling 

van deze politieke leiders toch een 

stap te ver. Om een Amerikaanse 

president of een Britse prime mi-

nister te bewieroken dient verder te 

worden gekeken dan het retorisch 

vermogen tijdens de regeerperiode 

en nuchter de resultaten op een rij 

te worden gezet. 

John F. Kennedy vormde het sym-

bool van het nieuwe optimisme 

begin jaren zestig van de vorige 

eeuw. Met grote sociale ambities 

en een handreiking richting de on-

derdrukte zwarte bevolking wist 

hij een nieuwe generatie enthou-

siast te maken voor politiek. Maar 

als men nuchter naar de resultaten 

van de regering onder Kennedy 

kijkt, stroken deze niet met zijn im-

mense populariteit. 

Het lukte Kennedy niet om effectief 

samen te werken met het congres  

en kreeg derhalve voor een be-

langrijk deel van zijn binnenlands 

beleid geen parlementaire meer-

derheid. De expansie van de Ame-

rikaanse aanwezigheid in Vietnam 

onder Kennedy liep in de generatie 

erna uit op een ramp. Hoewel hier 

wel de nuance geldt dat de esca-

latie in Vietnam ook op het conto 

van voorganger Eisenhower en 

opvolgers Johnson en Nixon kan 

worden bijgeschreven. Maar dit 

geldt dan ook voor de succesvolle 

invoering van burgerrechten voor 

minderheden. 

Vaak wordt gesteld dat, als Kenne-

dy niet was vermoord in november 

1963, de sociale wetgeving later 

tijdens zijn regeerperiode alsnog 

was ingevoerd. Maar hier kunnen 

zowel voor- als tegenstanders geen 

steekhoudende argumentatie bij 

leveren. Kennedy's grootste succes 

is de vreedzame beëindiging van 

de Cuba-crisis in 1962, maar dit 

is een succes dat hij met de Rus-

sische president  Ch  roestjov moet 

delen. Bovendien verliepen die 

specifieke dertien hete dagen in 

oktober 1962 een stuk complexer 

dan menig publicist doet geloven. 

Bovendien is het vredelievende 

imago van de Kennedy's ten op-

zichte van Cuba (en de wereld) 

gedeeltelijk misplaatst. Voor zowel 

John F. Kennedy als zijn broer en 

Minister van Justitie Robert Ken-

nedy was het afzetten van Fidel  

Castro via geheime operaties een 

regelrechte obsessie. Tijdens hoor-

zittingen van de Amerikaanse se-

naat in 1975 met top CIA functio-

narissen bleek dat tussen 1961 en 

1963 vanuit de regering Kennedy 

tweemaal concreet opdracht is het 

gegeven voor een moordaanslag 

op Fidel Castro en gaf Robert Ken-

nedy rechtstreekse leiding aan een 

programma ter ondermijning van 

de Cubaanse economie en het be-

drijfsleven. 

Winston Churchill leidde de Britse 

bevolking door de donkere jaren 

van de Tweede We - 

reldoorlog.  Hij 

gaf de bevol-

king zelfver-

trouwen en 

boog niet 

voor de oor-

logstaal 

en drei- 

ging van 

de nazi's. 

Maar zijn 

benoeming 

uit 2002 

tot grootste 

Brit aller tij- 

den getuigt 

van selectie-

ve geschied-

schrijving. 

Dit was 

overigen s 

gebaseerd 
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dient een 

goed leider 

ook zijn of 

haar eigen 

tekortko-

mingen te 

onderken -

nen. De re-

aliteit gebiedt 

dat, net als 

op een opiniepeiling onder de 

Britse bevolking door de BBC, niet 

op historische analyse. Onder his-

torici zullen de meningen hierover 

ongetwijfeld uiteenlopen. 

Winston Churchill bemoeide zich 

als oorlogspremiei; totfrustratie van 

militaire leiders, intensief met mi-

litaire tactiek. Vanwege Churchills 

constante aandringen op uitbrei-

ding van het front in Noord-Afrika, 

Griekenland en met het oog op 

behoud van de Britse koloniën, 

het Verre Oosten, heeft de oorlog 

langer geduurd dan noodzakelijk 

met alle gevolgen van dien. Na-

tuurlijk heeft ook Churchill enor-

me verdiensten, daar bestaat geen 

twijfel over. Churchill kan net als 

Kennedy dan ook zeker niet als 

een slecht staatsman worden be-

oordeeld, maar enige nuance bij 

alle hoogdravende retoriek is wel 

op zijn plaats. 

Nederlandse bur-

gers wisten het 

- 

in 2004 overigens 

nog bonter te ma-

ken door Pim For-

tuyn te benoe- 

mentot grootste Nederlander aller 

tijden. Niet Johan de  Witt,  Johan  

Rudolph  Thorbecke, Willem van 

Oranje of Johan van Oldenbarne-

velt heeft blijkbaar de meest on-

uitwisbare invloed op het verloop 

van de Nederlandse maatschappij 

gehad. Nee, die prestatie werd toe-

gekend aan Pim Fortuyn. De waan 

van de dag zal hierop sterk invloed 

hebben gehad. Deze benoeming 

vond immers slechts twee jaar na 

zijn dood plaats. 

Wat zijn dan de criteria voor groot 

staatsmanschap? Normaliter schu-

wen Nederlanders centraal lei-

derschap. Ons staatsbestel is, met 

haar coalitieregeringen en lage 

kiesdrempel voor nieuwe partijen, 

zelfs zo ingericht dat macht bij één 

centrale leider zoveel mogelijk 

wordt beperkt. De Nederlandse 

premier heeft opmerkelijk minder 

macht dan sommige andere bui-

tenlandse premiers en presiden-

ten. Toch verschijnen er dagelijks 

publicisten in de media die het be-

grip leiderschap operationaliseren. 

Een goed leider dient dan door-

gaans moed en integriteit te tonen 

wanneer dat nodig is. 

Echter,  een politicus dient 

naast leiderschap te 

vertonen ook een 

politieke afweging 

te maken. Boven-

dien is de realiteit 

een stuk weer- 

barstiger en 

• complexer dan 

een keuze tus-

sen goed of 

fout. Daarom 

ieder mens, ook grote staatsman-

nen feilbaar zijn en geschiedschrij-

ving niet altijd zuiver van aard is. 

Correcte geschiedschrijving over 

staatslieden is een langdurig pro-

ces en zonder uitzondering onder-

hevig aan de waan van de dag. Er 

zijn VVD Tweede Kamerleden die 

Ronald Reagan als een briljante 

president bestempelen. Reagan 

had, net als Kennedy, zeker zijn 

verdiensten. Maar de term briljant 

gaat echt een paar stappen te ver. 

Ook ondergetekende moet zich-

zelf hier op blijven wijzen. Als 

groot bewonderaar van Abraham 

Lincoln mag enige nuance bij het 

adoreren van de, wat mij betreft, 

grootste Amerikaanse president 

niet ontbreken. Lincoln was altijd 

een tegenstander van slavernij. 

Maar ook met betrekking tot dit 

onderwerp liet hij zich in de aan-

loop van de verkiezingen in 1860 

behoedzaam uit. Dit was een lo-

gisch gevolg van het feit dat een 

verkiezingsoverwinning nooit ge-

paard kon gaan met sterke aboli-

tionistische verkiezingsleuzen. Pas 

nadat de Amerikaanse Burgeroor-

log enkele jaren in alle hevigheid 

bezig was, werd afschaffing van de 

slavernij, middels de  Emancipation 

Proclamation,  de centrale doelstel-

ling van Lincoln. Dit is overigens 

geen voorbeeld van blind oppor-

tunisme, maar van gecalculeerde 

strategie. En de realiteit gebiedt 

dat zonder gecalculeerde strategie 

het vrijwel onmogelijk is om uit te 

groeien tot een groot staatsman. 

Krijn Lock is bestuurskundige 
en oud-voorzitter van de 

afdeling Twente 
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De  liberalen  in 

'cloud cuckoo an ' 
-'De echte liberalen' noemen ze zichzelf graag, die lieden van D66. 
En met de verkiezingen in aantocht zou het mij niet verbazen, dat 
een substantieel deel van de JO VD'ers zou overwegen om op deze 

partij te stemmen. Ikzelf ben ook een tijdje lid geweest van die 
club, en na het lezen van dit schrijfsel zult u weten waarom ik dit 
niet meer ben, en - belangrijker nog - waarom het axiomatische 
'linksliberalisme' van deze zelfbenoemde democraten goedkope 

prietpraat is. Een rondleiding door de wazige wereld van het 
kathedersocialisme. Door  Ernie!  K/a phake 

re eerste DOjDUl isten 
Samen met de opkomst van 'Nieuw 
Links' in de midden jaren '60 en 

het beginnende New  Age-denken 
ontstond in Nederland een nieuwe 

stuiptrekking van het democrati-
sche systeem: een opleving van 

het populisme, en wel in twee ver- 
schillende verschijningsvormen. 
Enerzijds het links-liberale, ietwat 

elitaire D66-populisme, anderzijds 
dat van de Boerenpartij, waar iro-
nisch genoeg veel mensen uit de 

achterstandswijken van de grote 

steden op stemden. Samen haal-
den deze partijen 14 zetels, wat  

destijds nog als een politieke revo-
lutie werd beschouwd. D66 zette 
zich af tegen het politieke systeem 
van die tijd, wat toen nog gedomi-

neerd werd door de confessionele 
partijen. De belangrijkste speer-
punten waren natuurlijk de her-

vorming van het kiesstelsel en de 
democratie ("Onze democratie is 

kreupel" - Hans van Mierlo) in het 
algemeen: de welbekende 'kroon-
juwelen'. Terugkijkend kunnen we 

stellen dat er na meer dan 40 jaar 
van al die idealen maar bar weinig 

terecht is gekomen. 

De eeuwige oppositiepartij 
De electorale geschiedenis van 

D66 kan redelijk kort en zonder al 
teveel cijfers worden samengevat. 
Meedoen betekent zetelverlies. 

Hier zijn twee oorzaken voor aan 
te wijzen: A, is het moeilijk om 
een gewraakt systeem te verande-
ren door er aan mee te doen. B, ze 

moeten de moed op kunnen bren-
gen om hun ideeën tot uitvoering 

te brengen. Dit laatste wordt overi-

gens ook veelvuldig verweten aan 

de hedendaagse populisten, PVV 
en SP. Wel schreeuwen langs de 

Communistisch Manifest D66 

Zware progressieve belasting onbekend 

Centralisatie van het krediet in handen van de staat door een Sterke regulering van krediet op Europees niveau 
nationale bank met staatskapitaal en uitsluitend monopolie 

Centralisatie van het transportwezen in handen van de staat Sterke stimulering openbaar vervoer 

Vermeerdering van de nationale fabrieken, van de productiemid- Stimuleren van economische vooruitgang d.m.v. een digitale 
delen, ontginning en verbetering van de landerijen naar een ge- groeiagenda. Centrale planning via een Ministerie van 'Econo- 

meenschappelijk plan mie en Innovatie' 

Gelijke arbeidsplicht voor allen, vooral voor de landbouw 

Vereniging van landbouw- en industriebedrijf, aansturen op de 
geleidelijke opheffing van het onderscheid tussen stad en land 

40-urige werkweek 

Rijk en middenbestuur hebben bij de ruimtelijke ordening een 
hoofdrol, met de rijksoverheid voorop 

Een vergelijking van het D66-gedachtengoed met enkele standpunten van het Communistische Manifest (1 848) 
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zijlijn, mee doen ho maar. het 'sociaalliberalisme' of 'linkslib- de instantie dient te regelen. De 

D66 is een partij die het wonder-  eralisme' te koop. Echter, dat D66 socialistische methode van cen-

baarlijk goed doet in de opposi-  daarmee gelijk een liberale partij trale planning en centraal gezag 

tie, zich afzetten tegen de zittende zou zijn, is kletskoek van de bo-  wordt door D66 dus klakkeloos 

orde zit immers in hun bloed. Het venste plank. overgenomen. Even terzijde: nadat 

omgekeerde is ook waar: regerings- Nederland in een referendum te- 

deelname heeft de partij al vaak tot Katheclersocialisnie in een gen de Europese grondwet stemde, 

de rand van de afgrond gebracht. no e n do P heeft de partij het referendum uit 

Herinnert u zich nog, dat men zich De term 'kathedersocialisme' werd zijn partijprogramma gehaald. Pri-

bij de verkiezingen van 2006 af-  in het 19e  eeuwse Duitsland ge-  oriteiten kennen ze dus wel! Mis-

vroeg of D66 überhaupt nog wel bruikt om liberalen aan te duiden schien niet de juiste, maar toch 

in de Kamer zou komen? Volgens die vonden dat de staat zich ver-  moet je wat. 'Maar', zullen velen 

mij heeft dit opvallende gegeven regaander diende te mengen in het zich dan afvragen, 'Is het niet zo 

meerdere mogelijke oorzaken. Ten economische leven van mensen. dat D66 liberaal is in opzichten als 

eerste zou het kunnen dat mensen Dit is ook bij D66 het geval. De privacy, justitie, softdrugsbeleid, 

teleurgesteld zijn in het gebrek aan democraten hebben een rotsvast euthanasie, enzo?'. 

geboekte resultaten van de partij geloof in de staat als geluksmachi-  Het klopt dat D66 op deze gebie-

tijdens de regeringsdeelnames, en ne, of we het nu hebben over on-  den liberaler is dan bijvoorbeeld 

terecht. In de tweede plaats zou derwijs, innovatie, kunst of integra-  de VVD. Ja, de VVD zal eerder zeg-

het kunnen wijzen op een com-  tie. Op deze gebieden en andere, gen dat criminelen keihard aange-

municatiegebrek: D66 heeft een vindt D66 dat de staat een promi-  pakt moeten worden en inderdaad, 

vaag verhaal zonder ideologische nente rol dient te spelen. Onder-  het is de VVD die de wietpas ver-

bodem (m.a.w. pragmatisch) en wijs zou een investering zijn van dedigt. Daar staat tegenover dat 

mensen herkennen zich hier niet de staat in het individu. Innovatie men voor al die zaken waarin D66 

in. Een derde optie is dat het ver-  - voornamelijk binnen het gebied liberaler is dan de VVD, ook bij de 

haal van D66 gewoon helemaal duurzaamheid, maar nu ook ICT PvdA of SP kan aankloppen. Die 

niet aanspreekt en dat men slechts - dient gesubsidieerd te worden; punten zijn dus niet liberaal  an  

profiteert van de bühne op de op-  ditzelfde geldt voor kunst en cul-  sich, ze maken ook deel uit van het 

positiebanken. Op de laatste Twee-  tuur. Misschien wel het belang-  programma van andere partijen. 

de Kamerverkiezingen is dit zeker rijkste anti-liberale standpunt is de Anders gezegd, de linksl iberalen 

van toepassing, toen won de partij heil die D66 ziet in alles wat met zijn slechts liberaal op de punten 

7 zetels met een anti-PVV-verhaal, de Europese Unie van doen heeft. waar de VVD dit niet is. Een slecht 

niet omdat het een inhoudelijk De gewenste federale staat strookt uitgangspunt voor elke liberaal die 

programma had. Om de tweede totaal niet met het liberale subsidi- op D66 denkt te willen gaan stem-

factor - een vaag verhaal zonder ariteitprincipe, dat erop neerkomt men. 

ideologische bodem - het hoofd dat je overheidsdiensten op een zo 

te bieden lopen ze sinds 1998 met dicht mogelijk bij de burger staan- 
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"Wie de vorm 
'o  beheerst, is de 

0 

inhoud meester 
interview René Leegte 

Dit citaat is niet van hemzelf maar hij gebruikt hem graag. Het is name-
lijk ooit uitgesproken door Frits Bolkestein, de man waarbij de politiek 
voor René begon. René Leegte is nummer 30 op de lijst van de VVD. 
"Ik vind mijzelf echt een klassiek liberaal, ik geloof enorm in vrijheid 
van mensen. Vrijheid en verantwoordelijkheid, die twee gaan hand 
in hand". Hij is nooit lid geweest van de JOVD "Mijn vrienden wa-
ren lid, mijn vader ook, die zat in het hoofdbestuur met Hans Wiegel. 
Het kwam mij indertijd gewoon niet uit". Eerst is René afgestudeerd in 
Wageningen. "Toen moest ik gaan solliciteren en mijn vader had in de 
Telegraaf gelezen dat Bolkestein een intellectueel chauffeur zocht, een 
persoonlijk medewerker." De Telegraaf had dit overgenomen van het 
blaadje van de VVD Amsterdam 'de Komkommertijd'. 

In een paarse envelop - knipoog 

naar het paarse kabinet - stuurde 

hij een sollicitatie. "Uit vijfhon-

derd brieven werd Ik gekozen. Ik 

had een leuk gesprek met zijn se-

cretaresse en hierop volgend met 

Bolkestein. Ontwikkelingssamen-

werking, pillen bij houseparty's, 

Noord Ierland en de IRA, land-

bouw in Mozambique, alles kwam 

ter sprake. ik kon het zo gek niet 

verzinnen maar het klikte. Daarbij 

ben ik doopsgezind, waarop hij zei 

dat dat serieuze mensen zijn en dat 

heeft geholpen. ik deed van alles. 

Ik functioneerde als beleidsmede-

werker, politiek secretaris en toch 

ook chauffeur." 

"Ik wilde eigenlijk bij Unilever of 

Shell gaan werken, en had geen 

politieke carrière voor ogen. Ge- 

woon geld verdienen. Maar je eer-

ste baan is zoals je eerste vriendin, 

deze bepaalt de rest van de carri-

ère. ik ben weggegaan na de ver-

kiezingen van '94, waar de VVD 

de grootste partij werd ooit met 

38 zetels. Alsnog naar Unilever. 

Het is waanzinnig leuk, zo'n pm'er 

functie, vooral bij een Kamerlid 

die erg actief uitgesproken is. Dat 

maakt het uitdagend. Daarna moet 

je gaan werken en snappen dat er 

ondernemers zijn die geld verdie-

nen voor dit land. Bij de komende 

verkiezingen komen acht onder-

nemers in de Kamer, in totaal. Het 

zijn allemaal meesters, gymleraren 

en ambtenaren. Toen ik de kamer 

in ging ik er fors op inkomen ach-

teruit en je moet wel twee keer zo 

hard werken. Het heeft een hoop 

niet-aantrekkelijke kanten om dit  

werk te doen. Als ondernemer wil 

je resultaat hebben, bij politiek 

gaat het om het proces en is het re-

sultaat maar bijzaak. 

Komt dit niet omdat het resultaat 

nooit wordt gehaald,? Het resul-

taat dat je voor ogen hebt is in de 

huidige politiek bijna onmogelijk 

te halen. Door de compromissen 

en consensus die bereikt moeten 

worden met andere partijen."Ja, 

maar dat is niet altijd zo. ik doe 

Milieu, Energie en Duurzaamheid. 

Met een aantal moties heb ik toch 

heel veel bereikt. Door ingrijpen 

van de VVD is het recyclingper-

centage van kunststoffen naar 54% 

procent gegaan, dat is het hoogste 

percentage in Europa. Daar heb 

je geen wetgeving voor nodig. De 

VVD doet ongelofelijk veel op het 

gebied van duurzaamheid, en dat 

zijn allemaal concrete resultaten." 

Op de vraag of de VVD tevreden 

is met het Kunduz-akkoord zegt 

René het volgende "Kijk er waren 

twee opties. Of er zou niets ge-

beuren en dan zou Nederland zijn 

triple-A-status verliezen en zou de 

rente stijgen wat zou leiden tot een 

enorme crisis. Of er zou uiteinde-

lijk een akkoord komen met lasten-

verzwarende maatregelen. Omdat 

andere de partijen van het akkoord 

ook de noodzaak zagen "Ja,  van 

• 1 



het halen van de Europese norm. 

De VVD is voor een kleine over-
heid en lastenverlichting, linkse 

partijen denken dat geld gratis is 

en zijn voor lastenverzwaring. Dat 
moet je bij elkaar brengen, daar 

zitten dan dingen in waar je min-

der gelukkig van wordt. Kijk naar 
de kolenbelasting, deze is echt 

slecht. Kost geld, kost banen, meer 

CO2 maar het geeft GroenLinks 
een goed gevoel." 

De portefeuille Energie & Milieu 

is wel een portefeuille waar wei-
nig mensen wat vanaf weten. Wat 
moeten wij hierover weten en hoe 

komt u hieraan? "Ik heb deze por-
tefeuille meer uit ambitie dan uit 

mijn studie. De energiediscussie is 

de belangrijkste discussie die we 

voeren. Je kunt dingen verdelen 
in belangrijk/urgent en belangrijk/ 

niet urgent, deze discussie hoort 

bij de laatste. De energiediscus-
sie heeft het echt over de nieuwe 

economie, van over twintig jaar. 

De snelheid waarmee fossiele 
brandstoffen uit de grond moeten 
komen om de vraag van Azië, La-

tijns Amerika en Afrika, is bijna 
niet haalbaar. Dat betekent dat de 
kosten stijgen en dit betekent weer 

een risico voor de economie. Daar 
moeten we over nadenken. Hoe 

kunnen wij deze kostenstijging 

opvangen. Dat zou bijvoorbeeld 
kunnen met hernieuwbare energie: 

zonnepanelen, geotechniek. Maar 

dit betekent ook anders nadenken 
over je transport, cii daar zit echt 

het hart van de nieuwe economie." 

U wilde eerst werken voor  Royal 
Dutch  Shell (RDS), een multinati-

onal waar veel milieubewegingen 

problemen mee hebben. Hoe kijkt 
u hier tegenaan vanuit uw porte-

feuille? 
"Toen Ik kroketten verkocht, was 

obesitas een probleem. Het pro- 

bleem is niet dat we olie boren, 

het probleem is dat we de econo-
mie draaiende willen houden op 

een betaalbare manier en daar is 
olie voor nodig. En dan ben Ik blij 

dat RDS op een verantwoorde ma-
nier naar olie boort en dat ze aan-

spreekbaar zijn op dit soort zaken, 
want dat zijn lang niet alle olie-
partijen. Ik ben niet zo somber ge-

steld over het opraken van de olie. 
Steeds wordt er gezegd dat het een 

eindige grondstof is., als de prijs 
stijgt, is er meer olie te koop. De 
vraag is dus helemaal niet of het 

opraakt. Het enige waar ik zelf van 
overtuigd ben, is dat zoals het ste-

nentijdperk niet stopte toen de ste-
nen op waren, het olietijdperk niet 

zal stoppen omdat de olie op is, 
maar doordat we slimmere dingen 
doen of alternatieven hebben!" 

"Als je kijkt naar het verkiezings-
programma van de VVD, dan staat 
daarin dat we onze internationale 
doelstellingen wil halen. En die 

doelstelling is 20% minder CO2 
en 14% hernieuwbare energie in 

2020. Wat je daarvan vindt is dan 
niet zo relevant, maar de VVD gaat 

dat halen op een betaalbare ma-
nier. Doordat wij zonder techniek 

voor te schrijven tegen de markt 

zeggen: 'Jongens, kom op, jullie 
zijn aan zet. Wat is de meeste ef-

fectieve manier om die doelstelling 
te halen?' En dat moet in mijn ogen 

de overheid doen. Doelstellingen 

neerzetten en de verantwoorde-
lijkheid daarvoor afleggen aan de 

markt. Daar hoort vertrouwen bij 
in de markt. 

"Angst verkoopt lekker. Er wordt 

nog steeds angst aangesproken 
dat de wereld vergaat. Bedrijven 
als RDS zijn ongelofelijk gevoe-

lig voor de publieke opinie. Want 
ze zijn groot, en door die grootte 
zijn ook kwetsbaar. Maken zij ver-

keerde keuzes, dan presenteren de 
media dit en de omzet zal direct 
dalen. Dit is een prima systeem, de 
overheid hoeft daar dan niks meer 

aan te doen. De samenleving kan 
dat zelf we! organiseren. 
"De staat heeft vooral een belang-
rijke taak in het aan het werk hou- 
den van mensen. Als we morgen 

allemaal op water zouden kunnen  

autorijden, zouden we dat doen. ik 

zou de eerste zijn die dan in zo'n 

auto stapt. Maar Ronald Reagan 
zei al: "we are most  afraid,  to  see 
what  we  see".  Dat vinden we las-
tig, feiten zijn hardnekkig en dat is 

wat vooral links heeft. Wat het hart 
niet toestaat, komt het hoofd niet 
in.',  
ik ben zeker niet bang voor links. 

"Kijk roemer heeft natuurlijk geen 
enkele oplossing voor de econo-
mische problemen. En uiteinde-

lijk op 12 september zullen we 
zien dat het niet van Roemer zal 

komen. Een samenwerking met 

SP gaat absoluut niet werken. Het 

programma van de SP gaat lasten 
verhogen om de overheid te la-

ten bepalen waar het geld naartoe 

moet. Het programma van de VVD 
houdt in dat er een kleine overheid 

komt waarbij de markt initiatieven 
kan nemen en de samenleving zelf 
weer initiatieven kan nemen. Je 

krijgt als jonge ondernemer veel 

meer ruimte wanneer je minder 
lasten hebt zodat je veel eerder 

kan concurreren. En je spulletjes 

Ze gaan liever voor Emiel, 

de gezellige maat uit de 

kroeg.  

in België en Duitsland kan verko-
pen. 

"Een samenwerking zal alleen 

maar tegenwerken, tenzij de SP 

zich aanpast, maar ik heb laatst 
ook gezegd: uiteindelijk heeft ook 
links geen geld. Dus die roepen 

we! van alles, maar ook zij zul-
len geconfronteerd worden met de 

wetten van de economie. Dat zag 
je twee jaar geleden ook bij het 

programma van de VVD, velen rie-
pen: het is onmogelijk, de bezui-
nigingen van de VVD. Nou uitein- 

I e  1)ier11s4! ( :r Jfl\'l) 1)1-1V 
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delijk zitten we daar ver overheen 

en zegt iedereen: er moet meer. De 
verkiezingen willen linkse partijen 

doen geloven, dat geld gratis is." 

Duurzaam ontwikkelen 
"Het kost veel geld als de staat gaat 

zeggen waar bedrijven in moeten 
investeren. Dat gaat het heel veel 

geld kosten. Ik heb zelf gewerkt bij 
Unilever, en daar heb ik gewerkt 

aan de duurzame visteelt. Dit was 

omdat Unilever dacht dat de vis 
opraakte, dit is vervelend want dan 
verkoop je geen vissticks meer. 

Dus ga je nadenken, hoe kan ik 
nou op een verantwoorde manier 
blijven vissen, ik heb zelf Max Ha-

velaar bananen verkocht, Ik kwam 
als commercieel directeur en er 

was een nichemarkt naar wereld-

winkels. De uitdaging was: hoe 
krijgen we de bananen verkocht 

aan de Albert Heijn? Dan moet je 

een product leveren dat kwalitatief 

goed is, en net zo duur is als de 
Chiquita banaan. Dan moet je op 

een andere manier over nadenken,  

daar heb je geen subsidie of over-

heid voor nodig. Kort gezegd: de 
kunst is om bedrijven en mensen 

laten nadenken dat zaken anders 

kunnen. En regels die in de weg 
staan hiervoor moeten worden 

weggenomen om de ondernemer 
vrij baan te geven." 

Kernenergie 
"Ook hier maken we geen tech-

niekkeuze. Wat ik de afgelopen 

twee jaar heb gedaan is de moge-
lijkheid creëren dat iemand een 
kerncentrale kan bouwen in Ne-

derland. Daar kunnen ze een ver-
gunning voor aanvragen maar als 
er niemand komt, ga ik hem niet 

betalen. ik heb dus een facilite-
rende rol en draag er zorg voor dat 

dingen gemaakt kunnen worden, 

dat is de rol van de overheid. De 

kernenergie discussie is vrij hypo-
criet. Jullie (red: JOVD Utrechte.o.) 

zijn op bezoek geweest in Petten. 

De helft van het kernafval daar is 
ontstaan voor elektriciteit de an-

dere helft om 10 miljoen patiënten  

per jaar te helpen. We kunnen be-

ter de techniek blijven verbeteren, 

slimmer worden, beter worden, 

veiliger worden, dan dat je nu er-
van wegloopt en wat nu een goed 

gevoel geeft maar uiteindelijk geen 
oplossing." 

Europa 

"Wij zitten bij Verhofstadt om-
dat Hans van Balen daar zit. Vei-
hofstadt is een Belg en een fede-

ralist. België heeft problemen en 

krijgt zijn land niet bij elkaar dus 
gooit het op Brussels niveau. Want 

clan zijn ze van hun problemen af. 
Nederland steekt anders in elkaar, 
maar Europa is net als Nederland. 

Als je het verschil wilt maken moet 
je samenwerken. Politiek gaat 

over macht, en voor macht heb je 

vriendjes voor nodig." 

En de maatregelen die u eerder 

noemde voor bedrijven. Bij het 
niet of slecht uitvoeren van de re-

gels, saneren met een boete. Wil jij 

dit naar Europees niveau dragen? 
()- _[\; , 
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Uiteindelijk wel ja. ik vind het het 

stupide dat individuele landen bin-

nen Europa doelstellingen hebben 
op het gebied van hernieuwbare 

energie, alsof Nederland een ei-
land is. Het is vele malen effici-
enter en effectiever om samen te 

werken. Het is geen Nederlandse 
bedreiging, de hoge energiekosten 

en afhankelijkheid van fossiel . Het 
is voor heel de hele wereld een be-
dreiging. 

Een nieuw politiek systeem 

1k zie niet goed hoe het anders kan 
doen, uiteindelijk is democratie 

toch wel het beste wat er is. De li-

beralen hebben ervoor gezorgd dat 
vrouwen en minder vermogenden 

mochten stemmen, uiteindelijk is 

dat goed. Meer partijen dempt al-
les wat, en geeft meer macht aan 
de ambtenaren. We moeten vooral 

terug naar een kleinere overheid 

en Kamer. Nu gaat de Kamer vaak 
op de stoel zitten van de minister, 

technieken voorstellen, oplossin-

gen aandragen. Maar nee, ik ben 
controleur. Dus ik wil de minister 

kunnen zeggen: 'u heeft het niet 
goed gedaan, u gaat naar huis' 
of hij heeft het goed gedaan: ap-

plaus. Maar anders werkt het niet. 

De Tweede kamer zit teveel op 
schoot bij de ministers, dan krijg je 

een soort zoutloze pap. 

Niet elk Kamerlid heeft de inhoud 
die u heeft. Vindt u dit een vereiste 

om in de kamer te zitten? 

Als Kamerlid heb je een aantal 
rollen, de belangrijkste is de con-

troleur van de regering. Dat doe 

ik met moties. De tweede rol is 
wetgever. Dan zeg je: minister je 

hebt het zo slecht gedaan, ik doe 

het zelf even. De derde rol is die 
van een volksvertegenwoordiger. 

Deze rol veronderstelt je met een 
ramp als die van chemiepack, het 

gevoel van de samenleving oppakt 

en zegt: dit is vreselijk hoe gaan 
we dit voorkomen? 

Ik schat voor de komende verkie-

zing de VVD op 35 tot 40 zetels, 

ik ben betrokken geweest bij de 

campagne toen we 38 zetels (red: 
onder Bolkestein) haalden. Voor de 

grap zeg ik wel eens: "toen ik bij 
de VVD kwam stegen we, en toen 

ik wegging daalden we. In 2010 
stelde ik mij weer verkiesbaar en 

werden we de grootste partij - het 
hoogste ooit zou mooi zijn. 
Het verschil in campagnevoeren 
is dat Bolkestein vroeger voor een 

zaal 20 minuten zijn verhaal ging 

vertellen, waar de VVD zich sterk 

voor maakt. Dat ging over inhoud, 
argumenten en visie. Nu is dit ver-

sneden tot soundhytes, het verhaal 

van Rutte is de helft van het ver-
haal van Bolkestein. En dat was 

al maar de helft van zijn voorgan-

gers. Het gaat nu zo veel sneller, 

de inhoud wordt steeds moeilijker 
zichtbaar en toch complexer. Alle 

verschillende partijen beloven een 

gezonde economie en betaalbare 
zorg. Iedereen heeft het beste voor. 

In Nederland doen we het zo gek 
nog niet, we hebben de hoogste 
gezondheid van Europa, hoogste 
levensverwachting en we zijn het 

8e land qua onderwijs. Al onze 
universiteiten staan in de top 200 

van de wereidranglijst van de 
16.000 universiteiten. 

Campagne 

Mijn persoonlijke campagne loopt  

goed. De debatten zijn nu echt 

topsport, ieder debat bereid Ik 

ruim een uur van te voren voor. In 
de vakantie plan Ik alle debatten 

in, met de hoofdpunten die ik hier 

wil gaan overbrengen. Vervolgens 
worden alle kernpunten herhaal-

delijk geoefend met het team, we 

doen het met zijn allen. Het libe-
ralisme maakt zich sterk voor het 

individu, maar je doet het echt 

samen. Je kan elkaar aanvullen en 

dat maakt het tot meer en beter. 
Links heeft geen oplossing voor de 

economische problemen. Daar-
voor hoeven we echt niet bang te 
zijn. 

Ik zie dat jullie nieuwe generatie 

ambitieus is en staat te trappelen 
om mijn plek in te nemen, dat is 
Jeuk om te zien! 

Leegte zoekt nog een persoonlijk 

medewerker. Hij staat bij de VVD 
op plaats 30. "Kies inhoud, stem 
Leegte". 

cc  

Uiteindelijk heeft ook 

links geen geld 
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Rubriek de Gloeikimp ta o
. 
 ok dal de ——1 ,1 wal 

Door de immer toenerneijc lag moet liggen in het- iden. Nadal 
vsr 

waarmee een veelheid aan absürde  wets-  'Sarko \de pensioenleeftijd  in Frankrijk. 

voorstellen en andere items in het nieflws van 60  War 62 heelt verhoogL, verlaagt d •.. 

opduiken, hebben we de rubriek "de socialist Hollande de leeftijd weer ter g - 
Gloeilamp". Deze rubriek is afgeleid van naar 60. Komt -le man van PlanettJto ia? • - 

het bespottelijke plan van de EU om de (Bro www.riLnh 
. 

verkoop van de 100 Watt gloeilamp'. te im. . 

verbieden. Als redactie houden we ons VN benoemt  Mugabe  tot VN-ahassaileii?. 

dagelijks bezig met het vinden van absurd Zijn landgenoLen -. 

nieuws, maar we krijgen ook graaginpit ken: Wanneer a'j3j nou een ke' o ' 

van andere oplettende mensen. Heb je Maar de Vereni d N ti ; ijwe posi 

iets gezien waarvan je denkt dat dit niet • over RobertMugal. In hun 9(uwige. 

door de beugel ka,, stuur dan een samen- heid hebben ze  If  Iot! '  hem te 
. f 

vatting van een paar regels met de link noemen tot de 

van waar je het item hebt gevonden naar 

gloei!amp@jovcLnl. 

Obama met dictatoriale trekjes 

President Obarna, die de Nobelprijs voor 

de Vrede ontving en  Guantanamo Bay  wil-

de sluiten, maar nu  Guantanamo Bay  aan 

het renoveren i en tienduizenden heeft 

laten afslachten in naam der vrede, krijgt 

steeds meer de smaak te pakken. De New 

York  limes  bericht dat op de geheime"kill 

list" van de president ook twee Ameri-

kaanse burgers staan en een 17-jarig meis-

je. Zonder pardon mogen deze mensen 

door een headshot van een  drone  kapot 

worden geschoten. Volgens de grondwet 

is het uiteraard verboden voor de over-

heid om eigen staatsburgers te fusilleren, 

maar zoals Ron Paul zegt:'With  politici-

ans like  these,  who needs terrorists?"  ik 

kan het me niet voorstellen hoe het is om 

op een lijstje van Van Rompuy of Barosso 

te komen, voor het schrijven van Eurokri-

tische artikelen, maar Ik ben blij dat het 

in Europa gelukkig nog net niet zover is, 

al kijkt de dictatuur hier ook om de hoek. 

(Bron: www.nytimes.com) 

Socialist Hollände komt van  Planet  Utopia 

Zoitisweäikhiaal wëteñ schijnt de zon in 

het zuiden van Europa wat vaker. Verder 

zijn de mensen ook allemaal wat lier, 

linkscher en natuurlijk dommer. Daarom 

moeten volgens het socialistische gelijk-

heidsideaal alle lonen eerlijk verdeeld 

(lees: gssteeld) worden. Dat betekent 

naast garantiestellingen vanuit Noord- 

voor toerisme. En dat lst-Mopi uit voor  

Mugabe,  want de Vereni4l
,

ies genie-

ten namelijk onschendbaar eid. Robert. 

Mugae, al jarenlang dictator van het 

eens zo rijke land, staat bekend om zijn  

death squads  en zijn wereldvoorbeeld in 

de kunst van het gelddrukken met een 

inflatie van een miljoenmiljard procent 

tot gevolg. De ECB en de  FED  hebben'dit 

voorbeeld ook maar overgenomen, opdat 

wij dan net zoveel miljonairs krijgen als 

Zimbabwe. De crisis op(ossen? Geen pro-

bleem: Robert  Mugabe  stuurt een Van zijn 

financieel adviseurs en we lossen de kre-

dietcrisis 

op met ... juist meer krediet. Wat de pre-

cieze functieomschrijving voor de functie 

is en waarom  Mugabe  hier de juiste per-

soon voor is, is onduidelijk, maar het zal 

er wel mee te maken hebben dat de VN 

volledig c-o-r-r-u-p-t en ongeloofwaardig 

is, net als met hun frauduleuze verkoop 

van de klimaatreligie. (Bron: www.else-

vie r.nl) 

PvdA door de bocht 

De PvdA laat weer eens zien hoe gestoord 

ze eigenlijk zijn. Af en toe zeggen de arme 

schapen iets waardoor je denkt 'Wanneer 

hebben ze de werkelijkheid de rug toe 

gekeerd?"). Het is weer zo ver. De PvdA 

van de Hoek van Holland wil weerman-

nen afrekenen op foute voorspellingen. 

Dit kost ondernemers namelijk dagelijks 

100.000 Euro. Hoe er met de weerman-

nen moet worden afgerekend en hoe de  

NOS dan no,iemand wil vinden om het 

stukje nieuws met enige waarheid te pre-

senteren, is niet bekend. (Bron: www.te-

lraaf.nl) 

ACTA ,wordt CETA 

Toen is besloten dat ACTA toch niet werd 

goedgekeurd en eerst moet worden goed-

gekeurd door het Europese 1-lof, zal de 

politieke elite in Europa wel hebben ge-

dacht: Dat domme volk weet niet wat 

goed voor ze is, we willen ze alleen maar 

helpen. met nieuwe geweldige wetgeving 

en het enige wat ze doen is klagen!. Om-

dat de politieke elite wel weet wat goed 

voor ons is, dachten ze: Ach, dan doen we 

een verdrag van Lissabonnetje. De tekst 

van ACTA is in een handelsverdrag met 

Canada gecopypaste en heet nu CETA. 

(Bron: www.geenstijl.nl  
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De JOVD werkt hard aan de 
opleiding en training van haar leden 

Een overzicht van de 
activiteiten binnen deJOVD  

Academy  - 

Het huidige hoofdbestuur heeft zich, in het vorig jaar december ge-
presenteerde beleidsplan voorgenomen dit jaar flink in te zetten op de 
scholing van JOVD'ers. De naam "vorming en scholing" werd veran-
derd naar "opleiding en training" en de reeds gevormde commissie on-
der oud-algemeenbestuurslid Bram Dirkx werd door hoofdbestuurslid 
Rianne van Houten wederom ingesteld. Het afgelopen half jaar zijn er 
diverse activiteiten geweest binnen de JOVD  Academy.  Dit artikel geeft 
een overzicht van deze activiteiten en kijkt even vooruit naar de toe-
komstige activiteiten. Door 17jon2c Van Gernerl en Rianne van Houten 

Masterciass : Politieke en Be-
stuurlijke Vaardigheden 
Op de drie zaterdagen 25 febru-

ari, 3 maart en 17 maart vond de 

allereerste activiteit plaats binnen 

de JOVD  Academy.  Tijdens deze 

JOVD Masterclass werd er aan-

dacht geschonken aan vaardighe-

den die iedere politicus of bestuur-

der zou moeten bezitten. Er waren 

verschillende sessies verdeeld over 

drie zaterdagen over uiteenlopen-

de onderwerpen zoals: openbaar 

bestuur, persoonlijk en bestuurlijk 

leiderschap, media, voorlichting, 

onderhandelen, besturen in crisis-

tijd, debatteren en politieke strate-

gie. 

Topkadertraining 

Elk jaar leidt de JOVD nieuwe cur-

susleiders op tijdens het Cursus 

voor Cursusleidersweekend (CVC). 

Dit jaar werd voor het eerst een 

extra training aangeboden vooraf-

gaand aan het CVC. Op 24 maart 

werden twintig JOVD'ers door 

vier ervaren cursusleiders vooral 

getraind in presentatietechnieken. 

Het was geweldig om te zien hoe 

de deelnemers groeiden. Van de 

deelnemers aan de Topkadertrai-

fling wisten er acht een plaats te 

bemachtigen voor het CVC. 

Cursus voor Cursusleidersweekend 

Het CVC is een terugkerend oplei- 

dingsweekend voor nieuwe cur- 

susleiders. De acht deelnemers 

werden door vier ervaren trainers 

een weekend lang getraind in alle 

zaken die belangrijk zijn voor een 

cursusleider. Tijdens het weekend 

werd onder andere getoetst op pre-

sentatietechnieken en inhoudelijke 

kennis. Het CVC is altijd een erg 

leerzaam, intensief maar vooral 

leuk weekend. De JOVD kan trots 

zijn op weer vier nieuwe cursuslei-

ders. 

Filosofische activiteit: Conserva-

tieve kritiek op het liberalisme 
Op 21 en 28 juni vond voor het 

eerst een filosofische activiteit 

plaats in het kader van opleiding 

en training. Te gast waren de con-

servatieve filosofen Jonathan  Price  

en  Yoram  Stein. 

Op twee avonden werd er met 

de filosofen in een kleine groep 

deelnemers gefilosofeerd over de 

vraag waar de tekortkomingen van 

het liberalisme zich bevinden en 

in hoeverre het conservatisme in 

deze gevallen de tekortkomingen 

kan opvullen. Uiteraard werd er 

ook driftig gediscussieerd over de 

verschillende tussen liberalen en 

conservatieven. 

IOVD  University:  Europa 

Vorig jaar oktober vond de JOVD 

Herfstuniversiteit plaats. Dit was 

een groot succes en de Commissie 

Opleiding en Training heeft zich 

daarom ook voorgenomen om dit 

jaar wederom in het najaar een ac-

tiviteit te organiseren die als kroon 

op het werk kan worden gezien 

van de JOVD  Academy.  

De naam van deze activiteit is 

gewijzigd naar JOVD  University,  

maar verder is het concept het-

zelfde gebleven. In Apeldoorn zal 

op 15 en 16 september een gese-

lecteerde groep deelnemers zich 

I)riis&r der IOVD 64-1V 
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gedurende een heel weekend gaan 

verdiepen in een bepaald onder-

werp op academisch niveau. Dit 

jaar is gekozen om het onderwerp 

"Europa" onder de loep te nemen. 

Binnen drie invalshoeken, te we-

ten bestuurskundig, juridisch en 

economisch, zal gekeken worden 

naar de huidige staat van Europa 

en de toekomst. 

Masterclass li: De Verenigde Sta-

ten en Nederland 

Dit najaar vinden de Amerikaanse 

presidentsverkiezingen plaats en 

de JOVD wil hier natuurlijk ook 

aandacht aan besteden. Binnen 

de JOVD  Academy  zal daarom op  

6 en 20 oktober een masterclass 

plaatsvinden over de verschillen 

en overeenkomsten tussen de VS 

en Nederland. Er zal onder andere 

aandacht zijn voor het buitenlands 

beleid, de rol van religie in de Po-

litiek en nog veel meer. Uiteraard 

zijn er ook sessies over het Ame-

rikaanse politieke bestel en de ko-

mende Amerikaanse presidentsver-

kiezingen. 

Het moment van inschrijven voor 

deze activiteit zal in de JOVD 

Nieuwsbrief aangekondigd wor-

den. Houd je mailbox dus goed in 

de gaten, want er is maar beperkt 

plek voor deze activiteit. 

Wil je nog meer weten over de ac-
tiviteiten binnen de JOVD  Univer-

sity?  Mail dan naar: cot@jovd.nl  of 
kijk op www.jovd.nl . 
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JOVD Rijnmond - Liberale Zomerbarbecue 

De JOVD Rijnmond is inmiddels met meer dan 200 leden de vierde 
afdeling van het land. Het afgelopen bestuur en een aantal besturen 
daarvoor hebben de JOVD Rijnmond weer op de kaart gezet. De 
afdeling heeft dit jaar een hoop activiteiten georganiseerd, die ook 
druk bezocht zijn. Na een bewogen jaar is het ook belangrijk om het 
politieke jaar goed af te sluiten. 

Door Barbara van den Bosch, Penningmeester van de JOVD Rijn-
mond en Thomas de Jonge, Lid van Verdienste van de JOVD Rijnmond 

Op 5 juli was het zover, de Liberale zomerbarbecue van de JOVD 
afdeling Rijnmond De barbecue vond plaats bij Villa Kakelbont aan 
de pittoreske Oude Haven! Voordat het vlees gaar was, konden de 
bijna 40 aanwezigen onder het genot van een drankje luisteren naar 
de speech van de voorzitter, Patrick van der Steen, waarbij we in vo-
gelvlucht terugkeken op een jaar vol met sprekersavonden, debatten 
en drukbezochte borrels. Genietend van het heerlijke weer werd er 
gezellig gepraat en zo hier en daar een discussie gevoerd. 

Naast een hoop luchtige onderwerpen werd er ook hevig gediscussi-
eerd over de snelle en gevaarlijke stappen binnen Europa. Binnen de 
JOVD Rijnmond zijn er relatief veel Euro-kritische JOVD-ers. Echter, 
aan de andere kant laten de Euro-lovers zich ook goed horen. De een 
roept: "De Euro gaat kapot, we moeten er nu uitstappen!", terwijl 
de ander zegt "Nee, zonder Europa stellen we niets voor, we heb-
ben Europa nodig om een handelsblok te vormen tegen Amerika en 
China". De biertjes hielpen de discussie verder helpen, maar ook het 
nuthtere Rotterdamse relativeringsvermogen deed zijn werk, om na 

discussies ook weer flink te lachen. 

Onder de 40 aanwezigen waren veel nieuwe leden, maar ook onze 
regio HB'er Jarico Vos en maar liefst 3 Leden van Verdiensten op de 
Barbecue. De afdeling heeft hoge groeiambities, maar aan de andere 
kant Utrecht en Amsterdam liggen nog ver weg, dus er moet nog wel 
wat worden ingehaald. Wel heeft de afdeling deze maand de meeste 
leden geworven en gaat het afdelingsbestuur op kosten van het HB 
heerlijk uit eten. 

De aanwezigen bleven nog lang, pas rond half 11 begonnen de eerste 
mensen weer naar huis te gaan. Terugkijkend op de mooie verhalen 
over het rijke verleden van de afdeling, een hoach•he 
lijke weer was hel al met al een topavond! 

- 
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Door Steve Vos 

Emilio zag desalniettemin perspec-

tief, het bedrijf was volgens hem 

prima in orde, het was de crisis die 

de winstgevendheid van het bedrijf 

opat. Ook was Emilio zeer ontevre-

den over zijn andere voorganger, 

Markos, die Walter opgevolgd had. 

Markos had geprobeerd zoveel 

mogelijk dure machines te verko-

pen om zo de kosten te drukken, 

maar hier was Emilio het niet mee 

eens. Volgens hem bracht Markos 

hier de winstgevendheid van het 

bedrijf mee in gevaar en maakte 

het werk onnodig veel zwaarder 

voor het personeel. Nadat Markos 

ruzie had gehad met zijn adjudant 

en ze beiden waren vertrokken, 

had Emilio het roer overgenomen. 

De komende vier jaar zou hij orde 

op zaken stellen. In de verte doem-

de inmiddels al een glimmende 

auto op: ze waren er. 

Beteuterd ging Emilio weer op zijn 

krukje zitten. Het gesprek was niet 

zo gegaan als hij had gehoopt. 

Het begin was al slecht, toen die 

jongens met veel te dure pakken 

de auto uitstapten en hem zagen 

zitten in zijn tuinbroek. Ze kon-

den hun lach amper inhouden en 

Emilio voelde zich meteen niet 

serieus genomen. Desalniettemin 

had hij zo enthousiast mogelijk 

zijn plannen voor de komende vier 

jaar gepresenteerd. Het was een 

simpel plan, één van de redenen 

dat zijn personeel vierkant ach-

ter hem stond. Ze begrepen het. 

Hij zou het nieuwe krediet van de 

bank gaan gebruiken om te inves-

teren in zijn gewassen, waardoor 

hij over vier jaar een recordoogst  

zou hebben, waarmee ze de opge-

lopen schulden makkelijk zouden 

kunnen aflossen. De bankjongens 

waren echter niet zo enthousi-

ast als Emilio. Ze gebruikten alle-

maal moeilijke woorden, maar het 

kwam er op neer dat ze vonden dat 

hij te veel personeel had. Hier was 

Emilio echter meteen voor gaan 

liggen, hij peinsde er niet over zijn 

loyale werknemers te ontslaan. 

"Over  my dead  body," had hij op 

zijn beste Engels gezegd. Er waren 

er nu misschien te veel, maar als 

zijn investeringen in de gewassen 

eenmaal gedaan waren zou hij ze 
stuk voor stuk nodig hebben. Ster-

ker nog, hij was van plan ze een 

loonsverhoging te geven, om ze 

te motiveren nog harder te wer-

ken. Dat ze hem erdoor op handen 

droegen, beviel hem overigens ook 

wel. De bankjongens vonden zijn 

plannen echter niet zo geslaagd. 

Ze wezen hem erop dat zijn nieu-

we gewassen zeker geen garantie 

voor succes waren en dat hij een 

groot risico liep, maar Emilio vond 

het onzin. Zijn gewassen hadden 

gewoon wat extra  power  nodig en 

dan zouden de oogsten vanzelf be-

ter worden. Na lang onderhande-

len had hij ze toch zo ver gekregen 

een krediet te verstrekken. Het was 

niet zo veel als hij gehoopt had en 

de rente die hij moest betalen was 

een stuk hoger dan die Walter had 

bedongen, maar hij moest het er 

mee doen. 

Vier jaar later was de zon minstens 

net zo warm toen Emilio voor de 

laatste keer op zijn krukje ging 

zitten. Hij had zojuist al zijn per-

soneelsleden moeten ontslaan. 

Ze waren boos op hem. Wat was 

er nou geworden van zijn mooie 

plannetjes? Hij hield ze voor dal 

het de schuld van die vervloekte 

bankjongens was, ze hadden hem 

niet genoeg geld gegeven en de 

rente was veel te hoog. Bovendien 

duurde de crisis veel langer dan hij 

had verwacht, datwas toch niet zijn 

schuld? De meesten konden hem 

echter niet meer luchten of zien, 

ze voelden zich bedrogen. Emilio 

begreep dit niet. Hij had gewoon 

wat meer tijd nodig, als die vre-

selijke bankjongens hem nog een 

krediet hadden gegeven, had hij in 

een volgende termijn gewoon orde 

op zaken gesteld. Waarom begre-

pen ze dat toch niet? De bankjon-

gens geloofden hem echter ook al 

niet, al had hem dat niet verbaasd, 

die waren er toch alleen maar op 

uit hem te dwarsbomen. Ook al 

durfde hij het aan zichzelf niet toe 

te geven, stiekem dacht Emilio nog 

wel eens terug aan die dag, vier 

jaar geleden. Wat als hij naar de 

bankjongens geluisterd had? Dan 

waren misschien nu maar twee 

werknemers werkloos en niet alle 

twaalf. Dan had hij niet zo veel 

geld hoeven steken in dat nieuwe 

gewas, wat de oogst toch niet zo 

veel had verhoogd als hij had ge-

hoopt. Weemoedig keek Emilio 

nog eens om naar de boerderij, 

het zou niet lang meer duren voor 

de bankjongens het zouden ver-

kopen. Emilio stond op en gooide 

zijn knapzak over zijn schouder. 

Hij ging wel weer lesgeven. Daar 

hij had zich toch altijd al prettiger 

gevoeld. 

V 



AARTSEN 
IDENTITEITSCRISIS 
Ik zit in een identiteitscrisis. Wat ben ik? Ben ik Eurofiel 
of Eurofoob? Vóór of tégen Europa? ik studeer (nou ja, 
HBO hè) Europakunde. Dus ik ben voor Europa. Of toch 
niet? ik zit de hele zomer in een oranje-shirtje Duitsers 
te vervloeken omdat ze al ons sportsucces afnemen. Dus 
ik ben tegen Europa. Oranje-shirtje = Eurofoob. Je bent 
voor of tegen Europa. Meer smaken lijken er niet te zijn 
in het Europa.-debat. Met het oog op de verkiezingen is 
ook in Nederland de strijd losgebarsten tussen Eurofielen 
en Eurofoben. Dat lijkt dé strijd te worden richting de 
verkiezingen van 12 september aanstaande. 

Team EU staat wel op voorsprong, om maar in sporttermen 
te blijven. Door slimme taaltecimische trucjes beheersen 
zij het debat, ik begin bijna Martin Bosma (uitvinder 
van 'Kopvoddentaks' en 'Pina  Colada-maffia') er van te 
verdenken dat hij stiekem bijklust voor de EU. Laat mij u 
meenemen door het woordenboek der Eurofielen.  

Eurobonds:  Het is bijna 'AH-voetbalplaatjes'-achtig. 
"Spaar nu alle 27  Eurobonds  en ontvang een gratis 
Barroso-verzam c/album" Onschuldiger kan het koppelen 
van nationale tekorten niet klinken. In werkelijkheid komt 
het neer op: ik heb weinig schuld. Jij hebt heel veel schuld. 
Zullen we dat samen delen? 

Europees Geld: Ook zo'n mooie. "Deze weg is aangelegd 
met Europees geld" Heft de EU zelf belasting? Nee. Heeft 
de EU een eigen inkomstenbron? Nee. Staat er een pot aan 
het einde van de regenboog in Brussel? Nee. Europees geld 
bestaat niet! Die weg is aangelegd met Nederlands geld 
waarvan een gedeelte langs Brussel is gegaan. 

Politieke Unie: Mijn persoonlijke favoriet. Wat is een 
politieke unie? Duitsland is een politieke unie. Spanje is 
een politieke unie. De Sovjet-Unie was een politieke unie. 
Politieke unie is alleen een mooi woord voor euroschuwe 
politici die niet aan hun kiezers durven uitleggen dat ze 
eigenlijk gewoon voor Europese eenwording zijn. Maar 
eerlijk is eerlijk, het is mooi bedacht. 

Van dit soort woorden krijg ik jeuk. Van dit soort woorden 
kom je bijna vanzelf in het team van de Eurofoben. 

Zou ik dan toch tegen Europa zijn? Of ben ik toch voor? 
Gelukkig hoeven we pas op 12 september definitief te 
kiezen. Genoeg tijd voor de VVD om een goed 'medicijn' 
te vinden voor mijn identiteitscrisis. 

O pinie 
Emile Roemer, 
hoe zijn 
succesformule 
tevens zijn 
achilleshiel is. 
Door Alex Panhuizen 

Sinds de SP in de peilingen groter 
is geworden en steeds opnieuw 

de VVD voorbij dreigt te streven, 
komt automatisch ook de volgen-

de vraag bovendrijven: "mocht de 
SP de verkiezingen winnen, wordt 

Roemer dan ook premier?" 

Dat  Ernie]  Roemer de SP naar 

het grote aantal zetels heeft 
gehaald waar het nu op staat in de 

peilingen is een begrijpelijk iets. 

Als men kijkt naar wat er zoal op 
de SP stemt dan zijn het vooral 
lager opgeleide mensen uit een 

armer milieu. De arbeider uit 

de Haagse Schilderswijk. De 
Marokkaanse moeder die slecht 

Nederlands spreekt en moeilijk 
een baan kan krijgen waardoor ze 

gedwongen is het toilet van een 

restaurant te boenen tegen een 
hongerloon. Niet te vergeten de 
hippies van  Occupy  die met alle 
plezier hun uitkering opstrijken 

om vervolgens te protesteren tegen 
"het systeem/hun inkomstenbron". 

Denkt u werkelijk dat deze 
mensen behoefte hebben aan 

een kerngeleerde zoals Samsom? 
Of een professor rechten, zoals 

Cohen? Nee! Ze gaan liever voor 

Emiel, de gezellige maat uit de 
kroeg. 
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De ietwat boerse simpelheid van 
Roemer, met zijn typisch Brabant-

se accent als handelsmerk, maken 

hem tot een zetelsucces. En als 

andere linkse partijen er vervol-

gens een rotzooi van maken, dan 

is het enige wat Roemer hoeft te 

doen, stilzitten en de peilingen 

laten stijgen. 

Zeteltechnisch is deze techniek 

een groot succes. Maar juist boven-

genoemde boerse simpelheid kan 

hem nog weleens de positie van 
minister-president kosten. Door 

enkele prominente SP'ers wordt 

Roemer gezien als een lichtge-

wicht. Dit lichtgewicht zou niet ge-

schikt zijn voor het premierschap. 

Zelfs zijn tennispartner dacht dat 

het premierschap iets te hoog voor 

hem gegrepen zou zijn. 

In principe zou het voor Roemer 

geen enkel probleem zijn; dat wat 

enkele prominente partijleden van 

hem vinden. Maar dan wel als hij 

daadwerkelijk de machtigste man 

Ze gaan liever voor 

Emiel, de gezellige m.at 

Uit de kroeg. 

in de partij was geweest. Roemer is 

echter slechts de marionet van Ma-

rijnissen en het machtige SP-partij-

bestuur. Hij is partijleider gewor-

den met maar één missie. En dat 

was niet die van het premierschap. 

Roemer moest ervoor zorgen dat 

het serieuze en saaie karakter 

dat Agnes Kant gecreëerd had, 

verdween. Hij viel gelijk op tij-

dens het eerste verkiezingsdebat. 

Hij wist de schade te beperken tot 

een verlies van slechts tien zetels. 

Toen de PVDA vervolgs Wouter 

Bos inruilde voor de saaie Cohen, 

draaiden de tafels spontaan. Het 

was nu de PVDA die het saaie 

karakter met zich meedroeg. 

Zowel in de verkiezingsuitslag als 

later in de peilingen was dit duide-
lijk terug te zien. 

De SP steeg dusdanig in de peilin-

gen dat spontaan de mogelijkheid 

begon te ontstaan dat we een SP-

premier zouden krijgen. Mocht de 

SP daadwerkelijk de grootste partij 

worden, dan zal dat voor zowel de 

Nederlandse bevolking als voor de 

toekomstige SP-zetels een groot 

probleem zijn. Dit op het moment 

dat Emiel Roemer door Marijnis-

sen gedwongen wordt een zwaar-

gewicht als premier naar voren te 

schuiven. In dat geval zal hoogst-

waarschijnlijk het saaie karakter 

van de SR terugkeren. 

Tevens is het(wat is het?) onbekend 

terrein voor de SP. Dit aangezien 

ze juist jaren gediend hebben als 

protestpartij. Een SP-kabinet zal 

dus de nodige kinderziektes met 

zich meebrengen. Dit kan dode-

lijk zijn voor de SP in combina-

tie met een instabiele zetelver-

deling vanwege het grote aantal 

partijen(onduidelijk wat bedoeld 

word), wat de SR nodig zal heb-

ben voor een meerderheid. Als 

men daarnaast ook lichtgewicht 

Roemer als premier neer zal zet-

ten, dan zal dat voor zowel de SP 

als Roemer, persoonlijk, een grote 

ondergang zijn. 

Mocht de SR de grootste partij wor-

den dan zal de enige optie waarbij 

de zetels gespaard worden(??). Een 

mislukking van de onderhande-

lingen zijn(??). Maar dankzij Roe-

mer's grote woorden in de media, 

wat betreft verantwoordelijkheid 

nemen, zal hij wel een kabinet 

moeten vormen. Wil hij zetels be-

houden(?). Het enige wat de SR nu  

nog kan redden is een verkiezings-
overwinning(???) voor de VVD aan-

gezien dat een waterdicht excuus 

is om niet te regeren. 

Voor de SR bestaat echter de mo-

gelijkheid om niet alleen te rege-

ren, maar ook zetels te behouden. 

Dit wanneer Roemer zich in hoog 

tempo tot staatsman ontwikkeld en 

het clowneske imago van zich a 

weet te schudden. Dit lijkt onmo-

gelijk op deze korte termijn, maar 

dat is het niet helemaal. Ooit had 

ook VVD leider Rutte ook een be-

paald imago. Hij heeft zich ech-

ter op hoog tempo ontwikkeld tot 

staatsman, en de verkiezingen ge-

wonnen. 

Voor Roemer echter, zal dit lasti-

ger worden. De VVD heeft vaak 

geregeerd en stond niet bekend als 

protestpartij. Ook heeft Rutte meer 

ervaring binnen de politiek en 

had hij als staatssecretaris al een 

regeerperiode achter de rug. Roe-

mer mag zoveel Zuid-Amerikaanse 

leiders ontvangen als Morales(wat 

wordt er bedoeld?) maar dat gaat 

hem zeker(feit..?) niet tot staatsman 

omsmeden. Roemer zit per slot 

van rekening nog maar zes jaar in 
de kamer. 

Het is nog maar überhaupt de 

vraag of de SP wel de mogelijk-

heid krijgt om te regeren. Dit van-

wege het feit dat een groot deel 

van de potentiële SP-stemmers 

het vertikt om te gaan stemmen. 

Dit is de reden waarom peilingen 

geen zekerheid bieden in deze 

situatie. Of de SR ondanks de 

situatie de verkiezingen nog zal 

winnen, is een vraag die niemand 

op dit moment met zekerheid kan 

beantwoorden. We zullen het zien, 

en wel op twaalf september. 



de oostzijde Azië, bevindt de stad Istanbul zich op een uni  
!tie.  Met 400 jaar diplomatieke betrekkingen met het O 
nse rijk in het achterhoofd was het dan ook niet meer - .  
ch dat een delegatie van 's  lands  hoofdstedelijke JOVD' 
isden naar deze prachtige stad waarin west en oost e114 
Wijk ontmoetten. Een koityesiag ya M.en.enverenEie: 
iais. Door  lair  da Costa 

:— 

icetTak frnplein door to 
taal nieuwe wereld voor ons op*, 
Op het eerste gezicht leek er 
zoveel bijzonders te zien Je 

- 

raiai.e in Amsterdam, in-
-f karakteristieke bel. Toch 
n er een paar duidelijke 
hiIIen te zien tussen Istan-
en Nieuw-West. Verschil-
die ons met open mond 
ben doen staan kijken. 
uwen gehuld in kleurrijke 
fddoekjes en zonnebril op 
oten overdag van 
biertje, een siga- 
ën een maaltijd ,t 

een van de mooi 
rassen die de sta 
is. Alles wat 
oden heeft 

met alleen 

deel NieuwWest 
voorproefje te krijgen van 
hem in Istanbul te wachten 
cl. Bij het roken van een 
t in de middag werd 
k aangesproken door e 
Turkse dames. 'Als T. 
je niet roken tijde 

adan!', werd hem 
n. Dat hij voor een 
ezien zou worden - 
lijking met een zek: 

ar Ortaç werd v • - - 

iakt - bleek te klop 
maar of men zich in 
bul net zo streng aan 
arnadan zou houden 
inch ander andern l& 7ittpn 

flauwviel - hoogs 
schijnlijk door te 
ig te eten - - 

we dan eind I.  
bij ons doel 

.g • - 

mming. Tussen  
eken aan de Aya : 

e Blauwe Moskee-. 

,. 

J SI  

Jongeren liepen niet over 
om zich te vervelen, maar 

ten tot 's avonds laat door in 
een van de hotels, restaurants of 
ijssalons. Hier zagen we Turken en 
vooral jongeren als keihard wer-
kende mensen die een arbeids-
ethos op kunnen brengen waar je 
u tegen zegt. Wat een wereld van 
verschil met het algemene beeld 
dat er heerst van de allochtone 
jeugd in Nederland! 
Vergeleken met het uitgaansleven 
van Istanbul is Amsterdam zwaar 
conservatief te noemen. Kan je in 
e hoofdstad na twee uur 's nachts 
auwelijks meer een fatsoen-
jke tent vinden om hard uit 

gaan, in Istanbul gaat het 
lieven door tot het och- j 
gloren. Met name het 
ed rondom het Tak- 

-_ 

Pl 



A
. 

I t' t- 

t  

i ï 
rob 

i.. •. __ J__ 
$ 

-L __ 

al

ik  

s vooruitstrevenTmag worden ee van de vt be- bli1 te voorkomen. Ie a 
gezien hebben enkele mannelijke aardigheden en kon men zich vervolgens onts 
JOVD'ers van de afdeling mogen . iteilen kunnen nen op kussens terwijl de w 
ervaren. Na hel geven van een aangeraden wor- pijp overuren aan hel draaien 
privéshow op het podium van de : de Hammam 
Panorama werden zij van het po- en Turks badhuis k.! 

dium afgehaald voor de act van ______n de Nargileh. In 
de avond: een lravestietenshow. - Hammam is de lsL 
Zonder het Le welen was de dele- delegatie verwend te zijn dah ArnstejOf 
gatie een gay discotheek binnen- et een  scrub  en n' was éér .t. w 
gelopen, en massage 
De Galatatoren met het prachtige 

4 
historische 

uitzicht over de stad, een bo3 i,is. D 
tocht over de Bosporus, het . 
zoeken van de Bazaar om  
Ie onderhandelen mei een go jan hij ko! d . een de 
dosis VOC-mentaliteit, alle mi. i ñsage lach van de gezichten.  'Rama  

- - 
zoete hap'es als baklava, de iets waar Ramazan!' werd er plotselin 

_______ 
slechts aan schreeuwd. Dit was het gevol 

1 

•oesten wen- de watermeloen die de autcu 

:. 
en, evenals de dat moment aan het 9  g  

hoeveelheid bezienswaardighe- •.; officieel ver:  was. Toch een beetje' 
den die de stad Istanbul te bie- ich

•  
fooi 

aitee V%... om,  

— 

rT 

1 



Johan:  
Ik baalde dat ik niet bij de 
JOVD mocht langskomen!" 

Voor de doorgewinterd e JOVD'er is Johan Houwers sinds het laatste congres in Dalisen allang 
geen onbekende meer. Het afzeggen van de afsluitende speech tijdens het congres leverde deze 
nuchtere Achterhoeker een ware heldenstatus op binnen de vereniging. Johan - wij mogen Jo-
han zeggen - werd vele malen genoemd tijden de daaropvolgende vergadering, wat uiteindelijk 
zelfs resulteerde in het oprichten van een fanclub op Facebook. Maar wie is Johan nou eigenlijk? 
Driemaster ging naar Den Haag om meer te weten te komen over de man achter de legende. 
Door Geert Jansen 

Driemaster ontmoet Johan in res-  op in de gemeenteraad over het val van het kabinet kwam voor 
taurant Het Kabinet in Den Haag opofferen van natuur ten behoeve de Kamerleden, ook van de PVV, 
op een steenworp afstand van de van deze uitbreiding. Zo merkte ik totaal onverwachts, ik was op de 

Tweede Kamer. Voor de aanwezige hoeveel invloed de politiek op je bewuste zaterdag van een bijeen-
Kamerleden Helma Lodders, Erik leven heeft. Waar de politiek ten komst van de Rotary toen ik een 

Ziengs en Johan zelf is dit geen diepste over gaat is de omgang met SMS kreeg met de mededeling dat 

onbekende plek. Het Kabinet blijkt mensen. Daar probeer ik binnen er een persconferentie zou worden 
een vaste stek om de parlemen-  mijn portefeuille vorm aan te ge-  gehouden. Na de ferme woorden 
taire chaos van het Binnenhof te ven." van met name Maxime Verhagen 
ontvluchten. In ontspannen sfeer te hebben gehoord was meteen 
wordt de verjaardag van Helma In de Kamer is Johan woordvoerder duidelijk dat de breuk definitief 
gevierd voordat er nog weer ge-  op het gebied van ruimtelijke or-  was. Terecht, want het weglopen 
stemd moet worden. Tijdens liet dening en landelijk gebied. "Ruim-  van Wilders was totaal onverant-
eten leert Driemaster Johan al ken-  telijke ordening is de rode draad woordelijk. In deze tijden, waarin 
nen als een rustige, vriendelijke door mijn leven. Na de studie pla-  de mensen zorgen hebben over de 
Achterhoeker met een gezonde nologie in Nijmegen ben Ik begon-  economie, over de euro en over 
dosis humor. Na het eten verplaat-  nen als makelaar in Winterswijk, hun eigen portemonnee moet je 
sen wij ons naar de Kamer om met en ook als parlementariër houd ik een land leiden, niet aansturen op 
Johan terug te blikken op twee jaar mij nu dus bezig met ruimtelijke nieuwe verkiezingen." 
Kamerlidmaatschap en vooruit te ordening. De totstandkoming van 
kijken naar de aankomende ver-  de Omgevingswet is een mijlpaal Door de val van het kabinet werd 
kiezingen. van de afgelopen twee jaar Kamer-  er binnen de VVD-fractie een me- 

lidmaatschap. Het is een flinke wet diastilte uitgeroepen. 
"Ik ben in de politiek terechtgeko-  die zestig wetten die samenhangen Johan, die toen nog voor menig 
men door mijn omgeving. Twee met ruimtelijke ordening bundelt JOVD'er een onbekende was, 
van mijn ooms zaten in de ge-  tot één nieuwe wet. Het was erg moest noodgedwongen afzien 
meenteraad van Winterswijk. Mijn leuk om die te mogen becommen-  van aanwezigheid op het JOVD-
vader had een klein tankstation in tariëren, en ik hoop dan ook dat ik congres in Daifsen. Dit leidde tot 
die gemeente, welke grenst aan de kans krijg om ook het vervolg vele vragen tijdens de Algemene 
Duitsland. Het effect van de door vanuit de Kamer mee te mogen Vergadering en uiteindelijk resul- 
de overheid vastgestelde accijnzen maken." teerde de vele aandacht zelfs in 
op de omzet van het familiebedrijf een Johan Houwers-fanclub op 
was goed merkbaar. Ten slotte was Zeker hiervan is Johan nog niet. Facebook. Wat vond Johan daar 
ik lid van een voetbalvereniging Op 21 april viel het kabinet-Rutte/ eigenlijk zelf van? "Ik had graag 
waar plannen waren voor uitbrei-  Verhagen en bleek hoe onzeker mijn verhaal gehouden bij de 
ding. Dit leverde felle discussies het leven van een Kamerlid is. "De JOVD, maar door de omstandighe- 
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den mocht ik dat helaas echt niet. 

Toen Ik even later hoorde van de 

fanclub dacht ik eerst: 'Wat is dit?'. 

Na een paar dagen werd ik inge-

licht over de achtergrond van de  
tweets  en Facebook-pagina en kon 

ik er de humor wel van inzien, ik 

hoop dat de leden van de fanclub 

mij ook willen steunen tijdens de 

aankomende verkiezingen." 

Die steun is hard nodig. Johan is 

voor de aankomende Kamerver-
kiezingen van 12 september op 

de 43e  plaats gezet door de Kan-
didaatstellingscommissie van de 

VVD. Johan is hierover licht te-

leurgesteld, maar is erop gebrand 
om op voorkeursstemmen in de 

Tweede Kamer terug te komen. 

"Politiek is omgaan met teleurstel-

ling. Je kunt je carrière niet plan-

nen. ik was graag op een hogere 

plaats terechtgekomen. Op het 

moment van de van de breuk kijk 

je nog niet naar je eigen politieke 

loopbaan, maar naar het landsbe-

lang. Maar na het uitkomen van de 

lijst van de kandidaatstellingscom-

missie ben Ik er op gebrand om 

te stijgen. ik wil het maximale uit 

de verkiezingen halen en er mede 

voor zorgen dat Nederland sterker 

uit de crisis komt. Ik hoop dat kie-
zers niet de lijst volgen, maar ook 

naar de lagere nummers kijken om 

op te stemmen. Stem VVD, stem li-

beraal, maar stem ook op een spe-

cialist uit jouw regio. Laat zo zien 

dat de JOVD ook invloed heeft op 
de politiek!" 

Ten slotte, wat vindt Johan eigen-

lijk van die JOVD'ers? "De JOVD 

heeft goed in de gaten hoeveel in- 

vloed de politiek op je leven heeft. 

Ik hen op het Kaderweekend van 

de VVD voor het eerst in contact 

gekomen met de JOVD. Daar 

merkte Ik hoe de JOVD politiek 

engagement combineert met een 

ontspannen sfeer. JOVD'ers zijn 

jonge, enthousiaste mensen die 

nadenken over de toekomst van 

henzelf en van Nederland. Zij heb-

ben een grote maatschappelijke 

betrokkenheid en genieten van het 

leven. Dat vind Ik hartstikke mooi  

aan de JOVD. Daarom was ik graag 
langsgekomen op jullie congres." 

Een uitnodiging is door het Hoofd-

bestuur toegezegd, dus als alles 

meezit zullen wij in november een 

nieuw gekozen Kamerlid kunnen 

begroeten tijdens het aankomende 

Najaarscongres. 
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Driemaster  der JOVD 
De.Jongeren Organisatie voo Vrijheid en Democratie geeft een ver-
enigingsblad uit onder de naam Driemaster, met als doel elk lid te 

informèrén over de mogelijkheden tot ontplooiing die de vereniging in 

het kader van de verwezenlijking van:haar:doelstellingen biedt, verslag 

te doen van activiteiten van de vereniging, bij te dragen aan de.doel.. 
stelling van de vereniging om jongeren in kennis te brengen met en te 
doordringen van de verantwoordelijkheden die het staatsburgerschap 

hen oplegt - hen daarbij in het bijzonder voorlichtend omtrent de li-

berale beginselen zonder een politieke vorming in ruimere zin te ver-

waarlozen en ttimülering.van discussies over politieke onderwerpen: 
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Woord van de Voorzitter 

H
et einde van een bewogen be-

stuursjaar komt spoedig ten 

einde. De Voorbereidende Al-

gemene Vergadering is namelijk inzicht 

en ik stel dat er de laatste twaalf maan-

den veel is gebeurd, heel veel. Met mijn 

eerste voorwoord - tevens mijn laatste 

- blik ik graag met jullie hierop terug en 

kijk ik graag naar de toekomst. 

Afgelopen jaar is het kabinet geval-

len en hebben er nieuwe verkiezingen 

plaatsgevonden. Erelid Mark Rutte zal 

weer premier worden en in samenwer-

king met het zogenoemde 'rode gevaar' 

zal hij het land wederom gaan leiden. 

Het is verbazingwekkend om te zien 

hoe visies wijzigen wanneer het pluche 

lonkt. Op dit moment is de formatie in 

volle gang:, de eerste proefballonnen 

worden opgelaten en de eerste namen 

voor ministers en staatssecretarissen 

worden in de media genoemd. Het zal 

mij in dit kader benieuwen of Diederik 

Samsom daadwerkelijk in de Tweede 

Kamer zal blijven zitten, of dat hij voort-

aan vanuit van K uitzicht op de Kamer 

heeft. De stoelendans die gaat plaats-

vinden, zal ongetwijfeld gepaard gaan 

met nieuwe gezichten. Ik kijk dan ook 

uit naar de beleidskeuzes die het land 

te wachten staat. 

Toen Ik vanmorgen de krant opensloeg, 

werd de zoveelste VVD'er in één zin ge-

nomd in romhinatje met de woorden 

de ambtseed' en 'cor-

elijke beschuldiging is 

innen de Nederlandse  

:ht,  maar het heeft me 

t denken gezet. Libera-

ipljik vll hun mond  

corrupte politici of politici die eigen 

kansen belangrijker vinden dan de kan-

sen van de burger. 1k kan me voorstellen 

dat de bereidheid om te stemmen bij 

menigeen zo tot het nulpunt daalt. Dit 

is een onwenselijke zaak, want hiermee 

komt de legitimiteit van de volksverte-

genwoordiging in het geding. 

Naast de gevolgen van discutabele re-

putaties van de dames en heren poli-

tici vraag ik mij af welke effecten het 

toekomstig regeringsbeleid op onze 

vereniging heeft. Studenten worden 

meerdere malen getroffen met de eis 

om meer in de studie te investeren, 

hetgeen men in de portemonnee zal 

gaan voelen. De vrees dat hierdoor 

het actief kader zal afnemen, is aanwe-

zig. Het vinden van bestuurders wordt 

hierdoor mogelijk een intensieve taak. 

Onze vereniging is van ver gekomen. 

We willen hetgeen we bereikt hebben 

graag vasthouden en de positieve trend 

doorzetten. Onze vereniging kenmerkt 

zich vandaag de dag door een stijgend 

ledenaantal van rond de 2000 in 2008 

naar 2800 leden vandaag, een actief ka-

der waar menig vereniging jaloers op is 

en een positieve sfeer die bij zowel de 

afdelingen als de landelijke organisatie 

heerst. Wellicht zullen we bestuurders 

in de toekomst meer tegemoet moeten 

komen om dit spookbeeld te vermijden. 

Onze vereniging staat er - zoals gezegd 

- goed voor, maar er is vanzelfsprekend 

ook altijd ruimte voor verbetering. Wat 

er in mijn ogen kan worden verbeterd 

hft mt nimp hetrekking op het ont- 

Ivisie voor de  

Afsluitend refereer Ik graag aan mijn 

eerste verkiezingscongres te Made. Tij-

dens dit congres is mij door mevrouw 

Grasmeijer, oud-voorzitter van de afde-

ling Eindhoven, de vraag gesteld wat 

ik met mijn koffertje kom brengen en 

waarmee mijn koffertje gevuld is als ik 

weer vertrek. Vanaf dat moment stelde 

ik mezelf ten doel om zo veel moge-

lijk uit de iOVD te halen. Mijn koffer 

is inmiddels gevuld met veel wijze les-

sen, en mensenkennis waar ik in de 

toekomst zeker profijt van ga hebben. 

Het belangrijkste dat ik meeneem is 

echter, de vriendschappen waar ik trots 

op ben, en die ik zal blijven koesteren. 

we over tien 

igen pand of Ik dank u wel en wens u veel 

huurd? Is de goedstoel 

afhankelijk of 

en vaste zetel Met hartelije,g(t, 

lijkt mij goed 

rscongres bij 

ken op welke 

Linnen vinden N 

wnd. Landelijk Voorzitter 
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men kaanse 

P, 

voorafaaand aan 

B
ij veel analyses ontbreekt van het 

motief achter de plaatsing van ra-

ketten en troepen op Cuba, het 

Amerikaanse buitenlandbeleid in de 

jaren '50 en begin jaren '60. Ten eerste 

was het Amerikaanse clandestiene ope-

raties in Cuba van wezenlijke invloed. 

Ten tweede werden de gevolgen van de 

in Turkije geplaatste Amerikaanse raket-

ten, gericht op de Sovjet-Unie, onder-

schat. 

Na het pijnlijke mislukken van een aan-

val op Cuba van door de VS getrainde 

Cubaanse ballingen, wat bekend is ge-

worden als de Varkensbaai-invasie, wil-

de JFK revanche nemen en nam Robert 

F. Kennedy (RFK), de jongere broer van 

de president en Minister van Justitie, 

informeel de leiding op zich van  Ope-

ration Mongoose  op zich. Deze groot-

schalige clandestiene operatie van de 

CIA bestond uit pogingen om Castro uit 

de weg te ruimen en de Cubaanse eco-

nomie te frustreren. Tijdens hoorzittin-

gen van de Amerikaanse senaat in 1975 

met CIA topfunctionarissen bleek dat 

tussen 1961 en 1963 vanuit de regering 

ilci l( AT) 4\' 

Kennedy tweemaal concreet opdracht 

is gegeven voor een moordaanslag op 

Fidel Castro en veel geheime operaties 

ter ondermijning van de Cubaanse eco-

nomie werden geïnitieerd. Het feit dat 

de CIA hiervoor samenwerkte met be-

kende maffialeden zoals Johnny Rosseli 

is extra opmerkelijk. 

Hier komt bij dat Castro, in tegenstel-

ling tot wat veel publicisten beweren, in 

eerste instantie helemaal geen idealisti-

sche en overtuigde communist was. In 

april 1959 van de vorige eeuw ging hij 

nog persoonlijk op bezoek bij de Ame-

rikaanse vicepresident Richard Nixon 

om steun te verwerven voor zijn strijd 

tegen de zittende president  Batista.  

Het feit dat Nixon hem persoonlijk ont-

ving en de regering Eisenhower op dat 

moment nog niet vijandig tegenover 

Castro en diens opstand stond, is teke-

nend. Castro nam de communistische 

(of eigenlijk socialistische) beginselen 

Vrij pragmatisch, pas eind 1960 over na-

dat hij in zijn strijd de steun van Cubaa-

nse communisten nodig had en na zijn 

overwinning eveneens de steun van de  

Sovjet-Unie kon gebruiken. Het feit dat 

Casto minder Amerikaanse invloed op 

de Cubaanse economie wilde, maakte 

hem niet direct een zuivere communist, 

zoals zijn broer Ra(il en collega-strijder 

Che  Guevara  overigens wel waren. 

Een tweede wezenlijk onderdeel van 

het Amerikaanse bLlitenlandbeleid, re-

levant voor dit vraagstuk, waren gesta-

tioneerde  Jupiter-raketten in Turkije, 

gericht op de Sovjet-Unie. De plaatsing 

van dergelijke raketten aan de grens 

met de Sovjet-Unie zou rationeel gezien 

als niets anders dan een rechtstreekse 

provocatie gezien kunnen worden, ver-

gelijkbaar met de plaatsing van raketten 

in Cuba door de Sovjets. Kortom, als 

men zich verplaatst in de schoenen van 

Chroestjov en Castro hadden beiden 

goede argumenten voor de excessieve 

bewapening van het kleine eiland, als 

onderdeel van een wederzijds provo-

catiespel. Dit alles vond plaats tegen de 

achtergrond van de Koude Oorlog waar-

in de VS en de Sovjet-Unie op meerdere 

continenten, vaak in een zwart-wit doc-

trine van goed en kwaad, een constante 

strijd voerden om invloed. 



In oktober 2012 was het precies vijftig jaar geleden dat de Cubacrisis 

plaatsvond. Deze dertien warme dagen worden beschouwd 

als misschien wel de meest gevaarlijke periode uit de moderne 

geschiedenis omdat twee landen, met een omvangrijk nucleair 

arsenaal, tegenover elkaar stonden en escalatie lange tijd 

onafwendbaar leek. De Cubacrisis was hét moment waarop de 

Koude Oorlog (ruwweg tussen 1945-1990) een warme kon worden. 

De Sovjet-Unie plaatste zonder medeweten van de Verenigde Staten 

offensieve wapens en troepen op Cuba, dat ongeveer 150 kilometer 

van de Amerikaanse kust ligt. Na analyse door de CIA van foto's van U2 

spionagevluchten boven Cuba werd de Amerikaanse regering op de 

hoogte gebracht van de plaatsing. Uiteindelijk sloten de Amerikaanse 

president Kennedy en Chroestjov een deal waardoor een nucleaire 

confrontatie werd afgewend. Deze periode wordt in journalistieke 

en sommige historische publicaties, zoals recent door MSNBC 

journalist Chris  Matthews,  ten onrechte als een eenzijdige persoonlijke 

overwinning van John F. Kennedy (JFK)  beschouwd. 

Door KRIJN  LOCK, bestuurskundige en oud-Voorzitter van de afdeling Twente 

Een mogelijke verklaring voor het ge-

brek aan aandacht voor deze context 

is dat het veertig jaar duurde voordat 

transcripties van opgenomen geheime 

gesprekken die JFK met Excomm (het 

adviescomité van de president tijdens 

de crisis) voerde naar buiten kwamen. 

Hoewel ook in deze gesprekken op-

merkelijk weinig aandacht was voor de 

context van de crisis en het motief van 

de Sovjets.. raar gebruik van 'hoewel'?. 

Een tweede oorzaak voor de foutieve 

geschiedschrijving is het feit dat me-

nig publicist het boek  Thirteen Days:  A  

memoir  of  the Cuban Missile  Crisis van 

Robert F. Kennedy als voornaamste bron 

hanteerde. Dit boek schreef RFK in de 

aanloop van de presidentsverkiezingen 

in 1968 en had om die reden meer een 

electoraal dan historisch motief. 

In de transcriptie van opgenomen ge-

sprekken valt vooral de mentaliteitswis-

seling van JFK en zijn adviseurs op te 

merken. Waar JFK bij het uitkomen van 

het Sovjetplot vooral in woede ontstak, 

hernam hij zijn kalmte. Een blokkade 

van Cuba werd, na lange overweging  

en op instigatie van CIA-directeur John 

McCone, als beter initiële optie be-

schouwd dan een luchtaanval of een in-

vasie van het eiland. Pas veel later bleek 

ook dat de Sovjets 42.000 militairen en 

de Cubanen 350.000 militairen op het ei-

land hadden gestationeerd met tactisch 

nucleaire wapens waardoor vergaande 

escalatie onafwendbaar was. Waar JFK 

en Chroestjov wel lof voor verdienen is 

het feit dat ze, op sterk verzoek van VN 

Secretaris-generaal U  Thant,  daadwer-

kelijk de tijd namen voor hun besluit-

vorming en zo een mogelijke/de esca-

latie vermeden. Een interessante vraag 

is of beide regeringsleiders onder druk 

van de huidige media 24-uurs cyclus net 

zo behoedzaam te werk waren gegaan. 

Een tweede relevante waarneming uit 

de transcriptie van de gesprekken zijn 

de aanhoudende waarschuwingen, 

voorafgaand aan het conflict, wederom 

van CIA-directeur John McCone, voor 

opbouw van militaire macht op Cuba 

vanwege de raketten in Turkije en de 

strategische ligging van het eiland, iets 

wat de rest van de regering als niet aan- 

nemelijk achtte. Dit had het conflict 

zeer wel mogelijk al in het beginsta-

dium kunnen afwenden. Pas toen es-

calatie dreigde, werd een ruil tussen de 

Sovjet raketten in Cuba voor de Ameri-

kaanse raketten in Turkije, alsnog in een 

geheime deal afgestemd. 

Deze relevante context werpt een genu-

anceerd licht op deze dertien dagen in 

oktober 1962. De beroemde quote van 

Minister van Buitenlandse Zaken  Dean 

Rusk  na afloop van de crisis: "We went  

eyeball  to  eyeball  and I  think the other 

guy just blinked",  geeft een vertekend 

beeld weer. De aanleiding van de cri-

sis was geen zuiver irrationele en pro-

vocerende actie van de Sovjets en de 

beëindiging van de Cubacrisis was geen 

zuivere Amerikaanse overwinning. Het 

conflict liep, als onderdeel van de jaren-

lange strijd op diverse continenten tij-

dens de Koude Oorlog, in eerste instan-

tie onnodig hoog op, om vervolgens in 

internationale samenwerking te worden 

afgewend. 
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Een beschouwing  

RS  
H

et is alweer 18 jaar geleden dat Nederland met een kabinet begon dat de volledige regeerperiode van 

vier jaar heeft afgerond. Het waren ook deze mooie jaren '90 die bekend stonden als een periode met 

veel welvaart en vooruitgang. Onder Paars-1 werd het homohuwelijk en de euthanatiewet ingevoerd. 

In het Des-Indesberaad legden de jongerenorganisaties de basis voor deze samenwerking, waarbij de JOVD een 

leidende rol had. Hoewel Paars-1 een succesvol kabinet was, ging het er gedurende Paars  II  anders aan toe. Op 

teveel beleidsgebieden, zoals de zorg en de veiligheid, gebeurde er niets. De regering greep niet hard in toen 

nieuwe problemen zich voordeden. In zijn boek 'De puinhopen van 8 jaar paars'zette Pim Fortuyn zijn kritiek 

uiteen op het Paarse beleid. Paars  II  kwam tijdens de 'Nacht van Wiegel' bijna ten val toen het kroonjuweeltje 

van D66, het correctief wetgevingsreferendum, niet door de Eerste Kamer kwam. Op  16 april 2002 diende het 

kabinet haar ontslag in na het NIOD-rapport over het Srebrenica-drama. 

Door JLMER HIEMSTRA, redacteur Driemaster 

De verkiezingen op 12 september werden met een historische uitslag gewonnen door de VVD met 41 zetels. De PvdA werd 

tweede met 39 zetels. Beide partijen klommen na een tweestrijd in de campagne naar ongekende hoogten in zetelaantallen. 

Voor de VVD was dit het grootste resultaat ooit behaald. 

Zowel Rutte als Sarnsom heeft de insteek om er geen vechtkabinet van te maken. 

In plaats van alles uit te onderhandelen en te bepalen wat er allemaal niet 

mag, is ervoor gekozen om per beleidsterrein of ministerie elkaar de 

ruimte te gunnen om het volledige beleid uit te werken. In plaats 

van slappe compromissen kan er op veel beleidsterreinen ein-

delijk doorgepakt worden. Vooral op de woningmarkt is er 

behoefte aan duidelijkheid. Ook voor de zorg, waar de 

uitgaven het hoogst zijn, zullen met de huidige ver- 

Lk,  

grijzing dringend stappen gezet moeten wor-

den. 

van de eerste wapenfeiten 

van de PvdA-VVD combinatie 

is het afschaffen van de 

'\ forenzentaks en de 

langstudeerboe-

te. Het af- 
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schaffen van deze twee maatregelen 

kan op veel steun rekenen onder de be-

volking en belangenorganisaties als de 

ANWB en studentenorganisaties. Om 

dit te financieren zal de assurantietaks 

verhoogd worden. In de eerste plaats is 

het at raar dat verzekeringen een alter-

natief BTW tarief kennen. Ten tweede 

zijn wij Nederlanders een volk dat zich 

internationaal gezien zwaar oververze-

kerd. Daarnaast is de keuze om verzeke-

raars meer te laten betalen, in plaats van 

het bil de werkende belastingbetaler te 

halen, geen gek idee. 

Waarom Paars? 

Een coalitie op links, zoals Roemer voor-

stelde, zal er niet komen, omdat zowel 

het CDA als D66 nooit akkoord zal gaan 

met een dergelijke linkse coalitie. D66 

gaat alleen akkoord met een paars ka-

binet en voor het CDA betekent het po-

litieke zelfmoord. Voor de VVD is er na 

het grote zetelverlies van het CDA geen 

rechtse coalitie meer mogelijk. De PVV 

is een onbetrouwbare coalititiepartner 

gebleken, en na het vertrek van Richard 

de Mos is het intellectueel vermogen 

van deze partij sterk gedaald. 

Eén van de punten die Rutte opmerkte 

is dat een combinatie van VVD en PvdA 

geen meerderheid heeft in de Eerste 

Kamer. Dit hoeft geen probleem te zijn 

zolang de Eerste Kamer zich bezighoudt 

met haar primaire taak, namelijk het 

toetsen van wetten op het kwaliteitsa-

spect. Voorheen heeft alleen de SP zich 

actief beziggehouden met politiek be-

drijven in de Eerste Kamer door tegen 

wetten te stemmen, omdat het kabinet 

met de gedoogconstructie de SP niet 

beviel. Wanneer het kabinet bestaande 

uit VVD en PvdA met gedegen wetten 

komt waar zij het onderling over eens 

zijn, dan is de kans groot dat ook par-

tijen daartussen zoals GroenLinks, D66, 

ChristenUnie en het CDA deze wetten  

niet om politieke redenen zullen blok-

keren. De senatoren van deze partijen 

nemen hun taak serieus, in tegenstel-

ling tot Eerste Kamerleden van bijvoor-

beeld de SP of de PVV. 

Het is ook gezond wanneer regerings-

partijen ook moeten samenwerken met 

andere partijen buiten de regering, zo 

kan voorkomen worden dat er teveel 

vanuit de 'arrogantie van de macht' 

wordt geregeerd. Een paar jaar geleden 

was er in de Tweede Kamer een clash 

toen Geert Wilders wegliep nadat van 

Geel bekent maakte dat er voor de op-

positie toch geen ruimte was om plan-

nen in te dienen, omdat het kabinet al-

les al had dichtgetikt. 

Europa 

Oftwel het belangrijkste thema de 

komende jaren. Naar alle waarschijn-

lijkheid krijgt de PvdA de post Buiten-

landse Zaken met Frans Timmermans als 

minister. Vooral de PvdA heeft kritiek op 

de lijn die Nederland de afgelopen ja-

ren heeft ingezet, waarbij Nederland na 

Finland als één van de landen bekend 

stond die veel Europese besluitvorming 

tegenhield. Een goed voorbeeld hiervan 

is het blokkeren van de toetreding van 

Bulgarije en Roemenie tot Schengen. 

Achteraf bleek dit wel een verstandige 

keuze te zijn. 

Thijs  Berman,  de fractievoorzitter van de 

PvdA fractie in het Europese parlement, 

zei dat Rutte zich in een nieuw kabinet 

anders zal moeten opstellen over de Eu-

ropese Unie. De PvdA wil op Europees 

gebied een totaal andere koers varen 

dan voorheen. Ook de leider van de Eu-

ropese Socialisten Martin  Schulz  heeft 

diverse keren kritiek geuit op de Neder-

landse regering, en zelfs bevolking, 

Gelukkig is zelfs de PvdA terughou-

dend als het gaat om extreme voorstel- 

len van Herman van kompLly voor ver-

dere centralisatie van macht ,waaronder 

een Europees minister van Financiën. 

Vooralsnog is de PvdA wel voor de in-

voering van  Eurobonds.  Dit is een vorm 

van rentesocialisme tussen Eu rolanden, 

waardoor Nederland miljarden meer 

gaat betalen voor haar staatsschuld en 

de discipline van de financiele markten 

op Zuid-Europese landen wegvalt. Mo-

menteel zijn Nederland en Duitsland 

bondgenoten wanneer het gaat om het 

tegenhouden van de Euopese staats-

obligaties, de  'Eurobonds'.  De PvdA is 

samen met de Franse socialistische pre-

sident Hollande voor de invoering van 

gemeenschappelijke obligaties, waarbij 

zij er onterecht vanuit gaan dat de risi-

co's dan evenredig over alle Eurolanden 

worden verdeeld. Dit zal één van de be-

langrijkste punten zijn waar het aanko-

mende kabinet een visie op zal moeten 

ontwikkelen. En dit zal niet gemakkelijk 

zijn. 

Nu zal wanneer deze Driemaster is ver-

schenen het regeringsakkoord waar-

schijnlijk bekend zijn. Ik weet dat veel 

JOVD-leden niet happig zijn als het gaat 

om regeren met de PvdA, maar op dit 

moment is dit de beste keuze - zo niet, 

de minst slechtste. Hierbij kan ook de 

Nolens doctrine weer van stal worden 

gehaald: "alleen in uiterste noodzaak 

met de socialisten." Zo sprak de Con-

fessioneel minister Dhr Nolens in 1923. 

Zeker nu er op veel beleidsterreinen 

doorgepakt moet worden en we te ma-

ken hebben met een economische cri-

sis, is het van belang om een kabinet 

te hebben dat een zo breed mogelijk 

draagvlak heeft onder de bevolking. De 

afgelopen 10 jaren hebben we te maken 

gehad van zes verschillende kabinetten. 

Het is tijd voor een stablel kabinet dat 

de hele rit van vier jaar uitzit en einde-

lijk knopen kan doorhakken. 



Het geheim w 
Groninge 

H
etgeen veel afdelingsbestuurders zich al een lange tijd afvragen is waarom 

afdeling Groningen het op promotioneel gebied zo goed doet. Hoe kan het 

dat er in Groningen tijdens het Augustus Offensief 70 nieuwe leden geworven 

worden terwijl andere afdelingen maar maximaal 30 leden werven? Wat is het geheim 

achter de strategie die al jaren in Groningen wordt toegepast? Hoe kunnen andere 

afdelingen dit ook toepassen? [en verslag van het Augustus Offensief in Groningen zal 

dit geheim bloot moeten leggen en deze vragen moeten beantwoorden. 

Door REMCO VLAMING, bestuurslid afdeling Groningen 

De Keiweek 

In Groningen wordt jaarlijks de Keiweek 

georganiseerd, de grootste introduc-

tieweek voor studenten in Nederland. 

Meer dan 4000 nieuwe studenten wor-

den tijdens deze introductieweek weg-

wijs gemaakt in Groningen en worden 

bekend gemaakt met verenigingen in de 

stad en dus met de JOVD. Als afdeling 

proberen we deze week alle mogelijk-

heden te benutten om nieuwe leden te 

werven en als JOVD zichtbaar te zijn. Zo 

hebben we er dit jaar voor gezorgd dat 

leden van onze afdeling leiders werden 

van groepjes nieuwe studenten. Wij 

wisten met onze leden maar liefst vijf 

groepjes van vijftien mensen te bemach-

tigen die wij natuurlijk allemaal kennis 

lieten maken met de JOVD. Daarnaast 

hebben we gepoogd elke mogelijkheid 

aan te grijpen om zichtbaar te zijn en le-

den te werven. De volgende elementen 

hebben wij deze week bij ons centraal 

gestaan. 

en 2) een overweldigende groep men-

sen- 

Ik zal met het eerste beginnen. De fo-

cus op een informatiemarkt op het Au-

gustus Offensief moet niet liggen op 

de mensen die al geïnteresseerd zijn 

in de JOVD. Deze mensen komen uit 

zichzelf wel langs en worden uit zich-

zelf toch wel lid. De focus moet juist 

liggen op de mensen die nog nauwe-

lijks gehoord hebben van de JOVD en 

een zetje nodig hebben voordat ze zich 

inschrijven. Het gaat hier namelijk niet 

om het activeren van leden. Daar heb 

je de rest van het jaar voor. Het gaat op 

een informatiemarkt om keiharde getal-

len. In Groningen zorgen we dat drem-

pel om lid te worden zo laag mogelijk 

is. Niet alleen door het aanbieden van 

introductietasjes met de nodige JOVD-

gadgets. Ook zorgen we elk jaar voor 

een uniek gadget vanuit de afdeling zo- 

or 
- 

als zonnebrillen, bierpullen of de be-

faamde jOVD(EO). Gadgets die mensen 

moeten hebben! Deze gadgets krijg je 

natuurlijk niet als je alleen langsloopt. 

Socialistisch handjes ophouden daar 

houden we niet van! Alleen als je lid 

wordt krijg deze gadgets. De mensen 

die langskomen vertel je natuurlijk ook 

het inhoudelijke verhaal van de JOVD 

maar de prioriteit ligt natuurlijk bij het 

overhalen van mensen om lid te wor-

den. Daarnaast nodig je de mensen die 

nog twijfelen uit voor de activiteiten 

die je tijdens deze week organiseert 

zodat je deze op een later moment nog 

kunt overhalen. Te inhoudelijk moeten 

deze activiteiten niet zijn. Nieuwe stu-

denten komen toch niet voor een debat 

als ze tegelijk onder het genot van de 

muziek van Di Jean kunnen zuipen met 

4000 nieuwe studenten. 

Eerste kennismaking 

Bijna elke fatsoenlijke introductieweek 

voor studenten begint met een informa-

tiemarkt, zo ook de Keiweek in Gronin-

gen. Van maandag acht uur 's morgens 

tot vijf uur 's middags stonden wij met 

een kraampje tussen alle andere vereni-

gingen op de vismarkt midden in het 

centrum. Om op een informatiemarkt 

succesvol te zijn heb je eigenlijk maar 

twee dingen nodig: 1) omkoopmateriaal 
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Op de brakke brunch konden mensen 

De tweede techniek die we gebruiken 

hebben we eigenlijk afgekeken van de 

grote studentenverenigingen in de stad. 

Wat deze studentenverenigingen doen 

is altijd zo veel mogelijk leden voor hun 

kraampje neerzetten. Dit heeft twee 

doelen: ten eerste blokkeert men zo 

de weg en worden mensen geforceerd 

om met je in gesprek te gaan en ten 

tweede geeft dit mensen het gevoel dat 

de vereniging erg populair is en dat het 

blijkbaar een groep is waar je bij moet 

horen. Deze techniek hebben wij geko-

pieerd. Wij plaatsten dit jaar onze pro-

motiecommissie, het landelijke cam-

pagneteam, een aantal commissieleden 

en het bestuur voor onze kraam. Het ge-

volg: 35 nieuwe leden op de eerste dag! 

Zich thaarheicl 

Traditioneel wordt er in Groningen op 

de dinsdag een parade georganiseerd 

met alle verenigingen. Deze verenigin-

gen trekken door de stad op versierde 

vrachtwagens. Ook wij mochten mee- 

rijden op een vrachtwagen samen met 

de andere Pl 0's. De tip die ik hier kan 

meegeven is: zorg ervoor dat je als af-

deling de leiding krijgt over het regelen 

van de vrachtwagen, zorg ervoor dat al-

les betaald wordt door de provincie en 

zorg ervoor dat je bij het versieren van 

de vrachtwagen minstens een half uur 

eerder bent dan de rest van de 110's. 

Het resultaat is een JOVD-wagen met in 

de hoeken een paar zielige vlagjes van 

andere PJO's. Een goed stukje muziek 

tNT jONO 

WILT 

M ook 

en een overweldigende groep JOVD'ers 

op deze vrachtwagen is genoeg om te 

laten zien dat de JOVD een vereniging 

is waar je bij moet horen. 

Inhoud 

Op woensdag werd het politieke pro-

gramma van de introductieweek geor-

ganiseerd. Ondanks dat we ons best 

hadden gedaan om met de Organisatie 

van de Keiweek een interessant debat 

neer te zetten tussen o.a. Anne  Will  Lu-

cas en Ronald Plassterk 

was de opkomst voor dit 

inhoudelijke evenement 

marginaal. Blijkbaar 

komen mensen in een 

introductieweek niet 

naar inhoudelijke activi-

teiten als ergens anders 

de mogelijkheid bestaat 

om te drinken. Voor ons 

dus de reden om onze 

informatiestand vroeg-

tijdig af te breken, op 

een bakfiets te plaatsen 

en het festivalterrein op 

te rijden om leden te 

werven.  

The  finishing toUch 

De donderdag stond compleet in teken 

van 'de twijfelaar'. Op deze dag hadden 

wij twee activiteiten georganiseerd: een 

brakke brunch en een liberale barbe-

cue. Het doel: alle mensen lid maken 

die eerder deze week er nog over twij-

felden om lid te worden. Alle twijfelaars 

en nieuwe leden waren uitgenodigd op 

deze activiteiten. 

gezellig bij ons komen eten. Tegelijk 

werden zij bekend werden gemaakt met 

verhalen en de tradities van onze ver-

eniging. Natuurlijk waren de befaamde 

broodjes kroket hier aanwezig. 

Onze liberale barbecue was het laatste 

moment om de twijfelaars over te halen. 

In het hartje centrum op 20 meter van 

de Grote Markt bevond zich de locatie 

van de barbecue. Mensen konden tegen 

een gering bedrag bij ons onbeperkt 

komen eten en drinken om zo kennis 

te maken met de reeds actieve leden. 

Indien je bij de ingang lid werd kon je 

een leuke korting krijgen op prijs van de 

barbecue. Dit werkte echter zo goed dat 

we op een gegeven moment mensen 

geweigerd moesten worden omdat we 

niet meer genoeg zouden hebben aan 

vlees voor 80 man en 26 kratten bier. De 

stand na deze dag: meer dan 70 ingevul-

de ledenkaartjes. 

De sleutel tot succes 

Mocht je als afdeling dus ook een suc-

cesvol Augustus Offensief willen draai-

en zorg er dan voor dat je de volgende 

strategieën van afdeling Groningen 

toepast. Zorg ervoor dat je te allen tijde 

zichtbaar bent. Zorg ervoor dat je altijd 

met een grote groep bent. Zorg ervoor 

dat je de drempel tot het lid worden zo-

veel mogelijk verlaagd. En zorg ervoor 

dat je de twijfelaars blijft uitnodigen en 

pushen om lid te worden. Mocht je dit 

allemaal doen dan heb je de kans dat je 

als afdeling misschien wel ooit zo groot 

word als afdeling Groningen. 

64-V 
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Een JOVD 'er wordt 
Wit-Rusland uitgegooid! 

een inEepview met ASHMITA KRISHNA door JEIM[R HIEMSTRA 

J0A ~j 

I
n september werden er verkiezingen 

gehouden in Wit-Rusland, de enige 

dictatuur die dit Europese conti-

nent kent. De oppositie in Wit-Rusland 

hadhaar aanhangers opgeroepen om deze 

verkiezingen te boycotten, omdat stem-

men geen enkele zin heeft. Het stond 

immers toch al vast dat lukashenka's ja 

knikkers verkozen worden.VerschiUende 

oppositie-kandidaten waren vlak voor de 

verkiezingen vastgezet of in de gevangenis 

belandt. Op deze manier konden zij zich 

niet verkiesbaar stellen. 

De VVD en JOVD internationaal hebben 

het IFLRY Belarus programma gespon-

serd om met een  'fact-finding'  missie 

meer te weten te komen over de gang 

van zaken bij deze 'verkiezingen'. JOVD-

lid Ashmita Krishna ging vanuit de JOVD 

Internationaal (IS) mee naar het IFLRY 

Belarus programmain Wit-Rusland om 

daar met onze internationale zusterpar-

tijen te onderzoeken hoe de verkiezin-

gen daar verlopen. 

De bedoeling was om ook met mensen 

van de  JD  (Jonge  Democraten)/D66 sa-

men te reizen naar Wit-Rusland. Maar 

van de vijf visumaanvragen werden er 

vier afgewezen door de Wit-Russische 

autoriteiten zonder opgave van een dui-

delijke reden. Een visum voor Wit-Rus-

land wordt aangevraagd op basis van  

toeristische activiteiten, een visumaan-

vraag gebaseerd op politieke motie-

ven wordt direct geweigerd door 

de Wit-Russische autoriteiten. 

Ashmita kwam geheel willekeurig 

als enige in aanmerking voor een vi-

sum naar Wit-Rusland en kon namens 

de JOVD deelnemen aan het IFLRY Be-

larus program. "Als enige Nederlander 

kon ik mee voor de VVD Internationaal 

en JOVD IS .We waren aanwezig voor 

de IFLRY Belarus training." IFLRY is de 

koepelorganisatie van alle wereldwijde 

liberale jongerenorganisaties dat zich 

actief inzet om de liberale waarden te 

promoten in landen waar deze liberale 

waarden sterk worden onderdrukt. 

"De reis was gepland van 13 september 

tot 24 september. Het eerste deel begon 

in Vilnius, de hoofdstad van Litouwen, 

Hierbij was ook nog JOVD'er Paul le 

Doux aanwezig als afgevaardigde van 

de JOVD. Het thema hier was  'youth 

empowerment  and  political participati-

on  lets waar het nogal aan schort bij de 

jeugd in Belarus door de huidige situ-

atie in het land. Jongeren worden zelfs 

betaald om actief te zijn. Het seminar 

werd afgesloten met een plan van actie 

waarbij verschillende projectvoorstel-

len werden voorgesteld. Vervolgens be-

gon de  'fact finding mission'  in Belarus 

voor de gelukkigen die een visum had- 

den gehad. 

'Met de trein van Vilnius kwamen we 

de 19e aan in Minsk, vanaf Minsk gin-

gen we eerst naar  Mogilev  om daar wat 

aan sightseeing te doen (onder andere 

een dierentuin met kippen achter tra-

lies) en indien mogelijk bijeenkomsten 

te hebben met activisten vanuit de op-

positie. Dit moest allemaal nogal ad hoc 

geregeld worden omdat van te voren 

plannen te riskant zou zijn geweest. De 

eerste avond hadden we een barbecue 

samen met wat  locale  partners en een 

karaoke avond. Samen met Wit-Russi-

sche jongeren werd er de volgende dag 

een bijeenkomst gehouden over verkie-

zingen.Het ironische is dat dit seminar 

werd gehouden recht tegenover een 

kantoor van de KGB. 

"Op een gegeven moment kwamen er 

drie politieagenten binnenvallen die 

wilden weten waar deze bijeenkomst 

over ging. Op dat moment werd er een 

bijeenkomst gehouden over de Ame-

rikaanse presidentsverkiezingen. Ie-

dereen met een visum moest meteen 

'Jymec.org 
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meekomen en we werden afgevoerd 

in een witte bus zonder kenteken naar 

het politiebureau. Op dit bureau werd 

iedereen overhoord (in het Russisch) 

in aanwezigheid van een tolk. In het 

begin voelde ik me nog wel fris en frui-

tig en was het nog wel spannend maar 

na 3 rondes papierwerk en vier uren 

later was ik vermoeid door verveling. 

Het schoot helemaal niet op en ook al 

begreep ik wel dat deze mensen ook 

gewoon hun werk deden, ze mochten 

het wat mij betreft ook wel wat sneller 

doen. Aan het einde werden onze pas-

poorten ingenomen en konden we weg. 

De verwachting was dat we hoogstens 

een boete zouden krijgen. 

De volgende morgen gingen we onze 

paspoorten ophalen. We werden hier-

bij gevolgd door een ploeg van de op-

positie. Iemand uit het seminar was 

namelijk naar de media gestapt en hier-

door was het verhaal van onze activiteit 

nogal opgeblazen. Het eindoordeel op 

het politiebureau was ook niet gunstig. 

'We hadden 24 uur de tijd om het land 

te verlaten omdat we zogenaamd gelo-

gen hadden over ons visum. Uiteraard 

is dit slechts een excuus van het regime 

om niet meer pottenkijkers dan no-

dig te hebben tijdens de verkiezingen. 

Echter, ook op dit oordeel moesten we 

uren wachten. Daarna zijn we meteen 

vertrokken naar Minsk. Vanaf dat mo-

ment werden we overal gevolgd door 

de KGB. Tijdens de busreis naar Minsk, 

tijdens ons diner in Minsk, er stond 

een KGB auto bij ons appartement en 

daarnaast zaten ze gewoon openlijk in 

hun auto foto's van ons te maken. Het 

meest bizarre vond ik nog toen we een 

taxi hadden genomen en op een gege-

ven moment zagen dat de taxi niet meer 

wegging, maar ook ons in de gaten zat 

te houden. Gewoon een random taxi 

die we net genomen hadden zat ons te 

schaduwen, zo bizar! Op donderdag 20 

september heeft iedereen met een vi-

sum de trein gepakt naar Vilnius en de 

dag daarna ben ik teruggevlogen naar 

Nederland. 

De Wit-Russen die zich bezighouden 

met oppositievoeren kunnen vervelen-

de gevolgen ondervinden aan het con- 

tact met 'buitenlanders vooral politiek 

gelieerden. In Wit-Rusland werkt bijna 

iedereen voor de staat en als student 

heeft het direct invloed op je verdere 

loopbaan wanneer je bekend staat als 

een 'onruststoker' of een gevaar voor de 

staatsveiligheid. 

Voor sommige Wit-Russische opposi-

tieleden heeft dit incident vervelende 

gevolgen gehad. "Er is een Wit-Russisch 

meisje dat de week nadat dit zich af-

speelde te maken heeft gehad met in-

timidatie van de veiligheidsdiensten. 

Haar telefoonnummer was opeens ge-

koppeld aan een escortservice en een 

aantal dagen werd zij gebeld door al-

lerlei vreemde mannen die haar belden 

voor haar 'diensten'. Nadat de verkiezin-

gen geweest waren hield dit wel weer 

op, maar het geeft wel aan dat de KGB 

op walgelijke wijze mensen intimideert 

die zich voor liberale waarden en demo-

cratie inzetten." Na lange tijd onder een 

dictatuur geleefd te hebben zijn veel 

mensen ook gedemotiveerd om zich 

actief in te zetten voor een vrijer Wit-

Rusland. 

"De meeste Wit-Russen in Minsk be-

horen tot de  high-class  society en de 

welvaart onder de  'inner-circle'  is hoog, 

maar het grootste deel van het land is 

arm. De meeste importproducten zijn 

ongeveer zes keer zo duur dan hier in 

Nederland. Oppervlakkig gezien lijkt 

het een prachtig land (alhoewel de na-

tuur dat zeker is). Het is ontzettend 

schoon op straat, de mensen gaan goed 

gekleed en de restaurants verkopen al-

lemaal  fancy  dingen. De architectuur 

is prachtig en de stad ademt de sfeer 

uit van Wenen. Het is echter allemaal 

schone schijn. Invloed van buitenaf is 

er nauwelijks, omdat de media streng 

wordt gecensureerd". Ook internet ligt 

onder vuur in Wit-Rusland en facebook 

pagina's van Wit-Russen worden in de 

gaten gehouden door de autoriteiten, 

vooral wanneer Wit-Russen naar het 

buitenland reizen. Op de dag van de 

verkiezingen organiseerde de Wit-Rus-

sische overheid een feestje voor jonge-

ren om zo te voorkomen dat zij onte-

vreden zouden zijn na de verkiezingen 

en eventueel zouden gaan rellen in de  

hoofdstad Minsk'. 

In Wit-Rusland geldt een enorme vrij-

heidsbeperking en alle liberale kern-

waarden ontbreken er. Het is momen-

teel de enige nog bestaande dictatuur 

in Europa. "Er valt op grond van het Li-

beralisme een enorme winst te behalen 

in dit Europese land en het is de laatste 

dictatuur in Europa die zo snel mogelijk 

moet verdwijnen. 

Bij de parlementaire verkiezingen spra-

ken de Wit-Russische autoriteiten van 

een opkomst van 73%, volgens onaf-

hankelijke waarnemers kon de opkomst 

echter niet hoger liggen dan 40%. De 

verkiezingen werden door de oppositie 

bewust geboycot, omdat kandidaten die 

een reële kans maakten om verkozen te 

worden of in de gevangenis zaten of in 

hechtenis waren genomen. 

Palarraast kuiej 
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p het moment van schrijven zijn de 
I &.oalitieonderhandelingen tussen VVD en 

PvdA bijna afgerond, maar is nog steeds 
- 

r 
niet duidelijk af er straks nog meer - 

bezuinigd moet worden bovenop - - 

de 1 miljard euro die vanaf 2010 al 
opgelegd was. De PvdA wil daar bovenop nog I 
eens 1 miljard bezuinigen. Daarmee is Defensie 
de favoriete bezuinigingspost voor links Nederland ondanks het (in 
verhouding) geringe budget van ruim 7 miljard euro, 'Al die militairen en 
hun materieel zijn toch maar overbodig. Het geld kan beter aan andere 
posten uitgegeven worden', is een vaak gehoord argument. Maar is dit nu 
wei zo? Het tegenovergestelde blijkt waar te zijn. 

Door YAIR DA COSTA, redacteur Driemaster  

Dc  weg var de minste- sveestand 

Als politicus is de keuze snel gemaakt. 

Als er bezuinigd moet worden, kijk dan 

vooral naar wat je nog meer op Defensie 

kan bezuinigen. Er is veel draagvlak voor 

vanuit de bevolking en militairen mogen 

bij wet niet staken. Het is de weg van de 

minste weerstand. Als je de nieuwsberich-

ten raadpleegt over Defensie gaat het vaak 

over een nieuw aan te schaffen wapensys-

teem - bijvoorbeeld de )SF - of een missie 

in het buitenland, zoals Kunduz. Het zijn 

berichten die de indruk wekken dat Defen-

sie alleen maar geld kosten ons als Neder-

land weinig oplevert. Voor de gemiddelde 

burger is de wondere wereld van Defensie 

dan ook vaak letterlijk een ver van mijn 

bed show. De samenleving heeft vaak 

geen idee wat voor taken Defensie alle-

maal op zich neemt, hoe onze krijgsmacht 

zich verhoudt tot de andere landen om ons 

heen en wat de baten zijn van een krijgs-

macht op sterkte. 

Tot voor kort waren er nog geen pogingen 

gedaan om de precieze baten van Defen-

sie in kaart te brengen en waren alleen de 

kosten zichthaar. Dit geeft een vertekend 

beeld af aan de samenleving. 

Het is daarom goed dat nu ook autoriteiten 

die los staan van Defensie zich uitspreken 

tegen nog meer bezuinigingen. Prof. Dr. 

Bob Smalhout had het in zijn column in 

De Telegraaf al over Defensie als een 'ver-

zekering op veiligheid' waarvoor een ze-

kere premie betaald moet worden. Ben je 

niet bereid die premie te betalen, dan zal 

je uiteindelijk de rekening gepresenteerd 

krijgen. De schriftelijke waarschuwing van 

de Adviesraad Internationale Vraagstuk-

ken (ATV) bevestigd dit, evenals het on-

derzoeksrapport van  The Hague Centre for 

Strategic  Studies (HCSS) dat in september 

werd gepubliceerd: De Waarde van De-

fensie. Geïnteresseerden in dit onderwerp 

wordt van harte aangeraden deze stukken 

te lezen waarin (wetenschappelijk) wordt  

onderbouwd dat Defensie vooral veel ba-

ten oplevert die helaas (nog) niet zichtbaar 

waren voor de samenleving. Ik heb de vrij-

heid genomen om enkele conclusies en 

onderbouwingen uit het rapport van het 

HCSS in dit artikel te verwerken. 

Laten we eerst de feiten op een rij zetten. 

Het ministerie van Defensie als geheel 

kent iets minder dan 60.000 personeelsle-

den na het vertrek van de geplande 12.000 

wegbezuinigde plekken. Dit zijn ambtena-

ren, burgers, specialisten en militairen in 

gevechtsfuncties. Met dit aantal en het bij-

komende materieel moeten verschillende 

basistaken uitgevoerd worden, te weten: 

de verdediging van het eigen grondgebied 

tegen een buitenlandse mogendheid, het 

handhaven van de internationale stabili-

teit, het bewaken van de grenzen (Konink-

lijke Marechaussee), het beschermen van 

de handel (tegen bijvoorbeeld piraterij), 



het tegengaan van drugssmokkel, mensen-

handel en terroristische activiteiten, het 

assisteren bil (natuur)rampen in binnen-

en buitenland, het bewaken van de tern-

toriale wateren en het opruimen van ex-

plosieven. Vele van de zojuist opgesomde 

bas ista- ken staan vast- 

ge! egd in de Grond- 

wet 
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het zich niet kan permitteren hierop te 

bezuinigen. De schriftelijke waarschu-

wing van de AIV aan de regering dat deze 

grondwettelijke taken door de bezuini-

gingen in gevaar komen, bevestigd de 

nijpende situatie waarin Defensie zich nu 

bevindt. 

Dat verdere bezuinigingen deze basis-

taken nog meer in gevaar brengen blijkt 

maar weer als men kijkt naar de invulling 

van Prinsjesdag. Wat niet veel mensen we-

ten, is dat militairen op oefening terugge-

roepen moesten worden om voor genoeg 

ceremonieel en beveiliging te zorgen. Men 

mag zich gerust afvragen of Defensie in de 

huidige situatie überhaupt het eigen land 

kan verdedigen als men op ceremonieel 

vlak al moeite heeft om gaten op te vul-

len. Andere voorbeelden van de nijpende 

situatie van Defensie: in Uruzgan was er 

een bijna chronisch tekort aan munitie en 

personeel moest op eigen kosten hun kis-

ten en flakvesten (een soort van kogelvrij 

vest, red.) kopen op de particuliere markt. 

Los van de praktische bezwaren die de be-

zuinigingen kent, zijn er ook humanitaire, 

economische en geopolitieke bezwaren 

tegen de bezuinigingen op Defensie. Zo 

behoort Nederland tot de economische 

top van de wereld, maar heeft zij in ver-

gelijking met haar economische slagkracht 

een zeer kleine krijgsmacht in bezit. Daar-

bij levert zij ook een ondermaatse bijdrage  

aan de internationale gemeenschap voor 

vrede en veiligheid. Met name dat laatste 

gegeven is schadelijk voor de Nederlandse 

belangen. De vele samenwerkingsverban-

den en bondgenootschappen zoals die van 

de VN en NAVO scheppen verplichtingen 

en verantwoordelijkheden. Daarbij hoort 

ook een gegarandeerde bijdrage kunnen 

leveren aan missies die de vrede 
F 

en veiligheid in de wereld waar- 

borgen. Vrede en veiligheid die zich 

weer vertaalt in de heropbouw en ont-

wikkeling van (voormalige) oorlogsgebie-

den met cie economische groei tot gevolg. 

- 

Door deze bijdragen bouwt 

Nederland een goede 

band met het buitenland op 

en een zogenaamde 'gunfactor' die onze 

diplomaten de kans geeft om kansen voor 

het bedrijfsleven te scheppen bij een top 

zoals bijvoorbeeld de G20. Onze bijdrage 

aan Uruzgan was een directe aanleiding 

om ons op dat moment uit te nodigen 

voor deze top, zo bleek uit uitgelekte  ca-

bles  van Wikileaks. Lever je die bijdragen 

niet, dan wordt je al gauw als profiteur ge-

zien en dus als een onbetrouwbare bond-

genoot. lets wat de internationale samen-

werking alleen maar tegeriwerkt. 

Gezien door een liberale bril zijn er ook 

bezwaren tegen verdere bezuinigingen op 

Defensie. Een overheid hoort zich volgens 

een liberaal te beperken tot enkele kern-

taken. Daarbij hoort ook het waarborgen 

van de veiligheid van haar (wereld)bur-

gers. Naast de bezuinigingen op Defen-

sie worden er tegelijkertijd wel miljarden 

euro's uitgegeven aan ontwikkelingshulp, 

subsidies en binnenlandse projecten die 

de 'sociale cohesie' moeten bevorderen. 

Aan al deze goede doelen kan door bur-

gers gedoneerd worden als mensen daar 

hart voor hebben. De organisaties die hier-

voor verantwoordelijk zijn kunnen daar-

voor buiten de overheid hun fondsen wer-

ven. Bij het ministerie van Defensie kan 

dit echter niet. Als er de mogelijkheid was 

geweest om financieel bij te dragen aan 

het Defensieapparaat, dan had ik graag de 

portemonnee open getrokken, ware het 

niet dat burgers niet zomaar een donatie 

kunnen storten op de bankrekening van  

Defensie. Helaas beseïten veel mensen dit 

grote verschil niet tussen de verschillende 

ontvangers van overheidsgeld. Nu loopt 

de oveiheid het risico dat zij haar kerntaak 

verzuimt uit te voeren door geld te bespa-

ren op een onderdeel waar alleen de over-

heid geld aan kan geven., ten gunste van 

organisaties clie hun fondsen ook bij de 

individuele burger zelf kunnen halen, 

Er zijn veel moer voorbeelden en secto-

ren te noemen waar Defensie een posi-

tieve bijdrage aan levert, maar die niet 

zichtbaar zijn voor de samenleving. Zou 

Ik alles opsommen, dan zou dit stuk veel 

te lang worden. Daarvoor is er immers al 

het rapport van het 1-ICSS. Eén ding wordt 

echter wel duidelijk door al die bijdragen: 

als je in Defensie investeert, krijg je waar 

voor je geld. Zo heeft onderzoeksbureau  

McKinsey  uitgerekend dat Nederland een 

van de meest productieve defensieappara-

ten heeft. Wat een wereld van verschil als 

je je bedenkt dat het blad Elsevier op  ii  

oktober nog bekend maakte dat de Rand-

stadprovincies jaarlijks 500 miljoen euro 

aan subsidies gaven, maal' dat geen van 

de onderzochte subsidieprojecten het be-

oogde doel haalde. In dat geval kan je dus 

beter bezuinigen op dergelijke posten die 

hebben bewezen geen waar voor hun geld 

te leveren. 

Bovenstaande gegevens en het rapport van 

het HCSS hebben inmiddels aan kunnen 

geven dat een goed functionerend Defen-

sieapparaat juist vele baten kent in plaats 

van dat het alleen maar een kostenpost is. 

Het is nu alleen nog de kunst van Defensie 

en de politici met hart voor deze zaak om 

dit duidelijk te maken aan de rest van Ne-

derland. Defensie: een ministerie waar je 

waar voor je geld krijgt. 
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O
p een mooie heldere herfstdag, midden in het 
historische centrum van één van de oudste uni-

versiteitssteden van Nederland, ontmoeten we 
Thierry Baudet, joviaal, opgewekt. Vanonder zijn muts 
komt een verrassend kort kapsel tevoorschijn, een nieu-

we 'Jook'. Lachend: 'Dit weekend gedaan'. Het wordt nog 

' veel korter. Frappez toujours, je moet altijd blijven verbazen, 
ook jezelf.' Een jonge baard is er voor in de plaats gekomen. 

Gezamenlijk lopen we naar het oude Kamerlingh Onneslabrato-
rium, eens het koudste punt op aarde, waar hij promoveerde in de 

rechtsgeleerdheid. Aan de koffietafel op de bovenste verdieping starten 
we ons vraaggesprek. 

Zijn boek De aanval op de Natiestaat heeft veel opschudding veroorzaakt. 'ik denk 

dat ik veel mensen verbaasd heb omdat ik een argumentatie gebruik die in een aan-

tal internationale debatten naar voren komt, maar in Nederland onbekend is. Dat 

k
n

klaart waarom mensen boos werden: ze begrepen het niet en omdat ze het 

og nooit gehoord hadden. Het debat wordt te weinig gevoerd, veel te weinig. 

De discussie gaat over vóór Europa of tegen Europa, maar Europa is gewoon 

een continent, en een cultuur. Het gaat om de EU. Wat hoor je? Een discus-

sie over twee snelheden, maar het gaat om twee eindbestemmingen.' 

'ik ben het belangrijkste deel van mijn studententijd liberaal geweest 

- ik heb zelfs een korte tijd van socialisme gekend. ik denk dat ik 

zo'n beetje halverwege mijn rechtenstudie van het liberalisme be-

gon af te dwalen, omdat ik geïnteresseerd begon te raken in de rol 

van kerken en van religie als mensen niet meer geloven, in wat de 

Nederlandse identiteit is, de Nederlandse gemeenschap, wat de rol 

en de waarde is van cultuur, voor zover deze niet door de markt of 

door individuen wordt gesteund. In hoeverre er sprake is van een his-

torisch contract in plaats van alleen maar een 'sociaal' contract. Daar bedoel ik 

mee in hoeverre wij verantwoordelijkheid hebben ten opzichte van onze voor-

vaderen en kinderen. Vanuit het sociale contractdenken wordt eigenlijk voort-

durend uitgegaan van rationele individuen die op dit moment iets besluiten, 

terwijl de conservatieve kritiek daarop juist is datje een 'wij' moet hebben 

voordat je met elkaar een contract gaat sluiten. Er moet eerst sprake zijn van 

een collectief verband, in feite er moet sprake zijn van een natie. De ge-

deelde nationale identiteit, die een voorwaarde is voor het sociaal contract, 

verliezen we gemakkelijk uit het oog, zeker in de moderne tijd waarin 

we zo veel indrukken op ons af krijgen, zo mobiel zijn en zo enorm veel 

kansen hebben. Dat is natuurlijk prachtig en daar ben ik helemaal niet 

tegen, maar ik denk wel dat het ons voor uitdagingen stelt. 1k vond dat 

het liberalisme daar onvoldoende oog voor had.' 

'Het liberalisme heeft een blinde vlek ten aanzien van alles dat met gemeenschap, 

dat met cultuur te maken heeft. Het liberalisme denkt na over het individu, over de 

rechtsstaat en over markt. Maar die drie elementen missen wat die mensen bindt, 

wat die markt bij elkaar houdt en wat die rechtsstaat doet functioneren. Dat is het 

thema gemeenschap in mijn ogen, het thema dat het conservatisme onderzoekt. Zo 



ben ik geïnteresseerd geraakt in het con-

servatisme. In twee eerdere boeken, Con-

servatieve vooruitgang en Revolutionair 

verval, heb ik geprobeerd deze traditie in 

kaart te brengen samen met een aantal an-

deren. Ik denk dat wat daaruit naar voren 

komt, een heel apart soort politieke filo-

sofie is, die het waard is ook bestudeerd 

te worden. Naast het markt-staat-frame 

waarin de hele pol iticologieopleidi ng 

gegoten is, bestaat er een 

derde benadering van al-

lerlei thema's, van religie, 

van politiek, van onze 

omgang met milieu, van 

eigenlijk alles. Vanuit het 

conservatisme ben ik ver-

volgens een deelthema 

gaan onderzoeken en dat 

is het thema natiestaat.' 

'Ik probeer zo volledig 

mogelijk naar de werke-

lijkheid te kijken, zoveel 

mogelijk elementen daarin 

'Dit boek (De Aanval op de natiestaat, red.)  

is geschreven voor een breed publiek, dat 

blijkt ook uit de verkoopcijfers, ik merk dat 

mensen het heel breed oppakken. Ik hoop 

dat het een goede opening is voor het de-

bat. Het boek bespreekt een veel bredere 

waaier aan thema's dan alleen de EU. Uit-

eindelijk is het een pleidooi voor nationale 

soevereiniteit überhaupt. En dus tegen het 

internationaal Strafhof, het Europees Hof 

voor de Rechten van de Mens en de We- 

reldhandelsorga- 

nisatie (WIO).'  

spreekt, dan schiet je in de lach. Maar dat 

is wat de hele tijd herhaald wordt. Zonder 

de EU geen welvaart, dan gaan we alle-

maal failliet. Haha, terwijl we nu, mèt de 

EU, in de grootste crisis ooit zitten! Het is 

allemaal zulke bullshit! En toch wordt het 

maar over ons uitgestort. Elke dag weer, in 

elk televisieprogramma weer. Zestig jaar 

geen oorlog, het is toch wat. Alsof dat iets 

met de EU te maken heeft. Bovendien: er 

was helemaal geen vrede, want we waren 

namelijk in oorlog met de Sovjet-Unie. Le-

den van hetzelfde voetbalteam plegen ook 

geen tackles op elkaar. We waren bondge-

noten in een strijd op leven en dood met 

een levensgevaarlijke vijand, tot 1990. En 

wat zien we? Op het moment dat dit afge-

lopen is, breekt er oorlog uit in Joegosla-

vië. Zestig jaar geen oorlog, kom op) Het 

is allemaal verzonnen en het wordt tijd dat 

dit wereldbeeld barst en we hier anders 

naar gaan kijken.' 

'Gelukkig kun je constateren dat het en-

thousiasme voor het eurofederalisme be-

perkt is. Mensen die in Brussel lange tijd 

gezeten hebben en de boel goed kennen, 

zoals Frits Bolkestein, die zeggen: "Dit is 

totale luchtfietserij. Dit gaat nooit gebeu-

ren." Frankrijk gaat nooit zijn zetel in de 

Veiligheidsraad opgeven. Het Duitse volk 

gaat nooit instemmen in een referendum 

waarin het de soevereiniteit overdraagt aan 

het Europese volk. We krijgen nooit Euro-

pese presidentsverkiezingen. We kunnen 

er heel lang vanuit de theorie over praten, 

maar dat is fantasie. Het is te onwerkelijk. 

Maar als je dat constateert, dan moet je 

ook de conclusie trekken. Want zonder fe-

daralisme kan de EU nooit werken. Daar-

om moeten we er vanaf.' 

'ik constateer in alle Europese landen dat 

er stemmen zoals de mijne te horen zijn. 

Maar tegelijkertijd dat binnen politiek en 

media de Europese ideologie nog steeds 

domineert. De grote vraag is wanneer die 

balans omslaat, wanneer dat gaat kante-

len. Dat kan Ik niet voorspellen, maar dat 

het gaat gebeuren is een kwestie van tijd.' 

Als hij zijn boek vijftien jaar geleden had 

geschreven, was het waarschijnlijk een 

minder groot succes geweest. 'Het droom-

beeld begint nu wel erg veel barsten te ver- 

Deze krijgen in 

het publieke de-

bat minder aan-

dacht dan de in 

crisis verkerende 

EU, maar Baudet 

ziet in alle supra-

nationale organi-

saties dezelfde, 

fundamentele 

problemen. 'De 

EU is niet sui ge-

net- is - eigen in 

mee te nemen. Het gaat grotere rol dan zijn soort - maar 

erom dat je niet - vanuit 

een soort ideologische tun- 

nelvisie - elementen syste- 

matisch buiten de werkelijkheid wilt hou-

den. Helaas kwam Ik dat wel veel tegen 

bij liberalen.' Een dergelijke tunnelvisie 

keurt hij af: 'Uiteraard kan ook het conser-

vatisme ideologiseren en dat is niet goed. 

Ik heb mijn hoeken niet gemaakt om een 

soort ideologisch manifest te presenteren, 

maar om de breedte en de diversiteit van 

het conservatieve denken te laten zien. Li-

beralen denken na over de markt, het in-

dividu en de rechten van het individu ten 

opzichte van de staat, socialisten denken 

na over de problemen die daarin kunnen 

ontstaan, met name dat van verpaupe-

ring, en wat de staat kan doen om dat te 

compenseren. Beide zijn heel relevante 

perspectieven. Conservatieven denken na 

over de gemeenschap, de tradities en wat 

die mensen bij elkaar houdt, wat bepaalde 

sociale en culturele precondities zijn voor 

die markt en die staat en die herverdeling 

en die rechtsstaat.' 

De Europese Unie 
is opgericht om 
Duitsland een 

niet te grote rol te 
geven in Europa, 
maar Duitsland 

heeft nu een 

is een exem- 

ooit plum  generis 

- exemplarisch 

voor een bepaald type organisatievorm. 

De Wereldhandelsorganisatie bestaat 

sinds 1995 maar lijkt eigenlijk heel erg op 

de EU in haar beginfase: die van de EEG. 

We zien dat van een tamelijk onschuldig 

handelsverband zich in veertig jaar tijd 

een Brussel monster heeft ontwikkeld. Dat 

zou de Wereldhandelsorganisatie ook wel 

eens kunnen doen. Dan zitten we met een 

vergelijkbaar soort problemen als nu in 

Europa maar dan op wereldschaal.' 

'Er is sprake van een overweldigende 

meerderheid van de mensen in belangrijke 

posities die het Europese project nog al-

tijd steunen en er wordt dan ook dagelijks 

een enorme stortvloed aan propaganda 

over ons uitgegoten: het NOS-journaal, 

de  mainstream  kranten, het is allemaal het 

pro-EU verhaal. Geen oorlog meer, zegt 

men bijvoorbeeld. Dus wat ze zeggen is 

eigenlijk: als we geen EU hebben, dan valt 

Duitsland direct weer Polen binnen. Het 

is te absurd voor woorden. Als je het uit- 



tonen natuurlijk. Niemand kan de Griekse 

crisis negeren, niemand kan de problemen 

ontkennen die voortvloeien uit de open 

grenzen. Dit kan een tipping point zijn. 

Hetzelfde heb- 

werd ineens te- 

gen het  multi- 

cu  Ituralisme; iedereen werd islamkritisch 

Dus het kan snel gaan.' 

'Vroeg of laat zat de wal het schip keren 

en zal men de EU moeten ontmantelen. 

Maar het is de vraag wie zin heeft om de 

spelbreker te zijn.' Verwijten doet hij het 

de Nederlandse politici niet. 'Mensen niet 

zulke beperkte intellectuele vermogens 

als onze politici kun je nauwelijks iets 

verwijten. ik denk niet dat Mark Rune het 

allemaal snapt. je denkt toch niet dat Uri  

Rosenthal  het begrijpt? Politici hebben ge-

woon het overzicht niet. Die zijn op hun 

post gekomen, er liggen allemaal stapels 

papier en er zijn talloze ambtenaren. Zij 

doen hooguit wat aan crisismanagement. 

Maar ze hebben helemaal geen tijd om te 

lezen en rustig na te denken waar ze mee 

bezig zijn. 1k vind het dus een beetje flauw 

om het de politici te gaan verwijten. Het 

moet wel veranderen. Ik denk dat het heel 

serieus is, wat er aan het gebeuren is.' Ver-

der geldt dat politici mensen zijn die geïn-

teresseerd zijn in macht. 'En voor iemand 

die geïnteresseerd is in macht, is Brussel 

interessant. Daar wordt namelijk macht 

geconcentreerd. Dus je gaat daar naar toe, 

met auto met chauffeur, je gaat er lekker 

chic lunchen met champagne en foie gras. 

Je bent met mensen die ook machtig zijn 

en je creëert nog meer macht en dat is de 

drijvende kracht in het leven van die men-

sen. De drijvende kracht in het leven van 

Merkel, Hollande, Rutte: het is macht. Zij 

zijn geïnteresseerd in macht. En in Brussel 

is macht te vinden. Dus zij zijn voor Brus-

sel. Het is op menselijk niveau heel erg te 

verklaren, maar het is wel verkeerd.' 

'Er moeten politici opstaan die gaan zeg-

gen: mensen dit gaat niet werken. Hoe 

langer het duurt, hoe groter de kans wordt 

dat het een gewelddadige explosie wordt. 

Hoe langer dat voortettert 

in Griekenland en Spanje, 

hoe gevaarlijker het wordt. 

Maar politici zeggen, ja 

doei, daar ga ik niets mee 

doen, dat lost mijn opvol-

ger maar op, ik wil lekker 

slecht nieuws komen. Als 

een partij op winst staat, dan sluiten de rij-

en zich: het gaat toch goed nu? Politici zijn 

geïnteresseerd in macht, en niet in ideeën. 

Het is heel ernstig eigenlijk.' Maar deze 

politici zijn wel de sleutel naar de oplos-

sing. 'Laatje horen, als deJOVD  om gaat, 

als zij zegt; wij zien het niet meer. Wij 

zijn niet eurosceptisch, wij zijn euronihi-

listisch, wij zijn tegen. Dan zou dat wel 

effect hebben. ik kan columns publiceren, 

ik praat met mensen, en langzamerhand 

moet dat debat kantelen. Op het moment 

dat politici zien dat hun machtsbasis in 

eigen land verdwijnt, dan zouden ze van 

koers kunnen gaan veranderen. De balans 

moet zo worden dat wat ze willen aan 

macht in Brussel, twee keer zoveel macht 

kost in eigen land. Dan denk ik dat politici 

ook gaan schuiven.' 

Er is een soort intel-

lectueel stramien, 

een ideologie die 

in alle handboeken 

wordt onderwe-

zen; op middelbare 

scholen, op poli-

ticologieopleidin-

gen, in de media. 

Het is een denk-

kader waar weinig 

mensen uitbreken. 

11< heb liet geluk ge-

had dat ik er vijf jaar 

lang over na mocht 

denken op kosten 

van de belastingbetaler, dus wat dat betreft 

ben ik een bevoorrecht mens. Er wordt de 

verkeerde les uit de Tweede Wereldoorlog  

getrokken. De les die getrokken is, is dat 

de Tweede Wereldoorlog voortkwam uit 

nationalisme en dat is niet zo. 11< denk dat 

daar de verklaring ligt van de blinde vlek 

die onze politici hebben. De gedachte 

was; we gooien het open, geen staat meer, 

geen volk meer. In mijn boek bespreek ik  

Imagine  van John  Lennon  -  Imagine  all  the 

people,  no  Countries,  no  religion  - dat idee 

is heel dominant geworden.' 

me, door een poging Europa te verenigen, 

supranationaal gezag te vestigen. Mussoli-

ni wilde een mediterraan rijk, Hitler wilde 

Europa verenigen, net als Napoleon en 

net als het communisme. Dat zijn dus de 

grote oorzaken van de oorlogen geweest 

de afgelopen tweehonderd jaar; niet na-

tiestaten, niet soevereiniteit. We hebben 

gewoon de foute conclusies getrokken uit 

het verleden! Communisme was een ex-

pliciet postnationale beweging, dat is dui-

delijk gebleken in de veroveringsoorlogen 

van Rusland. Napoleon hetzelfde verhaal, 

dat was verreweg de bloedigste strijd van 

de negentiende eeuw: bijna twintig jaar 

lang en miljoenen doden. Dus dat idee dat 

soevereine natiestaten oorlog voeren, dat 

klopt gewoon niet. Dat kwartje moet nou 

eens vallen.' 

Het ironische is dat ze precies bewerk- 

stelligen wat ze wilden 

voorkomen. 'De Euro-

pese Unie is opgericht 

om Duitsland een niet 

te grote rol te geven in 

Europa, maar Duitsland 

heeft nu een grotere rol 

dan ooit. De volkeren 

worden tegen elkaar op-

gezet, kijk bijvoorbeeld 

naar Griekenland, waar 

nu vijfentwintig procent 

op de neonazi-partij zou 

stemmen. Dit is gewoon 

Weimarrepubliek. Daar- 

om zeg ik; we hebben de 

verkeerde les getrokken 

uit de Tweede Wereldoorlog, we hebben 

niets geleerd! Nazi-Duitsland ontstond 

omdat de Weimarrepubliek buitenlandse  

ben we gezien in 

het debat rondom 

de multicultu- Het debat wordt 
rele samenleving. 

Met Pim FortuiJn veel te weinig 
kantelde de dis- 

cussie - iedereen gevoerd.1  mijn verkiezingswinst in- 'De Tweede Wereldoorlog ontstond niet 

casseren! ik wil niet met door nationalisme, maar door imperialis- 

Mensen met 
zulke beperkte 

intellectuele 
vermogens als 

onze politici kun 
je nauwelijks iets 

verwijten 
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schulden had op- Vaak wordt gezegd dat we 

gelegd gekregen "Europa" nodig hebben om 

die het nooit zou sterk te staan in de wereld. 

kunnen betalen, Filet is te absurd 'je kunt Verhofstadt veel 

er volgde een LI it- voor woorden. Als  verwijten maar niet dat hij 

zichtloze recessie niet consistent is. Hij is niet 

en bezuinigings- je het uitspreekt, tegen de natiestaat, hij is 

maatregelen en voor een nieuwe natiestaat 

op een gegeven dan schiet jc 
moment zegt die 1 h bevolking:  fuck lach.  
you!  En dat zien 

we nu ook in Griekenland, in Spanje: 

afgelopen weekend, enorme protesten, 

omsingelingen, ze vallen het parlements-

gebouw binnen. Voor mij is het bijna alsof 

je in een soort absurde droom zit. En als 

lemmings draait die hele machinerie van 

Brussel maar door, met een soort idee van 

we zijn de tijd te snel af, we zijn de wereld 

te snel af, we tarten elke logica, we tarten 

alle lessen die we leren uit de geschiede-

nis, we negeren de werkelijkheid. Maar 

die werkelijkheid negeert ons niet.' 

Wat kunnen we van deze crisis leren? 'Dat 

je cultuurverschillen niet kunt negeren of 

wegpoetsen, dat er grenzen zijn aan de 

maakbaarheid en misschien wel het meest 

tragische van alles dat als er een bepaalde 

ontwikkeling wordt inge- 

zet, het ongelooflijk moei- 

lijk blijkt om die te keren, 

dat de politiek een beetje 

een mammoettanker is die hebben 
op geven moment op koers de verkeerde 
ongelooflijk moeilijk is om 

gebracht is. En dat het dan 

les getrokken 
die te gaan verleggen en dat 

uit de Tweede eigenlijk al die politici vast 

zitten in dat systeem. Het Wereldoorlog, 
lijkt alsof de EU haar eigen 

we hebben niets dynamiek heeft, haar eigen 

wetten. Niemand heeft er 

eigenlijk meer zin in, keer 

op keer gaan ze naar die 

eurotoppen toe: "Ik heb er niet zo'n zin in, 

maar goed we kunnen niet veel anders." 

En dan wordt er weer geen besluit geno-

men en ze komen er gewoon niet uit. ik 

denk dat het een heel belangrijk inzicht is 

dat we nu leren.' 

heel hoog in die top, evenals Denemar-

ken, Zwitserland, Noorwegen, Singapore, 

Zuid-Korea - noem ze maar op. En een he-

leboel ervan zijn geen EU-landen. 

1k denk ook dat de eenentwintigste eeuw 

een eeuw van schaalverkleining is. Kleine 

bedrijven doen het ook goed, de grote be-

drijven zijn log. We hebben ook gezien dat 

al die megafusies in het onderwijs, in de 

zorg, in de bankensector leidt tot catastro-

fen. Tot enorme managementlagen, waarin 

niemand meer het overzicht heeft. Klein is 

veel aantrekkelijker. 

Wie constateert dat een Europese federale 

staat er nooit gaat komen, maar dat het wel 

de enige manier zou zijn om de euro en 

de open grenzen te laten werken, die moet 

de conclusie trekken dat de EU op een 

doodlopend spoor zit. En dus dat we ervan 

af moeten. ik zie logisch gesproken geen 

andere oplossing. De EU moet een fede-

ratie worden, anders werkt zij niet, maar 

een federatie werkt ook niet. Hoe kan ie-

mand om die logica heen? 1k denk dat we 

nu door een ontkenningsfase gaan. Men-

sen worden boos, mensen marginaliseren 

mij, zeggen: populistische wetenschapper 

of zoiets. Maar uiteindelijk moeten men-

sen dit onder ogen zien. Het gaat gewoon 

niet werken en we moeten op zoek naar 

'We zitten op een doodlopend spoor. 

Vroeg of laat lopen we tegen die muur aan. 

We zien daar een enorme muur, maar we 

zijn maar kolen in die trein aan het gooien, 

we zijn het vuur maar aan het opstoken. 

En ik zeg tegen iedereen: jongens kijk nou 

eens waar je uitkomt, dit gaat niet werken.' 

'Als we de democratische rechtstaat wil-

len behouden, en als we vrede willen en 

als we samenwerking willen op basis van 

gelijkwaardigheid, dan moeten we naar 

een heel ander soort model gaan streven. 

Zo moeten wij af van de open grenzen. 

We moeten aansturen op  opt-outs voor 

Vrij vestigingsverkeer enz. Verder moeten 

we ontmanteling van de euro nastreven, 

we moeten de overstap maken van wat 

we nu hebben, namelijk vrijhandel op 

basis van harmonisatieregels naar die op 

UC op Europese schaal. je zou 

dus kunnen zeggen: uitein- 

delijk is hij het helemaal 

met mij eens. Hij is het voor 

negenennegentig procent met mij eens, 

maar dan zegt hij op het eind: oké maar 

laten we dan een nieuwe natiestaat ma-

ken, maar dan op Europees, federaal ni-

veau. Daarover zeg ik in mijn boek dat ik 

daarover in principe theoretisch niets op 

tegen heb, maar ik denk gewoon dat het 

niet kan. Heel simpel, wie kijkt naar de 

cultuurverschillen, ziet dat het niet gaat 

werken. Alleen al het feit dat we elkaar 

niet kunnen verstaan. Het is bijna te tri-

viaal om iedere keer weer te moeten zeg-

gen, maar het is zo ongelooflijk essentieel: 

dat staat een Europees publiek debat in de 

weg. 

Een mogelijk antwoord is: ik ben bereid 

om de democratische rechtsstaat op te ge-

ven in ruil voor welvaart. Dan heb je geen 

democratische 

gewoon een soort 

van Europees fe-

deraal imperium. 

Dat kan, maar ik 

denk zelf dat de 

democratische 

rechtsstaat een 

heel aantrekkelijk 

model is en ik ben 

ook bereid daar-

voor wat welvaart 

en wat macht voor 

leerd! op te geven. 1k heb 

liever inspraak 

en zelfbeschikking dan veel geld en een 

groot leger waarover ik verder niets te zeg-

gen heb. Maar ik denk daarnaast dat de 

redenering niet klopt, 1k denk dat kleine 

landen het veel beter doen dan grote lan-

den. De top-20 van de rijkste landen in de 

wereld zijn bijna allemaal kleine landen: 

Nederland, een relatief klein land, staat 

rechtsstaat maar een plan B.' 
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basis van erkenningregels. Nu wordt het dat niet uiteen mocht vallen en waarvan 

economische verkeer onderworpen aan de internationale gemeenschap Bosnië Thierry Baudet 

precies dezelfde richtlijnen voor, zeg, alle koste wat kost bij elkaar wilde houden. 

frisdranken. De handel wordt identiek, de Dat is een vreselijk bloedbad geworden. DEAANVAL OP 
keuzevrijheid voor de consument neemt Dit zijn de twee modellen waaruit we kun- EE  fJ4TIEST4A7 
eerder af dan toe, en je krijgt enorme bv- nen kiezen.' 

Laat je horen als 
JOVD: Wij zijn 

niet eurosceptisch, 
wij zijn 

euronihilistisch, 
wij zijn tegen! 

reaucratie. Grote bedrijven waren hier wel 

bij, maar kleine bedrijven niet, die kunnen 

vaak niet voldoen aan al die standaarden 

die door harmonisatie worden opgelegd. 

Je kunt ook vrijhandel hebben op basis 

van erkenningregels, dan heb je helemaal 

geen bureaucratie: frisdrank die in Italië 

is toegestaan, mag dan ook in Nederland 

worden verhandeld, en omgekeerd. Dan 

neemt de keuzevrijheid voor de consu-

ment dus toe, zoals het nu niet het geval 

is.,  

'De Europese Unie is zelf een uiting van 

imperialisme, het is een imperiale Orga-

nisatie die landen wil verenigen met een 

nieuw soort bestuur en de soevereiniteit 

wil overnemen. ik pleit voor het model 

van de Europese vrijhandelsassociatie  

(EFTA)  die heeft ook lange tijd gebloeid. 

Zij bestaat nog steeds maar nu niet meer 

zo groot omdat het Verenigd Koninkrijk 

eruit gestapt is. De vrijhandelsassociatie 

heeft als uitgangspunt erkenningregels en 

soevereiniteit van staten.' 

'Maar ik denk wel dat het heel urgent is 

en dat we niet vreselijk veel tijd meer heb-

ben voor er iets gebeurt. We hebben twee 

modellen: het uiteenvallen van Tsjecho-

Slowakije in 92-93, wat heel ordelijk ver-

liep. Zij hadden ook één munt, iedereen 

zei dat het niet kon, maar het ging prima. 

Het tweede is het einde van Joegoslavië, 

Europese eenwording en multicultu-
ralisme hebbende nationale staat ver-
zwakt. De soevereiniteit van het par-
lement wordt steeds verder ondergra-
ven en de nationale identiteit 
verwatert. In de tweede helft van de 
twintigste eeuw is in alle West-Euro-
pese landen een sluipende aanval on-

dernomen op de natiestaat. 
In een verrassende kritiek op de na-
oorlogse elites laat Thierry .Baudet 
zien dat zonder nationale soevereini-
teit de democratische rechtsstaat niet 
kan functioneren. 
De aanval op de natiestaat neemt de 
lezer mee vanaf de oorsprong van 
moderne staten in de zestiende en ze-
ventiende eeuw tot aan de brandende 
kwesties van nu: irninigratie, popu-
lisme en de toekomst van Europa. 

'Conservatief wonderkind' 
Vrij Nederland  

'Reality  check voor Eu ropa.' 
Frits Bolkestein 
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Een uitweg 
uit het huidige kiesstelsel 

een idee, een overpeinzing 

H
et kan nu eenmaal altijd beter. 

Er mag best eens nagedacht wor-

den over een nieuw kiesstelsel. 

Dit zal ongetwijfeld gebeuren, maar niet 

binnen de JOVD. Al is het maar om eens 

afstand te nemen van de politieke spelle-

tjes, en te bedenken waarom de politiek 

op deze manier werkt en of wij hiermee 

wel de juiste weg bewandelen. Wij staan 

allemaal achter het liberalisme, maar bin-

nen de JOVD is het al lang niet meer on-

denkbaar dat wij op een andere partij dan 

de VVD stemmen. 

Een zakenkabinet waar minder tijd gaat 

zitten in de kleine politiek - de waan van 

de dag -, en meer in het draaiende houden 

van de economie. Voor voorstanders van 

de democratie klinkt een zakenkabinet, 

censuskiesrecht en een kiezersexamen 

niet fraai, maar dat maakt het geen onin-
teressant materiaal om eens te bespreken. 

We zien nu dat de VVD en PvdA gaan 

samenwerken, en de verschillen ineens 

niet zo groot meer zijn. Natuurlijk ver-

tellen ze het verhaal met een andere in-

steek, maar op bestuurlijk niveau ligt het 

niet meer zover uit elkaar als het gaat om 

maatregelen in het regeerakkoord. Dit re-

geerakkoord ziet er nu positief uit maar is 

dit houdbaar, en komt dit überhaupt door 

de Eerste Kamer? Waarom is de kans nu 

groter dat zij dit maal wel de vier jaren 

mogen en kunnen uitzitten? 

De opwelling hieronder is nog niet de 

uitweg die de titel u doet laten geloven. 
Maar ik pleit voor een debat met nieuwe 

frisse ideeën. 

Door THIJS ROEST 

Laten we er vanuit gaan dat vrijwel ieder-

een het beste wil - voor ons allemaal. Er 

is namelijk geen mens die gelukkig wordt 

22 • Piiemcr der (i)\[) L--V 

terwijl er in zijn directe omgeving armoe-

de en ziekte heerst. Maar er is een wijd-

verbreid gevoel van onvrede over deze 

democratie. 

Begin 1800 werden er op het Congres van 

Wenen sterke koninkrijken ontworpen om 

tegenwicht te bieden tegen het agressieve 

Frankrijk van Napoleon. In 1848 stelt Wil-

lem  II  Nederlands grootste liberaal uit de 

geschiedenis, Thorbecke, aan. Dit om te 

komen tot een herziening van de grond-

wet en de vorming van een nieuwe rege-

ring. Vanaf toen tot aan nu mogen steeds 

meer mensen gaan stemmen en krijgt het 

koningshuis steeds minder macht. Dit 

systeem is sindsdien wel aangepast maar 

eigenlijk is het aan een drastische vernieu-

wing toe. 

De ooit zo machtige middenpartijen zijn 

sedert de ontzuiling steeds kleiner gewor-

den. Dit is niet erg, maar de crux zit hier 

in het feit dat dit geen solide Politieke basis 

neerzet, althans niet met het huidige sys-

teem. Een consequentie hiervan is name-

lijk dat er een grote versplintering plaats-

vindt, die het zeer moeilijk maakt een 

stabiel kabinet te vormen. 

Problemen 

Een voorbeeld: LI stemt op de VVD om-

dat drie onderwerpen - die u belangrijk 

vindt - goed naar voren gebracht worden 

waarvan de uitwerkingen binnen uw visie 

vallen. Dan moet u punt één nog maar af-

wachten of de VVD in het kabinet komt, en 

punt twee moet zij deze punten in de on-

derhandelingen weten vast te houden. Zij 

zal zoveel water bij de wijn moeten doen 

in de onderhandelingen dat er meer wa-

ter overblijft dan wijn. Vervolgens moeten 

deze ideeën een meerderheid krijgen in 

de Tweede Kamer waarna ze goedgekeurd 

moeten worden door een Eerste Kamer, 

welke naar alle waarschijnlijkheid anders 

is samengesteld dan de Tweede Kamer. 

De kans dat u tevreden wordt gesteld na 

de verkiezingen is gering. Daar komt nog 

eens bij dat de laatste vijf kabinetten de 

eindstreep niet gehaald hebben en veel 

bestuurstijd verloren is gegaan. 

Er zal dus een stelsel moeten komen waar 

inbreng van het volk meer importantie ge-

niet, de vrijheid gelijk blijft en er sneller 

en beter vertegenwoordigd gaat worden. 

Tegelijkertijd en vanzelfsprekend zal dit 

meer van de mensen vragen. Let op: we 

zijn hier niet op zoek naar een ideale 

democratie maar naar een alternatief dat 

Nederland weer sterk maakt. Nederland 

is niet eensgezind en is dit nooit geweest, 

maar door polderen en innovatie zijn wij 

ver gekomen. En zoals de praktisch inge-

stelde Churchill al schreef "Democratie is 

de slechtste regeringsvorm met uitzonde-

ring van alle anderen die we hebben ge-

probeerd ."  

Er moet worden gefocust op openheid. 

Geen partijen meer. De sleetse termen 

links en rechts die heden ten dagen weer 

in opkomst zijn, doen niet ter zake in dit 

nieuwe systeem. Nederlanders zijn niet 

dom, als er meer geld beschikbaar is voor 

jonge bedrijven zullen zij zich goed inzet-

ten, innoveren op duurzaamheid en met 

een beetje geluk ook nog een aantal der-

dewereldlanden helpen. Het vertrouwen 

moet terug naar de mensen. 

Fouten 

De politieke materie binnen een land als 

Nederland is zeer complex, onmogelijk 

om volledig te begrijpen. Tevens wordt hier 

Vrij inefficient mee omgesprongen want de 

kennis die er is wordt niet ten volle benut. 

Het volk schreeuwt om simpele taal, daar 

ze niet meer begrijpen waar het nu daad-

werkelijk over gaat. Je wil dus dat ze zich 

niet meer gaan bezighouden met de vol- 



ledige politiek maar juist het deel waar zij 

verstand van hebben. Nu wordt de politiek 

nog gevoed door het populisme en draait 

het vanuit de retoriek om een persoon. 

Neem als voorbeeld dat een partij iets be-

denkt over duurzaamheid, dit vervolgens 

breed wordt uitgemeten in de media, elke 

partij moet hier weer op reageren. Dit is 

omslachtig, en kost tijd wat uitgaat naar 

crisismanagement. 

Dit verander je door mensen zich te laten 

richten op hun eigen professie. De zorg 

kost veel maar er werken ook enorm veel 

mensen in die sector die de problemen 

kennen. Hetzelfde geldt voor vrijwel an-

dere sectoren bijv. onderwijs. Wanneer de 

politiek wordt opgedeeld in thema's, waar-

bij je de mensen met affiniteit bij het the-

ma betrekt zal er beter worden nagedacht 

en meer betrokkenheid bij de politiek zijn. 

Op dit moment bepaalt de politiek het 

speelveld maar is gefocust op korte termijn 

denken. We hebben veel experts in hun 

veld / vakgebied, die nu geen kans krijgen 

hun kwaliteiten in te brengen in het hui-

dige politieke systeem - dit is doodzonde. 

Het gaat om een verandering in denken 

van de mensen, we moeten af van het vra-

gen aan de staat wat zij voor ons kan be-

tekenen. In plaats daarvan moet de vraag 

luiden wat we kunnen toevoegen aan de 

politiek en aan de samenleving om snel 

sterker te worden. 

De onderstaande basis zorgt er niet voor 

dat we de negatieve effecten van het huidi-

ge stelsel geheel uitsluiten, maar mogelijk 

wel sterk verminderden. Het feit is dat ie-

dereen in Nederland het beter wil hebben. 

Het gaat erom de kennis in Nederland te 

verzamelen zodat dit effectiever gebeurt. 

De basis 

1. Proriteitenstelsel 

Iedereen krijgt de kans mee te denken over 

de vraag,waar ons geld het beste aan be-

steed kan worden. Iedereen heeft wel prio-

riteiten voor ogen en kan middels een dia-

gram aangeven waar meer en minder geld 

naar toe moet gaan. 

Wat je op dit punt al zal zien is dat men-

sen wezenlijk anders gaan nadenken over 

waar bet geld vandaan moet komen en 

hoe dit betaald gaat worden of wie dit gaat 

betalen. 

2. Inhoudelijke stem 

Het moet makkelijker worden om inhou-

delijk mee te denken over onderwerpen. 

Hiervoor zijn meerdere scenario's moge-

lijk. Eén van deze  scenarios  is bijvoor-

beeld: 

Inhoudelijke onderwerpen 

uitkiezen waar de kiezer affiniteit  nice  

heeft en waar hij iets over te zeggen heeft. 

De kiezer mag zelf bepalen over welk on-

derwerp hij inhoudelijk wil meepraten. 

De kiezer hoeft dus niet overal over mee 

te praten. 

Deze informatie zal bestaan uit: teksten 

geschreven door professoren, onderzoe-

kers en subjectmatter experts, teksten over 

de buitenlandse praktijk en ervaringen of  

'sharing  best  practices'.  En meer. Ook kan 

u hier denken aan informatie over de posi-

tie van ons land, in vergelijking met andere 

staten. 

Om de inhoudelijke punten te kunnen be-

palen, is het handig voor de kiezer dat hij 

deze informatie doorneemt. Er wordt dan 

verwacht van mensen dat zij tijd en moeite 

spenderen om het beleid van het land te 

bepalen. 

Dit zal ervoor zorgen dat mensen zich 

gaan richten op zaken waar hun verstand 

en ervaring ligt en dat deze benut worden. 

De onderwerpen moeten gezien worden 

als de eerder genoemde thema's, bijv. 

zorg, educatie en defensie. 

Wanneer men voor een thema gekozen 

heeft (of deze test heeft behaald) mag men 

hier bepalen hoe het geld binnen moet 

komen, waar het vandaan moet komen 

en hoe het binnen dit thema moet worden 

verdeeld. Hierbij zal gebruik worden ge-

maakt van verschillende scenario's. 

3. Premier kiezen 

Door de hiervoor genoemde stappen te 

doorlopen ontstaat er een bepaald beleid 

waarbij een lijst met bijpassende premiers 

hoort - hieruit kan je kiezen. Op deze lijst 

staan goede managers cii vertegenwoordi-

gers van het volk die middels een test ca-

pabel zijn gebleken om deze aanpak naar 

behoren uit te voeren. 

4. De Tweede Kamer wordt ver-

kleind en zal meer een stuurgroep, met 

dwingend advies, worden, verkozen door 

het volk. Niet vanuit een partij maar van-

uit een lijst met mensen met een expertise 

in een bepaald vakgebied. De publieke 

opinie zal genuanceerder worden omdat 

het inhoudelijker wordt. Tegelijkertijd zul-

len er wel populaire thema's zijn. En het is 

goed als de regering daar ook op reageert 

maar de traagheid is nu allerminst efficiënt 

en effectief. 

5. De Eerste Kamer kan vervan- 

Enkele handvatten 

• In dit systeem zullen mensen niet 

uitgesloten worden, iedereen krijgt juist de 

kans om mee te praten en ieders stem zal 

grotere gewicht krijgen. 

• Het systeem moet vooral niet te 

ingewikkeld worden. 

• Het resultaat is een zakenkabinet 

dat zich sterk en inhoudelijk kan bezig-

houden met de behandeling en uitvoering 

van vraagstukken. 

• Het is belangrijk om ie onthou-

den dat men nooit te veel van de politiek 

mag en moet verwachten. Het uitgangs-

punt moet zijn dat mensen zelf voor een 

goed leven zorgen cii de politiek / staat 

kan hen hierbij van dienst zijn. 

• Er wordt hier geen afgerond en 

ideaal politiek stelsel gepresenteerd, maar 

een lijn van denken. Het is een doordacht 

systeem maar niet uitgedacht. 

Het is in onze tijd niet ondenkbaar dat er gen worden door kleine referenda. 

een website moet komen met informatie. 
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Op 

vrijdag 21 september ben ik afgereisd naar het 
Groningse Haren. Een vriend in Haren gaf bij ook een 
feestje. De hoofdredacteur vroeg mij o te 

doen van Project Haren. In het kort: het w ._1n erg 
gezellig in Haren maar rond 20.30 sloeg was 
er geen sprake meer van een feestje. 

Bi_____________________ 
iedereen naar Haren gekomen voor e  
een aanzienlijke groep rels.chQppeJ;s;a. 
te gaan wat er allemaal die  

het was, wil ik toelichten wa  

samenleving ten aanzien va iv 
Jaar). Hierbij benadruk ik me..  

Laat ik voorop stellen dat Ik  
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Onze verzorgingsstaat zal vast niet alle 

goede bedoelingen zijn begonnen. Maar je 

moet wel erg naïef zijn om te denken dat 

dit socialistische systeem nog houdbaar is. 

Pensioenen? Ondanks alle Keynesiaanse 

trucjes zullen die over twintig jaar niet meer 

worden uitgekeerd. AOW? Misschien. Maar 

niet verdisconteerd tegen de reële inflatie 

(dus hoger dan door het CBS gerapporteerd). 

Wellicht datjij bij ouderdom nog je huur net 

kan betalen met je AOW. Verzorging in een 

verpleegtehuis? Zorg maar dat je je goed 

voortplant en een goede relatie opbouwt 

met je kinderen. De doodshuizen die straks 

zullen ontstaan, daar wil je niet terechtko-

men. Waarom het niet betaalbaar is? Omdat 

het geld geleend is van de toekomstige ge-

neraties. Het geld is op! 

Thomas Jefferson, de klassiek-liberaal die ik 

vaak aanhaal, had ook een duidelijke me-

ning over het lenen van toekomstige gene-

raties.  "Then  I  say, the earth belongs  to  each  

of these  generations during its  course,  fully  

and in  its own right. The second generation 

receives it clear  of  the debts  and incum-

brances of  the  first,  the third  of  the second,  

and  so on. For if the  first  could  charge  it 

with  a  debt, then the earth would belong  to  

the dead  and not to  the  living  generation. 

Then,  no  generation can  contract  debts gre-

ater than may  be  paid during the  course of  

its own existence."  In onze verzorgingsstaat 

leven we dus in een systeem van de "living  

dead".  Jongeren beginnen dit ook wel in te 

zien. En of er moet worden bezuinigd? Ja 

natuurlijk, maar we moeten daarmee wel 

onze staatsschuld aflossen, de belastingen 

verlagen en niet in het zwarte gat Europa 

gooien! Op de manier waarop het nu wordt 

uitgegeven geef je in feite de toekomst van 

de jeugd weg. 

De EUSSR 

Zelfs de meest doorgewinterde eurofielen 

beginnen nu wel door te krijgen dat de EU 

toch niet zo die bakermat van democratie 

is en de economie stimuleert zoals ze had-

den gedacht. Terwijl de eurofielen aan het 

wakker worden zijn, is inmiddels een grote 

groep overtuigd dat de EU verre van dat ide-

aalbeeld is. Mijn overtuiging gaat verder. 

De EU is een uiterst kwaadaardig systeem. 

Anders dan ten tijde van de EEG, is de EU 

een Euro-gevangenis voor zijn onderdanen. 

Soevereiniteit? Die strijd is al gestreden. 

Hans Gert Pöttering, voorzitter van het Eu-

ropees Parlement voor die nieuwe Duitser 

Martin  Schulz  aantrad, gaf in februari 2009 

al toe dat de EU 75 procent van de wet- en 

regelgeving produceert. De Tweede Kamer 

is daarmee niet meer dan een doorgeefluik 

geworden. Je kan onze parlementsleden ei-

genlijk ook niet meer de schuld geven. Het 

enige wat ze kunnen doen is de snelheid 

waarmee we richting totale dictatuur gaan 

vertragen. Stapvoets, of met de TGV. 

De manier waarop de crisis wordt aange-

pakt is totaal ongeloofwaardig, ik herinner 

me nog de toespraak van die dictator  Guy  

Verhofstadt op ons afgelopen voorjaars-

congres in Dalfsen. lets van 'en als de 700 

miljard van het noodfonds niet genoeg 

is, dan maken we dat 2000 miljard'. Die 

2000.000.000.000 euro wordt er wel bij ge-

toverd, maar daarmee los je het probleem 

niet op. Je versterkt de moral hazard alleen 

maar door slecht gedrag te belonen. Hoe 

lang zou jij persoonlijk blijven geloven in 

het verhaal van een junk als hij bij je komt 

om geld te 'lenen'? Je weet zelf toch ook wel 

datje dat geld niet meer terugziet? Het enige 

dat een junk kan redden is afkicken. Er is 

een reden waarom het doorbreken van de 

rentegrens van 7% volgens economen een 

probleem is. Als een land meer dan 7 pro-

Cent rente betaalt op staatsobligaties is het 

punt waarop het nog redelijkerwijs moge-

lijk is om als land uit de schulden te komen 

voorbij. Zonder de morele en financiële 

steun van de EU lag het rentepercentage van 

Spanje, Portugal en Italië al ver boven de 7 

procent. Doordat ze worden geholpen, wor-

den ze ook niet gedwongen om de maat-

regelen te nemen die nodig zijn om uit de 

schulden te komen. 

De EU heeft de raad van  Hillary Clinton  

goed opgevolgd: "never waste a  good  crisis". 

Sommige mensen zijn week op week ver-

baasd over de snelheid waarop de Euro-dic-

tatuur wordt gebouwd, zich niet realiserend 

dat dit een vooropgezet plan is. Wat ziet de 

Nederlandse jeugd in Europa gebeuren? Op 

het NOS journaal niet zo veel. We worden 

in Nederland goed gedomesticeerd door de 

staatstelevisie. Je moet via buitenlandse me-

dia of bijvoorbeeld YouTube tegenwoordig 

je nieuws halen, mocht je interesses hebben 

die verder gaan dan voetbal of Lady Gaga. 

In Griekenland en Spanje vinden regelma-

tig heftige demonstraties en rellen plaats. 

De jeugd in deze zuidelijke landen is totaal 

uitzichtloos met werkloosheidspercentages 

van boven de 50%. Wat zou de jeugd in Ne-

derland voor een beeld hebben van de EU? 

Zou dit een beeld zijn van een door onbaat-

zuchtigheid gedreven groep lieve mensen 

die graag de Nobelprijs voor de Vrede ac-

cepteert, omdat ze voor vrede en veiligheid 

in Europa hebben gezorgd? Of misschien 

iets anders? De jeugd heeft heel goed door 

dat het zelfbeschikkingsrecht van zijn land 

(laat staan van hem/haar zelf) is geofferd aan 

een technocratische dictatuur? Wat zouden 

we nu dan moeten doen? Ook rellen? ZOU 

dat überhaupt zin hebben? Maar wat doet 

het me je, zo'n gevoel van uitzichtloosheid? 

Zou het ons als jeugd goed doen? 

Het fabeltje van de werkloosheid 

Er is, net zoals voor een hoop andere zaken 

in ons dagelijks leven, ook een markt voor 

arbeid. Er is een prijs voor arbeid en er is 

vraag en aanbod. Een gebrek aan werk kan 

zorgen voor werkloosheid. Tijdens reces-

sies, maar zeker tijdens depressies, (onno-

dig) is er minder vraag naar arbeid, noodza-

kelijkerwijs leidt dit tot een lagere prijs van 

arbeid. Op zich is hier niets aan de hand. 

Doordat de prijs van arbeid daalt bij een 

gelijk aanbod van arbeid, komen vraag en 

aanbod weer in balans. Echter, dit is in het 

geval van een vrije markt. De arbeidsmarkt 

in Nederland (en de rest van Europa) wordt 

hevig gemanipuleerd door de overheid, vak-

bonden en andere belangenorganisaties(?). 

Door het hebben van een minimumloon, 

beschermingen in het ontslagrecht, hoge 

belastingen, extreme wet- en regelgeving 

ten aanzien van het in loondienst nemen 

van een werknemer, kunnen we niet meer 

spreken van een Vrij markt. Het is niet de 

markt die de werkloosheid veroorzaakt, het 

zijn de interventies door overheidsinstanties 

in die markt! 

Stel dat we het minimumloon loslaten? En 

daarvoor in de plaats een belastingvrije voet 

instellen voor de eerste 10,000 euro inkom-

sten. Het kan zijn dat hierdoor het gemid-

deld uurloon in bepaalde beroepsgroepen 

daalt tot bijvoorbeeld 4 euro per uur. Uit-

gaande van een werkweek van 40 uur, ver-

dien je boven bijstandsniveau. Zeer moeilijk 



om van rond te komen, maar nog steeds boven Intro du lid: cee wordt bijstandsniveau. In dit geval draagt iemand bij 

aan het Nederlands BBR Doordat er veel minder 

parasieten zijn, zorgt dit voor een groei van de het nieui."s'korrierschcij 
economie en voor bedrijven die bereid zijn zich 

hier te vestigen met weer een hogere prijs voor ar- - - - - - 

beid. Einde crisis. Gaan we door met het huidige MENTALE SNELWEGVERBREDING 
systeem van het creëren van werkloosheid met 

onder de jeugd altijd hogere percentages, dan 
DAMIA C. CARL! 

draagt dit bij aan de uitzichtloosheid. Werkloos- inds deze zomer ben ik lid van JOVD Utrecht en omstreken. 

heid is hier een zeer bepalende factor in. Veel van De vereniging heb ik door de jaren heen echter al redelijk 

mijn vrienden en kennissen bevinden zich in een leren kennen. Regelmatig ben ik, voorafgaand aan mijn lid- 

situatie van werkloosheid of dreigende werkloos- maatschap, meegenomen door mijn huisgenoot wiens naam ik 

heid. Is dat allemaal hun eigen schuld? Zijn ze niet zal noemen omdat Renske de L. dat vast vervelend vindt. 

niet gewoon l u i dan? Dat is mogelijk, maar door De locatie van de borrels is steeds anders, maar waar ik tot nu 

de toenemende proporties beginnen we dit punt toe ook binnen ben gestapt, hebben de leden me altijd warm en 

voorbij te gaan. Zelfs een hoop hoogopgeleiden enthousiast ontvangen. Naarmate de avond vordert is zelfs een 

beginnen tegen het probleem aan te lopen. Mij nieuwkomer zich bewust van de bijna stroperige en zoete sfeer 

persoonlijk doet dit een hoop verdriet omdat ik die tussen de aanwezigen inhangt. Discussies worden dynami- 

bij mensen met dromen waarvan ik dacht dat ze schei de lichten krijgen in mijn ogen een bistro-achtig tintje en 

er wel zouden komen, de hoop heb zien uitdo- dassen worden hier en daar wat losser gedaan. Ook gaan gesprek- 

ven, wat totaal niet nodig wasl ken op in een algemeen geroezemoes. De warme pasteltinten die 

door een geheime dresscode verordonneerd lijken te zijn, vormen 

De verloren generatie en jij ondanks de meningsverschillen van de dragers een eenheid. ik, 

Het gebrek aan een liberale aanpak op het gebied als vers lid, probeer me staande te houden in deze wereld die fel- 

van werkloosheid zorgt voor een verloren gene- Ier wordt als je er langer naar kijkt. ik word bij de hand genomen, 

ratie. Zoiets waarvan ze in begin jaren '80 over verder de wereld van de jonge ambitieuzen in. Figuurlijk dan. 

spraken. Het grote verschil was dat de verzor- Want de mannen die van hun geaardheid wel zeker zijn, blijven 

gingsstaat destijds niet zo'n hoge druk op mensen op gepaste afstand. 

legde en we als land nog zelfbeschikkingsrecht Eén avond in het bijzonder staat me nog helder bij. ik refereer 

hadden. Er zijn dus drastische hervormingen no- aan de barbecue op het terras van een werfkelder aan de Oude- 

dig.  Maar is de VVD nog wel liberaal genoeg? Of gracht, afgelopen augustus. Eerder dan gepland bleek de inge- 

is het nu een middenpartij met een liberaal en kochte hoeveelheid bier, waaronder zelfs het kleine percentage 

rechts sausje? alcoholvrije bier, genuttigd te zijn. Ook ontstond er een rij waarin 

Wat het met mij doet? Het helpt mij bij het ma- beleefdheden over elkaar heen leken te struikelen voor de pan 

ken van persoonlijke en financiële keuzes. Ik ben niet pindasaus. Desalniettemin was de opgewektheid niet te stui- 

ervan overtuigd dat het individu boven het collec- ten en duurde het niet lang voordat "50  Shades  of  Grey"  tot ge- 

tief uitsteekt. Een betere wereld begint bij jezelf. spreksonderwerp was gebombardeerd. Over onze bordjes heen 

Ik leef en ik heb dromen die ik wil verwezenlij- en met de voetjes in het water werden mij later die avond de 

ken. Bewust worden heeft mij uiteindelijk een Vrij dingen uitgelegd die zo lang onduidelijk geweest waren voor me, 

mens gemaakt, daar ben ik dankbaar voorl politiek die ik als te ingewikkeld had beschouwd. Dit bleek deels 

Ook ik heb als mens sociale behoeften, vanuit veroorzaakt te zijn door mijn nieuwkomerschap, deels door mijn 

mijn egoïsme wil ik clan ook anderen graag hel- te vaak ingezette "ja-ik-snap-het geknik". Onderschatte ik mezelf 

pen om verder te komen. Al jaren probeer ik men- of overschatte ik de rest? ik was hoe dan ook dankbaar voor de op- 

sen bewijst te maken en te helpen in het vinden heldering. Zag het als een soort mentale snelwegverbreding. Dat 

van voor hen geschikte keuzes. Iedereen heeft  an-  de zon onder was gegaan had aan de temperatuur niets afgedaan. 

dere dromen en andere doelen. Een overheid zou Ondanks deze tropische omstandigheden viel me op dat iedereen 

daar de ruimte voor moeten bieden, maar ook wederom strak liberaal gekleed was. Een aantal wegbezuinigde 

als ze de mogelijkheden juist alleen maar kleiner stukken textiel en nuchterheid daargelaten. 

maakt, kan je hier bovenuit steken. jij bent sterker Weken, borrels en diners in de privésfeer later ben ik nog steeds 

dan liet systeeml blij met mijn keuze voor de JOVD. Waar ik nu vooral erg naar 

uitkijk is het najaarscongres. Graag wil ik van het weekend van 

10/11 november gebruik maken om de vereniging en haar leden 

nog beter te leren kennen. Tot de tiende. Aangenaam. 
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Waarom 

Europa 

onmogelijk 
democratisch 

kan zijn 

Er zijn in onze westerse samenleving 

geen grotere waarden dan vrijheid en 

democratie. Pro-Europese politici stellen 

vaak dat de Europese Unie een groot goed 

is, zolang het maar een democratische 

instelling wordt. Partijen als GroenL.inks 

en D66 pleiten voor een politieke Unie - en 

een federaal bestuur - zolang deze maar 

geleid wordt door gekozen bestuurders. 

Jammer alleen dat Europa nooit écht 

democratisch kan worden. 

Door LEX CORNELISSEN, 

afdeling Eindhoven 

I

n de vergezichten over de toekomst 

van de Europese Unie die Herman van 

Rompuy laatst presenteerde bleek maar 

weer dat de Europese elite van plan is om 

de Eurocrisis op te lossen met nog meer 

Europese eenwording. Uiteindelijk zouden 

de nationale parlementen een groot deel 

van hun macht over moeten dragen aan 

het Europees Parlement, dat nu ook een 

Europese regering zou kiezen en de macht 

zou krijgen deze Europese regering ook 

weer te ontslaan. Door deze opzet zouden 

de nationale overheden geen roet meer in 

het eten kunnen gooien van de centrale 

besluitvorming uit Brussel. 

Maar zelfs als deze federale EU ons be-

langrijkste bestuursorgaan wordt en de 

Tweede Kamer een regionale bestuurslaag 

wordt, het Europees Parlement belasting 

mag heffen en we dus niet zijn allen ein-

delijk een beetje (uit noodzaak) geïnteres-

seerd raken in Europese verkiezingen, dan 

nog kan een Europese regering nooit wer-

kelijk democratisch worden. 

Democratie is meer dan een proces van 

stemmen en verkozen worden, liet is een 

kwestie van vertegenwoordiging. In ge-

zonde democratieën kan iedereen die on-

tevreden is over de gang van zaken mee-

doen aan de democratie. Iedereen, ook de 

gewone man op straat, kan in het parle-

ment komen. Natuurlijk, er kan een kloof 

ontstaan tussen politiek en bevolking, 

maar die kan altijd opgelost worden door 

het paardenmiddel genaamd populisme. 

Politici kunnen ten alle tijden tot de orde 

geroepen worden. 

Een federaal Europees Parlement zou ech-

ter te maken hebben met een veel grotere 

kloof. Zelfs dat zou geen probleem zijn als 

de kloof niet ook nog eens van een com-

pleet andere aard zou zijn dan de kloof 

tussen nationale politiek en nationale be-

volkingen. Deze kloof is er namelijk een 

tussen de landsgrensen en Brussel. De stap 

voor de gemiddelde persoon om de poli-

tiek in te gaan met het vooruitzicht hon-

derden zoniet duizenden kilometers van 

huis te moeten werken (en waarschijnlijk 

wonen!) zal in negen van de tien gevallen 

veel te groot zijn. Het soort mensen dat Eu-

ropees bestuurder wordt zal dus altijd een 

bepaalde achtergrond en denkwijze heb-

ben, kosmopolitischer en elitairder dan 

het grote merendeel van de bevolking. Dat 

zorgt op zijn best voor een bestuur vóór 

de mensen, maar van een bestuur dóór de 

mensen zal niet echt meer sprake zijn. 

Eurofielen zullen over elkaar heen vallen 

om erop te wijzen dat in de Verenigde Sta-

ten wel degelijk sprake is van een demo-

cratische regering én een grote federatie. 

Dit klopt, maar er is een belangrijk verschil 

tussen de Europese en de Amerikaanse be-

volking: de Amerikaanse bevolking is van 

nature extreem mobiel. De eerste Amerika-

nen zijn de Atlantische Oceaan overgesto-

ken (geen misselijke onderneming in die 

tijd), maar zelfs daarna zijn ze nooit meer 

opgehouden met verhuizen. Heel lang 

was dat naar de  frontier,  waar steeds weer 

Amerikanen naartoe trokken om geluk en 

rijkdom te vinden. Toen de Grote Oceaan 

eenmaal bereikt was hield het reizen niet 

op:  Americans  go  where the  money  goes.  

Als de economie ergens instort trekken ze  

massaal uit dat gebied weg, naar gebieden 

met juist een groeiende economie. Op die 

manier is Californië groot geworden - en 

nu weer kleiner aan het worden. Talloze 

Californianen trekken naar het voorspoe-

digere Texas. 

In Europa is er nauwelijks sprake van zo'n 

mobiliteit. Door taalgrenzen en historische 

identiteit blijven mensen generatie na ge-

neratie in hetzelfde gebied wonen. ja, er is 

sprake van arbeidsmigratie. Maar ook ar-

beidsmigranten trekken over het algemeen 

niet door de decennia heen heel Europa 

door. Ze kiezen een nieuw thuisland om 

daar hun leven opnieuw op te zetten. Als 

Europa een eenheid was, en een federatie 

gelegitimeerd was, zouden we op dit mo-

ment zien dat heel Zuid-Europa leegloopt 

en landen als Nederland, Duitsland en Fin-

land explosief groeien. Het mag duidelijk 

zijn dat dit niet het geval is. 

Het is niet uitgesloten dat Europeanen in 

de toekomst mobieler worden. Zeker jon-

geren denken op een veel Amerikaansere, 

liberalere manier over wonen en werken. 

Over enkele decennia zou het dus zomaar 

kunnen dat Europa een democratische fe-

deratie kan worden. Dat is echter koffiedik 

kijken. Op dit moment zijn de fantasieën 

over een grote federale overheid van de 

eurocraten niet alleen eng, maar ook diep 

disrespectvol voor de inwoners van de EU, 

die gevangen binnen hun landsgrenzen 

bestuurd zouden worden door een elite 

van rijke kosmopolieten. Het zou goed 

zijn als iedereen die nu pleit voor een gro-

ter, democratischer Europa nog eens goed 

kijkt naar wat democratie nou precies is. 
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V
olgend jaar viert ons Koninkrijk der Nederlanden haar 

200 jarig bestaan. Voor Hare Majesteit haarzelf maar 

ook voor menig republikein een feestje om naar uit 

te kijken, zo zou je denken. Echter, het recente besluit van de 

Tweede Kamer der Staten-Generaal om de Majesteit in het for-

matieproces buitenspel te zetten werpt een donkere schaduw 

over dit aanstaande feestje. Hoewel, voor een republikein zal 

dit het feestje wat meer glans geven. In dit artikel ga ik in op de 

wenselijkheid van de rol van de Koning der Nederlanden in het 

formatieproces. 

Door ARJEN MAATHUIS, redacteur Driemaster 

Een kabinetsformatie is eigenlijk een raar 

fenomeen. In de Grondwet staan geen re-

gels over de procedure voor de kabinets-

formatie. De Grondwet laat zich louter uit 

over het ontslaan en de benoeming van 

een kabinet; de Koning benoemt de minis-

ters en staatssecretarissen. De kabinetsfor-

matie, de wijze waarop men tot dergelijke 

benoemingen komt, is daarmee een on-

derdeel van het ongeschreven staatsrecht. 

De titel van dit stuk doet insinueren dat 

we al sinds 1813 een kabinetsformatie 

kennen. Dit is niet helemaal waar. De eer-

ste ministers van het Koninkrijk der Neder-

landen werden in 1815 aangesteld, nadat 

Nederland en België werden samenge- 
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voegd tot het Verenigd Koninkrijk der 

Nederlanden. Tot 1848 werden ministers 

door de Koning op een ogenschijnlijk wil-

lekeurige wijze benoemd en ontslagen. Er 

was geen sprake van een kabinetsformatie 

zoals we deze nu kennen. Kenmerkend 

is het feit dat tijdens de gehele regeerpe-

riode van Koning Willem I er maar één 

persoon Minister van Justitie was, name-

lijk mr. Cornelis Felix van Maanen. Nadat 

de ministeriële verantwoordelijkheid in 

1 848 werd vastgelegd ontstond er op het 

vlak van de benoeming van kabinetsleden 

wat meer rust. Desalniettemin, de Koning 

heeft altijd op een of andere wijze een rol 

gespeeld in de formatie van een kabinet.  

'Oude rol' van de Koning 

Tot het voorjaar van 2012, kenden we 

deze rol als volgt. Na verkiezingen of een 

kabinetscrisis, consulteert de Koning zijn 

vaste adviseurs; dat zijn de vicevoorzitter 

van de Raad van State, de voorzitters van 

de Eerste en Tweede Kamer en de frac-

tievoorzitters van de Tweede Kamer. Op 

grond van de gegeven adviezen benoemt 

de Koning al dan niet in samenspraak met 

de vicevoorzitter van de Raad van State 

één of meerdere informateurs die de mo-

gelijkheden onderzoek(t)(en) om 'een ka-

binet te vormen dat kan rekenen op een 

vruchtbare samenwerking met de Staten-

Generaal'. Na een verkenning kunnen er 
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meerdere informatierondes volgen, bij-

voorbeeld een ronde over regeerakkoord-

onderhandelingen, totdat door  dc  Koning 

een formateur wordt benoemd. Deze for-

mateur zoekt dan de bewindslieden voor 

het nieuwe kabinet bij elkaar; meestal op 

voordracht van de aan het kabinet deel-

nemende partijen. Daar lijkt op zich niets 

mis mee, maar in de jaren '60 werd onder 

leiding van D66 de roep om staatkundige 

hervormingen steeds luider. 

Broedende kip 

Waar de titel van dit stuk wel op wijst, is 

dat de roep om staatkundige vernieuwing 

ongeveer vijfenveertig jaar later en één 

jaar voor het 200-jarig jubileum zijn be-

slag kreeg. Met de motie Kolfschoten c.s. 

(197 1) in de hand werd eerder dit jaar op 

initiatief van D66 het Reglement van Orde 

van de Tweede Kamer aangepast om het 

parlement binnen acht dagen het initia-

tief te laten nemen in de kabinetsformatie. 

Geheel onterecht, want Kolfschoten c.s. 

waren helemaal niet uit om de Koning uit 

het formatieproces te fietsen. De motie 

had de bedoeling om, na de verkiezingen 

van 1971, 'in een openbare beraadslaging 

te onderzoeken of een meerderheidsoor-

deel kan worden uitgesproken omtrent 

een door liet staatshoofd te benoemen ka- 

binetsformateur, die in beginsel de leiding 

van het door hem te formeren kabinet op 

zich zal nemen'. Destijds mislukte dit. In 

het voorjaar van 2012 gooide men het dus 

op een geheel andere toer. Om het forma-

tieproces transparanter en vlotter te laten 

verlopen, zoals de PvdA (medestander 

van de aanpassing van het Reglement van 

Orde) betoogde, dient men de rol van de 

Koning in het formatieproces mijns inziens 

ongemoeid te laten. De Koning heeft in het 

complexe formatieproces de rol van een 

onafhankelijke procesbegeleider met veel 

bestuurlijke ervaring en geen eigen belang. 

Door deze rol weg te nemen manoeu-

vreert de Tweede Kamer zich in een lastige 

positie zonder onafhankelijk procesbege-

leider en die begeleider heb je wel nodig 

zo vlak na een verharde verkiezingsstrijd 

of als onderhandelingen op de klippen 

zijn gelopen of dreigen te lopen. Een onaf-

hankelijke procesbegeleider biedt immers 

rusten afzondering, waardoor een nieuwe 

fase van het formatieproces na zorgvuldig 

beraad in gang kan worden gezet. Een 

broedende kip moetje dus niet tussentijds 

storen met debatten waarin men probeert 

elkaar een pootje te lichten door te vragen 

waarom wie met wie gaat of ging, en ten 

koste van wat  etc.  

Huidige uitslag vs. nieuwe rol Tweede 

Kamer 

De huidige verkiezingsuitslag lijkt een ze-

gen te zijn geweest voor de nieuwe rol van 

de Tweede Kamer in het formatieproces. 

Twee relatief grote partijen kunnen voor 

het eerst sinds de verkiezingen van 1998 

weer één regering vormen; destijds werd 

daar echter niet voor gekozen. Dus de be-

noeming van de informateurs Kamp (VVD) 

en Bos (PvdA) is een gemakkelijke en voor 

de hand liggende keuze. Het verhaal wordt 

anders indien de twee partijen er niet uit 

kunnen komen. Een debat zal wederom 

volgen, maar dan met alle gevoeligheden 

uitgemeten in de media, terwijl juist dan 

de mediërende rol van de Koning, in alle 

rust en stilte, wenselijk is. Bovendien hoeft 

men niet de illusie te hebben dat hetgeen 

nu zich 'achter gesloten deuren' op paleis 

Noordeinde dan wel paleis Huis ten Bosch 

voortdoet zich niet zal verplaatsen naar de 

Haagsche achterkamertjes. 

Arjen Maathuis is eindredacteur Driemaster 

en oud-voorzitter afdeling Twente. Met dit 

artikel neemt hij afscheid van drie jaar 

functioneren in de (eind)redactie van 

Driemaster. 
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door het öiigloöffijke 
bedrag van 30 miljoen 

euro op jaarbasis te 
bezuinigen, precies een 

halve 
kruimel van de 

rij ksuntgaventaart van 
ruim 

ard. 

- .. 

Per aspera. ad,, astra 

D
it  jaar kwam het spaceshuttletijdperk ten einde. In een 

langzame martelgang voer de laatste dr Mohikanen,

de spaceshuttle  Endeavor,  door de iten  van Los 

Angeles op weg naar zijn laatstew rustplaats in. iit  California  

Science Center. Honderden Amerikanen s ro om iden toe om 

dit symbookier menselijke vooruitgang te  grate  te zien gaan. 

L
:goenaehlve weemoed maakte vooral trots zich van hen meester, 

trotsop wat de Verenigde Staten bereikt hebben Door STEVE VOS 

ty dit i te oorkomep Max i Me Verhagen 

breder: beeld van 

LEI 

&k dÏdedanlse overheid achtte het 

.nodig te besparen opde ruimtevaart, door 

het ongelooflijke bedrag van 30 miljoen 

euro op jaarbasis te bezuinigen, precies 

een halve kruirmrvan de rijksuilgaventaart 

van ruim 2€0 miljard Deze bezuiniging is 

voorlopig echtergrotendeels ongedaan ge-

rnaakto.rnd-at de door de publieke cmroép 

tot volksheld gebombardeerde André kui- 

p 

kui- 

pcM met succes een publieke lobbystarite.  

piv çize ambitie wél. Waar 

Øiteiten als de NASA  

on  real iseerbaar 

: sOrie çmt op de  

f 

n  wi dit roject in 2023 de eer-

op Mars hebben. Sterker nog, 

aldaar, hoewel ingegeven door 

en tv.koJonie vesti- 

RUI~__ 

zagen n 

'bij hrt Mars  One  

deze problemen te tackelen met creatieve 

en revolutionaire oplossingen De private 

partij denkt het project veel goed koper'te 

kunnen realiseren dan staatsbedrijven ooit 

zouden kunnen dromen en wil de missie 

grotendeels financieren door een wereld-

wild mediaspektakel dat zijn weerga niet 

kent, compleet met reali.tyserie waar de 

pioniers dagelijks te volgen zullen zijn tij-

dens hun omzwervingen door het univerL  

sum.  

Hoewel het verplaatsen van taken van de 

overheid naar de private sector de gemid- 

eis rn,uztek in d oren zai 

. jwaken niet te 
• . 

. oe inspirerend 

initiatief ook is 

en o.ut -tibddeplannen ook zijn, 

de financiering van het geheel blijft uiterst 

onzeker Het minimaal 6 a 7 miljard kos-

tende project staat nog niet eens in de kin-

ts:ftbenen en het is dan ook nog maar 

zrdevrç.hétüberhaupt ooit van de 

grond al lçbmen hoe serieus de plannen 

ook zijn. Desalniettemin is het bijzonder 

wenselijk dat dit soort projecten die voort-

vloeien uit de ambitie en nieuwsgierigheid 

van de mensheid en die ons vanuit een 

bedompte grot met hoogstens een hout-

vuur " tot de hoogwaardige samenleving 

van vandaag de dag hebben gebracht, ook 

in de toekomst gerealiseerd zullen blijven 

worden. Ook de overheid zou het belang 

van innovatie en technische vooruitgang, 

die culmineren in projecten zoals deze die 

voor onmogelijk gehouden worden tot het 

moment waarop ze dadwerkeJijk gereali-

seerd zijn, moeten onderschrijven, zélls in 

tijden van recessie waar eenvoudige prooi- 

en voor bezui n igingsoperaties schaars 

zijn. Het sinds de allereerste Apollovlucht 

door de NASA gehanteerde motto was ui-

terst welgekozen: per aspera ad astra, een 

moeilijke weg leidt ons tot de sterren. 

a 



Door de immer toenemende snelheid 1-ieeft hier at lange tijd voor geplei t en nu 

waarmee een veelheid aan urde  wets-  is han eindelijk gebeurd.Ne kunnen 

voorstellen en andere items in heinieuws. eon door met uitbetalen aan de 

opduiken, hebben we de rubriek 'de b.ab.ybothers ei hoeven niet te korten 

Gloeilamp". Deze rubriek is afgeleid van. 'op de uitkering. BrOn: wwwgeen'stij/,  
14- 

het bespottelijke plan van de EU om de 
. 

verkoop van de 100 Watt gloeilamp te - 

verbieden. Als redactie houden we ons 

dagelijks bezig met het vinden van absurd 

nieuws, maar we krijgen ook graag input 

van andere oplettende mensen. Heb 4e 

iets gezien waarvan je denkt dat dit niet 

door de beugel kan, stuur dan een samen-

vatting van een paar regels met de link 

van waarje.hetitern hebt gevonden iiaar 
lneilamDlg'jod,nL. 
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EU wint de nobelprjs voor de vrede 

Europa staat ndfik, van Griekenland, tot 

Spanje en zelfs in een vredig Nederlands 

dorpje als Haren had de ME het razend 

druk. Bij een jeugdwerkloosheid van meer 

dan 50% in sorpmige landen, vraag je j.e 

ook af hoe lang dit kan blijven cloormod 

deren. Een faillissement zoals in ljiand I 

,gebeurt oh waar het nu economisch goed 

gaat wil de EU niet aan beginnen.. Neen, 

we moeten adrenaline blijven pompen in 

deze comateuze patienten. De Eli, of in 

elk geval zijn inwoners zijn 'dan ook ten 

dode opgeschreven. Nadat de feestcom-

missie in Noorwegen a] een aantal keren 

de Nobelprijs vGor deVedan dubieuze 

figuren had gegeven (Bijvoorbeeld: Oba-

ma,  Arafat).  Leek het ze leuk om dit keer 

voor de grap de prijs aan de EU te geven. 

Begrijpelijk schiet dit bij een aantal Neder-

landers die moeilijk rond kunnen komen 

in het verkeerde keelgat. Bron: www.nu.nl  

Gijed nieuws: dekkingsgraad pensioen-

fondsen is weer boven de 100% 

YsU Het pensioenprobleem is in een keer 

opgelost! Waarom heeft Den Haag hier 

niet eerder aan gedacht?'!? Paul de Krom 

heeft toestemming gegeven om de reken-

rente op termijn van 2,2 % naar 4,20% te 

verhogen, door-met een ander fictief rente 

percentage te mogen rekenen, komen de 

meeste pensioenfondsen weer boven de 

100% dekkingsgraad uit. De 50+ partij 

.' , .. 

Geen Eacebook, dan terrorist 

Ben jij een van 

die laatste r1'leri- 

sen die geen 

 

F:cebook 

Let dan op. Al  

doe je het : van- 

oe pitvaq~ 
' . J. 

overwegingen, er 

zijn een aantal grote nadelen. 

aan h'ët hebben van geen Facebook ac-

count Naarmate we meer richting dicta-

tuur gaan, zal het niet bezitten van een 

Facebookaccou rit je behoorlijk dwars 

gaan liggen.  Forbes  wijst uit dat werkge-

vers het verdacht vinden als je geen Face-

book  hebt. Als dat nog niet genoeg i, 

wees,  je dan ook bewust dateert groeiernd 

aantal wetenschappers jou op hun netvlies 

hebben. Het Duitse (het zal eens niet zo 

zijn) blad "Der Tagesspiegel" geeft aan dal 

de Noor, Anders Breivik en de  "shooter"  

James Holmes in de VS allebij geen face-

hook  hebben. Het kan dan ook niet an-

ders dan dat iedereen die geen Faebök 

heeft' ook een terrorist  ft  Wacht niet ti 

de EU-politie hij je op de sloep staat en 

je ontvoerd naar een Grieks eiland, maak 

nu nog een Facebook account aan! ie hebt 

toch niets te verbergen? Bron: www.pow-

ned.tv  

Martin  Schulz:  Das ist verbotefl!! 

Voor de nirensen clie al  [anger  kritisch -ijh 

ten aanzien van de weg die de EU is inge-

slagen is Martin  Schulz  geen onbekende 

meer. De heer  Schulz  heeft al meerdere 

malen aangetoond dat hij mensen die op-

komen voor nationale belangen gevaadij- - 

ke mensen vindt. Toen hij ook nog voorzit-

ter van het Europees Parlement werd, was 

het hek van de  damn.  Martin  Schulz,  lid van  

"the Initiative against blasphemers  and 

- 

tfreè speech" bgtijpt niet- wat zijn rol als 

voOfzÏtter is. Itt plaats daa-rn bemoeit hij 

zich heel vemet de p&ltiek va.n de t0, 

iets waar een voorizoern de Tweede Ka-

mer zich niet aan durft te branden. Mar- 

t Schulz  veroordeelde de film V4n Geert 

Wilders ot)er de ilaii  !ii.  plaats van ah-

ter de vrijheid van meningsuiting te staan, 

zoals, een voorzitter van het parlement be-

taamt, koos hij voor een anti-hlasmfemie 

standpunt. Bron: www.elsevier.nl  

Grieks tekort twee keer zo hoog' 
- 

Het b van Griekenland is 

niet 10 thijrd, 'maar bijna 20 miljard, dal 

schrijft der Spiegel. Ondertussen heeft de 

VVD beloofd dat er niet nog meer geld 

naar Griekenland gaat. Even kijken hoe 

lang deze belofte wordt gehouden. Tege-

lijkertijd wordt er afgesproken dat het ESM 

in "ppdgevaUn" kan worden verhoogd 

5QQ.'ilrdmrr 2000 miljard. Volgt u 

het nog?  &on:  .Wwwtru,nI 

geschreven .doorTHOMAS W. DE JONGE 

Jk 
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hLtp://blogs.telegraph.co.uklnews/daniclhan  - 

nan/1OOl856O9/you-thought-he-who[ceussrthjng 

was-over-tlic-top-have-a-look-at- tbis-posi.ir/ 
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